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سرباز وطنم

لباس ايرانی تب نما برای کودکان

دوپینگ هزار میلیاردی!

باران تهران 
بی دردسر می شود

گفت و گو با امیرحسین زارع 
 که  با تصاحب 2طلا در کمتر 

 از 10روز توانايي هايش را 
بارديگر به رخ کشيد

اين لباس ايرانی با استفاده از رنگدانه های هوشمند کار می کند

با تزريق نقدينگی به بورس، شاخص 16هزار واحد رشد کرد

صفحه 9

گزارش ميدانی از فعاليت  نيروهای خدمات شهری
برای لايروبی مسيل ها و کانال ها

نبرد بی وقفه برای جلوگيری از آب گرفتگی 

اين کيو آرکد را اســکن  کنيد و از  اقدامات مديريت شــهری برای مهار 
آب گرفتگی های تهران در روزهای بارانی مطلع شويد.

صفحه4

اين کيو آرکد را اسکن  کنيد و  ماجرای ابداع جديد يک شرکت دانش بنيان 
ايرانی را که مورد توجه قرار گرفته است ببينيد.

صفحه17

صفحه7

درباره مردی که کابوس نتانیاهو شد

محمد ضیف  را مغز متفکر مقاومت می دانندمحمد ضیف  را مغز متفکر مقاومت می دانند
فرمانده نظامی  حماس به روایت رسانه های غربی

اين کيو آرکد را اسکن  کنيد و  آخرين اخبار  غزه را ببينيد.اين کيو آرکد را اسکن  کنيد و  اطلاعاتی درباره نابغه مقاومت ببينيد.
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عکسنوشت

برگزاری همایش ملی نخبگان
ســیزدهمینهمایشملینخبگان،دیروز)دوشنبه(باســخنرانیرئیسجمهور،درتهرانبرگزارشد.
سیدابراهیمرئیسیدراینهمایشبربهرهگیریمدیرانکشــوریواستانیازشاخصهاینخبگیو

ظرفیتنخبگانیتأکیدکرد./عکس:پایگاهاطلاعرسانینهادریاستجمهوری

واکنش ایران به فضاسازی ضدایرانی غرب
ناصر کنعانی، ســخنگوی وزارت امور خارجه 
در نشســت  خبری دیروز )دوشنبه( خود، به 
تشریح مواضع جمهوری  اسلامی درباره تحولات 
در سرزمین های اشــغالی پرداخت. در ادامه، 

مهم ترین محورهای این نشست  را می خوانید.
  برخی ادعاها درباره احتمال ورود مستقیم 
ایران به جنگ با رژیم صهیونیســتی، تلاشی 
برای انحراف افکار عمومی از حمایت بی دریغ 
آمریکا از رژیم صهیونیستی علیه ملت مظلوم 

فلسطین است.
  ایران نشــان داده در حمایت از فلســطین 
هیچ گاه شانه خالی نمی کند. بارها اعلام کرده ایم 
از مقاومت حمایت می کنیــم و این، موضوع 

پوشیده ای نیست.
  اتهام آمریکایی ها علیه ایران درباره مسئله 

فلسطین، اتهام   باطلی است.
  اولویت، پایان دادن به جنایات صهیونیست ها 
علیه غزه و قطع بمباران مناطق مســکونی و 
زیرســاخت های حیاتی و ارسال کمک های 

انسانی است.
  سفر منطقه ای حسین امیرعبداللهیان، وزیر 
امور خارجه در راستای حمایت ایران از مردم 

فلسطین انجام شد.
  با توجه به رایزنی های انجام شــده، قرار شد 
اجلاس سازمان همکاری اسلامی روز چهارشنبه 
در سطح وزرای امور خارجه در جده برگزار شود.

خبرسازان

تیترخبر

گفت وگوی تلفنی رئیسی و پوتین درباره غزه
ســیدابراهیمرئیســی،رئیسجمهوردر
گفتوگویتلفنیباهمتــایروسخود
تصریحکرد:فاجعهبزرگــیکهاکنوندر
منطقهدرحالرقمخوردناســت،نتیجه
سیاستهایمحکومبهشکستآمریکاو
دیگرحامیانغربیرژیمصهیونیستیاست.

حمایت های ایران از فلسطین ادامه می یابد
علیاکبــرولایتــی،مشــاورمقاممعظم
رهبریدراموربینالمللدردیدارباخالد
قدومی،نمایندهحماسدرتهرانگفت:
جمهوریاســلامیکنارمردمفلسطین
ایســتادهوبهحمایتهــایمعنویخود

ادامهمیدهد.ویگفت:فلسطینمرکزمبارزهعلیهظالماست.

حمله زمینی به غزه »خط قرمز« است
ابراهیمعزیزی،نایبرئیسکمیســیون
امنیتملیمجلسنسبتبهورودزمینی
بهنوارغزههشدارداد.ویتأکیدکرداگر
بمبارانغزهمتوقفنشود،صهیونیستها
بایدمنتظرشــعلهورشــدنجبهههای

متعددباشند.

خبرهای کوتاه از دنیای سیاست
سرلشکرحسینسلامی،فرماندهکلسپاهپاسداران،جنگ
غزهرانخســتینمرحلــهازفروپاشــیزودرسرژیمجعلی

صهیونیستیدانست.
ســیدابراهیمرئیســی،رئیسجمهوردرگفتوگویتلفنیبا
رجبطیباردوغان،رئیسجمهورترکیهدربارهتحولاتفلسطین

رایزنیکرد.
وزارتامورخارجــهحکومــتافغانســتانازکمکهــای

جمهوریاسلامیایرانبهمردمزلزلهزدههراتقدردانیکرد.
جنبشمجاهدینفلسطینباصدوربیانیهای،مواضعایران
درحمایتازفلســطینومقاومتآنراســتودوتأکیدکرد

فلسطینیهارویمحورمقاومتحسابمیکنند.
محمدحسنآصفری،نایبرئیسکمیســیونامورداخلی
مجلسازاعزامکشــتیحاملکمکهایانساندوستانهایران

برایمردمغزهدرآیندهنزدیکخبرداد.
خالدقدومی،مســئولدفترحماسدرتهراندرجلســه
فوقالعــادهدیــروز)دوشــنبه(کمیســیونامنیتملــیو

سیاستخارجیمجلسحضوریافت.
رضانجفی،معاونحقوقــیوبینالمللیوزارتامورخارجه
اجلاسسالانهسازمانحقوقیومشورتیآسیاوآفریقا،وضعیت
کنونیغزهرانتیجهنفیحقتعیینسرنوشتمردمفلسطین

دانست.
جانکربی،سخنگویشورایامنیتملیکاخسفید،باردیگر
ادعاهادربارهاســتفادهایراناز۶میلیارددلارداراییآزادشده

برایکمکبهعملیات»طوفانالاقصی«راردکرد.

تا انتخابات

آمادگی انتخاباتی وزارت کشور
وزیرکشــوردرحاشیهنشستبااســتانداران،
فرماندارانوشهردارانکلانشهرهای۱۱استان
درجمعخبرنگارانبابیاناینکهتاکنونکارهای
انتخاباتبهخوبیپیشرفتهاست،گفت:هیأتها
وشــوراهایاجراییدرهمهســطوحتشکیل
شدهاند.نظراتدستگاههایششگانههماعلام
وبهاعتراضهایداوطلباننیزرســیدگیشده
اســت.احمدوحیدیباتأکیدبــراینکهوزارت
کشوردرآمادگیکاملبرایبرگزاریانتخاباتی
پرشوربهســرمیبرد،عنوانکرد:استانداریها
وفرمانداریها،انتخابــاترابهعنوانمهمترین
موضوعدردستورکارقراردادهاند.وزیرکشوربه
اینموضوعهماشارهکردکهبسترهایمناسب
برایبرگزاریانتخاباتی»سالم«،»رقابتی«و»در
امنیتبالا«فراهمشدهاست./پایگاهاطلاعرسانی

وزارتکشور

راهبرد انتخاباتی جبهه پایداری
مرتضیآقاتهرانی،رئیسشورایمرکزیجبهه
پایداریگفت:برایانتخابــاتپیشروازفردی
کهصلاحیتهایلازمرابراینمایندگیمجلس
داشتهباشــد،حتیاگرازاعضایجبههپایداری
نباشد،حمایتمیکنیم.ویبابیاناینکهافراد
اصلحرادرفهرســتنهاییخودقرارمیدهیم،
اضافهکرد:درجبههپایداریبهدنبالآنهستیم
کهخوبترینافرادوگزینههارابراینمایندگی

مجلسشناساییوازآنانحمایتکنیم./مهر

توسعه همکاری های دفاعی ایران و تاجیکستان
ایران و تاجیکســتان در ســال های اخیر همکاری های دفاعی دوجانبه ای را به ویژه در حوزه تولید پهپاد، گسترش 
داده اند. قراراست امیر محمدرضا آشتیانی، وزیردفاع امروز)سه شنبه( به این کشور سفر کند تا مناسبات دفاعی 

دوطرف بیش از پیش گسترش یابد. / فارس

آینده پژوهی در خدمت توسعه صنایع نظامی
 صنایع دفاعی ایران بــا بهره گیــری از ابزارنوین، گام هــای محکمی در مســیر ارتقای توانمندی ها برداشته اســت.
 امیر حمید واحدی، فرمانده نیروی هوایی ارتش تأکید کرد »آینده پژوهی« در صنعت هوانوردی و نظامی با قدرت 

درحال پیگیری است و با موفقیت هایی همراه بوده است. / مهر

طراح طوفان کیست؟
محمدضیف،فرماندهشاخهنظامیحماس،مردیاستکهازاوبهعنوانمغزمتفکرحماسنامبردهمیشود

بهاره محبی- حسین کاظم زادهگزارش
روزنامهنگار-کارشناسمسائلمنطقه

»تحت تعقیب ترین مرد در فهرســت دستگاه های 
امنیتی اسرائیل«؛ این عبارتی است که شبکه العربیه 
برای توصیف محمد ضیف، فرمانــده گردان های 
عزالدین قسام شاخه نظامی جنبش مقاومت اسلامی 
فلســطین )حماس( به کار برده اســت؛ کسی که 
دشمن شماره یک صهیونیست ها به شمار می رود 
و گفته می شود که طراح اصلی و مغز متفکر حملات 

غافلگیرکننده طوفان الاقصی است.
ضیف به ندرت اظهارنظر می کنــد، هرگز در انظار 
عمومی ظاهر نمی شود و از فناوری دیجیتال مدرن 

مانند گوشی های هوشمند هم استفاده نمی کند. 
خبرگزاری رویترز به نقل از یــک منبع نزدیک به 
حماس نوشته که ضیف پس از حمله صهیونیست ها به 
مسجدالاقصی در  ماه می 2021، برنامه ریزی عملیات 

طوفان الاقصی را آغاز کرده است.
 از 11روز پیــش که حمــلات برنامه ریزی شــده 
فلســطینی ها علیه مواضع صهیونیست ها در تمام 
سرزمین های اشغالی آغاز شده، پرسش ها درباره 
ماهیت رهبران جنبش حماس بالا گرفته اســت؛ 
اینکه آنان چه کسانی هســتند و چه نقشی در این 

حملات داشته اند.

نــامشناســنامهایاو»محمددیــابابراهیم
المصری«اســت،اماازآنجاییکهبرایفراراز
حملاترژیمصهیونیستیپیوستهمحلاقامت
خودراتغییرمیداد،لقب»ضیف«کهدرعربی
بهمعنای»مهمان«اســتبهاودادهشــد.در
دانشگاهزیستشناسیخواندهودرهمانایام
دانشجویی،نخســتینگروهتئاترشهریرادر

غزهشکلداد.
اودرجریــانتحصیلدردانشــگاهاســلامی
»الجامعهالاسلامیه«،اقداماتجهادیخودرا
پسازپیوستنبهشاخهدانشجویی»فراکسیون
اســلامی«آغازکردوبعدازآن،واردگروههای
تازهتأسیسمسلححماسشــدتااینگونهدر
میانغزهوکرانهباختریاشغالیدائمدرگردش

باشد.
اوکهسالهاســتدشمنشــمارهیکرژیم
صهیونیستیبهحسابمیآید،نزدیکبه9باراز
عملیاتتروراینرژیمجانسالمبهدربردهاست.
توانایــیویدرپنهانماندنازســرویسهای
اطلاعاتیرژیمصهیونیســتی،لقب»مردیبا

9جان«رابهاودادهاست.
بهگفتهالاخبــار،درآخرینتــلاشبرایترور
الضیفدرتابستانسال۲۰۱۴،»وداد«همسر

او)در۲۷ســالگی(وپســرش»علی«کهتنها
۷ماهداشــتوهمچنیندخترش»ساره«در
یکحملههواییکهیکخانهرادرمحلهشیخ
رضوانهدفقرارداد،بهشهادترسیدند.بعداز
اینعملیاتبودکهحاجقاسمبرایاینرزمنده
داغداردستبهقلمشدودرنامهایبهفرمانده
گردانهایقســام،اورافردیمقاوم،شــجاع
وشــهیدزندهمعرفیکردونوشــت:»همگی
مطمئنباشــیدایرانباوجودفشارهاومحکم
شدنمحاصره،فلسطینراتنهانخواهدگذاشت.
پیروزینزدیکاستوبالطفپروردگار،صدای
زنگمرگصهیونیســتهایتجاوزگربهصدا

درآمدهاست.«
صحبتهایمأموراناطلاعاتیرژیمصهیونیستی
دربارهشــخصیتمحمدالضیفجالبتوجه
است.محمدرافردی،متواضعومحبوبدرمیان
رزمنــدگانمقاومتمعرفــیکردهاند.یکیاز
افسرانشاباکومسئولتعقیباودربارهاوگفته
است:»بســیارمتواضعبودوبهخاطرشناخت
خوبشازخودش،توانمندیشــخصیبالایی
داردکههمهاینهاباعثشــدهاوپنهانباشــد
و]مأموریت[شــاباکدررســیدنبهاودشوار

شدهاست.«

کابوس صهیونیست هامحمد ضیف؛  مرد در سایه 
یکیازویژگیهایاینکابوسصهیونیســتهاکهدر
عملیاتطوفانالاقصیخودرابهخوبینشانداد،عملیات
فریبیبودکهطراحیمحمدپشــتآنبود.درحالیکه
رژیمصهیونیستیشــروعبهارائهمشوقهایاقتصادی
بهکارگرانغزهمیکردومذاکرهباگروههاییمثلفتح
خیالشانراازهرگونهمبارزهراحتکردهبود،جنگجویان
مقاومتمقابلچشمانارتشرژیمصهیونیستیآموزش
میدیدندوتمرینمیکردند.ایــناوجعملیاتمرموز
اطلاعاتــیووفادارییــارانمحمدبهاوســت؛چراکه
اســرائیلدرغزهوکرانهباختریدرلایههایمختلف،
جاسوســانپابهکاریداردکهحرکتهیچجنبدهایاز

چشــمانآنهاپنهاننمیماند.
البتهاستفادهنکردنمحمداز
وسایلهوشــمندهممزیدبر
اینپنهــانکاریاطلاعاتیاو

شدهاست.
»لویت«ازمأموراناطلاعاتی
رژیمصهیونیستیدراینباره
ودرارتباطبــامحمدالضیف
میگویــد:»اگــرازتلفــنو
کامپیوتــراســتفادهنکنید،
سرویسهایجاسوسیمدرن
بهسختیمیتوانندمکانشما

راپیداکنند.«

محبوبیت کم نظیر محمد 
محمددرمیانمردمازمحبوبیتکمنظیریبرخورداراست.درجریانانتفاضهدومکهغزهمثلاین
روزهاتلیازخاکسترشدهبود،مردمدرویرانههایغزهجشنگرفتهبودندویکصدامیخواندند:
»باجانوخونخودتوراآزادخواهیمکرد،ضیف.«دراینایامبودکهمحمد،گرفتارزندانهای
رژیمصهیونیستیبودوتوانستباهمینارادههایمردمی،اززندانصهیونیستیفرارکند.یکیاز
مشخصاتجذابمحمدالضیف،ایناستکهدرسالهایقبلبههیچعنوان،تصویریازاودیده
نشدهبودودرهمینعملیاتهمسایهاوبهنمایشگذاشتهشــدکهاینبررعبووحشتیکه
سالهاستدردلفرماندهانارشدرژیمصهیونیستیوآمریکاست،افزود؛رعبیکهحدود۲سال

بودکهبهشکلعجیبیدردلافسرانرژیمصهیونیستیافتادهبود.
محمد۲ســالپیشدریکفایلصوتیبیکیفیتبهرژیمصهیونیســتیهشداردادهبودکه
اگرخواســتههایحماسرابرآوردهنکندوبهجنایاتخودادامهدهــد،ضربهجدیخواهد
خوردواینوعدهاشراهمعملیکرد.نکتهدیگردرشــخصیتمحمدالضیفکهبسیاربرای
رژیمصهیونیستیمهماست،ایناســتکهویازمعدودافرادیاست
کهازهمانابتدایتاســیسحماسدراینگروهحضورداشتهاست.
اوازایننظرمنحصربهفرداســتونشــانهغلبهاطلاعاتیحماسبر

رژیمصهیونیستیمحسوبمیشود.
اینفرماندهگردانهایعزالدینقسام،علاوهبرطراحیهایمتعددعملیاتی
علیهرژیمصهیونیستی،ذهنمبتکریدرمسائلمهندسیداردویکیاز
3طراحاصلیموشک»قسام«استوحفرشبکهایازتونلهایزیرزمینی
درغزهازدیگرکارهایویژهاوبهحسابمیآید؛تونلهاییکهمحلامنی
برایمردمورزمندگانمقاومــتدربرابرحملاتددمنشــانهاینرژیم
کودککشاست.محمدالضیفرااینروزهابهجرأتقهرمانملیفلسطین
وبلکهدنیایاســلاممیتوانبهحســابآورد.اوافتخارامروزنوجوانانو
جوانانغزهوفلسطیناستوپویشمیلیونی»حریفتمنم«،اعلامآمادگی
جوانانفلسطینیاستبهفرماندهانمقاومتودررأسآنمحمدالضیف.

شیخ احمد یاسین؛ تجسم مقاومت اسلامی
برخیترورهازیرنظرشخصرئیسدولتانجاممیشــود؛مثلترورحاجقاسمکهرسمازیرنظررئیس
دولتوقتآمریکاانجامشــد.ترور»شیخمقاومت«نیزرســمازیرنظرآریلشارون،نخستوزیروقت

صهیونیستهاانجامشد.
»شیخمقاومت«یاهمان»شیخاحمدیاسین«بنیانگذارحماس)حرکهالمقاومهالاسلامیه(است.شارون
اوراترورکردبه۲دلیل؛اینکهمقاومتتحترهبریاورامتوقفکردهونابودشــودودیگراینکهجلوی

گسترشمقاومتدرسطحیکهاودنبالمیکرد،گرفتهشود.
شیخمقاومتیکشخصیتتشکیلاتی،مربی،جریانساز،سخنورودارایاندیشههاییمبتنیبرچارچوب
فهماخوانالمسلمینبود؛جریانیکهاساسابرایدرگیریباغربوحیاتاسلاممتولدشدهبودوقائلبه
اجتهادبراساسمنابعدین،لکنهماهنگباشرایطزمانومکانبود؛جریانیکهدرمیاناهلسنتبه
عنواننوسلفیشناختهمیشود.اخواندرگذرایامطیفهاییپیداکرد؛ازجملهطیفوسطیهیامیانهرو
کهقرضاویمصروسیاسیوناخواندرترکیهومصربعدازبهارعربیکهاهلگفتوگوباغرببودند،آنرا
نمایندگیمیکردندوطیفمقاومتکهبراساساندیشههایسیدقطبشکلگرفتهبود.شیخاحمدیاسین

ابتداباشاخهاخواندرفلسطینارتباطگرفتهبودکهذیلطیفمقاومتقرارمیگرفت.
بههمینسببرویکرداونیزبهآیاتقرآننهبرایدانســتنیاصرفایکعقیدهبود،بلکهتلاشمیکرد
فهمیازآیاتقرآنارائهکندکهدرعملمقابلظلموشرکمدرنقراربگیرد؛مثلاینکهتوحیدرادرنفی
اطاعتوعبودیتحاکمانوظالمانمیدیدیااینکهنگاهیکلانوتاریخیبهنسلهایمختلفداشتو

دراینگسترهمیاندیشید.
شیخاحمدیاسیندرانتفاضهاولودومفلســطینمؤثربود؛یعنیجوششجوانانازدرونفلسطینو
گسترشآندرمقابلدشمنغاصب.رویکرداواســلامیوتوحیدیبود.دوستانشمیگویندلحظهای
کهبالگردصهیونیستاوراشهیدکرد،اواینجملاترامیگفت:»امیدوارمکهحقتعالیازمنخشنود

وراضیباشد.«
اومعلولبود.۶سالشبودکهزمینخوردوفلجشد.هیبتاووحیاتاوتجسممقاومتبود.شهادتاواما
بهقولرهبرحکیمایرانچیزیراعوضنکرد:»آنچهازشیخاحمدیاسینوملتفلسطینبااینجنایت
ستاندندجسمینحیفوعلیلبود.فکراوراوخطیراکهاوترسیمکردوراهیراکهاوگشودنخواهند
توانستازملتفلسطینبگیرند.روحشیخزندهاستودرساوکهاینکباخونمظلومانهاشماندگارترو

برجستهترشد،زمزمهجوانانونوجوانانونسلآیندهفلسطینخواهدبود.«
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رسیدگی ویژه به پرونده قتل مهرجویی
پیگیری های پلیســی – قضایی برای به نتیجه رساندن پرونده قتل داریوش 
مهرجویی، کارگردان نامدار کشوروهمسرش در شرایطی همچنان ادامه دارد 
که سران قوای سه گانه کشور با صدور دستورهای ویژه ای، خواستار رسیدگی 

سریع  و قاطع به این پرونده شدند. رئیس جمهور، رئیس  قوه  قضاییه و رئیس 
مجلس با صدور دستورها و اطلاعیه های جداگانه ای، ضمن تسلیت به جامعه 
هنری کشور، خواستار تسریع در شناسایی و مجازات عاملان این جنایت شدند.

رسیدگی بدون  تعلل به پرونده
رئیس قوه قضاییه هم در نشســت شــورای  عالی این قوه از پیگیری شخصی 
خود در این زمینه خبر داد و تأکید کرد مسئولان قضایی با بهره گیری از همه 
امکانات، هرچه ســریع تر قاتل یا قاتلان را شناسایی و پرونده آنان را با سرعت 

و دقت رســیدگی کنند تا به صدور حکم منتهی شود. 
غلامحسین محسنی اژه ای با تأکید بر اهمیت رسیدگی 
سریع و دقیق به چنین پرونده هایی که زمینه ساز ارتقای 
احساس امنیت در جامعه می شود، تعلل در این زمینه 
را فرصتی برای افراد ســودجو به  منظور انتشار مطالب 

کذب دانست.

واکنش مجلس
قتل سینماگر معروف کشور در مجلس هم واکنش های زیادی به  همراه داشت. 
علاوه بر نمایندگان کمیسیون فرهنگی که در نامه ای به مسئولان قضایی، خواستار 
پیگیری و اعمال شدیدترین مجازات  ها برای عاملان قتل مهرجویی و همسرش 

شدند، رئیس  مجلس هم در پیامی، درگذشت کارگردان 
نامدار و عضو پیوسته فرهنگســتان هنر را تسلیت گفت. 
محمدباقر قالیباف در این پیــام همچنین تأکید کرد این 
حادثه تلخ باید تا روشن شــدن همه ابعاد آن و دستگیری 
 عامل یا عامــلان، از ســوی نهادهای ذیربــط پیگیری 

شود.

دستور ویژه رئیسی
 سخنگوی دولت از دستور ویژه رئیس جمهور در زمینه قتل مهرجویی و 
همسرش خبر داد. علی بهادری جهرمی اعلام کرد: سیدابراهیم رئیسی از 
دستگاه های انتظامی و قضایی خواسته شناسایی و مجازات عوامل قتل 

کارگردان معروف ســینمای ایران را با فوریت و 
قاطعیت پیگیری کنند. 

رئیس جمهور همچنین وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی را هم مکلف کرده  تجلیل شایســته از 
خدمات هنری مهرجویی را در دســتورکار قرار 

دهد.

پویش  #حریفت_منم با هدف اعلام 
آمادگی برای اعزام لشکر داوطلبان مبارزه با 

صهیونیست به فلسطین  مورد استقبال مردم 
سراسر ایران قرار گرفته است.

ابراهیم رئیسی در گفت وگو با رئیس جمهور 
فرانسه گفت: کشتار مردم و محاصره غزه 

متوقف نشود صحنه توسعه می یابد.

 
کمپیــن #حریفت_منــم از مــرز 2.300 

میلیون نفر عبور کرد!
گفته بودیم ملت ما ملت شهادت است 

و عاشق مبارزه با مستکبرین جهان!

@s_yas_1
یاس

 
دکتر رئیســی در پاســخ به تماس تلفنی 
مکرون رئیــس جمهور فرانســه تصریح 
کــرد: اگــر جنایــات رژیــم صهیونیســتی 
ازجملــه کشــتار مــردم و محاصــره غــزه، 
متوقف نشود،وضعیت پیچیده می شود 

و صحنه توسعه می یابد.

@MhmmdJamshidi
Mohammad Jamshidi

 
نقطه زنی به سبک رئیسی: 

مکــرون در تمــاس تلفنــی بــا رئیســی: 
از حمــات دیگــر گروه هــای مقاومــت 

جلوگیری کنید!
پاســخ رئیس جمهور: آنها خــود صاحب 
مــا  هســتند،  تصمیــم  و  تشــخیص 

نمی توانیم آنها را امر و نهی کنیم!

@Azadeh_H_110
آزاده

 
پاییز پارسال 

مکــرون خطــاب بــه برانــدازان جمهوری 
اسامی:فرانسه مهد انقاب شماست !

پاییز امسال
مکــرون خطــاب بــه رئیــس جمهــور 
جمهــوری اســامی:اگر میشــه لطفــا بــه 

حماس بگید کوتاه بیاد !
رئیسی: خودشون هرطور صاح بدونند 

عمل می کنند !

@meysam1irani
میثم ایرانی

 
با تیر نشد تیغ نشد چوب نشد سنگ
با هر چه به دستم برسد آمده ام جنگ

بنــده کمتریــن هــم بــه #حریفت_منــم 
می پیوندم.

@ishikhaki
ایشی خاکی

 
من ۷ روزه؛ بله #حریفت_منم
و بیش از ۷00 کودک شهید غزه

#طوفان_الأقصی

@malekshariati
مالک شریعتی

 
اساس حضور این کمپین میدونی یعنی 

چی؟
یعنــی ســپاه و ارتــش لازم نیســت بیــان 
وســط میدون؛ما ملت ایران کنــار مردم 

مظلوم و فاتح فلسطین هستیم!
آهای صهیونیست #حریفت_منم

@mhcz_313
محمدحسین چاوشی

قتل کودک 6 ساله فلسطینی در آمریکا
یک کودک فلسطینی 6ســاله در آمریکا در پی وقوع جنایت نفرت محور به قتل رســید. جوزپ چابو، مرد ۷۱ساله 
آمریکایی با حمله به خانه مستأجرش، پسر 6ساله وی را هدف حمله با ساح سرد قرار داد که کودک بر اثر جراحات 

ناشی از 26ضربه چاقو جان باخت./ آسوشیتدپرس

آمادگی نجبای عراق برای پیوستن به نبرد غزه
دبیرکل جنبش النجبــای عراق در تمــاس تلفنی با اســماعیل هنیــه، تصریح کرد که ایــن جنبش با تمــام نیروها 
و تســلیحاتش آمــاده ورود به نبرد غزه اســت. رئیــس دفتر سیاســی جنبش حماس نیــز گفت: خداوند به شــما 

عراقی های جوانمرد که اهل یاری و مقاومت هستید، اجر و عزت بدهد./ پایگاه اطاع رسانی نجبا

بلندآوازه ترین رهبر حماس کیست؟ 
لقب: محمد ضیف نام: محمد دیاب ابراهیم المصری 

محل تولد: خان یونس در نوار غزه  متولد:  ۱۹6۵ میادی )60 ساله( 

 

 

 

شهادت
 فرزندان و

 همسرش 
در سال 20۱4

رفاقت با 
شهید عماد مغنیه 

بنیانگذار یگان 
نظامی  حزب الله لبنان

ناكام گذاشتن 
۹ طرح ترور  صهیونیست ها

 بین سال های 
200۱ تا 20۱4

 ۱6 ماه بازداشت 
در زندان صهیونیست ها 

طی سال های 
۱۹8۹ تا ۱۹۹0

طراح 
عملیات 

طوفان الاقصی 
از سال 202۱

مروان عیسی؛ مجاهدی که خواب را بر شاباک حرام کرد 
مروان عبدالکریم عیســی از فرماندهــان نظامی حماس 
در سال های ۱۹۸۷ تا ۱۹۹۳ به دلیل عضویت در حماس 
توسط رژیم صهیونیســتی بازداشت شــد. عیسی بعدها 
توسط تشکیلات خودگردان فلســطین نیز دستگیر و در 
سال ۲۰۰۰ میلادی آزاد شد. تل آویو معتقد است تا زمانی 
که مروان عیسی زنده اســت، »جنگ مغزها« با حماس 
ادامه خواهد داشت. اسرائیلی ها او را مرد »عمل، نه حرف« 
می دانند و می گویند او آنقدر باهوش است که »می تواند 
پلاســتیک را به فلز تبدیل کند«. او در ســال ۲۰۲۱ به 
عضویت دفتر سیاســی حماس در غزه درآمد. عیســی 
ازجمله رهبران جنبش حماس اســت که پروژه توسعه 
تونل ها را در نوار غزه رهبری کرده است. سرویس امنیت 
داخلی اسرائیل )شاباک( عیسی را یکی از قدرتمندترین 
چهره های حماس در غزه خوانده و یک افسر صهیونیستی 
در گفت وگو با رادیو ارتش اسرائیل اذعان کرده که عیسی 
۳ سرویس امنیتی را به  خود مشــغول و خواب را بر آنها 

حرام کرده است.

یحیی سنوار؛ نماد مقاومت 
یحیی ابراهیم حســن الســنوار، رئیس دفتر سیاســی جنبش 
مقاومت اســلامی )حماس( در نوار غزه از رهبران ارشد جنبش 
مقاومت به شمار می رود که ۲۳سال از عمر خود را در زندان های 
اشغالگران سپری کرده است. او در سال ۱۹6۲در اردوگاه آوارگان 
خان یونس متولد شده است. ســنوار گرچه از بنیانگذاران اولیه 

حماس به شمار نمی رود، اما به یکی از کادرهای اصلی 
این جنبش تبدیل شده است. سنوار به همراه برخی 

برادرانش چنــد اعتصاب غــذا را هدایت کرده که 
مهم ترین آنها در سال های ۱۹۹۲، ۱۹۹6، ۲۰۰۰ 

و ۲۰۰4 بوده است. جنبش حماس در سال ۲۰۱5 
او را به عنوان مســئول پرونده اســرای اسرائیلی 
اســیر نزد گردان های قســام منصوب کرد. در 
 ماه سپتامبر ســال ۲۰۱5 دولت آمریکا نام او 
را در لیست سیاه »تروریست های بین المللی« 
قرار داد و در فوریه ســال ۲۰۱۷ یحیی 
سنوار به  عنوان رئیس دفتر سیاسی 
حمــاس در نــوار غزه جانشــین 

اسماعیل هنیه شد.

خالدمشعل؛ مردی که 10مأمور موساد را ناکام گذاشت
خالد مشعل در سال ۱۹56 در نزدیکی شهر رام الله، واقع در کرانه باختری رود اردن که در آن زمان تحت حاکمیت دولت اردن بود، متولد 
شد. پس از شکست اعراب در جنگ با اسرائیل در ژوئن سال ۱۹6۷، کرانه باختری به اشغال نیروهای اسرائیلی در آمد. او فعالیت سیاسی 
خود را با پیوستن به اخوان المسلمین آغاز کرد. در سال ۱۹۹۷ موساد با دستور مستقیم بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل، او را هدف 
سوء قصد قرار داد. ۱۰مأمور موساد با پاسپورت جعلی کانادا برای ترور مشعل وارد اردن شدند. خالد مشعل که در آن زمان ساکن اردن 
بود، در یکی از خیابان های امان، پایتخت اردن، هدف حمله قرار گرفت و ماده ای سمی به او تزریق شد، اما جان سالم به در برد. وی اکنون 

عضو دفتر سیاسی حماس و از رهبران تأثیرگذار این گروه به شمار می آید.

محمد ضیف به روایت رسانه های غربی

روزنامــه لوموند فرانســه: ضیــف مغز متفکر اســتراتژی 
نظامی حماس، سرنوشــت مــردم خود را تغییــر داد و بر 

تمام جنایات اشغالگران نقطه پایان گذاشت. 

شــبكه رادیویی ان پــی آر آمریــکا: محمد ضیــف پیش از 
طوفان الاقصــی هم از ســوی اســرائیلی ها تحت تعقیب 

بود و حالا دیوانه وار به دنبال او هستند.

شبكه ای بی سی آمریکا:  ضیف كه به سخت جانی در میان اسرائیلی ها 
مشهور شده بیش از 2دهه است كه سازمان های اطاعاتی اسرائیل را 

دست به سر كرده است. 

خبرگــزاری رویتــرز: ضیــف همــان فــرد زیركــی اســت كــه توانســت 
اســرائیلی ها را فریب داده و آنان را متقاعد كند كــه تمركز حماس بر 
مسائل داخلی از جمله بازسازی غزه است؛ در حالی كه توان نظامی 

خود را تقویت می كرد.

شبكه فرانس24 فرانسه: ضیف پیش از طوفان الاقصی هم اعتبار 
زیادی داشت اما با این عملیات كه موفق ترین عملیات در تاریخ 

مقاومت فلسطین است، میراث او برای همیشه زنده خواهد ماند.

فایننشــیال تایمز انگلیــس: توانایــی محمــد ضیــف در 
رودســت زدن به ارتــش اســرائیل، احترام بیــش از پیش 

مبارزان فلسطینی را برای او به ارمغان آورده است.

محمود زهار؛ شهید زنده 
محمود زهــار از اعضای فعلــی کادر رهبری حمــاس از پدری 
فلسطینی و مادری مصری متولد شــد. وی در ۲6سالگی موفق 

به  اخذ درجه دکترای عمومی از دانشگاه قاهره و 5سال پس 
از آن موفق به دریافت درجه جراح داخلی از دانشگاه عین 
الشمس شــد. وی از بنیانگذاران اصلی دانشگاه اسلامی 
غزه در سال ۱۹۷۸ میلادی است. او سال ۱۹۸۸ شش ماه 
بعد از تاسیس حماس، دستگیر شــد و به مدت 6 ماه در 

سرزمین های اشغالی زندانی بود. او از جمله 
کســانی بود که ســال ۱۹۹۲ به منطقه 
مرج الزهور تبعید شد و یک سال کامل 

را در آنجا گذراند. صهیونیست ها که 

همواره به دنبال حذف محمود زهار بوده اند، ســال ۲۰۰۳ تلاش 
 کردند به جانش سوء قصد کنند. در آن عملیات، یک 
اف-۱6 اسرائیلی، بمبی نیم تنی را روی خانه زهار 
در محله الرمال غزه انداخــت. او در این حمله 
جراحات جزئی برداشــت، اما پسر بزرگش و 
دوست او در آن انفجار شهید شدند. پسر دوم 
او، حســام که عضو گردان های عزالدین قسام 
بود در میان ۱۸نفری بود که در ژانویه 
سال ۲۰۰۸ در یکی از حملات 
اسرائیلی ها به شرق غزه به 

شهادت رسید.
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   نهایی شدن قرارداد دریافت ۶۳۰واگن
سفرشــهردارتهرانجنبههایمالیوتجاریدارد؛چراکهدر
مقایسهباسنواتگذشــتهایننخستینباراستکهیکمقام
مســئولشــهریبرایعقدقرارداداقتصادیبهچینسفر
میکندوقراراستوضعیتقراردادتامین630دستگاهواگن
متروکهپیشپرداختوگشایشخطاعتباریآنانجامشده،

نهاییشود.

   ورود نخستین واگن های چینی: 12 ماه دیگر
براساسپیگیریهایانجامشدهدرخصوصتامینواگنهای
متروتوسطشرکتچینیواســتفادهازمفادمتممقرارداد،
توانستیم۲۵درصددیگرافزونبرتفاهماولیهتعدادواگنهارا
افزایشدهیمکهبرایناساساز630دستگاهبه791دستگاه
واگنرسید.امیدواریمبارایزنیشهردارتهرانباطرفچینی،
همهســفارشهاحداکثردرمدت36ماهتحویلوواردتهران
شوند.البتهبراساسپیشبینیهانخستینمحمولهواگنهاتا

1۲ماهدیگرواردکشورخواهدشد.

   تلاش برای جبران کمبود واگن های مترو
اکنونناوگانریلی)مترو(تهرانحدود3هزاردستگاهواگن
نیازدارد؛چراکــهدرحالحاضرتنهایکســوماینمقدار
درخطوطریلیمشــغولفعالیتوخدمترسانیهستند.
اینکمبودمشکلاتیرابرایشــهرونداندراستفادهازاین
ناوگانایجادکردهوشهرداریتهرانتلاشمیکندباسرعت
اینکمبودهارابااستفادهازظرفیتهایداخلیوخارجی

جبرانکند.

   تأمین 11۳دستگاه واگن به همت مجموعه های دانش بنیان 
قطعااولویتمدیریتشهریدرتامینناوگانریلیپایتختاستفادهازظرفیت
داخلیاستودرراستایاینرویکرد،قراردادیبامجموعههایدانشبنیان
ایرانیبرایتأمین113واگنامضاشدهاستوامیدواریمطی۲سالاینواگنها
دراختیارشهرداریتهرانقرارگیرد.باتوجهبهاینکهظرفیتتولیدداخلو
مدتزمانساختواگنهایملی،جبرانکنندهکاستیهایمفرطمتروی
پایتختنیست،شهرداریچارهایجزوارداتواگنازکشورهایدیگرندارد.

زینبزینالزادهشهردار
روزنامهنگار

سه شنبه سه شنبه 2525 مهر  مهر 14021402- شماره - شماره 89138913
برافراشتن بالن؛ نشان اجرای پروژه های عمرانی شهر

پرویز سروری، نایب رئیس شورای شهر تهران: برافراشتن بالن در هر نقطه از شهر نشان می دهد که در 
تمام نقاط پروژه های عمرانی با تلاش خادمان مردم در حال اجراست و ما از این دست ابتکارات استقبال 

می کنیم. این نوع از تبلیغات، امکان خوبی برای اطلاع رسانی است.

ورود 1۳۰۰اتوبوس جدید به تهران
سیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران: خوشبختانه روند 
قانونی خرید اتوبوس ها انجام شده , حدود 1۲۰۰ تا 1۳۰۰دستگاه اتوبوس از ۳۰۰۰ اتوبوسی که قراردادش 

منعقد شده، در سال جاری به ناوگان اضافه می شود.

حمیدرضاصارمی؛معاونشهرسازیومعماریشهردارتهرانیادداشت

گزارشکارامروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شــهری،کف مناطق رخ می دهد و 
همشهری در پی مطالبه گری از شــهرداری های مناطق است تا 
مشخص شود هر منطقه در هر روز چه اقدامی انجام داده است.

منطقه 

در طرح »من شــهردارم 1«، با جلب مشــارکت شــهروندان در اداره 1
شهر توانستیم ۷۴پروژه توســعه محلی و احداثی را در منطقه یک 

تعریف و اجرایی کنیم، پیگیر اجرای این طرح بودم.

سیدمهدی صباغ

منطقه 

از مجتمع فرهنگی-ورزشی و پردیس سینمایی کوثر بازدید کردیم. 9
با توجه به مطالبه عمومی شهروندان، این مجموعه به  زودی مورد 

استفاده شهروندان منطقه9 قرار خواهد گرفت. 

محمدرحیم مرتضوی

منطقه 

امروز در جلسه کمیســیون ماده ۵  شــرکت و از پروژه های شاخص 5
بازدید کردم. همچنین جلسه ملاقات مردمی نیز برگزار شد. 

احسان شریفی

منطقه 

ملاقات مردمی برگزار شد و در این دیدار به پرونده های شهروندان قلب 12
طهران با موضوعات شهرسازی، خدمات شهری و درآمدی رسیدگی و 

دستورات لازم برای رفع و تسریع مطالبات مردمی صادر کردم.

وحید رضا انارکی محمدی

منطقه 

در مراســم جشــن »توپ« که بــا هــدف احــداث و مرمــت 18زمین 18
چمن مصنوعی برگزار شد، شرکت کردم و شاهد رقابت تیم فوتبال 

پیشکسوتان استقلال و محلات منطقه بودم.

محمد جواد خسروی

منطقه 

همراه با حضور مجید باقری، معاون برنامه ریزی توســعه ســرمایه ۳
انسانی در جلسه نظارت ستادی منطقه شرکت کردم و موضوعاتی 

مطرح و مقرر شد پیگیری هایی صورت گیرد.

حمید جوانی

منطقه 

در راستای طرح ساماندهی مشاغل و اصناف متخلف، واحد تعمیر 11
موتورسیکلت در خیابان قلمســتان پلاک19 که مبادرت به تخلف 

می کرد، پلمب و تعطیل شد و دستورات لازم را صادر کردم.

سید محمد موسوی

منطقه 

اولین همایش تا آســمان با حضــور 6۴۵دانش آموز در تالار شــهید 1۶
آوینی فرهنگسرای بهمن برگزار شد که در این مراسم شرکت کردم 

و همراه با مسئولان آموزش و پرورش از برگزیدگان تقدیر شد.

محمدامین سالاری پور

منطقه 

در هفتادوششــمین ملاقات مردمی، در دیدار با شــهروندان پس از 7
شنیدن مسائل و موارد مطروحه، راهنمایی های لازم و مکفی را ارائه و 
موارد مورد نیاز برای بررسی بیشتر به واحدهای مربوطه را ارجاع دادم.

نصرالله آبادیان

منطقه 

با همراهــی رئیس بنیــاد شــهید و جمعــی از مدیران شــهری، آیین 14
پلاک کوبی معابر دارالمومنین تهران انجام و یک معبر در این منطقه 

به نام مبارک شهید »علیرضا مشجری« مزین شد.

امیر یزدی

منطقه 

با توجه به فرارســیدن فصل بارندگــی، جمــع آوری ضایعات مخزن 2۰
6٠٠ هــزار مترمکعبــی صالح آبــاد با جمــع آوری 9 هزار تــن ضایعات 

انجام شد.

رضا شنگی

منطقه 

همزمان با دوشــنبه های پاســخگویی، در بیست وهفتمین جلسه 2
ملاقــات مردمــی حضــور داشــتم و ضمــن دیــدار و گفت وگــو بــا 

شهروندان به درخواست های آنان رسیدگی کردم.

مهدی صالحی

منطقه 

از احداث بوستان ۵هزار مترمربعی در خیابان شهید رنجبر بازدید 1۰
داشــتم. با بهره بــرداری از این بوســتان ســرانه فضای ســبز منطقه 

افزایش می یابد.

مهدی اخ الصنایع

منطقه 

بــا مســئولان دانشــگاه تهــران درخصــوص موضــوع پســماند، ۶
تفاهمنامه ای امضــا کردیم و همچنین دوشــنبه های پاســخگویی 

به شهروندان منطقه را برگزار کردیم.

مرتضی روحانی

منطقه 

درخصوص بهسازی و بازسازی سرای محله شهید اسدی دستوراتی 1۳
صادر کردم و نســبت به بررســی وضعیت گذرگاه هــا و پل های عابر 

پیاده منطقه نیز مواردی را به حوزه های مرتبط ارجاع دادم.

محمد هادی علی احمدی

منطقه 

در بیســت و هشــتمین جلســه ملاقات مردمــی همراه بــا معاونان 19
و مدیــران بــا ۵۰نفــر از شــهروندان دیــدار کردیــم و مقــرر شــد 

درخواست های آنها پیگیری شود.

تورج فرهادی

منطقه 

روز گذشته در چهل ودومین جلسه ملاقات مردمی حضور داشتم 4
و با شهروندان دیدار و گفت وگو کردم.

علی اصغر کمالی زاده

منطقه 

در نشست هم اندیشی ارتقای فرهنگ آپارتمان نشینی در سرای محله 17
آذری حضور داشتم و این نشست در راستای نیاز سنجی و برنامه ریزی 

رویدادهای طرح فرهنگ آپارتمان نشینی در محله آذری برگزار شد.

رضا سیفی

منطقه 

روز گذشــته معاون هماهنگی و امور مناطق شــهرداری تهــران، در 8
منطقه حضــور پیدا کــرد و همراه بــا او در جلســه نظــارت میدانی و 

ستادی حضور داشتم.

فاطمه تنهایی

منطقه 

در برنامه میز خدمت، به همراه همکاران در جمع شــهروندان شهرک 15
شــهید بروجــردی حاضــر شــدیم تا ضمــن شــنیدن مشــکلات آنهــا در 
حوزه های مختلف شهری بتوانیم به درخواست های مردم رسیدگی کنیم.

محمد شیری

منطقه 

در جلســه ملاقات مردمی، پاســخگوی درخواســت ها و مشکلات 21
شهروندان در حوزه های مختلف خدماتی شهرداری بودم.

رضا پوریافر

منطقه 

عملیات اجرایی اصلاح هندسی و ارتقای سطح ایمنی شبکه معابر 22
بزرگراهی منطقه را در دستور کار قرار دادم .

مسعود نصرتی

اصــلاولیــهتحقق»شــهر
اســلامیوانســانمحور«،
دسترسیبرابرتمامشهروندان

بهشهراست.
شهرداریتهرانبامحوریتمعاونتشهرسازیو
معماریبهمنظورتبدیلتهرانبهشهریاسلامی
وانسانمحور،طرحهاوبرنامههاییرابرایافزایش
سهمالگویترددپیادهدرســطحشهرتهراندر
دستاجرادارد.درهمینراستاوبهمنظورتکمیل
شــبکهپیادهراههاوپیادهروهایامنوایمنبرای
افراددارایمعلولیت،اجرایگامدومبرنامهجامع
مناسبسازیدرشــهرتهرانازابتدایامسالدر

دستورکارستادمناسبسازیفضاهایشهریشهر
تهرانقرارگرفتهاستتابستربهرهمندیمعلولانو
بهطورویژهروشندلانازتمامامکاناتشهریفراهم
شود.نگاهمدیریتشهریدراینزمینهمبتنیبر
مشارکتپذیریحداکثریشهروندانتهرانیاست
ودراینمیان،بهرهمنــدیازظرفیتافراددارای
معلولیت،روشــندلانوجانبــازانمعززدردرک
حساســیتهایابعادپنهانموضوعاتبهعنوان
مبنــایتصمیماتآتیمدیریتشــهری،درنظر

گرفتهشدهاست.
اقداماتمرتبطبادســترسپذیریشهر،بهانجام
مداخلاتکالبدیمحدودنیســتولازماستدر

تمامیابعادوســطوحتداومیابــد.یکیازرئوس
اقداماتدراینزمینه،مناسبســازیتأسیسات
وتجهیزاتحملونقلعمومیبرایشــهروندان
تهرانیاست؛لذانظربهوســعتکلانشهرتهران
وحرکتبهسویشهردســترسپذیربرایعموم
شــهروندان،توســعهوتجهیزناوگانحملونقل
عمومیبهعنوانساختاریقابلدسترسدراولویت
اقداماتشهرداریتهرانقراردارد.دبیرخانهستاد
مناسبسازیشهرتهران،مستقردرمحلمعاونت
شهرسازیومعماریشــهرداریتهران،بهمنظور
شناساییظرفیتهایموجود،آمادهاخذپیشنهادها

ونقطهنظراتافراددارایمعلولیتبیناییاست.

دسترسیبرابرشهروندانبهشهر،اصلاولیهتحققشهراسلامی

شهردار تهران عازم پکن شد
سخنگویشهرداریتهرانجزئیاتسفربهچینراتشریحکرد

علیرضازاکانی،شهردارتهرانروزگذشتهبرایشرکتدراجلاس
شهردارانکلانشهرهایراهابریشــمعازمپکنشد.ایناجلاس
امسالباشعار»یکجاده،یککمربند«برگزارواهدافاقتصادیو
پیگیریتقویتزیرساختهایشهریو...درآنپیگیریمیشود.
احیایجادهباستانیراهابریشمکهازدیربازمسیرتجارتشرق
دورباغربآســیاواروپابودهاستدرســالهایاخیرباابتکار
رئیسجمهورچیندردستورکارقرارگرفتهاست.کشورچینرأساً
برایاحیایاینمسیرترانزیتی،سرمایهگذاریگستردهایرادر
کشورهایمختلفانجامدادهاستوهمهذینفعاناینمسیربه
اندازهقدرالسهمخودبرایاینمسیرترانزیتیمشارکتخواهند
کرد.نکتهمهمدیگراینکهســفرشهردارتهرانبهچینبراساس
دعوترسمیشهردارپکنصورتگرفتهوآنطورکهعبدالمطهر
محمدخانی،رئیسمرکزارتباطاتواموربینالمللشــهرداری
تهرانعنوانکردهعبورجادهتاریخیراهابریشمازایرانوتهران
میتواندعوایدفراوانیراازنظراقتصادیفراهمکندوازسویدیگر
درراستایسیاســتهایدولتبرایگسترشمناسباتتجاری
باکشورهایهمسایهومتنوعســازیسبدتجارتخارجیایران
محسوبمیشود.بهگفتهسخنگویشــهرداریتهران،دراین
سفرموضوعاتمربوطبهحوزهحملونقلعمومیازجملهتامین
واگن،اتوبوسوتاکسیبرقیو...موردتأکیداست.اوهمچنینابراز
امیدواریکردکهمشارکتشهردارتهراندراینرویدادبینالمللیو
رایزنیهایدوجانبهبامقاماتچینی،موجباتفراهمآمدنامکانات
وزیرساختهایشــهریلازمبرایرفاهوآسایششهروندانرا
فراهمکند.محمدخانیدرادامهبرخیازپیگیریهاییکهقراراست

دراینسفرصورتگیردرااینگونهتشریحکرد:

   تولید ۳رام قطار ملی
بایدامروزباافتخاربگویمکهتلاشهابرایساخت
قطارهایملیبهنتیجهرسیدهواکنون3رامقطار
توسطمجموعههایدانشبنیانکشورتولیدشده
اســت.اینقطارهادرحالگذراندنتســتهای
استانداردبرایاستفادهدرخطوطتونلیپایتخت
هستندوبهزودیواردمدارخدمترسانیمیشوند.

باران تهران باران تهران 
بی دردسر می شودبی دردسر می شود

گزارشمیدانیخبرنگارهمشهریازفعالیتنیروهایگزارشمیدانیخبرنگارهمشهریازفعالیتنیروهای
خدماتشهریبرایلایروبیمسیلهاوکانالهاخدماتشهریبرایلایروبیمسیلهاوکانالها

چند متر پایین تــر از خیابان هــا و کوچه هــای درهم تنیده 
سطح شــهر تهران، کانال های پیچ در پیچ، میزبان دائمی 
آب هــای حاصــل از بــاران و بــرف هســتند و همانقــدر کــه 
حفظ نظافت و ایمنی مســیرهای سطح شــهر مهم است، 
این کانال  هــا و مســیل های آب نیز در لیســت نظارت ها و 
پاکسازی های مستمر نیروهای خدمات شهری قرار دارند. 
کارگرانی که از نخســتین روزهای تابستان فعالیت خود را 
آغاز کرده اند تا اواســط پاییز و قبــل از افزایش بارندگی ها 
بایــد لایروبــی مســیل ها و کانال هــای شــهری را بــه پایان 
برسانند و از این طریق مانع آب گرفتگی خیابان ها و وقوع 
ســیل های احتمالی شــوند. حوضچه وســک در محدوده 

حصارک قرار دارد و به عنوان یکی از بزرگ ترین حوضه های 
آبریز شهر شناخته می شود. این حوضچه که نقش مهمی 
را در پیشــگیری از ســیل تهــران ایفــا می کنــد، در روزهای 
گذشــته شــاهد حضور کامیون ها، بولدوزرهــا و نیروهای 
خدمات شهری بود تا رسوب های کف کانال های سیمانی 
از دیوارهــا جــدا شــوند و ارتفــاع کانــال ظرفیــت پذیــرش 
رواناب ها را داشته باشد. شهر تهران ۳حوضه آبریز مهم 
در شرق، غرب و مرکز دارد و در کنار آنها حوضه آبریز چیتگر 
نیز در ســطح پایین تری قرار دارد. نگهداری از مسیل ها و 
کانال های آب های روان تهران جزو فعالیت های مســتمر 
در شــهرداری اســت و نمی تــوان حتــی یــک ســال از ایــن 
فعالیت دســت کشــید. بخشــی از لایروبی ها با اســتفاده 
از تجهیزات و ادوات ماشــینی انجام می شود، اما هستند 
مســیل ها و کانال هایی که با تکیه بر نیروی انسانی از شر 

رسوب ها و زباله ها خلاص می شوند.

لیلاشریفگزارش
روزنامهنگار

نفس کشیدن در هوای آغشته به بوی فاضلاب
مسیلدارآبادسالهاقبلازاحداثاتوبانارتش،درشمالشرقتهرانوجودداشتواینمسیلکهاکنوندرتقاطعبزرگراه
ارتشواتوبانامامعلی)ع(قراردارد،چندروزیاستکهبهوسیلهنیروهایخدماتشهریدرحالپاکسازیاست.بولدوزرها
وماشینهایمخصوصرسوببرداریدردهنهورودیمسیلجایگرفتهاندومانند۲کارگریکیازرویزمینودیگریزیر
زمین،دستبهدستهممیدهندتازبالههاوسنگهاییکهمسیرمسیلرامسدودکردهاندوارتفاعآنراکاهشدادهاند،
ازمیانبرداشتهشوند.درورودیمسیل،بویفاضلاب،نفسرابندمیآورد.کمترکسیاستکهعلاقهداشتهباشددرکنار
کارگرهایغوطهوردرآبقهوهایرنگقراربگیرد.کارکردندرفضایتاریککانالهاوپاکسازیبامشکلاتخاصخود
همراهاستوحتینفسکشیدندرهوایآغشــتهبهفاضلابنفسرابندمیآورد.بهگفتهمحمدجعفررضایی،مسئول

موتوریسنگینمنطقهیک»بهجزبویفاضلاب،کارگریکهاینپایینمی ره،کلیمشکلداره.«

کار با خطر مارگزیدگی
رضاییدســتهایشراازهمدور
میکندتاانــدازهموجودیکهدر
ادامهجملهاشمیخواهدبگوید،
کاملامشخصباشــد:»نگاهکن،
اینپایینمارهستبهایناندازه.
خیلیوقتهابچههــااوناروتوی
آبمیبینــن،شــانسآوردیم
تاحالاکســیرانزدن.موشهم
کهجایخودداره.«ســختیکار
درکانالهــاومســیرهایتهران
بهراحتیقابلتحملنیســت؛به
همیندلیلاســتکهنیروهای
کانالهایسربستهوروبازهرماه
یکبــارباهمجابهجامیشــوند:
»بهخاطرسختیکار،نیروهاییکه
بهکانالهایسرپوشــیدهمیرن،
هرماهمحلکارشــونبــااونایی
کهتویمســیلهایسطحیکار
میکنن،عوضمیشه؛چونهوای

مسیلهایسطحیبهتره.«

کیلومتر کانال اصلی 
جمع آوری آب

هزار کیلومتر انهار و رودها

گلوگاه های آب گرفتگی

کیلومتر شبکه های 
نیمه اصلی جمع آوری آب

شبکه های آب ها ی 
سطحی چه بود و چه شد؟

معضل زباله در شبکه  
آب های سطحی

5۳۰

1۰
12۰

شناسایی 8۰۰نقطه 
رفع مشکل 5۰۰نقطه

1۰۰کیلومتر شبکه آب های سطحی در اوایل انقلاب 
۶5۰کیلومتر در حال حاضر

جمع آوری روزانه 5۰۰تا۶۰۰مترمکعب 
زباله؛ معادل 1۲۵خاور زباله

آخرین وضعیت 
 لایروبی 

انهار  و رودها 



5 سه شنبه سه شنبه 2525 مهر  مهر 14021402- شماره - شماره 89138913
تعویضمخازنفرسودهگازCNGتاکسیها

مرتضی ضامنی، مدیرعامل اتحادیه حمل ونقل مسافر شهری کشور: خطرات فعالیت مخزن های فرسوده 
CNG تاکسی ها، شهروندان و مسافران را تهدید می کرد. این امر باعث شد قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر 

و ارتقای نظام مالی کشور و آیین نامه اجرایی آن، مجددا ابلاغ و مخازن گاز تاکسی ها تعویض شود.

تعمیمنگاه360درجهبهشهر
عباس شــعبانی، معاون هماهنگی و امور مناطق شــهرداری تهران: تعمیــم رویکرد نگاه ۳۶۰درجه به شــهر از 
واحدهای ســتادی تا مناطق و نواحی شــهر تهران از اولویت های شــهرداری اســت. یکی از اصلی ترین اهداف 

جلسات نظارت میدانی و ستادی، اشاعه این رویکرد نظارتی بین نواحی و مناطق شهر است.

دلیل افزایش غیرمنطقی شهریه پیام نور چیست؟
 از مهر ماه سال جاری شهریه متغیر دانشجویان دانشگاه پیام نور 
به شکلی غیرمنطقی افزایش پیدا کرده است، درحالی  که شکل و 
شیوه تدریس و خدماتی که به دانشجویان ارائه می شود کماکان 
مثل سابق است. این واقعیت که در تمام زمینه ها با افزایش قیمت 
مواجه هستیم درست است اما این افزایش باید متناسب با ارائه 
خدمات باشد نه سلیقه ای و دلبخواهی.مگر درآمد و توان مالی 
دانشجویان چقدر است که بتوانند از پس پرداخت این میزان از 

شهریه برآیند؟ 
یکی از دانشجویان دانشگاه پیام نور

شهر شریف آباد داروخانه شبانه روزی ندارد
شهر شریف آباد شهرستان پاکدشت داروخانه شبانه روزی ندارد 
و این مسئله برای ساکنان این شــهر مشکل ایجاد کرده است. 
چند شب پیش مادرم زانو درد شدیدی گرفت و ما در منزل قرص 
مسکن نداشتیم، متأسفانه داروخانه ای هم در آن وقت شب باز 
نبود که بتوانیم دارویی تهیه کنیم در نتیجه مادرم تا صبح درد 
کشید.ممکن است خدای ناکرده مشکلی برای یک کودک ایجاد 
شود که قادر به تحمل درد نباشد.وجود یک داروخانه شبانه روزی 
برای هر شهری لازم و ضروری است. تقاضا می کنیم هر چه زودتر 

یک داروخانه شبانه روزی در این شهر راه اندازی شود.
کربندی از شریف آباد

زمین های گردخون شیراز را تعیین تکلیف کنید
در دهه 80 تعدادی زمین در منطقه گرد خون شــیراز جهت 
ساخت مســکن در اختیار متقاضیان قرار گرفت.ده ها سال از 
آن تاریخ گذشــته و ما نمی توانیم ساختمان ســازی  را شروع 
کنیم چراکه هیچ سازمانی مسئولیت تغییر کاربری و تفکیک 
این زمین ها را به عهده نمی گیرد.درحالی کــه اکثر خریداران 
زمین ها افراد کم درآمدی هستند که به امید خانه دار شدن و با 
قرض و وام، هزینه خرید زمین را تأمین کرده اند. خواهشمندیم 

مسئولان با ورود به این موضوع ما را از بلاتکلیفی نجات دهند.
وهاب از شیراز

محل اتصال جاده قدیم قوچان به جاده اصلی روشنایی ندارد
 جاده قدیم قوچان در منطقه ای به نام سه راه سپید به جاده اصلی 
وصل می شود. متأســفانه در این محدوده هیچ چراغ روشنایی 
وجود ندارد و شــب ها تقریبا تاریکی مطلق است.این وضعیت 
بارها موجب تصادف و ایجاد خسارت مالی و جانی شده است. 
خواهشمندیم با نصب چراغ های روشــنایی در این محدوده از 

تکرار این وقایع ناگوار جلوگیری کنید.
قوچان نژاد از قوچان

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

قدمزدندرلجنهاوکانالهایکوتاه
کار کردن در مسیل های داخل شهر و فرعی نیز مشکلات خود را دارد. کم نیستند 
مسیل هایی که پاکســازی آنها تنها با قدهای خمیده و اســتفاده از سطل های 
کوچک ممکن است. پدرام اسحاقی، مدیر امور فنی و مهندسی معاونت آبراه ها و 
قنوات شهری اداره کل خدمات شهری شهرداری در این رابطه توضیح می دهد: 
»در نقاطی که امکان استفاده از ماشین های مکانیکی نیست؛ یعنی بیشتر داخل 
کانال های درون شــهر و فرعی که ورودی کوچکی دارند، از نیروهای انســانی 
استفاده می کنیم. در بسیاری از این کانال ها، زباله های شهروندان مانع جریان آب 
می شود.« به گفته اسحاقی »ورودی های کوچک به کانال هایی با ارتفاع یک متر 
و 20سانتی متر و عرض80 سانتی متر ختم می شوند. کارگرها مجبور هستند با 
قد خمیده در این کانال ها حرکت کنند و با سطل هایی کوچک رسوب ها،  لجن ها 
و زباله ها را روی زمین بفرســتند. در تمام این موارد سختی کار در مسیلی که با 

فاضلاب تداخل دارد، دوچندان می شود.«

رایزنیبادادستانیبرایحلمشکلورودفاضلاب
ورود فاضلاب ها و زباله ها به مسیرهای زیرزمینی، دردسرهای بسیاری را برای شهر ایجاد کرده است. 
دیری در رابطه با مشکلات حاصل از این اتفاق گفت: »ما باید 4بار در سال، این 650کیلومتر مسیل 
را مورد بازدید قرار بدهیم، برای بازدید به زیرزمین می رویم، اما وجود فاضلاب موجب می شــود تا 
فعالیت ها با سختی بسیار انجام شود؛ چراکه فاضلاب این مسیل ها را به محیط آلوده تبدیل می کند. 
کارگرها به جای آنکه در محیطی کار کنند که آب باران و برف جریان دارد، باید با مســائل مربوط 
به محیط آلوده درگیر شوند. ما با دســتگاه های مربوط در حال رایزنی هستیم و حتی از دادستان 
نیز کمک خواسته ایم. این فاضلاب ها مربوط به شرکت آب و فاضلاب تهران، اما متاسفانه اقدامات 
غیرقانونی برخی شهروندان و کارخانه ها موجب گرفتاری و ایجاد مشکل می شود.« مناطق 21 و 22 
شهرداری تهران با مشکلاتی در حوزه سیستم فاضلاب مواجه هستند و به گفته دیری باید به لیست 
این مشکلات، کمبود مسیل ها و کانال ها را نیز اضافه کرد: »ضعیف ترین مناطق در مورد مسیل ها و 
کانال ها، مناطق 21 و 22 هستند. به دلیل اینکه تخلیه گاه حوضچه این دو منطقه به شهر قدس ختم 

می شود، نیازمند همکاری فرمانداری هستیم.«

ساخت550کیلومترشبکهآبهایسطحیبعدازانقلاب
براساس توضیحات دیری باید گفت که اوایل انقلاب نزدیک به 100کیلومتر شبکه آب های سطحی 

در شهر تهران وجود داشت، اما این رقم اکنون به 650کیلومتر رسیده است.

حوضچههاییبرایدوریازبلایسیل
3حوضه آبریز مهم در شرق، غرب و مرکز تهران در کنار حوضه آبریز چیتگر در 
تمام این سال ها، بلای سیل را از ســر تهران دور کرده اند. مجید دیری، معاون 
آبراه ها و قنوات شهری اداره کل خدمات شهری شهرداری تهران در این رابطه 
به همشــهری گفت: »ما 4حوضه آبریز در تهران داریم؛ در حوضه آبریز شرق، 
رودخانه های دارآباد، گلابدره و دربند قرار دارند و رواناب این رودخانه و مناطق 
یک،  4، 8، 13، 14، 16، 15 و 20 به ســیل برگردان شــرق ریخته می شوند تا 
از طریق کانال ابوذر به دشت ورامین ریخته شــوند. حوضه آبریز غرب، رواناب 
رودخانه های درکه، فرحزاد و کن را در برمی گیرد و رواناب مناطق 6، 7، 11، 12و 
10 نیز به این بخش ریخته می شود و در نهایت آب ها  در فیروزآباد شرق تهران 
تخلیه می شوند. حوضه آبریز چیتگر شامل رودخانه وردآورد، در مناطق 21 و 22 
می شود.« شاید کمتر شــهروند تهرانی ای در جریان باشد که نیروهای خدمات 
شهری که در سرما و گرما تن خود را به آب های جاری در مسیل ها می سپارند، 
چطور از وقوع مشکلات متعدد برای شهر پیشگیری می کنند؛ نکته ای که دیری 
در رابطه با آن توضیح داد: »اگر این حوضچه ها در زمان مناسب لایروبی نشوند، 
در روزهای بارندگی مستمر و شدید دچار مشــکل می شویم. 70درصد شبکه  
آب های سطحی سرپوشیده است و در همه مناطق، مجاری آب های زیرزمینی 
داریم. بسیاری از مردم در جریان فعالیت این مسیل ها قرار ندارند، اما واقعیت این 

است که در زمان بارش سال98 این حوضچه ها بودند که به داد شهر رسیدند.«
به گفته او »530کیلومتر کانال اصلی در سطح شــهر داریم و 120کیلومتر نیز 
شبکه های نیمه اصلی را شامل می شــود؛ به طور کلی باید گفت که نزدیک به 
650کیلومتر مسیل در تهران وجود دارد که مدیریت آنها برعهده شهرداری است. 

10هزار کیلومتر شبکه فرعی )نهرها( نیز در تهران فعال هستند.«

تخلیهروزانه125خاورزبالهازشبکهآبهایسطحی
معاون آبراه ها و قنوات شهری اداره کل خدمات شهری شهرداری تهران در رابطه با 
هزینه لایروبی نیز توضیح داد: »ما با کمتریــن هزینه، کانال ها را لایروبی می کنیم، 
اما یک مشــکل اصلی در رابطه با زباله ها داریم. بسیاری از مردم زباله ها و نخاله های 
ساختمانی را در کانال های آب تخلیه می کنند. میزان زباله ای که به شکل روزانه از 
کانال ها تخلیه می شود، نزدیک به 500 تا 600 مترمکعب است؛ به عبارت دیگر هر روز 
125خاور زباله از شبکه آب های سطحی جمع می شود. شاید غیرقابل تصور باشد، اما 
با توجه به بودجه باید گفت که تمام این کانال ها، مسیل ها و... را با متری 2هزار تومان 
مدیریت می کنیم.« به گفته دیری، رســوب های جمع آوری شده که شامل خاک و 
سنگ هستند، پس از جمع آوری در گودهای مجاز تخلیه می شوند: »ما یک سری گود 
در سمت رودخانه کن داریم، بخشی از این رسوبات به این منطقه می روند، برخی نیز 
برای پر کردن گودهای مجاز سطح شهر استفاده می شوند.« در میان تمام مناطق، 
برخی به دلیل آمار بالای ورود زباله به کانال ها و مسیل ها، صفت بدترین منطقه را از 
آن خود می کنند. براساس توضیحات معاون آبراه ها و قنوات شهری اداره کل خدمات 
شهری شهرداری تهران، این مشکل بیشتر در شرق و بعد از آن در مرکز تهران شدت 
دارد و مناطق 4، 14 و 15 در لیست بدترین ها قرار می گیرند. پرتاب شدن یک زباله 
کوچک، یک ظرف غذا یا یک نخاله ساختمانی شــاید از دیدگاه یک شهروند، تأثیر 
چندانی بر سلامت و ایمنی شهر نداشته باشد، اما همانقدر که نظافت روی زمین شهر 
از اهمیت برخوردار اســت و در گذر زمان توجه اهالی شهر به این موضوع جلب شد، 
کانال ها و مسیل های زیرزمین و سطحی نیز نیازمند توجه خاص شهروندان هستند 

تا در روزهای بارانی و برفی، هراس سیل از تهران دور باشد.

 چند روز قبل بود که خبری عجیب و البته غیرواقعی 
با عنوان »تلاش برای تبدیل فضای بزرگ ترین باغ 
علم نوجوان کشور به فروشگاه تجاری« در شبکه های 
اجتماعی و فضای مجازی بازنشر و حتی در ادامه به 
تیتر برخی از رســانه ها و سایت های خبری تبدیل 
شد. دلیل این موضوع هم تجاری سازی  و درآمدزایی 
بیشتر برای باغ کتاب اعلام شده بود. به نظر می رسد 
پایان قرارداد بهره بردار باعث شد تا شایعه تعطیلی 
و جمع آوری باغ علم نوجوان مطرح شــود، هرچند 
این شایعه در همان روزها توسط مدیریت باغ کتاب 
تکذیب و در این خصوص توضیحاتی ارائه شــد و 
شفاف سازی  صورت گرفت تا رســانه ها و مردم در 
جریان اصل ماجرا قرار بگیرند، در بخشــی از این 
تکذیبیه آمده بود: » شرکت مرصاد دانشگاه تهران 
بهره بردار باغ علم نوجوان اســت کــه قراردادش 
31 شهریور به اتمام رسیده و مسئولان باغ کتاب در 
هر دوره و در آستانه اتمام قرارداد بهره بردار، با بررسی 
عملکرد و اثرگذاری آنها درباره ادامه یا قطع همکاری 
تصمیم گیری می کنند. بنابرایــن تغییر بهره بردار 
باغ علم نوجوان و جایگزینی بهره بــردار جدید به 
 معنای از بین رفتن و تعطیل شدن باغ علم نوجوان 
نیست، بلکه استفاده بهینه از فضای مذکور با هدف 
خدمت رسانی بهتر و مفیدتر به کودکان و نوجوانان 

شهر تهران را با مدیریتی پویاتر ممکن می سازد.« 
در ادامــه باغ کتاب تهــران با دعوت از رســانه ها، 
خبرنگاران را از نزدیک در جریان آخرین وضعیت 

»باغ علم نوجوان« و »باغ علم کودک« و فعالیت ها و 
امکانات آن قرار داد. در این بازدید مشخص بود نه تنها 
هیچ تعطیلی و کوچک سازی ای  صورت نگرفته است 
که برنامه هایی برای گســترش و توسعه این بخش 
انجام شــده یا در دست انجام اســت؛ ازجمله این 
برنامه ها، اضافه شدن 3دستگاه جدید و به روزرسانی 
و آپدیت آنها براساس علوم جدید است. همچنین 
بازدید از این باغ علم ها یک بار در طول ســال برای 
تمام مدارس دولتی در تمام مقاطع تحصیلی رایگان 
اســت. بازدید از این باغ علم ها کــه از بخش های 
مختلفی تشکیل شــده و منطبق بر دروس علمی 

مدارس است، حدود 2ساعت زمان می برد.
مجید صادقیــان، قائم مقــام باغ کتــاب تهران با 
رد هرگونــه تغییــر کاربــردی در ایــن مجموعه 

گفت:»هیچ گونه تغییر کاربردی در باغ علم نوجوان 
و کودک انجام نشده است. ضمن اینکه ما به دنبال 
توسعه در این بخش هســتیم. مجموعه باغ کتاب 
تهران فضای بسیار وسیعی در حدود 6500مترمربع 
را به بخش حــوزه علمی اختصــاص داده و به این 
بخش سوبســید خوبی داده می شــود.« صادقیان 
درخصوص قیمت  محصولات ارائه شده در مجموعه 
باغ کتاب تهران هم گفت:»ما نمی توانیم در مسئله 
قیمت گذاری دخالت مستقیم داشته باشیم. البته 
اگر شکایتی برسد، رسیدگی می کنیم. مسئولیت این 
موضوع با سازمان تعزیرات حکومتی است و درحال 
برنامه ریزی هستیم تا نمایندگان این سازمان برای 
نظارت بر نرخ کالاها و رســیدگی به شکایت های 

احتمالی در مجموعه حضور داشته باشند.« 

پشت پرده شایعه تعطیلی باغ علم نوجوان در باغ کتاب تهران چیست؟ 
مهدی اسماعیل پور؛ روزنامه نگار

لایروبی 10هزار کیلومتری انهار و رودهای شهر
حسین نظری، معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری تهران: آب های سطحی 
ناشی از بارش ها از بالادست گل و لای را به داخل رودخانه می آورند و پس از آن به سمت 
شــهر حرکت می کنند؛ لذا ما باید در این حوضه ها جلوی حرکت گل و لای به سمت 
شهر را بگیریم. در همین راســتا ۳حوضچه آبگیر داریم که حدود ۳۶هزار مترمربع 
سالانه رسوب گیری آنها انجام می شــود تا از ورود این گل ولای به سمت شهر تهران 
جلوگیری شود. لایروبی ها و تخلیه حوضچه ها در بالادست در حال انجام است. قطعا 
برای جلوگیری از غافلگیری، اقدامات پیشگیرانه شامل تدوین دستورالعمل ها و ابلاغ 
به مناطق و تأمین تجهیزات و نظارت بر اجرای ابلاغ ها در دستور کار قرار گرفته است. 
نقاط گلوگاهی شناسایی شده و رسوب گیری و نگهداشت آنها انجام شده  بی تردید برای 
حفظ حریم کانال ها و جلوگیری از تجاوز به حریم آنها اقدامات لازم را انجام داده ایم و 
هرجا که توسعه لازم بوده انجام شده و نگهداشت سالانه نیز پیگیری شده است. سال 
قبل نسبت به ســال ماقبل آن بارندگی های برف و باران بیشتر بود، اما انصافا عوامل 
خدمات شهری عملکرد قابل قبولی داشتند و آب گرفتگی منجر به بروز خسارت در 
شهر تهران نداشتیم. ۶5۰کیلومتر شبکه اصلی جمع آوری  آب های سطحی و ۱۰هزار 
کیلومتر انهار و رودها همگی در سطح شــهر تهران تا پیش از آغاز بارش ها لایروبی 
خواهند شد. همچنین ۸۰۰نقطه به عنوان گلوگاه آب گرفتگی براساس پیام شهروندان 
به سامانه۱۳۷ که منشأ عمرانی داشته اســت در سطح مناطق ۲۲گانه شناسایی و به 
مناطق شهرداری ابلاغ شد که تا کنون 5۰۰نقطه برطرف شده و مابقی نیز تا پیش از آغاز 

بارش ها برطرف خواهند شد.

مکث

باغکتابازنگاهآمار
44تاتا66هزارهزار نفر میانگین بازدید از شنبه تا چهارشنبه 

1515تاتا2323هزارهزار  نفر میانگین بازدید در روزهای پنجشنبه و جمعه 
بیش از 7070درصددرصد  بازدید کنندگان خانواده ها هستند.

4040درصددرصد مخاطبان حداقل یک بار در  ماه مراجعه می کنند. 
14001400ناشرناشر در طول سال با باغ کتاب تهران در ارتباط هستند. 

33ساعتوساعتو4646دقیقهدقیقه میانگین حضور خانواده ها در این مجموعه است.
 33روزروز  در سال؛ مدت تعطیلی باغ کتاب 

بیش از  3030بهرهبرداربهرهبردار  در حوزه های فرهنگی و خدماتی  فعال هستند.
8585تاتا9090درصددرصد امکانات و برنامه ها به کودکان و نوجوانان اختصاص دارد. 
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چهره روز

اخبار کوتاه

نکته

سرمایه گذاری

پلیسبهکمکبورسمیآید
سردار حســین رحیمی، رئیس پلیس 
امنیت اقتصادی فراجا در جلسه انعقاد 
تفاهمنامه با ســازمان بورس و اوراق 
بهــادار، با اشــاره به اینکــه بورس در 
سال های اخیر رشد قابل قبولی داشته 
است، گفت: همه دســتگاه ها و سازمان های متولی و دخیل 
در این امر باید تلاش کنند تا سازمان بورس بتواند به جایگاه 
واقعی خود دســت پیدا کند. او با بیان اینکه پلیس امنیت 
اقتصادی تلاش دارد این نظــم و امنیت را در مجموعه های 
مالی و اعتباری کشــور تثبیــت و ارتقا دهد، افــزود: این 
تفاهمنامه برای ارتقا، پیشگیری و مبارزه با جرائم و تخلفات 
بازار سرمایه، تحقق هر چه بیشتر عدالت و امنیت اقتصادی، 
کشــف جرائم و اســتفاده از ظرفیت های موجود طرفین و 
تامین بیش از پیش امنیت اقتصادی در حوزه بورس منعقد 
شده است. او گفت: بورس از مهم ترین مراکز اقتصادی کشور 
محسوب می شود که بســیاری از مردم با اعتماد ایجاد شده 
اقدام به سرمایه گذاری در این مجموعه می کنند که باید این 

روند روزبه روز تقویت و حمایت شود.
بدون تردید اگر این تفاهمنامه به اجرا برسد و دقیق اجرا شود، 
می تواند به شائبه ها و ابهام ها درخصوص تخلفات در معاملات 
بازار سهام پایان دهد و راه را بر سوءاستفاده ها ببندند. مشروط 
به اینکه در عمل هم اثبات شــود که هدف، تقویت اعتماد 
سرمایه گذاران و سهامداران اســت و هرچه بتوان شاخص 
شفافیت را افزایش داد، انگیزه مردم برای مشارکت در اقتصاد 
از مسیر بازار سرمایه تقویت خواهد شد. مهم این است که هم 
پلیس امنیت اقتصادی و هم سازمان بورس در اجرا اراده قوی 

داشته باشند و تسلیم فشارها و لابی ها نشوند.

  مدیرعامل قشم ایر گفت: هیچ هواپیمایی از هواپیماهای 
قشم ایر فروخته نشده و بابت رد دیون از شرکت خارج نشده   
است. او افزود: هواپیماهای خریداری شده در دوران»بابک 
زنجانی«را نفروخته ایم. به گفته او اخیرا جریانی در خارج از 

کشور ایجاد شده که اجازه پرواز خارجی از قشم ایر بگیرند.
  رئیس انجمن انبوه سازان استان تهران گفت: در 3 ماه اول 
امسال صدور پروانه ساخت نســبت به مدت مشابه در سال 
گذشته 27درصد کاهش پیدا کرد و با سردشدن هوا و آغاز 
عملیات اجرایی نهضت ملی مســکن دوباره افزایش قیمت 

مصالح ساختمانی ازسر گرفته می شود.
  رئیس اتحادیه بارفروشان تهران گفت: تا یک ماه قبل عراق 
جلوی واردات میوه و محصولات کشــاورزی را گرفته بود و 
نیاز خود را با تولید داخل پوشش می داد اما از آنجا که حجم 
تولید پاسخگوی نیاز نبود دوباره صادرات محصولات ایرانی 

به عراق ازسرگرفته شد.
  رئیس اتحادیه کیف و کفش گفت: انتظار داریم تا ۵ســال 
آینده در این صنعت دســت کم تا یک میلیارد دلار صادرات 

داشته باشیم.
  مدیرکل دفتر نساجی و پوشاک وزارت صمت از افزایش 
22درصدی تولیدات حوزه پوشــاک و چرم در ۶ ماه نخست 

امسال در مقایسه با مدت مشابه پارسال خبر داد.
  صندوق بین المللی پــول در جدیدتریــن گزارش خود 
ذخایر ارزی ایران را در سال 2۰23 معادل 2۱.۱میلیارد دلار 
برآورد کرد که ۱.۶میلیارد دلار بیشتر از سال گذشته است.

پیش بینی شده این میزان در سال 2۰2۴ به 2۴.3میلیارد 
دلار برسد.

  رئیس سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه سازمان 
با یکی از پلتفرم های بزرگ در چین توافقنامه ای امضا کرده 
تا از بستر این پلتفرم برای صادرات کالا استفاده شود، گفت: 
تاکنون توانسته ایم ۴محصول ازجمله زعفران و گلاب را در 

بستر این پلتفرم عرضه کنیم.

رازمگویغضنفری
مهدی غضنفری، رئیس صندوق توسعه ملی ازجمله مدیران 
صریح اللهجه دولت است. گفته های تازه او پرده از راز مگوی 
دخل و خرج این صندوق بین نســلی برمی دارد؛ حرف های 
او خواندنی است. او از برخورد شــدید با سازمان ها، نهادها 
و نیروگاه هایی که مطالبات خــود به صندوق را باز پرداخت 

نکرده اند، خبر داده است. او چه می گوید؟
  بانک هــا و نیروگاه هایــی کــه به صندوق توســعه ملی 

بدهکارند، مصادره خواهند شد.
  اگر مطالبات برگشت داده نشود، صندوق به نیروگاه های 

فسیلی وام جدیدی نخواهد داد.
  صندوق توسعه ملی برای بازپس گیری مطالبات خود کاملا 

جدی است و اقدام خواهد کرد.
  صندوق توسعه ملی از دولت ۱۰۰میلیارد دلار طلب دارد 
که اگر وصول شود، می توان از بسیاری طرح های توسعه ای 

به راحتی حمایت کرد.
  وزارت نفت باید در اجرای مصوبه ها جدی تر باشــد و اگر 
می خواهیم روند ســرمایه گذاری بهتر شود، راه آن صندوق 

توسعه ملی است.
  باید سرمایه های صندوق به آن برگشت داده شود تا برای 

آیندگان نیز مورد استفاده قرار گیرد.
  میزان مطالبات صندوق از سایر نهادها و بخش خصوصی 

به ۱3.3میلیارد دلار رسیده است.
  ورود به بنگاه داری خط قرمز صندوق توسعه ملی است.

  پول جیرینگی را که برق مــی زده، داده ایم و حالا باید به 
زحمت آن را پس بگیریم.

خانوادههابهجایدهکبندی،»صدکبندی«میشوند
علیرضا عسگریان، معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گفت وگو با همشهری توضیح می دهد

با تغییر ساختار دســته بندی خانوارها، جامعه به جای 
تقسیم شــدن به ۱۰دهک ۱۰درصدی، به ۱۰۰صدک 
یک درصدی تبدیل خواهد شــد. با ایــن کار، جایگاه 
اقتصادی افراد و به تبع آنها خانوارهــا به طور دقیق تر و 
عادلانه تر مشخص خواهد شــد و سیاستگذار می تواند 
عادلانه تر برای اجرای سیاست های حمایتی وارد عمل 

شود.
به گزارش همشهری، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
می خواهد ظرف یک ماه، صدک بندی افراد را جایگزین 
دهک بندی خانوارها کند. معــاون رفاه و امور اقتصادی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، می گوید: این کار برای 
تحلیل دقیق تر، اطلاع رسانی مؤثرتر و عدالت معقول تر 
انجام می شــود و به الزامی که قانون برای حذف یارانه 

پردرآمدها ایجاد کرده است، ارتباطی ندارد.

صدکبندیچیست؟
در شــرایط فعلی، کل خانوارهای ایرانــی به ۱۰دهک 
تقسیم شــده اند و به واســطه متغیر بودن اندازه )بعُد( 
خانوارها، هر دهک تقریبا ۱۰درصد جمعیت کشــور را 
در برمی گیرد، اما در صدک بنــدی، دیگر خانوار ملاک 
نیست و افراد دســته بندی می شــوند و کل جمعیت 
کشــور به ۱۰۰صدک که هــر یک دقیقــا یک درصد 

جمعیــت کشــور را دربرمی گیرد، تقســیم خواهند 
شــد. معاون رفاه و امور اقتصــادی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعــی با بیان اینکه صدک بنــدی، یک روش 
دقیق تر برای تحلیل و اطلاع رســانی مؤثر است، گفت: 
ما مبنای دســته بندی جمعیت را تغییــر می دهیم تا 
عدالت معقول تری اعمال شــود، اما صدک بندی جای 
تحلیل و داده را نمی گیرد و همچنان دسته بندی افراد بر 
مبنای اطلاعات و آزمون وسع انجام خواهد شد. علیرضا 
عسگریان در گفت وگو با همشهری، افزود: نکته اصلی 
برای دسته بندی های اجتماعی براساس آزمون وسع، 
اطلاعات دقیق، جامع ومانع است و در هیچ جای جهان 
این تقسیم بندی ها با دقت ۱۰۰درصدی انجام نمی شود؛ 

چراکه اطلاعات کاملا دقیق، جامع ومانع نیست.

دستهبندیایرانیانباهوشمصنوعی
سال هاست که پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان راه اندازی و 
تجهیز شده و اکنون بخش قابل توجهی از اطلاعات افراد 
در این بانک وجود دارد که به سیاستگذار اجازه می دهد 
برای اجرای سیاست های حمایتی، دسته بندی خاص و 
موردنظر خود را به بهترین وجه ممکن ایجاد کند. معاون 
رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، با 
اشاره به اینکه صدک بندی افراد طبق اطلاعات این پایگاه 
انجام می شــود، گفت: این اطلاعات با هوش مصنوعی 
تحلیل می شود و برای هر اطلاعاتی هم وزن خاصی برای 
اثرگذاری تعیین شده است که یک داده بیش ازحد روی 
آزمون وسع اثر نگذارد؛ به عنوان مثال در حوزه مالی، همه 

تراکنش های فرد اعم از شاپرک، ساتنا، پایا، بورس، سود 
بانکی و... تحلیل می شود، اما هرکدام از اینها وزن خاصی 
دارد که به مشخص شدن چارچوب درآمد و هزینه فرد 

کمک می کند.

اصلاحنتایجهــوشمصنوعیبا
تحلیلاجتماعی

نکته قابل توجهی کــه معاون رفاه و 
امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی می گوید این است که بعد 
از مشخص شدن نتایج 
هوش مصنوعی در 
آزمون وسع افراد، 

این نتایج با تحلیل اجتماعی سنجیده می شود و این عامل 
در آزمون وسع اثرگذار اســت؛ به عنوان مثال، فردی که 
در آزمون وسع به واســطه درآمد و دارایی های زیاد، در 
صدک های بالا جای گرفته، اگر خود یا خانواده اش دارای 
معلولیت یا بیماری خاص باشند، آزمون وسع او تغییر 
می کند؛ چراکه این عامل به شــدت روی معیشت او و 

خانوار اثرگذار است.

مشکلآزمونوسعباحوزهملک
نکته دیگری که در مورد آزمون وســع افراد و خانوارها 
براساس اطلاعات پایگاه رفاه ایرانیان وجود دارد، این است 
که اطلاعات حوزه املاک در کشور جامعیت لازم را ندارد 
و بر همین اساس در آزمون وسع، میزان اثرگذاری املاک 

در حدی تعریف شــده که لزوما قادر به عادلانه سازی 
آزمون نیست؛ به عنوان مثال، املاک قولنامه ای و املاک 
قدیمی فاقد سند رسمی، باوجود اینکه می توانند دارایی 
مهمی برای افراد باشند، در آزمون وسع وزن لازم را ندارند 
و همین مسئله دقت و عدالت آزمون را کاهش می دهد. 
عسگریان با اشاره به اینکه تمرکز آزمون وسع بر تحلیل 
داده های سالم و پاک است، می افزاید: تلاش تحلیل ها 
این است که رابطه واقعی درآمد و هزینه افراد را مشخص 
کند و تا اینجای کار نتایج خوب بوده است. به گفته او، در 
آخرین آزمون وسع سال گذشته، 7۰درصد مددجویان 
نهادهای حمایتی در 3دهک اول حضور داشــتند و با 
آزمون وسع براساس اطلاعات جدید، این رقم به 9۰درصد 

می رسد که بسیار قابل توجه است.

سرمایهگذاری۵میلیارددلاریبرایانرژیپاک کاهش23درصدیتولیدگوشتقرمز
وزارت جهادکشاورزی تلاش دارد با واردات جلوی رشد قیمت را بگیرد

تفاهمنامه تأمین مالی طرح های نیروگاهی تجدیدپذیر 
متعلق به مؤسسات عمومی غیردولتی توسط صندوق 
توسعه ملی و سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
 انرژی برق )ســاتبا( بــه ارزش ۵میلیــارد دلار امضا 

شد.
به گزارش همشــهری، علیرضــا میرمحمدصادقی در 
آیین امضای تفاهمنامه صندوق توســعه ملی و ساتبا 
برای تامین مالی احداث نیروگاه هــای تجدیدپذیر از 
محل منابع صندوق توسعه ملی، با بیان اینکه صندوق 
توسعه ملی در سال های گذشته از۴۶ طرح نیروگاهی 
با ظرفیت 72۰۰ مگاوات پشتیبانی کرده است، گفت: 
از این میزان ۶هزارمگاوات وارد شــبکه شــده اســت 
اما نیروگاه هایی که به بهره برداری رســیدند مشــکل 
بازپرداخت اقســاط دارند و ۱.2میلیــارد دلار معوقه 

شده است.
او ادامه داد: صندوق توســعه ملی درصورتی می تواند 
از طرح های جدید حمایت کند که اقســاط و معوقات 
صندوق پرداخت شود. پیش از این صندوق توسعه ملی 
به وزیر نیرو قول داده است که هر منبعی از بازپرداخت 
نیروگاه ها به صندوق توســعه ملی بازگردد، دوباره در 

نیروگاه ها مورد استفاده قرار خواهد گرفت.
عضو هیأت عامــل صندوق توســعه ملی با اشــاره به 
تفاهمنامه بین این صندوق و ساتبا اعلام کرد: فاز اول 
۴۵۰۰ مگاوات و سقف تفاهمنامه تا ۵میلیارد دلار است. 
شناسایی و اهلیت سنجی متقاضی برعهده ساتبا است، 
پس از آن به بانک عامل و صندوق توسعه ملی معرفی 
خواهند شــد. بانک عامل طرح ها را بررسی اولیه کرده 
و به صندوق توســعه ملی معرفی می کند. ســاتبا باید 

سازوکار لازم برای تعهدات را فراهم کند.
رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیــر گفت: اکنون 
حدود ۸۰ میلیارد لیتر ســوخت مایع در نیروگاه های 
کشــور مصرف می شــود که با نرخ صادراتی مازوت به 
قیمت یک دلار و ۴۵ ســنت حــدود ۱۵ میلیارد دلار 
می شود حال آنکه اگر این میزان تبدیل شود از محل آن 

می توان به راحتی 3۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 
را احداث کرد.

محمود کمانی، رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر در 
آیین امضای تفاهمنامه تأمین مالی احداث نیروگاه های 
تجدیدپذیر از محل منابع صندوق توســعه ملی گفت: 
این تسهیلات برای ســاخت ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیــر اختصــاص می یابد. وی افــزود: در گام 
نخست ۴هزار و ۵۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر با این 

تسهیلات ساخته می شود.
معاون وزیر نیــرو برنامــه وزارت نیرو برای توســعه 
نیروگاه هــای تجدیدپذیر را برنامه ای جامع دانســت 
و افزود: تعهد اولیه احداث ۱۰ هــزار مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیــر بود. کمانــی ادامه داد: اخیراً در جلســه 
شورای عالی انرژی مصوب شد در یک دوره ۵ ساله 3۰ 

هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر احداث شود.
او اعلام کرد: توســعه انرژی های تجدیدپذیر در برنامه 
هفتم توســعه هم مورد تأکید قــرار گرفته که به دلیل 
ناترازی در صنعت و برق نیاز مبرم به توسعه آنها داریم.

رئیس ساتبا اضافه کرد: ۸۰ درصد توسعه نیروگاهی در 
جهان متعلق به نیروگاه های تجدیدپذیر است و کشور 

ما هم باید در این زمینه پیشرفت داشته باشد.
معاون وزیر نیــرو به مصوبه شــورای عالی انرژی برای 
احداث ۱۵ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر اشاره کرد 
و گفت: ۴هزار و ۵۰۰ مگاوات آن با قید فوریت احداث 
می شود و ۱۰ هزار مگاوات هم به تدریج اجرایی خواهد 
شــد. کمانی از تأمین مالی صندوق توسعه ملی برای 
احداث این میزان نیروگاه خبر داد که مصوبه شــورای 

اقتصاد آن نیز اخذ شده است.
او گفت: به زودی مناقصه های لازم نیز برگزار خواهد شد 
و همچنین از مصوبه قبلی درباره احداث ۴هزار مگاوات 

اکنون 3هزار مگاوات مشخص شده است.
رئیس ساتبا به نکته صندوق توســعه درباره بازگشت 
سرمایه داده شده اشــاره کرد و گفت: دولت در این باره 

تعهد داده است.

مرکز آمار ایران می گوید: عرضه گوشت قرمز در کشتارگاه های 
رسمی کشور در شهریور ۱۴۰2 به 39.۶هزار تن رسیده که 
نسبت به شهریور سال گذشته افتی 32درصدی داشته است. 
وزارت جهادکشــاورزی در هفته های اخیر برای جلوگیری 
از شــوک قیمت در نتیجه کاهش عرضه گوشت قرمز تولید 
داخل سیاست واردات را در پیش گرفته است. اما اصل ماجرا 
چیست؟ به گزارش همشهری، میزان تولید گوشت قرمز در 
کشتارگاه های ایران در شهریور امســال به میزان فروردین 
سال جاری برگشته و این روند کاهشــی از خردادماه به بعد 
آغاز شده است. به گفته مرکز آمار ایران، از کل گوشت قرمز 
عرضه شده در کشتارگاه ها در آخرین ماه تابستان سال جاری 
۵2.9درصد گوشت گاو و گوســاله و 3۶.۶درصد هم سهم 
گوشت گوسفند و بره و ۸درصد بز و بزغاله بوده و سهم سایر 
دام ها 2.۵درصد برآورد شده است. این نهاد آماری تأیید کرده 
در شهریور امسال نسبت به شهریور سال گذشته میزان عرضه 
گوشت گوسفند و بره ۴3درصد، بز و بزغاله ۱3درصد، گاو و 

گوساله 2۵درصد و گاومیش 3۵درصد افت کرده است.

مذاکرهبا10شرکتخارجیبرایساختمسکندرایران
رئیس صندوق ملی مسکن: ١٠شرکت اروپایی و آســیایی برای همکاری در ساخت مســکن و تامین مالی با ایران 
در حال مذاکره هستند. محمدرضا اسماعیلی افزود:  بانک ها موظف هستند که ٢٠ درصد از تسهیلات خود را به 

بخش مسکن اختصاص دهند که به دلیل اجرا نکردن این تعهد جرایمی برای بانک ها درنظر گرفته شده  است.

حمایت1000میلیاردتومانیازشالیکاران
براساس مذاکرات انجام شده بین نهادهای دولتی و واردکنندگان برنج مقرر شد، با اعتباری در حدود هزارمیلیارد تومان 
خرید و عرضه سریع برنج ایرانی در دستور کار قرار گیرد. رئیس انجمن واردکنندگان برنج ایران گفت: تلاش می کنیم 
علاوه بر کنترل بازار و جلوگیری از افزایش قیمت همچنین از وارد آمدن آفت و آسیب به برنج باکیفیت جلوگیری شود.

کاهشقیمتباچاشنیمداخله
رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی از کاهش ۱۰ تا 2۰هزار 
تومانی قیمت گوشت قرمز در بازار نسبت به هفته گذشته 
خبر داد و گفت: عرضه گوشت داخلی و وارداتی در بازار 
تداوم دارد و هیچ کمبودی وجود ندارد. علی اصغر ملکی 
افزود: اکنون گوشت گوسفندی مورد نیاز کشور از محل 
تولید داخلی و وارداتی به وفور در حال تامین اســت و 
طبق گفته مسئولان قرار اســت این مهم استمرار یابد. 
او می گوید: دولت با همه تــوان در حال تامین و واردات 
گوشت قرمز گرم، منجمد گوســفندی و گوساله است 
که همین امر باعث شــده بازار گوشت گوسفندی روند 
کاهشی به خود بگیرد و تا حدودی به تعادل برسد. او بر 
تشدید نظارت ها بر این بخش تأکید و اضافه کرد: به تازگی 
نیز دولت برای حمایت از مصرف کنندگان، اقدام به تامین 
ارز برای تجار به منظور واردات گوشت گوساله منجمد از 

برزیل برای جذب صنف و صنعت کرده است.

احمدمیرخدائیگزارش
روزنامه نگار

تأثیر صدک بندی روی یارانه
ازابتدایهدفمندییارانهها،قانوندولترامکلفبهقطعیارانهپردرآمدهاکردهبودوبایدیارانهدهکهای
9،8و10راقطعمیکرد،امادرهیچدورهایاینتکلیفبهطورکاملاجرانشــد.درجریانصدکبندی
نیزآنگونهکهمعاونوزیرکارمیگویدقرارنیستاینقانوناجراشودویارانهکسیبهخاطراینالزام
قانونیحذفنمیشود،امابهواسطهبالارفتندقتآزمونوسعبااطلاعاتجدید،خانوارهابادقتبسیار
بالاتریدستهبندیمیشوندوخانوارهاییکهشرایطنزدیکبههمدارندومثلاقبلادر2دهک7و8
قرارمیگرفتند،اینبارباواقعیتملموستریدســتهبندیمیشوندومثلادرصدکهای79و81قرار
میگیرند.نکتهقابلتوجهدرصدکبندیایناستکهچنانچهیارانهبگیرانفعلیدر10صدکبالاکه

مشمولیارانهنیستند،قراربگیرند،یارانهآنهاقطعخواهدشدودرعوضکسانیکهقبلایارانه
نمیگرفتند،اگرباصدکبندیجزو90صدکپاییندرآمدیقراربگیرند،مشمولدریافت

یارانهخواهندشد.

مکث

قیمت

پلوپزفلر
RC96مدل

12  میلیون تومان

قیمت

پلوپزفیلیپس
HD3038Fuzzy Logicمدل

7  میلیون  و900هزارتومان

قیمت

6  میلیون  و800هزارتومان
پلوپزگرمنگهدارتفال

RK1011مدل
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خودروبازار

دوپینگ هزار میلیاردی!
به دنبال تزریق 1000میلیارد تومان نقدینگی از صندوق توسعه ملی به بورس، شاخص کل 16هزار واحد رشد کرد

پس از آنکه رئیس هیأت عامل صندوق توسعه ملی، روز گذشته از تزریق 1000میلیارد تومان نقدینگی 
به صندوق تثبیت بازار سرمایه خبر داد، شاخص کل 16هزار واحد رشد کرد. به گفته سخنگوی سازمان 
بورس، قرار اســت بانک ها نیز 500میلیارد تومان نقدینگی دیگر را با هدف حمایت از بازارسهام به 
صندوق توسعه بازارسرمایه تزریق کنند. روز گذشته به موازات انتشار این اخبار، شاخص کل بورس 

تهران 16هزار واحد رشد کرد.
به گزارش همشهری، روند نزولی شاخص کل بورس تهران که از 17اردیبهشت آغاز شده، ظرف روزهای 
گذشته روند فرسایشی پیدا کرده بود. داده های آماری نشان می دهد که در این دوره، شاخص کل بورس 
تهران 517واحد نزول کرده و 2750هزار میلیارد تومان از ارزش کل بازار سهام کاسته شده است. در 
این مدت همچنین 40هزار میلیارد تومان نقدینگی از بازار سهام خارج شده و ارزش معاملات خرد به 
پایین ترین حد خود رسیده است. ظرف چند روز گذشته و به دنبال تداوم نزول شاخص بیم آن می رفت 

که شاخص بار دیگر به زیر مرز 2میلیون واحد نزول کند.

تزریق پول جدید
به دنبال نزول دنباله دار شــاخص روز گذشــته، 
سخنگوی ســازمان بورس از تزریق پول جدید به 
بازار سهام خبر داد و گفت: با هدف حمایت از بازار 
سرمایه، تزریق 10000میلیارد ریال منابع جدید به 
صندوق تثبیت از محل منابع صندوق توسعه ملی 
و تزریق ۵000میلیارد ریال به صندوق توسعه بازار 
از منابع بانک ها انجام می شود. امیرمهدی صبائی 
افزود: همچنین فرایند ورود منابع پذیره نویســی 
شده سایر صندوق ها به بازار تا مبلغ ٢٨هزار میلیارد 
ریال نیز تسریع شد. ساعاتی بعد از انتشار این خبر 
مهدی غضنفری، رئیس هیأت عامل صندوق توسعه 
ملی موضوع تزریق نقدینگی به بورس را تأیید کرد 
و گفت: صندوق یک همت پول جدید را برای کمک 
به بازار سرمایه تزریق کرده است. این میزان پول از 
روز گذشته به صندوق تثبیت بازار سرمایه پرداخت 

شده است.

رشد شاخص و دلایل آن
به دنبال انتشــار این اخبار روز گذشــته شاخص 
کل بورس تهران 16هزارو ٢3۵واحد رشــد کرد 

و ٨0هزار میلیارد تومان به ارزش کل بازار ســهام 
اضافه شد.

به نظر می رسد بخش عمده رشــد بورس ناشی از 
تزریق این میزان نقدینگی به بورس بوده اســت. 
با این حال این همه ماجرا نیســت زیرا ظرف چند 
روز گذشته سازمان بورس مجوز فعالیت 7صندوق 
سرمایه گذاری را نیز صادر کرده، این صندوق ها از 

دیروز مجاز به خرید سهام بودند.
آنطور که علی اکبــر ایران شــاهی، رئیس مرکز 
نظارت بر صندوق های ســرمایه گذاری سازمان 
بورس خبر داده اســت: این 7صندوق  در فرایند 
پذیره نویســی درمجمــوع ٢٨00میلیارد تومان 
منابع جمع آوری و از روز گذشــته فرایند خرید 

سهام را آغاز کرده اند. 
6صندوق از این تعداد صندوق های بخشــی و یک 
صندوق صندوق سرمایه گذاری در سهام است. این 
اطلاعات نشان می دهد در کنار تزریق منابع مالی 
از صندوق توســعه ملی منابع دیگری نیز از طریق 
صندوق های سرمایه گذاری به بورس تزریق شده 
اســت. اما آیا تزریق این منابع به بورس اثر بخش 

است؟

بازار خودرو دوباره راه افتاد
تداوم روند کاهش نرخ دلار، قیمت خودرو را دوباره در مسیر کاهشی قرار داده است 

برنج ایرانی جایگزین برنج خارجی می شود
بازار خودرو بعد از چندین  ماه رکود ســنگین، دوباره به 
جریان افتاده و معاملات در هفته های اخیر از سر گرفته 
شده است. به گفته فعالان بازار، خریداران و فروشندگانی 
 که ماه ها چشم به نوسانات قیمت و تحولات بازار دوخته 
بودند تا ارزان تر بخرند یا گران تر بفروشند، در هفته های 
اخیر با این جمع بندی که بازار به کف قیمت ها رسیده، 
کم کم پا به میدان گذاشتند و معاملات دوباره به جریان 
افتاد. اما بازار خودرو یک بار دیگر تحت تأثیر فاکتورهای 
اقتصادی و سیاســی قرار گرفت و برخی معامله گران را 

غافلگیر کرد.
به گزارش همشهری، در شــرایطی که اخبار مثبت آغاز 
تحویل خودروهای وارداتی روند کاهش قیمت در بازار 
را تسریع کرده و موجب ازســرگیری معاملات در بازار 
خودرو شده بود، رشد نرخ ارز طی هفته گذشته قیمت ها 
را در بازار دوباره صعودی کرد تا فروشندگان خودرو را از 
امضای قرارداد پشیمان کند. طی هفته گذشته و روزهای 
اخیر بازار خودرو شــاهد موارد متعــددی از دبه کردن 
فروشندگانی بود که با دیدن اخبار رشد قیمت، از فروش 
خودرو پشیمان شدند و از معامله انصراف دادند. اما این 
تنها موضوعی نبود که فتیله قیمت خودرو را دوباره بالا 
کشید. از هفته های اول مهرماه موضوع دپوی خودرو در 
پارکینگ خودروســازان و درخواست آنها برای افزایش 
قیمت کارخانه محصولات، تکان به نسبت شدیدی را در 

بازار خودرو موجب شده بود و رشد نرخ ارز عاملی بود که 
فروشندگان را از بالا بردن قیمت ها مطمئن کرد.

ســعید مؤتمنی، رئیس اتحادیــه نمایشــگاه داران و 
فروشندگان خودرو در این باره گفت: در شرایط کنونی 
خودروسازان به دنبال افزایش قیمت خودرو هستند، اما 
باید درنظر داشته باشیم که اگر افزایش ها ممکن شود، باید 
همزمان با افزایش قیمت ها عرضه محصولات به اندازه ای 
باشد که بازار آزاد به دنبال افزایش ناگهانی نرخ ها و ایجاد 
شرایط دو نرخی نباشد. او درباره وضع کنونی بازار گفت: 
هفته گذشته که قیمت دلار دچار افزایش شد، طی یک 

ساعت قیمت خودروهای خارجی را در بازار تکان داد.
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودروی تهران در عین 
حال پیش بینی کرد: از زمانی که زمزمه حضور خارجی ها 
در بازار به گوش رسید، قیمت ها کاهشی شد و اگر عرضه 
خودرو افزایش یابد، قیمت ها کاهــش بیش از پیش را 

تجربه خواهد کرد.
رصد قیمت ها در بازار خودرو نشان می دهد با تداوم روند 
کاهش قیمت ارز که از روزهای پایانی هفته قبل شروع 
شــد و همچنین عرضه 6مدل از خودروهــای وارداتی 
در سامانه یکپارچه برای ثبت نام کنندگان اسفند سال 
گذشته، بعضی خودروها دوباره در مسیر کاهش قیمت 
قرار گرفته اند و پیش بینی می شــود افت قیمت، فشار 

فروش را در بازار افزایش دهد.

بازار برنج ایرانی به ثبات رسیده و قیمت ها با کاهش 
همراه بوده اســت. به گزارش همشهری، گران ترین 
ارقام برنج ایرانی در بازار هاشمی، طارم و دم سیاه است 
که قیمت هر کدام نسبت به سال قبل کاهش قیمت 
قابل توجهی داشته  است. درحالی که هر کیلو برنج 
ایرانی در سال های اخیر به ٢00هزار تومان هم رسید، 
امسال قیمت ها مناسب تر است. در حال حاضر، هر 
کیلو برنج صدری دم سیاه 100 تا 110هزار تومان، 
صدری دم زرد 9۵ تا 100هزار تومان، هاشــمی 90 
تا 9۵هزار تومان و برنج علی کاظمی ٨0 تا ٨۵هزار 

تومان است.
کاهش قیمت برنج ایرانی به دلیل افزایش عرضه برنج 
در بازار در سال گذشته اتفاق افتاد. افزایش واردات 
برنج خارجی در سال گذشته، سبب شد برنج داخلی 
روی دست کشاورزان بماند؛ بر همین اساس، امسال 
ثبت سفارش واردات برنج خارجی از ابتدای مردادماه 
ممنوع اعلام شد و بنا بر گفته مسئولان، این ممنوعیت 
تا زمان فروش برنج باقیمانده در انبارهای کشاورزان 

ادامه خواهد داشت.
بر همیــن اســاس، محمد مخبــر، معــاون اول 
رئیس جمهور، هفته گذشته تأکید کرد: مادامی که 
یک گرم برنج داخلی در انبارهای کشــاورزان وجود 
دارد، واردات و توزیع برنج خارجی تخلف محسوب 

می شود.

برنج ایرانی ارزان تر می شود
دبیر انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج 
ایران در گفت وگو با همشهری با تأیید صحبت های 
معاون اول رئیس جمهور گفت: حمایت از برنج ایرانی 
در اولویت برنامه های کشور اســت و برای همین از 
ابتدای مردادماه تا اول آذرماه، ممنوعیت واردات برنج 

خارجی برقرار است.
مسیح کشاورز ادامه داد:  برای اینکه بازار برنج ایرانی 
از رکود سال زراعی قبل خارج شود، ما تمام محصول 

برنج کشاورزان را که روی دست آنها مانده و در آستانه 
خرابی بود، خریدیم و برای ادامه این روند به وزارت 
جهادکشاورزی پیشنهاد دادیم در قالب تفاهمنامه ای 
بتوانیم برنج های نوی استان های مازندران و گیلان 
را هم خریداری و به طور مســتقیم به فروشگاه های 
زنجیره ای عرضه کنیم تا مصرف کنندگان بتوانند با 

کمترین قیمت برنج ایرانی را خریداری کنند.
دبیر انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج 
ایران با بیان اینکه در حــال حاضر اختلاف قیمت 
معناداری بین برنج خارجی و ایرانی نیست، گفت: با 
توجه به اینکه عرضه برنج خارجی کم شده و قیمت آن 
افزایش یافته، مصرف کنندگان بیشتر راغب هستند 
که برنج ایرانی بخرند. در حال حاضر بهترین نوع برنج 
ایرانی را می توان زیر 100هزار تومان خرید و اگر فضا 
برای خرید برنج ایرانی رقابتی شود، قطعا قیمت ها 

پایین تر خواهد آمد.
کشــاورز با بیان اینکه ما امیدواریم سهمی که برنج 
خارجی در بازار داشــت به برنج ایرانی برسد، گفت: 
برای همین در قالب تفاهمنامه ای به جهادکشاورزی 
پیشنهاد دادیم مشــوق هایی را برای واردکنندگان 
تدارک ببیند تا آنها به سمت خرید برنج ایرانی سوق 
یابند. در این راستا، در فاز اول برای اینکه بازار به هم 
نریزد و بازار برنج ایرانی از رکود خارج شود، پیشنهاد 
دادیم واردکنندگانی که از یک کیلو تا 100هزار تن 
برنج ایرانی بخرند به ازای هر کیلو می توانند ٢کیلو 

واردات برنج انجام دهند.
او با بیان اینکه بــا توجه به وضعیت بــازار و توافق 
طرفین، امکان تغییر این اعداد تا 300هزار تن وجود 
دارد، اعلام کرد: این تفاهمنامــه در مرحله تنظیم 
است و ما خوش بین هستیم با اجرای آن هم رضایت 
کشاورزان داخلی حاصل شود و هم مردم بتوانند با 

قیمت پایین تر برنج ایرانی مصرف کنند.
در حال حاضر قیمت برخی از انواع برنج های خارجی 

در بازار به کیلویی 70هزار تومان هم رسیده است.
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روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به میلیون واحد

شــاخص کل بــورس تهــران در مبــادلات روز گذشــته 
16هزارو 223واحد، معــادل 0.81درصد رشــد کرد و به 
2میلیــون و 18هزارواحد رســید. شــاخص کل هم وزن 
نیز با 8084واحد رشد به 686هزار و 785واحد رسید.

تالار شیشه ای

احتمال حذف شورای رقابت از قیمت گذاری خودرو
کارگروه خودروی مرکز ملی رقابت مصوب کرد: شورای رقابت صرفاً در جایگاه سیاستگذاری و نظارت ایفای نقش 
نماید و انجام امور اجرایی به نهادهای ذیربط واگذار شود. براساس دستورالعمل تنظیم بازار خودرو، هم اکنون شورای 
رقابت نقش تعیین کننده در قیمت گذاری خودرو دارد و تعیین میزان و نوع واردات خودرو هم به عهده این شوراست.

ادامه مذاکرات نفتی ایران با روسیه 
مدیرعامل شرکت ملی نفت: مذاکرات نفتی و گازی ایران با روســیه ادامه دارد و هر زمان این مذاکرات به نتیجه 
رسید، جزئیات آن اعلام خواهد شد. محسن خجسته مهر، درباره تحقق تولید 3.5میلیون بشکه نفت، تأکید کرد: 
ما وعده دادیم تا پایان سال موفق شویم تولید را از 3.3میلیون بشکه افزایش دهیم، ان شاءالله انجام خواهد شد.

بهزاد رنجبرگزارش
روزنامه نگار

آثار تزریق مالی
مقام های بازارسرمایه امیدوارند با تزریق این منابع مالی جدید بتوانند مانع از نزول بیشتر شاخص ها شوند. به نظر می رسد تلاش اصلی بر این است از نزول شاخص به زیر 
2میلیون واحد جلوگیری شود. با این حال نگاهی به سوابق تزریق منابع مالی دربورس نشان می دهد این راهبرد عموما اثر بخش نبوده است به این معنا که در دوره های 
مختلف با وجود تزریق منابع به این صندوق اما شاخص های بورس فقط در یک دوره کوتاه به آن واکنش نشان داده اند و بازار سرمایه با تغییر جهت پایدار مواجه نشده است. 
برخی منتقدان حتی ماهیت وجودی صندوق توسعه و تثبیت بازار سرمایه را مورد نقدقرار می دهند و بر این باورند که استفاده از چنین راهکار هایی بی فایده است چرا که 
بازار سهام مسیر خود را طی خواهد کرد. به این معنا که اگر قرار باشد شاخص بورس تحت تأثیر عوامل اقتصادی و حتی سیاسی رشد یا نزول کند تزریق پول به تنهایی قادر 

به تغییر جهت مسیر بازار نیست و اساسا تشکیل چنین صندوق هایی در بازار نمی تواند راهگشا باشد.
بر همین اساس روز گذشته محسن علیزاده، عضو ناظر مجلس در شورای بورس در واکنش به وعده تزریق 1.5هزار میلیارد تومان منابع جدید برای نجات بورس، گفت: امروز 

بازار سرمایه بیش از هر چیز، نیازمند تزریق اعتماد است. متأسفانه مدت ها است سازمان بورس در پایین ترین سطح اعتماد سهامداران و فعالان بازار سرمایه قرار دارد.
علی سعدوندی، اقتصاددان نیز پیش از این درباره شارژ مالی صندوق تثبیت بازار سرمایه و تبعات آن گفته بود: حمایت از بازار سرمایه از کانال صندوق تثبیت تا به حال، مطلقا 
تأثیر مثبتی بر بازار نداشته و در آینده نیز نخواهد داشت. اندازه بازار 6000هزار میلیارد تومان است و اندازه صندوق تثبیت به قدری کوچک است که تأثیر گذاری این صندوق 
بر بازار بورس چیزی شبیه معجزه خواهد بود. او می افزاید: این سیاست علاوه  بر ایجاد رانت، مصداق بارز خلق پول است؛ چرا که این صندوق سهام دلاری نمی تواند بخرد اما 
بدهی ای که به صندوق توسعه ملی ایجاد شده، دلاری است. به گفته حسین مریدالسادات کارشناس بازار سرمایه، هر مقدار پولی که بخواهد وارد صندوق تثبیت شود چه 

10 یا 100هزار میلیارد تومان محکوم به شکست است. جنس پول هایی که وارد بازار سرمایه می شود، باید از جنس نقدینگی موجود در بازار سرمایه باشد تا اثر بخش باشد.

مکث

قیمت

پلوپز مایدیا 
PC-70DS مدل

4میلیونو800هزارتومان

قیمت

پلوپز پارس خزر 
RCW-271TS مدل

2میلیونو700هزارتومان

قیمت

پلوپز سام 
RC 4700W مدل

3میلیونو500هزارتومان

خودروهای مونتاژیخودروهای داخلی

کوییک 
دنده ای S هاچ بک 

348میلیون تومان
1 میلیون تومان

هایما 
S5 اتومات 

1.230میلیون تومان
5میلیون تومان

پژو206 
تیپ2 مدل1401 

480میلیون تومان
5میلیون تومان

جک 
S5 نیوفیس 

1.330میلیون تومان
10میلیون تومان 

سمند 
سورن پلاس بنزینی 

575میلیون تومان
5میلیون تومان

چری 
 IE 7تیگو

1.410میلیون تومان
5میلیون تومان 

روند احتمالی امروز

ارزش کل معامــلات خــرد دردادوســتد های دیــروز بــا 
425میلیارد تومان افزایش به 3هزارو 132میلیارد تومان 
رسید. این نشان می دهد ارزش معاملات خرد نسبت به 
روز یکشــنبه 16درصد رشــد کرده اســت. به نظر می رســد 
تزریــق منابــع مالــی جدیــد بــه بــورس از ســوی صنــدوق 
توســعه ملی برخی از ســهامداران را برای خرید ســهام در 
بورس ترغیب کرده اســت با وجــود این با توجــه به پایین 
بودن ســطح معاملات خــرد هنــوز علامت های آشــکاری 
برای تداوم رشــد بــورس دیــده نمی شــود. انتظــار می رود 
با تزریق منابــع مالی جدید هم از ســوی صندوق توســعه 
ملی و هم از طرف صندوق های جدید ســرمایه گذاری که 
به تازگــی مجــوز گرفته اند بازارســهام دســت کم برای یک 
دوره کوتاه مدت با رشد مواجه شود اما رشد های پایدار و 
مدام در بورس نیازمند بازگشت اعتماد به بورس و ظهور 
محرک های بنیادی قوی تری اســت که فعلا در دســترس 

به نظر نمی رسد.
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حافظ
ای پادشه خوبان داد از غم تنهايی

دل بی تو به جان آمد وقت است که بازآيی

مورد عجيب سه قلوهای همسان!

احتمال اینکه یک زوج فرزندان ســه قلو داشــته باشند، 
خیلی کم است و این پدیده می تواند شگفت انگیز باشد اما 
شانس اینکه  این سه قلوها همســان باشند، حتی در تصور 
هم نمی گنجد. اما این دلیل نمی شــود که چنین چیزی 
روی ندهد.  یک زوج در آمریکا، به خاطر اینکه سه قلوهای 
همسان به دنیا آورده اند حسابی مشهور شده اند. این زوج 
که در لوئیزیانا زندگی می کنند، یک فرزند دختر داشتند و 
اصلا فکرش را هم نمی کردند که خدا به آنها فرزندان سه قلو 
بدهد. اما شگفتی آنها و جامعه پزشکی وقتی بیشتر شد که 
دیدند این فرزندان، هم جنس هستند. شانس اینکه سه قلوها 
هم جنس باشند، از یک در میلیون تا یک در 200میلیون 
متغیر است به همین خاطر است که کلیر، الا و لیلی در بدو 

تولدشان حسابی مشهور شده اند.

امواج پولکی

کاربران در اینترنت در شرق آسیا و دیگر نقاط دنیا، حسابی 
از دیدن موج های عجیب و غریبی که در چین سر و صدا به 
پا کرده متعجب شده اند. ماجرا این است که امواج رودخانه 
کیانتاگ در چین، به شکل عجیب و هماهنگی به کرانه رود 

می رسند و انتشار تصاویر آنها، حسابی خبر ساز شده. 
 ویژگی این رود که در استان ژجیانگ قرار دارد، پیش از این 
مورد توجه قرار نگرفته بود و تازه از سال 2021 گزارش هایی 
درباره این الگوی عجیب منتشر شــده است. این رودخانه 
پیش از این به خاطر امواج خروشان و بلندی که گاهی ارتفاع 
آنها به 9متر می رسد شهرت داشــت اما حالا این امواج  که 
به خاطر الگوی مارپیچ و تکرارشونده شان، امواج پولک ماهی 
خوانده می شوند شــهرت پیدا کرده  اند. دانشمندان هنوز 

علت شکل گیری این امواج را کشف نکرده اند.

فرار طولانی از زن ها

یک مرد آفریقایــی، چنان از زن ها می ترســد که بیش 
از نیم قرن اســت خود را در حصارهــای بلند یک خانه 
زندانی کرده و حتی حاضر نیســت زن هــا را نگاه کند. 
این مرد که در مناطق دورافتــاده رواندا زندگی می کند، 
کالتسکه انزامویتا نام دارد و از 16سالگی خود را از جامعه 
اطرافش جدا کرده است. او که حالا 71سال دارد، وقتی 
دید وحشــت از حضور زن ها او را از پا در می آورد، حصار 
چوبی بلندی اطراف خانه اش کشید و از آن زمان عملا در 
آنجا زندانی شده است. جالب این است که او در تمام این 
ســال ها، به خاطر لطف و مهربانی زنانی که از روی حصار 
برایش غذا و مایحتاج پرت می کنند زنده مانده اســت. 
متخصصان گفته اند او احتمالا از یــک بیماری نادر رنج 

می برد و به خاطر آن از زن ها می ترسد. 

گرینویچ

تـکلف    و  تعـــارف  بی 
مـثـــل هـمـين مـتن 
کوتاهی که می بيـنيد، ما 
منتظريم تا نوشته هايتان 
درباره مسائل روزمره، مشکلات و دغدغه هايتان 
را برای ما ارسال کنيد. اگر اهل طنز و کاريکاتور 
و طراحی هم هستيد جايتان اينجا محفوظ است. 
متن يا طرح تان که آماده شد يک تماس  با شماره 
23023636 بگيريد تا برای رســاندنش به ما 

راهنمايی تان کنيم. 

فراخوان

خوش خبر

 چشم پزشکی که
چشم به مال دنیا ندارد 

 یاری ارتش 
در نبود پل  

امروز را دریاب 

هامون

یک عمر هرآنچه درتوان داشت در طبق اخلاص گذاشت 
و از هیچ تلاشی برای درمان بیمارانش دریغ نکرد، اما 70 
ســال خدمت در تحقیق و درمان عرصه چشم پزشکی 
برایش کافی نبود و حتی ســاخت مریض خانه، مدرسه، 
درمانگاه و سرای سالمندان خیریه هم او را اشباع نکرد و 
همچنان دلش می خواست کاری برای بیماران شهرش 
انجام دهد. این بار در سنین کهنســالی بدون هرگونه 
چشمداشتی به مال دنیا، دســت به وقف بزرگ دیگری 
زد و ملک 400 میلیارد تومانی خود در خیابان آرژانتین 
تهران را به نظام سلامت شهرستان لاهیجان هدیه کرد. 

البته او موقوفات دیگری   هم   دارد.
این وصف حال کسی نیســت جز »دکتر محمدصادق 
پیروز لاهیجی«، پزشــک حاذق گیلانی که تأکید دارد: 
»دانش پزشکی خوب است اما کافی نیست و یک پزشک 

باید وظیفه شناس باشد.«

بعد از اینکــه پل شــناوری در منطقه ملاثانی اســتان 
خوزستان )که آن هم هدیه ارتش بود( به علت فرسودگی 
جمع آوری شد، مردم مدتی با بلم در عرض رودخانه تردد 
می کردند. با آغاز سال تحصیلی، دانش آموزان با قایق هایی 
که نیروی دریایی سپاه پاسداران به این منطقه آورد، به 
آن طرف رود می رفتند، اما دل خانواده ها همچنان نگران 
بچه ها بود. تا اینکه فرمانده نیروی زمینی ارتش کشورمان 
برای کمک به مردم عنافچه و تردد راحت تر و امن تر آنها، 
دستور نصب مجدد پل شناور این منطقه را داد. با وجود 
گرم و شــرجی بودن هوای منطقه، اتصــال قطعات پل 
روی آب انجام شد و اهالی توانستند از پل شناور عنافچه 
استفاده کنند. دهستان عنافچه با 42 روستا و 15 هزار نفر 
جمعیت، از توابع شهرستان باوی است. رودخانه کارون 
از بین این دهســتان و شهرســتان باوی عبور می کند و 
مردم منطقه برای تردد به باوی، نیاز به احداث پل دارند. 
امیدواریم بودجه لازم بــرای تکمیل پل ثابت این منطقه 

هم هرچه سریع تر تأمین شود. 

به هرحال، اکنون ویلهلم 
درحالی کــه روزنامه را 
که به نحوی مچاله زیر 
بغل داشــت، سرگرم 
فکر کردن بــود: آنچه 
را که انســان می تواند 
مطابق خواســت خود 
تغییر دهد واقعا بسیار 
کم اســت. نمی تواند 

یــا  و  را  ریه هایــش 
اعصابش را، و یا خلق وخوی و مزاجش را عوض 

کند. این چیزها تحت فرمان او نیســتند. هنگامی که جوان 
اســت و نیرومند و با حوصله و گردش زمانــه را مطابق میل 
خود نمی بیند، می خواهــد آن را از نو طوری ترتیب دهد که 
با آزادی او وفق داشته باشد، ولی نمی تواند نظام اجتماعی را 
دگرگون ســازد  و یا با مزاج و تن دیگری متولد شود؛ دامنه 
آزادی و حیطه قدرت انسان محدود است، و شاید در اینکه 
اساسا نمی توان سرنوشت را تغییر داد، حکمتی نهفته باشد. 

چهل وخرده ای ازم رفته ولی هنوز 
به هیــچ جا نرســیدم دکتر! من 
 فکر می کردم یه چیزی می شــم ولی هیچ پخی نشدم... 
آویزونم آویزون... ما آویخته ها به کجای این شــب تیره 

بیاویزیم قبای ژنده و کپک زده خودمون رو؟! 

بوک  مارک

دیالوگ

سال بلو

داریوش مهرجویی

در خراسان شهری بزرگ تر و مهم تر و نيکوتر و با رونق تر و 
پرجمعيت تر از هرات نديده ام.

ياقوت حَمَوی، 4 سال پيش از حمله مغول

 »هرات«  پاره تن فارســی زبانان  
 10 روز اســت زميــن و زمانش 
می لرزد و چندباری زمين لرزه های بيش از 6 ريشتری را 
تجربه کرده اما در هياهوی اخبــار غزه   که آن خود قصه 

پرغصه ديگری است  گم شده است.  
مردم اين شــهر - همچون ولايات ديگر اين کشور - که 
حالا در نهايت تنگدستی و با وجود بی کفايتی و بی درايتی 
حاکمانش، بعضی شــان حتی از بيرون کشــيدن اهل 
خانواده شان از زير خروارها خاك هم عاجزند و نيازمند 
اقدامی عاجل. دومين شهر پرجمعيت افغانستان  قطب 

فرهنگ و هنر اين سرزمين است؛ سامانی که آن را به نگين 
خراسان ملقب کرده اند و يکی از گهواره های تمدنی تاريخ 
پرطمطراق خراسان است؛ شــهری در درازنای تاريخ، با 
پيشينه ای کهن که در کنار نيشابور و توس و بيهق و زوزن 
و خواف و ابيورد و سبزوار و خبوشان و تربت جام از يک سو 
و مرو و بخارا و ســمرقند و بادغيس و فارياب و سمنگان 
و جوزجان و بدخشــان و باميان از جانبی ديگر، يکی از 
کليدی ترين شهرهای اين خطه در روزگار طلايی گستره 

گسترده زبان فارسی  بوده اند.
پهنه ای که اگر تنها بخواهيم معاريف و مشــاهيرش را 
برشماريم، سياهه ای مستوفا می شود. همين بس که عرفا و 
شعرايی چون خواجه عبدالله انصاری، نورالدين عبدالرحمن 
جامی، ابونصر هروی، ابوشعيب هروی، ابوعبدالله هروی، 
ازَرقی هروی، کمال الدين بنايی، حاذق هروی فوشنجی 
هروی، مهری هروی، فصيح الدين هروی، آصفی هروی و 
قبولی هروی، محدثانی مانند ابواسحاق بغوی، بی بی هروی 
و عايشه فوشنجی بلخی، دانشمندانی ازجمله ابومنصور 
موفق هروی و يوسفی هروی، تاريخ نگارانی از قبيل حافظ 
ابرو، عبدالرزاق سمرقندی، محمديوسف رياضی هروی، 
يوسفی هروی، زين الدين محمود واصفی و سيفی هروی، 
خوشنويسانی مثل عبدالرحيم هروی، کمال الدين محمود 
رفيقی، کمال الدين حسين حافظ هروی، محمدشفيع هروی 
حســينی، مجنون رفيقی هروی، ميرعلی هروی و ياری 
هروی، نگارگرانی نظير کمال الدين بهزاد و محمدی هروی، 
سياستمدارانی از قرين الُغُ بيک، گوهرشاد بيگم، بايسنقر، 

امير عليشير نوايی و حسين بيگ يوزباشی )استاجلو( در 
سده های متقدم تا عبدالکريم تمنا، محمدآصف فکرت، 
محمدکاظم کاظمی و نجيب مايل هروی در روزگار معاصر 
از اين ديار برخاسته اند يا در آن گذران عمر کرده اند و در 
خاکش خفته اند که از ميا نشــان مزار پير هرات، خواجه 
عبدالله انصاری، نورالديــن عبدالرحمن جامی، امام فخر 

رازی و ملاحسين واعظ کاشفی قابل اشاره است.
شهری که ارگی دارد باســتانی ، مصلايی دارد معظم که 
آرامگاه گوهرشادبيگم نيز در آن است    و مسجد جامعی 
دارد در نهايت شکوه؛ پنجمين مسجد جامع بزرگ جهان 
که بناشده در نيمه نخســت قرن اول هجری بر بقايای 
آتشکده ای است که به قول ابن حوقل، »در سراسر سيستان 
و ماوراءالنهر و جبال، مسجدی آبادتر و پابرجاتر از مسجد 
هرات وجود ندارد.« هرات که آب»هَريرود«ش گوارا بوده 
است و توت سفيدش بسی شيرين و زر آن، ناب و خالص، 
نامش در اوستا؛ در يشت چهاردهم و فَرگَرد نخست ونديداد 
آمده، پيش از اسلام يکی از ساتراپی های هخامنشيان بود، 
اسکندر مقدونی دژی در آن ساخت و نامش در سنگ نبشته 
کعبه زرتشت ذکر شد. پس از اســلام، پايتخت نخست 
طاهريان بود، يکی از 6 ضرابخانه سلاطين غزنوی محسوب 
می شد و غوريان و آل کرت به پايتختی اش برگزيدند اما در 
روزگار شاهرخ تيموری به اوج عزت رسيد و چنان اجتماعی 
از شــاعران، معماران، نقاشان، خوشنويسان و نگارگران 
شــکل گرفت و صاحب مکتب نگارگری هرات شد که به 
فلورانس آسيا شهرت يافت اگرچه مغولان از نابودی اش 
چشم نپوشــيدند. حالا اما هرات که زمانی در کنار مرو و 
بلخ و نيشــابور يکی از ايالت های چهارگانه خراسان بود، 
بخشی از خودش و روستاهايش ويران شده اند و جمعی از 
اهالی آن رخ در نقاب خاك کشيده اند. »هريوا«ی باستان و 
»هرات« اکنون اما به روزهای اوج بازخواهد گشت. بزرگی 

و ارجمندی، خصلت و خاصيت فارسی زبانان است.

* تعبيری از »کشکول« شيخ بهايی درباره هرات

برای نگینِ خراسان؛ »هرات« و مردم زلزله زده اش

طُرفه و لطیف* 

حمیدرضا محمدی

طبیعت ایران روزبــه روز از درختان تهی  
می شود. آمار آتش ســوزی های سالانه را 
که چندین هزار هکتار جنگل را خاکستر 
می کند اگر بگذاریم کنار، وضعیت قاچاق 
چوب درختان هم چنــدان تعریفی ندارد 
و سودجویان با شــگردهای مختلف اقدام 
به قاچاق چوب می کنند کــه ازجمله آنها 
جابه جایی چوب های قاچاق با آمبولانس 
و اتوبوس است. در این آشفته بازار اما چند 
سالی است پویشی به راه افتاده که قرار است 
در یک سال چند میلیون درخت به طبیعت 
ایران هدیه دهد و آنطور که مســئولانش 
می گویند، ایــن تعداد هر ســال افزایش 
می یابد. پویش ملی »درخت یاری« تنها یک 
حرکت زیست محیطی نیست و جنبه های 
آشکار معیشــتی هم دارد و از خانواده های 
کم برخوردار حمایت می کند. از همان سال 
اول اجرایی شدن این پویش ملی)سال99( 
نزدیک بــه 250گروه مردمــی، جهادی، 
خیریه، مســجد، ســازمان های مردم نهاد 
و البته هیئت های مذهبی بــا این پویش 

همکاری می کنند.
هدف اولیه این پویش، کاشت یک میلیون 
نهال مثمر و بومی در سراســر کشــور بود 
که به ثمر نشسته است. امسال قرار بود در 
کشــور 250میلیون نهال جنگلی کاشته 
شود، اما مسئولان این پویش اعلام کرده اند 

که در کنار کاشت 70میلیون درخت باغی، 
امسال بیش از 320میلیون درخت و نهال 
جدید کاشته خواهد شــد. این نهال ها را 
در باغچه ها و زمین های کشاورزی کاشته 
 می شــوند و از جنوب تا شــمال کشور را
تحت پوشــش قرار می دهند. بیشتر این 
نهال ها هم آورده معیشــتی دارنــد تا به 
خانواده های محروم کمک شــود. به طور 
مثال در جیرفت برای هــر خانواده 3نهال 
انبه کاشــته شــده کــه هرکدام ســالی 
30میلیون تومان می تواند درآمد داشــته 
باشــد، همچنین نخل های کاشــته شده 
می توانند درآمدزا باشند. در مناطق دیگر 
لیموی چهارفصل کاشته  شده که در تمامی 
فصول سال ثمر دارند. در حال حاضر قیمت 
بهترین نوع نهال پیوند خورده انبه، چیزی 
حدود 500 هزار تومان است که این هزینه ها 
توســط کمک های مردمی جمــع آوری و 
به طور رایگان در اختیار مردم کم برخوردار 
قرار داده می شود. در نهایت اینکه نوآوری 
و کارآفرینــی، محرومیت زدایــی، کاهش 
آلودگی های تنفسی و صوتی، تزریق آرامش 
روانی به جامعه، ارتقای سرانه فضای سبز 
و زیباسازی، سایه ســازی در شهر، کنترل 
قیمت تولیدات باغی از طریق افزایش سطح 
زیرکشت و کاهش فرسایش خاک، از فواید 

کاشت این درختان مثمر بومی است. 

یاری مردم، لبخند طبیعت
بشر  از روزی که یکجانشین و به اصطلاح 
متمدن شده، همیشــه درگیر فقر بوده 
و حتی حالا هم که رشــد و شــکوفایی 
اقتصادی در تاریــخ زندگی   ما بی نظیر   
است، فقر همچنان بر صورتمان چنگ 
می زند. حتی اگر یک نفر هم درگیر فقر 
باشد، متاثرکننده است اما مسئله فراتر 
از چیزی اســت که ما گمان می کنیم؛ 
در دوران کرونــا، نزدیک به نیم میلیارد 
انســان، یعنی حدود 8درصد جمعیت 
کره زمین، فقیر شــده اند. پیش از آن، 
روند امیدوارکننده ای بــرای کنترل و 
کاهش فقر شــکل گرفته بود اما کرونا،   
یکباره همه  چیز را از بین برد. درحالی که 
سازمان ملل تعریف فقر را در سال های 
اخیر تغییر داده است، تعریف کلاسیک 
آن داشتن درآمد کمتر از 1.9دلار در روز 
است. اما فقر، به گفته سازمان ملل، فراتر 
از صرف کمبود درآمد و حالتی اســت 
که در آن انســان از نیازهای اولیه خود 
ازجمله غذا، امنیت، آب آشامیدنی سالم، 
بهداشت، ســرپناه، تحصیلات و حتی 
اطلاعات محروم باشد. براساس آخرین 
آمارها، در ســال2015 میلادی، بیش 
از 734میلیون انســان با درآمد کمتر 
از  1.9 دلار در روز زندگــی می کردند 
و انتظار این اســت که این تعــداد، در 
سال های پیش رو به شدت افزایش یابد. 
یک دلیل آن، اوضاعی است که کرونا در 
سال های اخیر رقم زده. بر همین اساس، 
پیش بینی می شــود که تا سال2030 
میلادی، 6درصد جمعیت جهان، در فقر 
مطلق زندگی کنند. فقر بیشترین اثر را بر 
زنان و به خصوص کودکان دارد به گونه ای 
که یک نفر از هر 5کودک در فقر مطلق 

زندگی می کند و اثرات فقر در ســنین 
پایین، می تواند پیامدهایی به اندازه طول 
عمر آنها داشته باشــد. فقر و پیامدهای 
آن، یکــی از بزرگ تریــن دغدغه های 
جهانی است و سازمان ملل، امروز را به 
نام ریشه کنی فقر در دنیا نامگذاری کرده 
تا درباره این معضل جهانی آگاهی سازی 
کند. علاوه بر فعالیت هــای اقتصادی، 
بشــر به کارهای دیگری نیاز دارد تا این 
پدیده شوم را از بین ببرد. هدف سازمان 
ملل این اســت که تا سال 2030، تعداد   
انسان هایی که با کمتر از روزی 1.9 دلار 
در روز زندگی می کنند، به زیر 3درصد 
جمعیت زمین برســد. برای رسیدن به 
این هدف عمده، کشــورها و نهادهای 
بزرگ بین المللی باید  همکاری بزرگی 
داشته باشــند و انواع ایده ها و راهکارها 
پیاده شود. فهرست بلندی از اینکه چه 
کارهایی باید در این باره انجام شود وجود 
دارد اما تقریبا همه بــر برخی رفتارها و 
راهکارها اتفاق نظر دارند که برخی از آنها 
شامل کمک به تحصیل کودکان، تامین 
آب آشامیدنی سالم، تضمین مراقبت های 
بهداشتی اولیه، توانمندســازی زنان و 
دختران، بهبود تغذیه نوزادان، حمایت 
از برنامه های محیط زیســتی، کمک به 
کودکان در مناطق درگیری و جلوگیری 
از کودک همسری است. هر کدام از این 
اقدامات، می تواند بر طیف وســیعی از 
افراد در مناطق کم برخوردار اثر بگذارد 
 و به آنها کمــک کند زندگــی بهتری

داشــته باشــند. مبارزه با فقر، اقدامی 
جمعی است و سازمان ملل تأکید دارد 
تا تمام جهان بسیج نشــوند، فقر از بین 

نمی رود. 

چه کنیم تا فقر از بین برود؟
جهان نما زندگی پدیا
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دومین سونامی

سربازی
با قانون جدید بعضی از ستاره های فوتبال 
حتی سردار آزمون سرباز محسوب می شوند

حدود یک دهه قبل بود که باطل شدن معافیت 
خیلی از ستاره های فوتبال ایران توفان بزرگی به 
راه  انداخت و به شکل ناگهانی، شمایل لیگ برتر 
را عوض کرد. حالا ایــن بار معافیت های درنظر 
گرفته شده برای فوتبالیست های لیگ برتری و 
یا ملی پوش تا 28و 30سالگی، طی نامه ارسالی 
ستاد کل نیروهای مسلح برای سازمان وظیفه 
عمومی، لغو شده اند. این نامه اوایل مهرماه ارسال 
شده اما خبر آن تازه رسانه ای شده است. به نظر 
می رسد این ماجرا، تأثیر عمیقی روی لیگ برتر 
ایران خواهد گذاشــت. چرا ستاد کل نیروهای 
مسلح تشــخیص داد که این معافیت را تمدید 
نکند؟ کدام بازیکنان بزرگ بیشــتر از دیگران 
در خطر جدایی از تیم هایشان هستند؟ آیا لغو 
این معافیت ها به صورت فوری در فوتبال ایران 

به اجرا درمی آید؟

  معافیت لازم نیست؛ سرباز شوید!
همیــن چند ســال قبل بــود که اعلام شــد 
فوتبالیســت های حرفه ای در سطح لیگ برتر 
تا 28سالگی و بازیکنان ملی پوش تا 30سالگی 
از خدمت ســربازی معاف هســتند. این طرح 
2دلیل عمده داشت؛ اول اینکه بازیکنان بتوانند 
در باشگاه خودشــان رشــد کنند و سربازی، 
مسیر فوتبالشان را تغییر ندهد و دوم هم اینکه 
بازیکنــان ملی در ســفرهای بین المللی برای 
خروج از کشور با مشکل روبه رو نشوند؛ اتفاقی 
که برای نمونه قبل از جــام ملت های 2015به 
یک تهدید جدی برای تیم ملی تبدیل شــده 
بود. حالا اما ستاد کل نیروهای مسلح با ارسال 
نامه به وزارت ورزش و سازمان وظیفه عمومی، 
از تصمیــم جدیدش رونمایی کــرده و مانع از 
ادامه این معافیت ها شده است. این یعنی دیگر 
لیگ برتری ها شــرط معافیت تا28ســالگی و 
ملی پوش ها شرط معافیت تا 30سالگی را ندارند. 
آنها فقط می توانند از معافیت هایی مثل معافیت 
تحصیلی یا کفالت استفاده کنند. با این حساب 
خیلی از بازیکنان فوتبــال ایران از همین حالا 
سرباز خواهند شد. شاید آنها نهایتا تا نیم فصل 
مشکلی برای همراهی تیمشان نداشته باشند اما 
پس از آن ناچار به خروج از باشگاه هستند. در این 
نامه تأکید شده که این دستور از پنجم مهرماه 
قابل اجرا خواهد بود. تا امروز اما این خبر پنهان 

مانده بود و کسی از این ماجرا خبر نداشت.

  ستاره ها در خطر جدایی
خیلی از بازیکنــان لیگ برتــری، از معافیت 
سربازی تا 28سالگی اســتفاده کرده اند. حالا 
اما همه این بازیکنان ناگهان سرباز می شوند و 
فوتبال باشگاهی ایران اساسا با ازدحام سربازها 
روبه رو خواهد شد. بازیکنانی مثل میلاد سرلک 
هم از معافیت بازی در تیم ملی بهره  برده اند و 
اگر این قانون کاملا اجرایی باشد، باید در همین 
نیم فصل تیمشان را ترک کنند. به این فهرست 
می توان نام هایی مثل پیام نیازمند را هم اضافه 
کرد. حتی سردار آزمون که به سربازی نرفته، از 
این پس برای خروج از کشــور با چالش مواجه 
خواهد بود. بدون شــک این اتفاق، کار را برای 
فوتبالیســت های ایرانی دشــوار خواهد کرد. 
باشــگاه ها نیز با توجه به حذف سهمیه زیر 25 
سال و جوان شدن فهرست، باید خودشان را برای 
یک چالش بسیار جدی آماده کنند. کنار آمدن 
با جدایی سرباز ها، به هیچ وجه موضوع ساده ای 

نخواهد بود.

  ملوان در مسیر تراکتور؟
وقتی نخستین سونامی سربازی در لیگ اتفاق 
افتاد، خیلی از ستاره های بزرگ راهی تراکتور 
شد ند. تیم تبریزی اما با این نفرات چندان خوب 
نتیجه نگرفت؛ چرا که آنها در دوران ســربازی، 
دچار افت روحی و فنی شــده بودنــد. حالا در 
لیگ برتر، فقط یک تیم نظامــی وجود دارد و 
شاید ملوان در نیم فصل، ســتاره های زیادی 
را به ترکیبش اضافه کند. تیــم تارتار با همین 
نفرات فعلی هم خوب نتیجــه گرفته و بدون 
شک این مربی به دنبال ایجاد تغییر گسترده در 
تیمش نخواهد بود. علاوه بر این، احتمالا خیلی 
از سربازها ناچار شوند به لیگ یک و تیمی مثل 
فجرسپاسی بروند. ستاره های در معرض خدمت 
سربازی هم به احتمال فراوان ترجیح می دهند 
به پیشــنهاد های خارجی فکر کنند و ناچار به 
حضور اجباری در یک تیــم نظامی در فوتبال 

ایران نشوند.

  معافیت می خواهید؟ آسیا را ببرید!
یک نسل دیگر از فوتبال ایران، شانس موفقیت در 
بازی های آسیایی را از دست داد و هیچ بازیکنی 
در این تیم از خدمت معاف نشد. تیم ملی فوتبال 
اما این شــانس را دارد که بــا قهرمانی در جام 
ملت های آســیا احتمالا برای 25نفر معافیت 
از ســربازی بگیرد. البته در فهرست فعلی تیم 
ملی، نفراتی مثل سیدحسین حسینی، احمد 
نوراللهی، شــجاع خلیل زاده، حسین کنعانی، 
احسان حاج صفی و مهدی طارمی به سربازی 
اعزام شده اند اما برای مثال اگر سعید عزت اللهی 
به فوتبال ایران برگردد، شــاید نتواند برای هر 
تیمی بازی کند. تنها راه معاف شدن سایر اعضای 

این تیم، قهرمانی در آسیا خواهد بود.

سوژه روز

 روز مانده تا 
جام ملت های 

آسیا

پخش زنده

ليگ برتر ايران - هفته 6

نساجی

آلومینیوم
18:00

برنامه بازی

ليگ برتر ايران - هفته 6
پنج شنبه 27 مهر  1402

جمعه 28 مهر  1402

فولاد

استقلال خوزستان
19:00

صنعت نفت

ملوان
19:00

استقلال

هوادار
18:00

پیکان

پرسپولیس
18:00

قطر

ایران
21:30

دوستانه

جام ملت های اروپا

فنلاند

لیتوانی

ایرلندشمالی

صربستان

قزاقستان

مجارستان

اسلوونی

مونته نگرو

19:30

22:15

22:15

22:15

انگلیس

مالت

سن مارینو

ایتالیا

اوکراین

دانمارک

22:15

22:15

22:15

وطنموطنمســـربازســـرباز
 بازی

جام و نام
قهرمانی در تورنمنت اردن شاید افتخار چندان 

مهمی نباشد اما کی روش و قلعه نویی انگیزه های 
زیادی برای موفقیت مقابل هم دارند

ی|
چار

 کو
ان

عرف
س| 

  عک
   

گفت و گو با گفت و گو با اميرحسين زارعاميرحسين زارع که که   با تصاحب  با تصاحب 22طلا در طلا در 
کمتر از کمتر از 1010روز توانايي هايش را بار ديگر به رخ کشيد.  روز توانايي هايش را بار ديگر به رخ کشيد.  
او بعد از قهرماني در جهان در بازي هاي هانگژو هم او بعد از قهرماني در جهان در بازي هاي هانگژو هم 

براي سنگين وزن کشتي آزاد طلا گرفتبراي سنگين وزن کشتي آزاد طلا گرفت
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محسن محمودصفری|  

امیرحسین زارع با 22سال سن و کسب 2مدال 

طلای جهان، یک برنز جهان و یک برنز المپیک بدون 

شک یکی از ستاره های منحصربه فرد کشــتی آزاد است. او با 

کسب 2طلا در کمتر از 10روز توانایی هایش را بار دیگر به رخ کشید. 

زارع در بلگراد چنان بر حریفانش یورش می برد که چاره ای جز تسلیم 

برای آنها نمی گذاشــت. قهرمان آملی وقتی با بی اخلاقی رقبایش روی 

تشک مواجه می شد، شدت حملاتش را بیشتر می کرد تا با نتیجه عالی برنده 

کشتی شــود و در آخر رقبایش را در آغوش می کشید تا نشان دهد برنده 

اخلاق در کشتی هم بوده است. در هانگژو خیال همه از طلای او راحت بود، 

او نیز طبق پیش بینی ها عمل کرد و با قاطعیت آخرین طلای کاروان 

ایران در بازی های آســیایی را کســب کرد. زارع درباره نذری 

که برای مدال های طلایش داشته و سختی هایی که در 

یک سال اخیر کشــیده با همشهری صحبت 

کرده کــه در ادامه می خوانید.

   کســب 2مدال طلا به فاصله 10روز اتفاق بزرگی بود که 
توانستی رقم بزنی. از روزهایی که برای این 2مدال پشت سر گذاشتی 

برایمان بگو؟
اردوهای خوبی را پشت سر گذاشتیم و توانستم با آمادگی خوبی در 
مسابقات جهانی و بازی های آسیایی حاضر شوم. قطعا این یک کار 
تیمی بوده که به نتیجه رسیده است. عزیزانی که در خانه کشتی زحمت 
می کشند و کارهای خدماتی انجام می دهند، آشپز کمپ تیم ملی، 
کادر فنی، خانواده ام و رئیس فدراسیون در این موفقیت نقش بسزایی 
داشتند که از همه آنها ممنونم. روزهای سختی را پشت سر گذاشتیم. 
فشار تمرینات واقعا زیاد بود و دوری از خانواده سختی کار را دوچندان 
می کرد ولی چاره ای جز طاقت آوردن نبود. برای خوشحالی مردم و 
کسب مدال باید همه این شرایط را پشت سر می گذاشتیم. حالا حس 

خوبی دارم وقتی می بینم مردم راضی هستند.

   سال گذشته هم تا یک قدمی مدال طلا رفتی ولی اشتباهت 
در ثانیه های پایانی باعث شد کشتی را به آکگول ببازی. اشتباه مشابهی 
هم در المپیک داشتی ولی امسال یک امیرحسین دیگر را روی تشک 

دیدیم. چه اتفاقی برایت افتاده است؟

از اشتباهات گذشته ام درس گرفتم و سعی کردم بدون اشتباه کشتی 
بگیرم. سعی کردم اختلافم را با حریفانم بیشتر کنم که این اتفاق با 

تمرینات بیشتر و تمرکز بهتر برایم رخ داد.

   در مســابقات جهانی 2اتفاق برایت رخ داد که در هر دو 
واکنشی تقریبا مشابه داشتی. وقتی آکگول را بردی بدون اینکه جواب 
کری خوانی های او را بدهی سمتش رفتی و او را در آغوش گرفتی. در 
فینال هم پتروشویلی ضربه ای به صورتت زد ولی تو واکنشی نشان 
ندادی و آخر کشتی او را بغل کردی. چه شده که اینطور رفتار می کنی؟
حقیقت این است که کشتی شــرایطش با بقیه ورزش ها فرق می کند و 
مردم از کشتی گیران توقع دارند. دوست ندارم رفتاری داشته باشم که 
مردم ناراحت شوند. من به عشق مردم تمرین می کنم تا در مسابقات مدال 
بگیرم و لحظه ای دلشان شاد شود. حالا یک سری اتفاق هم در کشتی رخ 
می دهد، باید گذشت کرد. پتروشویلی و آکگول از من بزرگ تر هستند و 
من به آنها احترام می گذارم. در ضربان قلب بالا این اتفاق رخ داده و من 

چیزی به دل نگرفتم.
 

   بعدا پشیمان نشدی و مثلا بگویی  ای کاش واکنش نشان 
می دادم؟

به هیچ وجه. رقابت 6دقیقه طول می کشد ولی رفاقت یک عمر می ماند. 
برای چه پشیمان بشوم؟

   مدال های طلایت هم انگار از قبل تکلیفش مشخص شده 
است. درباره آن توضیح می دهی؟

من با افتخار خادم حرم آقا امام رضا)ع( هستم و قرار است طی چند روز 
آینده مدالم را به حرم اهدا کنم. البته این نذری بود که قبل از مسابقات 

کرده بودم و خدا را شکر حالا وقت عمل به آن است.

   بعد از کسب طلای جهان به بازی های آسیایی رفتی. به این 
فکر نکردی که اگر در بازی ها هر مدالی جز طلا بگیری مدال جهانی ات 

را هم تحت تأثیر قرار داده ای؟
صادقانه بگویم خیلی سخت بود ولی ما سرباز وطن هستیم و هرجا که 
لازم باشد باید کشتی بگیریم. با توجه به فشار بالای تمرینات و دوری از 

خانواده، بعد از مسابقات جهانی نیاز 
به استراحت داشتم ولی با توجه به نیاز 

کاروان ورزش ایران در هانگژو قرار شد 
کشتی با تمام قوایش شرکت کند و من هم 

اطاعت کردم. به عشق مردم روی تشک رفتم و 
خدا را شکر که از نتیجه راضی بودند.

   خیلی ها معتقدند با اینکه 22سال بیشتر نداری خیلی 
بیشتر از سن وسالت مســائل را تحلیل می کنی و فراتر از تجربه ات 
کشتی می  گیری. اینها از عملکردت در 2مسابقه اخیر هم مشخص 

بود. نظر خودت چیست؟
این نظر لطف همه عزیزان و کارشناس هاســت. اگر هم چنین 
مسئله ای باشد لطف خدا و اهل بیت)ع( و دعای خیر مردم است 
که همیشه مرا شرمنده خودشــان می کنند. امیدوارم فرزند 

خوبی برای کشورم باشم.

   در آمل استقبال بی نظیری از تو شــد. تا به حال چنین 
استقبالی دیده بودی؟

دستبوس تمام مردم عزیز هستم که مرا شرمنده محبت خودشان 
کردند. هم استانی های عزیزم و مردم آمل واقعا در این مدت به من لطف 
داشتند. مردم این را بدانند که من به عشق آنها همه سختی ها را تحمل 
می کنم تا حتی برای لحظه ای دلشان را شاد کنم. این مدال ها نتیجه 

لطف خدا و عشق مردم است.

   فیلم هایی در فضای مجازی منتشــر شد که در مراسم 
استقبال هادی ساروی حضور داشتی. درحالی که خودت هم در جهانی 
و آسیایی حضور داشتی و مردم زیادی به استقبال خودت آمده بودند؛ 

چطور شد که به این مراسم رفتی؟
آقاهادی از من بزرگ تر است و مراسم استقبال از ایشان یک روز بعد 
از مراسم استقبال من برگزار شد. وظیفه ام بود حضور داشته باشم. 
حضور 2آملی در اردوی تیم ملی حس خوبی است و حضور آقاهادی 
باعث دلگرمی من اســت. امیدوارم این حضور همیشه با مدال های 

خوشرنگ برای کشور همراه باشد.

سرباز وطنم
گفت و گو با امیرحسین زارع که با تصاحب 2طلا در کمتر از 10روز توانایي هایش را بار دیگر به رخ کشید

او بعد از قهرماني در جهان در بازي هاي هانگژو هم براي سنگین وزن کشتي آزاد طلا گرفت
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بازی جام و نام
قهرمانی در تورنمنت اردن شاید افتخار چندان مهمی 
نباشد اما کی روش و قلعه نویی انگیزه های زیادی برای 

موفقیت مقابل هم دارند
حتما امیر قلعه نویی در ســالیان آینده به دفعات از قهرمانــی در تورنمنت کافا یا فتح 
احتمالی جام اردن به عنوان افتخاراتی بزرگ یاد خواهد کرد اما بعید است کسان زیادی 
با او موافق باشند. این مسابقات اعتبار و کیفیت چندانی ندارند و فقط برای خالی نبودن 
عریضه برگزار می شوند. با یک مقایسه ساده بین مسابقاتی که امثال ژاپن، کره جنوبی 
و استرالیا برای تیم ملی شــان ترتیب می  دهند، به وضوح می توان فهمید که تیم ایران 
چه اندازه عقب است و امثال کافا و تورنمنت چهارجانبه اردن نمی توانند چندان برای 
ما سودمند باشــند. به هر حال، تیم ایران با برتری مقابل اردن که با ارائه یک نمایش 
بحث برانگیز به دست آمد، راهی دیدار نهایی شده و باید مقابل قطر به میدان برود؛ قطری 

که سرمربی اش یکی از مهم ترین نام های تاریخ فوتبال ایران است؛ کارلوس کی روش.
شــاید به جرأت بتوان گفت کمتر اســمی در فوتبال ایران به انــدازه کی روش بحث 
راه انداخته است. او همیشــه موافقان و مخالفان افراطی و جدی داشته  که هنوز هم 
صف آرایی شان از بین نرفته است. به 10سال جدل، چه چیز بیشتری می توان اضافه 
کرد؟ همه، همه  چیز را می دانند و قضاوتشــان را هم کرده اند. فقط می ماند اینکه در 
یک فرصت نادر، حالا کی روش مقابل تیم ملی ایران قرار گرفته و این مخصوصا برای 
امیر قلعه نویی یک موقعیت استثنایی اســت؛ جایی که او به عنوان یکی از مهم ترین و 
سنتی ترین منتقدان »مربی خارجی« مجالی به دست آورده است تا بر بزرگ ترین نماد 
این دســته از مربیان در تاریخ فوتبال ایران غلبه کند و لذتش را ببرد. این بازی شاید 
برای من و شما آنقدرها جدی نباشد؛ مخصوصا که تیم قطر هم کیفیت چندانی ندارد 
و منتقدان بومی کی روش غرولندهایشان را شروع کرده اند اما برای قلعه نویی، این شب 
یک شب استثنایی خواهد بود که اگر فاتح آن باشد، ته دلش حسابی غنج خواهد رفت. 

این بازی سر جام است و سر »نام« نیز هم!

در آسیا شانس 
قهرمانی داریم

گفت وگو با آریا یوسفی، پدیده جوان سپاهان 
که در 5پست مختلف بازی می کند و آرزویش 

رسیدن به تیم بنفیکا ست

امیرحســین اعظمــی|  آریــا یوســفی یکی از 
اســتعدادهای درخشان باشگاه ســپاهان است که با 
تصمیم محرم نویدکیا از آکادمی این باشــگاه به تیم 
بزرگســالان راه پیدا کرد. یوســفی در آخرین بازی 
سپاهان مقابل صنعت نفت یک گل زد و 2پاس گل داد 
تا نشان دهد این روزها در بهترین فرم ممکن قرار دارد. 
ادامه این روند می تواند حتی این بازیکن را به ســمت 
فوتبال اروپا هم سوق دهد و خودش هم تأکید می کند 
که لژیونر شدن یکی از اهداف مهمی است که در ذهن 

دارد. گفت وگوی همشهری با یوسفی را می خوانید.

   شرایط فعلی سپاهان چطور است؟
خوشبختانه وضعیت خوبی داریم و برای بازی با آلمالیق 
در لیگ قهرمانان آسیا آماده می شویم. در این تورنمنت 
همه بازی ها سخت است و بازی در زمین آلمالیق برای ما 
راحت نیست. با این حال، به چیزی جز برد فکر نمی کنیم.

   آیا بــازی با الاتحاد قرار اســت در 
ورزشگاه نقش جهان برگزار شود؟

ما اطلاع دقیقی در این زمینه نداریم ولی باشــگاه در 
تلاش اســت تا این بازی در اصفهان برگزار شود. این 
بهترین حالت ممکن برای ماست که در نقش جهان از 

الاتحاد میزبانی کنیم.

   چقدر احتمال می دهی از این گروه 
صعود کنید؟

در لیگ قهرمانان بهترین های هر کشور حضور دارند 
و بازی ها هم راحت نیســت، ولی مــا هیچ هدفی جز 

صعود نداریم.

   قبول داری با خریدهای سرشناس 
و پیشــرفت خیره کننده تیم های عربستانی 

و همچنین کیفیت بالای باشــگاه های کره ای 
و ژاپنی، تیم های ایرانی شــانس زیادی برای 

قهرمانی در این تورنمنت ندارند؟
من درمورد تیم خودمان حــرف می زنم. ما بهترین و 
باکیفیت ترین بازیکنــان را داریم و بهترین فردی که 
برای هدایت ســپاهان ممکن بود به ایران بیاید، الان 
کنار ماســت. چرا نباید با این تیم به قهرمانی در آسیا 

فکر کنیم؟ تیم ما قطعا این شانس را دارد.

   فصل گذشته در آســتانه قهرمانی 
لیگ برتر قرار داشتید. واقعا بعد از شکست دادن 
پرسپولیس، فکر می کردی در نهایت قهرمانی را 

از دست بدهید؟
ما فقط در یک بازی برای لحظاتی تمرکز نداشــتیم و 
همان مسابقه قهرمانی را از ما گرفت. باید از آن باخت 
درس بگیریــم و تمام هدف ما این اســت که اتفاقات 

پارسال را جبران کنیم و با اقتدار قهرمان شویم.
 

   اصلی ترین رقیب شما برای قهرمانی 
چه تیمی است؟

همه تیم ها اندازه خودشان خوب و قوی هستند. اگر 
قهرمانی می خواهیم باید بیشــترین امتیاز ممکن را 

بگیریم و لغزشی نداشته باشیم.

   در آخرین بازی یک گل زدی و 2پاس 
گل دادی. به نظر می رسد در بهترین فرم ممکن 

قرار داری؟
خودم هم همین احســاس را دارم. من زیاد ذهنم را 
درگیر گل زدن نمی کنم چــون موقعیت گل خودش 
درست می شود، مهم این است که خواسته های کادر 
فنی را در زمین پیاده کنم و بازیکن تأثیرگذاری برای 

تیمم باشم.

   در این دو سه سال هم چندبار پست 
بازی ات عوض شد، درست است؟

من به عنوان هافبک وسط توســط آقای نویدکیا به 
تیم بزرگسالان اضافه شــدم و بعدها در پست دفاع 
و وینگر راســت هم بازی کردم. حالا هم در پســت 
وینگر چپ بازی می کنم و در تیــم امید هم 2بازی 

مهاجم بودم.

   در کدام پســت می توانی راحت تر 
بازی کنی؟

فرقی ندارد، مهم این اســت که در هر پســتی بازی 
می کنم، تأثیر مثبتی داشته باشم.

   کار کردن با مورایس چطور است؟
من هر روز چیزهای جدیدی از این مربی یاد می گیرم. 
مورایس بهترین گزینه ای بود که می توانست هدایت 

سپاهان را بر عهده بگیرد.

   هدف مهمی کــه در ذهنت دنبال 
می کنی چیست؟

من از آکادمی سپاهان رشد کردم و ابتدا باید دینم را 
به این باشگاه ادا کنم. تا زمانی که بخواهند در خدمت 
سپاهان هستم، ولی امیدوارم یک روز لژیونر شوم و به 

فوتبال اروپا بروم.

   دوســت داری در کدام لیگ بازی 
کنی؟

دوست دارم یک روز در بنفیکا بازی کنم.

   بنفیکا؟!
بله، از بچگی این تیم را دوســت داشتم. بازی در لیگ 

فرانسه را هم دوست دارم.

زیاد فکرش را نکن!
یکی از نشانه های گذر شتابان عمر هم این است که ناگهان صفحه 
ویکی پدیای احسان علوان زاده را باز می کنی و می بینی پدیده جوان 
دیروز پرسپولیس، امروز در مرز 30سالگی قرار دارد. انصافا که عجب 
زود گذشت! به هر حال، علوان زاده که این روزها برای استقلال ملاثانی 
توپ می زند، در تازه ترین مصاحبه اش با یادآوری دوران خوش حضور 
در جمع سرخپوشان گفته: »در آن مقطع سن کمی داشتم و نتوانستم 
توانایی های خــودم را به نمایش بگذارم و آن زمان پرســپولیس در 
بهترین حالت ممکن قرار داشت، ان شاءالله با بازی های خوب بتوانم 
دوباره به پرسپولیس بازگردم.« خب، البته رؤیا و هدف داشتن خیلی 
خوب است و شما هم جوان شایسته ای هستی، اما بازی کردنت در آن 
تیم، فقط محصول پنجره های بسته بود که نتوانستی به درستی از این 

فرصت نادر استفاده کنی. زیاد فکرش را نکن!

به اینها نشان لیاقت بدهید
پنجشنبه قرار است پیکان و پرســپولیس مصاف بدهند و در این 
میان پیدا کردن یک ورزشــگاه مناســب برای انجام این بازی، به 
مصیبتی بزرگ تبدیل شده است. چمن ورزشگاه پیکان یعنی پاس 
قوامین زیرکشت رفته، ورزشگاه آزادی هم چمن درست و حسابی 
ندارد و تازه روز بعد از این بازی اســتقلال باید آنجا با هوادار بازی 
کند. به علاوه هنوز جنجال های مربوط به انتقال میزبانی پارسال 
پیکان از پرسپولیس به آزادی از حافظه هواداران پاک نشده و به 
صلاح نیست که گزینه بازی در این استادیوم یک بار دیگر مطرح 
شــود. بازی در کرج هم به دلایل دیگری منتفی شــده و خلاصه 
دست کم تا زمان تنظیم این مطلب، محل انجام مسابقه مشخص 
نیست. انصافا مدیرانی که باعث شــده اند در پایتخت کشور یک 

چمن درست و حسابی نداشته باشیم، نباید نشان لیاقت بگیرند؟

حالا زیاد هم عجله نکنید
سازمان لیگ بالاخره زحمت کشیده و تاریخ برگزاری دربی102 را 
اعلام کرده است. بر این اساس قرار شده پرسپولیس و استقلال روز 
23آذر به مصاف هم بروند. اینطور مواقع نخستین کاری که رسانه ها 
می کنند، بررسی تاریخی این مسئله است که در  ماه برگزاری مسابقه 
کدام یک از 2تیم عملکرد موفق تری داشته اند. در این مورد خاص، 
پرسپولیس به وضوح دست بالا را در اختیار دارد؛ چراکه از 8دربی 
برگزار شده در آذر، پرسپولیس 4مسابقه را برده، 3دیدار به تساوی 
انجامیده و استقلال فقط یک بار برنده شده اســت. به هر حال، اما 
خیلی هم نباید عجله کرد. فدراسیونی که توانست دربی را 3ماه عقب 
بیندازد، باز هم می تواند این کار را بکند. بنابراین شاید در ادامه مجبور 

شوید آمار دربی های بهمن و اسفند را دربیاورید!

نكته بازی

زمانی برای 
رفع تردیدها
تیم قلعه نویی که مقابل اردن تردیدهای فراوانی 

ایجاد کرد امشب مقابل قطر درصدد ارائه یک نمایش 
مطمئن و پایان دادن به این حرف وحدیث هاست

 
رقابت های چهارجانبه اردن، جدیدتریــن چالش تیم ملی فوتبال ایران در راه 
آماده سازی برای جام ملت های آسیا امشــب با برگزاری بازی نهایی به پایان 
می رســد. تیم ملی نخســتین بازی اش در این رقابت ها را با نتیجه 3بر یک از 
میزبان مسابقات برد و حالا برای کسب عنوان قهرمانی باید به مصاف قطر برود. 
این در حالی است که نمایش ملی پوشان ایران در بازی اول با انتقادات زیادی 
همراه شد و آن مســابقه در دقایق پایانی می توانست سرنوشت متفاوتی پیدا 
کند اما پنالتی اردنی ها هدر رفت و در عوض ایران به گل رسید تا خطر رسیدن 
بازی به ضربات پنالتی از سر تیم ایران رفع شود. پیش از آن مسابقه، قطری ها 
در نخستین بازی این مســابقات با ارائه یک نمایش ضعیف و درحالی که اصلا 
چهره یک تیم برتر را مقابل عراق نداشتند بازی را به ضربات پنالتی کشاندند 
و در پنالتی ها با برتری مقابل عراق به بازی نهایی رسیدند. حالا ایران و قطر در 
بازی نهایی به هم رسیده اند و کارلوس کی روش باید روبه روی امیر قلعه نویی 
بایستد؛ درحالی که این 2 نفر روی نیمکت تیم های قطر و ایران، نتایجی کاملا 

متفاوت به دست آورده اند.

   قلعه 7برد، کی روش 2برد
کارنامه امیر قلعه نویی در تیم ملی ایران سرشــار از پیروزی اســت و کارنامه 
کی روش در قطر تعریف چندانی ندارد. قلعه نویی در دوره جدید حضورش روی 
نیمکت ایران طی 8بازی به 7برد و یک مساوی رسیده است. البته حریفان ایران 
در این مسابقات تیم های بزرگی نبوده اند اما نکته اینجاست که قطر و کارلوس 
کی روش هم مقابل حریفانی در همین ســطح به نتایج ضعیف رســیده اند. 
به عنوان مثال قطر هم مثل ایران با روسیه و کنیا بازی کرده اما 2مسابقه ای که 
برای ایران یک برد و یک مســاوی به ارمغان آورده برای قطری ها یک مساوی 
و یک باخت به دنبال داشته اســت. کی روش در قطر مجموعا 9بازی به عنوان 
سرمربی انجام داده که حاصل این 9بازی 2برد، 3مساوی و 4باخت بوده است. 
بهترین نتیجه قطر طی این مدت پیروزی یک بر صفر مقابل تیم ملی مکزیک 
بوده و بدترین شکســت آنها هم باخت 4 بر صفر در مصاف با پاناما بوده است. 
کی روش حتی مقابل کنیا، هاییتی و نیوزیلند هم شکست خورده و کارنامه قابل 

دفاعی از خودش به جا نگذاشته است.

   دغدغه های کی روش در خط دفاع
در آخرین بازی تیم ملی قطر، یعنی همین بازی جمعه گذشــته مقابل عراق، 
کارلوس کی روش تیمش را با این 11نفر به میدان فرســتاد: برشــام )السد(، 
همام احمد )الغرافه(، طارق سلمان )السد(، احمد سهیل )السد(، بسام الراوی 
)الریان(، فتحی )العربی(، کریم بوضیاف )الدحیل(، عبدالعزیز حاتم )الریان(، 
اکرم عفیف )الســد(، یوسف عبدالسراج )الســد( و معز علی )الدحیل(. تغییر 
عمده ای که کی روش از زمان حضــورش روی نیمکت قطر ایجاد کرده، تغییر 
سیســتم این تیم از سیســتم 2-3-5جام جهانی به آرایش 3-3-4 محبوب 
خودش بوده است. کی روش البته این 3-3-4 را در زمان های مختلف و بسته 
به شکل بازی ها به مشــتقاتش یعنی 1-4-1-4 و 1-5-4 تغییر می دهد. در 
زمینه نفرات هم او بیشــترین تغییرات را در خط دفاعی و دروازه ایجاد کرده 
است؛ چنان که از 6عنصر دفاعی قطر در نخستین بازی جام جهانی 5نفر تغییر 
کرده اند و فقط یک نفر باقی مانده است. این یک نفر بسام الراوی - مدافع راست 
تیم الریان- اســت که بعد از جام جهانی در خط دفاعی قطر باقی مانده و سایر 

نفرات به صلاحدید کی روش تغییر کرده اند.

   پنالتی، پنالتی، باز هم پنالتی
کی روش که عراق را با پنالتی برده و به ایران رســیده در سال های اخیر کلا با 
ضیافت پنالتی زیاد سروکار داشته و سرنوشــت خیلی از بازی های مهم این 
سرمربی با پنالتی های پایان بازی روشن شده است. او قبل از قطر در تیم ملی 
مصر حضور داشت و با این تیم 2بار در ضربات پنالتی به سنگال باخت آن هم 
در 2 مسابقه بســیار مهم که یکی از آنها قهرمانی در جام ملت های آفریقا را از 
مصری ها گرفت و دیگری صعود به جام جهانی قطر را از آنها دریغ کرد. قبل از 
مصر، در کلمبیا هم کی روش مقابل شیلی در ضربات پنالتی شکست خورد و 
از کوپا آمه ریکا حذف شــد. فراموش نکنیم که او قبل از همه این بازی ها روی 
نیمکت تیم ملی ایران هم با شکســت در ضربات پنالتــی مقابل عراق از جام 
ملت های آسیا 2015حذف شــده بود. حالا کی روش با برتری مقابل عراق در 
ضربات پنالتی به نوعی انتقام آن شکست را گرفته، البته در تورنمنتی که ارزش 

و اعتبار آن فاصله بسیار زیادی با جام ملت های آسیا دارد.

   قطر؛ 3سال جوان تر از ایران
میانگین سنی تیم ملی قطر در ارنجی که کی روش مقابل عراق به زمین فرستاد 
27.4سال و در همان روز میانگین سنی تیم ملی ایران مقابل اردن 30.5سال 
بود. با این اوصاف در بازی امشب هم تیم قلعه نویی تقریبا 3سال از تیم کی روش 
مســن تر خواهد بود. قلعه نویی در بازی های گذشــته اش تغییرات زیادی در 
ترکیب ایران ایجاد کرده و تقریبا در هیچ دو مسابقه ای با ترکیب مشابه بازی 
نکرده اســت. او همچنان مشــغول آزمون و خطا روی بازیکنان است و طی 
8مسابقه به 39بازیکن میدان داده است. از میان این بازیکنان مهدی طارمی 
و محمد محبی بیشترین دقایق حضور در میدان را داشته اند و به نظر می رسد 
در ترکیب نهایی برای جام ملت ها موقعیت آنها در تیم ملی تضمین شده است. 
طارمی در 636دقیقه از 720دقیقه ممکن در بازی های تیم قلعه نویی حضور 
داشته و محبی هم 608دقیقه بازی کرده است. نفرات بعدی این لیست احسان 
حاج صفی و رامین رضاییان هستند که دقایق بازی شان در دوره قلعه نویی بیش 

از سایرین بوده است.

زوج پرسپولیس در تیم ملی؟
امیر قلعه نویی در دفاع میانی بیشترین تغییرات را در طول بازی ها داشته و در 
8مسابقه از 7زوج مختلف استفاده کرده است. در این منطقه از زمین حسین 
کنعانی زادگان بیشتر از سایرین فرصت بازی پیدا کرده و معمولا یک پای زوج ها 
بوده است. در آخرین بازی مقابل اردن، شجاع خلیل زاده در کنار کنعانی بازی 
کرد اما به نظر می رسد این زوج نتوانسته رضایت سرمربی را جلب کند. شاید این 
بار حضور مرتضی پورعلی گنجی در کنار کنعانی زادگان و تشکیل زوج دفاعی 
پرسپولیس در تیم ملی بتواند مشــکلاتی را که در مقابل اردن مشاهده شد تا 
حدودی مرتفع کند. ترکیب دفاعی تیم ملی و ایجاد استحکام لازم در این خط، 
مهم ترین دغدغه کادر فنی در این روزهاست؛ چرا که در جلوی زمین با تجمع 
ستاره ها و هماهنگی آنها که در این چند ســال به خوبی شکل گرفته، به نظر 

نمی رسد تیم ایران با مشکل خاصی روبه رو باشد.

بهروز رسایلی|  از زمان حضور امیر قلعه نویی 
روی نیمکت تیم ملی، مهدی طارمی به یکی از 
جدی ترین حامیان او تبدیل شده است. طارمی 
کاملا موافق کار امیر است، از او حمایت می کند 
و در ایــن وادی تا جایی پیــش رفته که حتی 
انتخاب مربی ایرانی برای تیم ملی را هم کاملا 
مطلوب و مفید می پنــدارد. به هر حال انتخاب 
و عقیده اوســت و باید به آن احترام گذاشــت. 
با این حال مشــکل از جایی شروع می شود که 
موضع گیری های طارمی با برخــی رفتارهای 
گذشــته او تناقض پیدا می کند. همین جاست 
که منتقدان فرصت به چالش کشیدن او را پیدا 

می کنند.

   طارمی امروز چه می گوید؟
گفت وگوی مهدی طارمی با سایت فدراسیون 
فوتبال کــه پیش از بــازی فینــال تورنمنت 
چهارجانبه اردن انجام شــد، حاوی رویکردی 
کاملا در حمایت از تیم ملی بود. او از منتقدان 
دعوت کرد حاشیه نروند و اجازه بدهند این تیم 
کارش را انجام بدهد. طارمی که ســخت حامی 
کارلوس کی روش هم بود، در ادعایی اغراق آمیز 
گفت تیم فعلی بی حاشیه ترین تیم 10سال اخیر 
ایران است؛ شاید هم یکی از دلایلش این باشد که 

خود او برای این تیم حاشیه درست نمی کند! در 
هر صورت بخشی از اظهارات طارمی را بخوانید: 
»امیدوارم تا شــروع جام ملت های آسیا، یک 
همدلی و همبســتگی ملی برای موفقیت تیم 
ملی ایجاد شود. نقش رسانه ها به ویژه صداوسیما 
در این میان بســیار حیاتی است و من به عنوان 
یکی از بازیکنــان تیم ملی این انتظــار را دارم 
که صداوســیما همانند دیگران بــا تیم ملی و 
فدراسیون فوتبال مهربان باشد و مطمئنم این 
اتفاق خواهد افتاد. منافع ملی و موفقیت تیم ملی 
باید در اولویت باشد و هر کس در این راه می تواند 

نقشی ایفا کند، باید به این وظیفه عمل کند.«

   طارمی دیروز چه گفته بود؟
طبیعتا بلافاصله بعد از این مصاحبه، خیلی ها یاد 
گفتار و کردار مهاجم بوشهری، در دوران دراگان 
اسکوچیچ افتادند؛ زمانی که تیم ملی یک به یک 
رقبا را درو می کرد و با قــدرت جلو می رفت اما 
باندی به سرکردگی همین آقای طارمی دمار از 
روزگار آقای سرمربی درآوردند. طارمی که امروز 
همه را به اتحاد فرامی خواند، آن روز اعتقادی به 
این مهم نداشت. او هم در طول مراحل انتخابی 
جام جهانی و هم پیش از مســابقات نهایی این 
تورنمنت از تولید هیچ حاشیه ای برای اسکوچیچ 

دریغ نکرد و ســرانجام هم موفق به حذف مرد 
کروات شــد. طارمی که در توییتی به صراحت 
توانایی های فنی اســکوچیچ را زیر سؤال برده 
بود، بعدتر هم در گفت وگو با عادل فردوسی پور 
تمام شئونات کار این مربی را به چالش کشید. او 
حتی دعوت از بازیکنان جوان تر را هم نادرست 
خواند و گفت: »تیم ملی باید به گونه ای باشد که 
آرزوی پوشیدن پیراهن آن را داشته باشید. نباید 
یک بازیکن با چند بازی خوب به سرعت به تیم 
ملی دعوت شود. فوتبالیست باید چند سال کار 
کند، زحمت بکشد و بعد دعوت شود. متأسفانه 
جایگاه پیراهن تیم ملی پایین آمده است و همه 
به راحتی به تیم ملی می آیند.« این در حالی است 
که خود طارمی با چیزی حدود 20بازی در لیگ 
برتر به تیم ملی دعوت شد، امروز هم محمدجواد 
حسین نژاد از سپاهان با کمتر از 10بازی لیگی 
دعوت شده، اما آقا مهدی نسبت به هیچ کدام از 

اینها ایراد نمی گیرد! 

   از یاد نمی بریم
حقیقت آن اســت کــه طارمی و دوســتان با 
اســکوچیچ بد کردنــد و این موضــوع از یاد 
برده نخواهد شــد؛ حتی اگر تیم ملی قهرمان 

جام ملت های آسیا شود.

داستان ابدی
کلیدواژه واکنش ها به مصاحبه جدید طارمی فقط یک کلمه بود: اسکوچیچ
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افقی:
 1 - فیلمی به کارگردانی اصغر 
فرهادی - مجســمه ای مشهور 

ساخته رنه ماگریت
2 - آنچه به عنوان برآورده شدن 
حاجات به تنگدستان می بخشند 
- هنــگام ورود بــه جایی گفته 

می شود - ضمیر جمع
3 - پیشــوا - حروف یکسان در 

آخر ابیات شعر - از ابزار زراعی
4 - نت سوم - لجباز - برای بیان 

آرزو به کار می رود
5 - بلوز زنانه - فیلمی ســاخته 

رسول ملاقلی پور - عمق
6 - پیامبر صبــور - زینت روی 

انگشتر - فرمانده
7 - ملازم - مهد - نام آذری

8 - خدمتکار - حیوانی که روی 
پوزه اش شاخ دارد - از رنگ های 

ترکیبی
9 - تکرار حرفی - از نقوش زیبا 

در هنر نگارگری - استخوان نرم
10 - دارای اخلاق و رفتار خشک 

- آسودگی - تیرانداز
11 - مقدار کمــی از غذا - ادعا 

- حیرت
12 - عبادت غیرواجب - نوشتن 

- همسر زن
13 - درختچه بــادام کوهی - 

ایوان عبرت - کج
14 - دســت عــرب - لقــب 

طهمورث پیشــدادی - اندیشه 
باطل

15 - عنوانی اشــرافی در هند 
- مراســمی که به یاد شخصی 

برگزار می شود
  

عمودی:
1 - بزرگــواری - مربوط به هنر 

- خوابیده
2 - علــم شــعبده - خمیده - 

سوغات اردکان
3 - پشت سر - توقف خودرو کنار 
خیابان - روشــی برای خواندن 

نت های موسیقی
4 - بلنــد و رفیــع - قــدرت - 

درویش
5 - یادداشــت - نام خداوند در 

دین یهود - توتیا - بله آلمانی
6 - نزدیک - پوشــاک ســر - 

خیزابه
7 - ســروصدا - آرایش صورت 
بازیگــران - دعایــی در مقــام 

امام زمان)عج(
8 - فیلمی کلاســیک ساخته 
هنری هاتاوی با بازی جان وین 

و سوفیا لورن
9 - برقرار - ژرفا - درآمد

10 - تقویت امواج الکتریکی - 
خشمگین - تابناک

11 - گل بتونه - هرگوشه زمین 
فوتبــال - حد نهایــی - پارچه 

استریل زخم بندی
12 – هدف ها – هضم کننده - رشته ای 

از دانش کاربردی و فناوری
13 - دهمین خلیفــه اموی - واحدی 
بــرای اندازه گیری مســاحت زمین - 

بالاپوش بلند مردان قدیم
14 - مالیات مــرزی - فلانی - آگاه و 

بیدار
15 - رهسپار – پشت سر هم - کیسه 

کاه و جو چارپایان

نمایاپسوناروا
بحتسملباقمیهن
امکنکیلتابرج
تداعلدنمهلاچم
انسیادیبنقون

مسلگناناگیاب
کملیاسییرسوبع
بابنکفابمبنهک
ثعابمرلولاسما

یسرنیاسپیچرس
ملراکیپیتاهد

تیمسرنیسپریهک
ضسینتساتپتزا

رزججامیدسیردت
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 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4602
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

237954681
986123475
154768392
749685123
321497856
865312947
618579234
593241768
472836519

متوسط

  8    1 7  
 6   5    2
9 7  1   3   
   5   4  7
         
3  2   4    
  9   3  8 4
4    9   6  
 2 1    7   349821765

658479132
127365498
563782914
972134856
481956327
214597683
895643271
736218549

ساده

متوسط

238469175
164357892
975128346
896531427
547286913
312974658
759613284
483792561
621845739

سخت

    5    1
 8     4   
  4 7   3   
7   6    2  
 2   9   5  
 6    2   7
  8   9 2   
  3     6  
4    3     

ساده

3 4 9   1    
6 5  4 7    2
  7  6   9 8
  3 7 8     
 7 2    8 5  
    5 6 3   
2 1   9  6   
8    4 3  7 1
   2   5 4 9

از این فصل محاســبه دقایق تلف شــده مسابقات در 
لیگ های فوتبال انگلستان شبیه جام جهانی قطر شده؛ 
به طوری که زمان قانونی برخی بازی ها از 100دقیقه هم 
فراتر می رود. البته فصل پیش هم زمان های تلف شده 
بیشتری نســبت به فصل های پیش تر در نظر گرفته 

می شد اما نه تا این حد.
تا اینجا در 4لیگ فوتبال انگلیس 491مسابقه برگزار 
شده و زمانی که تماشاگران برای تماشای این مسابقات 
صرف کرده اند به طرز قابل توجهی نســبت به گذشته 
بیشتر است. میانگین زمان مسابقات در 4لیگ فوتبال 
این کشور در فصل پیش بین 98تا 99دقیقه بود و حالا 
این میزان به 100تا 102دقیقه به طور میانگین افزایش 
یافته است. لیگ برتر از 98:27به 101:33دقیقه در هر 

بازی رسیده و افزایش 3:05دقیقه ای را نشان می دهد. 
در لیگ های پایین تر میزان افزایش کمی کمتر است؛ 
چمپیونشــیپ 2:19+، لیگ یــک 2:34 + و لیگ دو 

2:36 + دقیقه.
آیا این اضافه شدن وقت های تلف شــده فایده ای هم 
داشته اســت؟ بله. حالا زمان بیشتری توپ در جریان 
اســت. به طور مثال با قانون جدید در لیگ برتر به طور 
میانگین در هر مسابقه نزدیک 4دقیقه بیشتر بازی انجام 
می شود )3:56(. فصل پیش در هر بازی 54:52دقیقه 
توپ در جریان بود و بقیه زمان بازی تلف می شد و حالا 
این میزان به 58:48دقیقه رسیده است. در سایر لیگ ها 
زمان مفید مسابقات افزایش بیشتری نشان می دهد؛ 
4دقیقه و 53ثانیه در چمپیونشیپ، 5:38دقیقه در لیگ 

یک و 7:30دقیقه در لیگ دو. به زبانی دیگر در لیگ برتر 
57.9درصد از زمان بازی توپ در گردش اســت. این 
میزان در فصل گذشته 55.7درصد بود. زمان مفید در 
چمپیونشیپ 3.2درصد، در لیگ یک 4.2درصد و در 

لیگ دو 6.2درصد رشد کرده است.
آیــا افزایش زمان گــردش توپ تأثیــری بر کیفیت 
مسابقات گذاشته است؟ پاســخ باز هم مثبت است. 
در لیگ برتر فصل 23-2022تعداد شــوت های رد و 
بدل شده در وقت های تلف شده 181شوت بود که در 
فصل جدید به 251شــوت افزایش یافته است؛ یعنی 
38.7درصد در تعداد شــوت ها در وقت اضافه رشــد 
داشته ایم. در لیگ دو 50.7درصد رشد نشان می دهد.

در تعداد گل ها هم رشــد دیده می شــود. در همین 

هفته ای که گذشت تیم منچســتریونایتد در دقایق 
تلف شده موفق به پیروزی بر برنتفورد شد و هر 2گل 
مک تامینی در دقایق تلف شده آخر بازی وارد دروازه 
حریف شد. فصل پیش در مجموع 11گل در زمان های 
تلف شده در هر 2 نیمه مسابقات رد و بدل شد. در این 
فصل که هنوز اوایل آن را ســپری می کنیم، تاکنون 
40گل به ثبت رسیده که این یعنی 172.7درصد رشد. 
در لیگ های دســته های پایین تر به ترتیب 44، 40و 
38گل رد و بدل شده، یعنی حدود 145، 54و 19درصد 

رشد در گل های زده شده در وقت اضافه.
با این حساب، قانون جدید فوتبال به زیان تیم هایی است 
که وقت تلف می کنند و به ســود زیبا شدن مسابقات. 

البته خطر آسیب دیدگی هم افزایش یافته است.

نیــکلاس فولکــروگ که ایــن فصل 
به دورتموند پیوســته و 2هفته پیش 
توانسته بود در این تیم نخستین گلش 
را در بوندس لیگا به ثبت برســاند، هر 
بار به عنوان مهاجم در ترکیب تیم ملی 
آلمان قرار گرفته تأثیرگذار بوده است. او 
در 10بازی اول ملی خود برای مانشافت 
8گل به ثمر رســانده که در 45ســال 
گذشته فقط از آمار 9گل زده در 10بازی 

اول ملی گنابری کمتر است.

در تیم ملی فرانســه 3چیز هرگز تغییر 
نمی کند؛ دعوت از ژیرو، خط زدن بنزما و 
حضور گریزمان در ترکیب ثابت. آنتوان 
گریزمان حالا رکورد بیشــترین بازی 
متوالی ملی را در اختیــار دارد. او در هر 
81بازی ملی متوالی تیم ملی فرانســه 
حضور داشــته که این رکــورد در حال 
حاضر بیشترین بازی متوالی یک بازیکن 

فوتبال محسوب می شود.

با اینکه شیخ جاسم قطری از خرید باشگاه 
منچستریونایتد انصراف داده و هواداران را 
برای رقابت با منچسترسیتی ناامید کرده 
اســت، هنوز چیزهایی برای امیدواری 
وجود دارد. حداقل این است که گنجایش 
ورزشــگاه اولدترافــورد افزایش خواهد 
یافت. در صورت پذیرش پیشــنهاد سر 
جیم رتکلیف برای خریــد  25درصد از 
سهام باشگاه منچســتریونایتد، شرکت 
او یعنی اینئوس، چگونگی بازســازی و 
گســترش اولدترافورد به یک ورزشگاه 

90هزار نفری را بررسی خواهد کرد.

بازیکن برزیلی محبــوب گواردیولا که 
در این تابستان نشد به منچسترسیتی 
بپیوندد، اســتاد انداختن پاس پشت 
مدافعان حریف است. هیچ کس بیشتر 
از لــوکاس پاکتا بازیکنــان خودی را 
پشــت مدافعان حریــف صاحب توپ 
نکرده اســت. بازیکنانی که در 5لیگ 
برتر اروپایی در این فصل بیش از 5توپ 
دقیق پشت مدافعان حریف انداخته اند؛ 
لوکاس پاکتا 7و انزو فرناندس 5بار. هر 
دوی آنها اهل آمریکای جنوبی هستند؛ 

برزیلی و آرژانتینی.

سکوت صلاح شکست
در راهپیمایی حمایت از فلسطین در لندن یک نفر پلاکاردی در دست داشت که روی 
آن جمله ای خطاب به محمد صلاح نوشته بود و از او در قبال سکوت در برابر اتفاقات 
اخیر در غزه انتقاد کرده بود. شرح این پلاکارد با عکس صلاح این بود: »گمشده! آخرین 
باری که دیده شده جشن کریسمس بوده است«. در پی سکوت این فوتبالیست نامدار 
 X مصری و عدم حمایتش از فلســطینی ها، یک میلیون نفر او را در شبکه اجتماعی
)توییتر( آنفالو کرده اند. بعد از این انتقادها ستاره مصری تیم لیورپول ملقب به فرعون 
بلافاصله وارد عمل شد و از فلسطینی ها در برابر اسرائیل حمایت کرد. حمایت او البته 
هنوز زبانی نیست. صلاح حمایت خود را از مردم فلسطین در غزه با کمک نقدی به 

هلال احمر مصر جهت ارائه به فلسطینیان نشان داد.

پای بونوچی هم گیر است
در رسوایی پرونده شــرط بندی بازیکنان ایتالیایی نام یک بازیکن مشهور دیگر هم 
مطرح شد. لئوناردو بونوچی، کاپیتان پیشین یوونتوس و مدافع حال حاضر تیم یونیون 
برلین ممکن است در پرونده شرط بندی غیرقانونی نیکولو فاجولی، هافبک یوونتوس 
متخلف شناخته شود. گناه او این بود که از موضوع شرط بندی باخبر بود اما به مقامات 
گزارش نداد. رازداری بونوچی برای این بازیکن 36ساله دردسرساز شده است. فاجولی 
در  ماه آگوست درباره اعتیادش به شرط بندی به مسئولان باشگاه یوونتوس و مقامات 
ذیربط اطلاع داده و مجبور شده بود گوشــی همراه خود را به پلیس بدهد. پلیس با 
بررسی پیام های موجود متوجه می شود 2 هم تیمی او از این ماجرا اطلاع داشته اند اما 
ترجیح داده اند که موضوع را مسکوت نگه دارند. طبق قوانین قضایی در ایتالیا، برای 
افرادی که از وقوع شرط بندی غیرقانونی فرد یا افرادی مطلع باشند و آن را گزارش 

نکنند، بسته به نظر قاضی ممکن است تا 6ماه حبس درنظر گرفته شود.

خیری که ژاپن به ترکیه رساند
شکست 4 بر 2 تیم ملی ترکیه در بازی دوســتانه مقابل ژاپن سبب خیر شد. 
آن شکست موجب شد فدراسیون فوتبال این کشور اشتفان کونتس آلمانی را 
برکنار و وینچنتزو مونتلا را جایگزین کند. ســرمربی جوان ایتالیایی و ستاره 
سابق آاس رم توانست در 2بازی مقابل کرواسی و لتونی ترک ها را به پیروزی و 
این تیم را برای ششمین بار به رقابت های یورو )یا جام ملت های اروپا( برساند.

تکذیب خبر رسانه نامعتبر
دیلی میل مثل سان و برخی رسانه های غیرمعتبر دیگر انگلیسی معمولا اخبار زرد 
یا ثابت ناشدنی منتشر می کنند. این روزنامه گزارش داده بود که در قرارداد برونو 
گیمارش با نیوکاسل بندی وجود دارد که به موجب آن هر وقت باشگاه بارسلونا او 
را خواست این باشگاه اسپانیایی بتواند با پرداخت مبلغ 60میلیون پوند قراردادش 
را فسخ و او را جذب کند. این خبر از سوی فابریتزیو رومانو، خبرنگار معتبر ایتالیایی 
که به تنهایی خودش یک رسانه است تکذیب و اعلام شد که تنها بند فسخ موجود 

همان بند 100میلیون پوندی است که هر باشگاهی می تواند آن را فعال کند.

امشب یک بازی حساس یا به عبارتی حساس ترین بازی فیفادی 
مهر ماه در ومبلی برگزار می شود؛ جایی که 2تیم فینالیست یورو 
2020 به مصاف هم می روند. در آن فینال تیم ایتالیا در ضربات 
پنالتی بر انگلیس چیره شد و جام را برد. حالا روبرتو مانچینی 
دیگر سرمربی نیست و به جای او اسپالتی هدایت آتزوری را در 
دست گرفته است. بعد از آن بازی 2تیم 3بار دیگر با هم بازی 
کرده اند؛ ازجمله دیدار رفت همیــن رقابت های انتخابی یورو 
2024که انگلیس در خاک ایتالیا 2بر یک برنده شد و از 2بازی 
در لیگ ملت های اروپا در فصل 23-2022را هم ایتالیا یکی را 

یک بر صفر برد و دیگری بدون گل به پایان رسید.
    تاکنــون غیــر از آلمــان میزبان صعــود ایــن تیم ها به 
یورو2024قطعی شده است؛ پرتغال، فرانسه، بلژیک، اسکاتلند، 
اسپانیا و ترکیه. کرواسی با شکست 2بر یک در زمین ولز صعود 
خود را در خطر می بیند چرا که حالا آنها با ولز10امتیازی هستند. 
ترکیه از این گروه با 16امتیاز صعود کرده است و پیروزی انگلیس 
در بازی امشب می تواند صعود این تیم را هم قطعی کند. ایتالیا 
با یک بازی کمتر نسبت به اوکراین با این تیم در امتیاز 10برابر 
اســت. پس از 2بار پیاپی ناکامی در راهیابی بــه جام جهانی، 

ایتالیایی ها تاب تحمل دوری از یک رویداد بزرگ دیگر را ندارند.
    رقابت های یوروی آینده ممکن است یک مهمان ناخوانده 
هم داشته باشد و تیم درجه ســوم آلبانی به این دوره راه یابد. 
آنها در گروه E که ساده ترین گروه ممکن است، در حال حاضر 
با 4برد، یک تساوی و یک باخت صدرنشین هستند، بالاتر از 
چک، لهســتان، مولداوی و جزایر فارو. غیر از آلبانی تیم های 
درجه سوم دیگری نظیر رژیم صهیونیستی، رومانی، اسلواکی، 
لوکزامبورگ، فنلاند، مجارســتان، مونته نگرو، اتریش، ولز و 
یونان هم ممکن اســت در این رقابت ها کــه با حضور 24تیم 
برگزار می شود، حاضر باشند. نروژ با هالند از اسپانیا شکست 

خورد تا برای صعود چشم به پلی آف داشته باشد.
    فوتبــال ایتالیا هر چند وقــت یک بار درگیر یک رســوایی 
می شود و این بار نوبت رسوایی شــرط بندی است. یک ایتالیایی 
که در خبرنگاربودن او تردیدهایی وجود دارد، ادعا کرده که پای 
جمعی از بازیکنان فوتبال در این شرط بندی گیر است. فاجولی، 
تونالی و زانیولو هرگز خود را به کازینوهای آنلاین یا پوکر محدود 
نمی کردند، آنها هر کدام یک میلیون یورو در بازی های سری آ و 
لیگ قهرمانان، حتی در بازی تیم های خود شرط بندی کرده اند. 

نام نیکولا زالوســکی هم ازجمله کسانی اســت که در جنجال 
شــرط بندی ها در فوتبال ایتالیا آمده اســت. زبیگنیف بونیک، 
نایب رئیس فیفا اما نظر دیگری دارد: »با ایجنت زالوسکی صحبت 
کردم. او می گوید موکلش ارتباطی با این داستان ندارد. فابریتزیو 
کرونا که این اخبار را پخش کرده روزنامه نگار نیست بلکه کسی 
است که با اتهام 13سال زندان به خاطر جرم های مختلف ازجمله 
اخاذی روبه رو شده اســت. نمی گویم حرف های او قطعا درست 

نیست اما این موضوع می تواند به طرق دیگری هم دنبال شود.«
    انگلیس از 7دیدار اخیر خود با ایتالیا فقط یک برد کســب 

کرده است.
    ایتالیا در 12بــازی اخیر خود در تمامــی رقابت ها مقابل 

انگلیس فقط 2بار بیش از یک گل دریافت کرده است.
    ایتالیا از سال 2006تاکنون در بازی های خارج از خانه در 

مرحله مقدماتی قاره شکست نخورده است.
    انگلیس در بازی های مقدماتی یورو در خانه 12بار پیروز شده.

    انگلیس در 10بازی اخیر خــود در مقدماتی یورو که در 
زمین خود بازی کرده، 10بار موفق شــده دروازه اش را بسته 

نگه دارد.

انگلیس برای صعود و ایتالیا برای فرار فینال تکراریفینال تکراری
از سومین حذف تاریخی می جنگند

گل تلف نشده
با اضافه شدن زمان های تلف شده در مسابقات فوتبال، شوت ها و گل های بیشتری ردوبدل می شود



چاردیواری

 بچه هایی که مشق 
نمی نویسند

بسیاری از والدین تصور می کنند که هیچ  مسئولیتی 
در قبال تکالیف فرزندانشان ندارند و این موضوع در 
مدارس تبلیغ می شود که تکالیف جزو وظایف کودک 
است نه والدین. این کاملا صحیح است که والدین 
نباید تکالیف خانه فرزندان خود را انجام دهند، ولی 
درواقع والدین باید نقش »مدیر پروژه مشق شب« را 
بازی کنند. هنگام انجام تکالیف والدین باید بر روند 
کار فرزند خود نظارت داشته باشند و درصورت لزوم 
ایجاد انگیزه کنند. بله، این به معنای نشستن در کنار 
کودک کلاس اولی اســت تا به او در متمرکز بودن 
برای نوشتن مشــق کمک کنید. حضور شما این 
پیام را به فرزندتان می دهد که مشق شب یک کار 
مهم است و نمی توان آن را نادیده گرفت. هانیه لواف، 
روانشناس و استعدادیاب کودک اطلاعات ارزنده ای 
در این باره می دهد: »اغلب پدر و مادرها با بچه هایی 
که در نوشتن تکالیف خود کوتاهی می کنند، دچار 
مشکل می شوند. بی تفاوتی کودک برای انجام تکالیف 
آزارشان می دهد. بهترین کار این است که هر روز کنار 
دست فرزند خود بنشینند و از او بخواهند تکالیفش 

را انجام دهد.« 
راه حل دیگری که لواف پیشنهاد می دهد، تهیه یک 
لیست از تکالیف مدرسه است. بعد از انجام هر تکلیفی 
جلوی آن علامت انجام شد بزنید. این کار به عملکرد 
کودک نظم می بخشد و به او کمک می کند تا روی 
درس خود متمرکز شود. اما موردی که این مشاور به 
انجامش زیاد تأکید می کند، تشویق کردن دانش آموز 
کلاس اولی است. خرید یک هدیه کوچک برای منظم 
بودن، سرعت عمل کودک را در نوشتن مشق بیشتر 
می کند. لواف در ادامه می گوید: »پدر و مادرها باید 
زمان مشخصی را برای نوشتن مشق درنظر بگیرند و 
از فرزند خود بخواهند راس همان ساعت تعیین شده 
کارهایش را انجام دهد. این گونه کودک باقی روز را 
مشغول انجام تکلیف نیست و می تواند زمانی برای 

استراحت یا بازی داشته باشد.« 
اما نکته قابل تامل درباره کودکانی که علاقه ای به 
نوشتن مشــق ندارند؛ یکی از دلایل بی رغبتی آنها 
به درس و مدرسه، می تواند ریشــه در پایین بودن 
اعتماد به نفس آنها داشته باشد؛ چون اغلب کاری 
را به سرانجام نمی رسانند و نیمه رهایش می کنند. 
این بچه ها در سنین خردسالی مسئولیت پذیری را 
یاد نگرفته اند؛ از این رو در مدرسه هم فرد کوشایی 
نیستند. لواف می گوید:  »بچه هایی که تنبلی می کنند 
دقت و تمرکــز پایینی دارند، معمــولا برای انجام 
کارهای خود از دیگران کمک می گیرند و به شدت 
وابسته هستند. میزان خواب و استراحت آنها نسبت 

به دانش آموزان دیگر بیشتر است.«

ناخن جویدن کودک 
ناخن جویدن یکی از نشانه های اضطراب کودک 
اســت که اگر پدر و مادر به موقــع عمل نکنند، 
فرزندشان در سن نوجوانی مبتلا به افسردگی و 
اختلالات شخصیتی می شود. پریسا یاسمی نژاد، 
روانشــناس کودک در این باره بــه نکات مهمی 
اشاره می کند. او ناخن جویدن را یکی از مسائل 
شایع  بین کودکان و نوجوانان می داند و می گوید: 
»ناخن جویدن علاوه بر آشفتگی روحی کودک 
باعث بد فرم شــدن شــکل ناخن و مشــکلات 
گوارشی او می شــود. همچنین به دندان ها هم 
آسیب می زند؛ از این رو پدر و مادرها باید سریع 
دست به کار شوند تا ناخن جویدن برای کودکان 

عادت نشود.«
اما چرا بچه ها ناخن می جوند؟ این سؤالی است 
که برای هر کــدام از ما پیش می آیــد. به گفته 
یاســمی نژاد، زمانی کودکان به ایــن کار عادت 
می کنند کــه دچار اضطراب شــده باشــند. او 
در این بــاره توضیح می دهد:  »وقتــی بچه ها در 
شــرایطی قرار می گیرند کــه نمی توانند با آن 
ارتباط برقرار کنند یا مشکلات پیش آمده بیشتر 
از تحمل آنهاست، مضطرب می شوند و با جویدن 
ناخن به نوعی خود را آرام می کنند. در این صورت 
پدر یا مادر باید متوجه شــوند فرزندشان از چه 
چیزی رنج می برد. بهترین کار متمرکز شدن روی 
رفتار بچه شان است؛ اینکه در چه مواقعی تمایل 
بیشــتری به جویدن ناخن دارد. وقتی از مدرسه 
می آید؟ وقتی با خواهر یا برادرش دعوا می کند؟ 
وقتی تنبیه می شود؟ ســعی کنند موارد را رفع 
کنند و با فرزندشــان حرف بزننــد و با او ارتباط 

صمیمانه برقرار کنند.« 
برای جلوگیری از عادت ناخن جویدن مدام تذکر 
ندهند. این کار او را بیشــتر پریشان می کند. به 
جای آن باید حواســش را به انجــام کار دیگری 
پرت کنند. خمیر بازی، نقاشی کردن، توپ بازی، 
کمک کــردن در کارهای خانــه و... می تواند به 
کودک آرامش ببخشــد. اگر مداد داخل دهانش 
می کند و ســر آن را می جود، عروســک به سر 
مداد بزنند. یاســمی نژاد می گوید: »کودک شما 
نمی تواند ناخن های مرتب و کوتاه شده را بجود؛ 
بنابراین ســعی کنید به محض اینکه احســاس 
کردید کمی ناخن های کودکتان بلند شده، آن 
را کوتاه کنید. همچنین شرایطی را برای کودک 
خود فراهم کنید که به تخلیه انرژی و اســترس 
خود بپردازد. کودکان سرشار از انرژی و هیجان 
هستند و اگر اینها تخلیه نشــوند، عوارض بدی 

به دنبال دارد.« 
بد نیســت بدانید والدین خود عامل اصلی ناخن 
جویدن کودک هستند. پدر و مادرهای کمالگرا با 
تذکر و واکنش های شدید در قبال رفتار بچه، از او 

فردی مضطرب می سازند.

همکلاسی

وقتی صحبت از »خانواده 
شاد« می شود، اغلب تصور 
می کنند این جمله توصیف 
زن و شوهرهایی است که از 
زندگی مرفه و بی دغدغه ای 
برخوردارند. شاید مادیات 
اولویت زندگی مشــترک 
باشــد، اما صرفا آدم های 
بی مشــکل همیشه شاد 
نیســتند. با چند راهکار 
ساده دکتر »محمود انوشه« 
می توانید شما هم خانواده 

شادی داشته باشید:

 زل زدن به همســر باعث 
افزایش طول عمر می شود. 
براساس تحقیقات روزانه 
10دقیقه زل زدن به همسر 
باعث می شود مردان کمتر 
به بیماری قلبی و فشارخون 
مبتلا شوند. با کلام زیبا و 
لحن آرام به همســر خود 
نشــان دهید او را دوست 
دارید و از وجودش احساس 

امنیت می کنید.

 با خانواده و اقوام همســر 
خود رفت وآمد و معاشرت 
کنیــد. ایــن کار رابطه 
عاطفی شما را شیرین تر 
و مســتحکم تر می کند. 
فراموش نکنیــد تا زمانی 
که رابطه خوبی با خانواده 
نداریــد،  همســرتان 
نمی توانید با همســرتان 

صمیمی باشید.

خانواده هــای شــاد به 
هم فرصــت عصبانیت و 
غرزدن می دهنــد،  از هم 
عذرخواهی می کنند و در 
مسائل مالی شفاف سازی  
کرده و موضوعی را از هم 
پنهان نمی کنند،تفریحات 
مشترکی دارند و معتقدند 
بهتریــن  همسرشــان 

رفیقشان است.

 خانم ها محــور خانواده 
هستند، با شاد نگه داشتن 
خود می تواننــد انرژی و 
نشاط به همسر خود هدیه 
دهند. برای خوشحالی خود 
چه خوب است که ارتباط 
خود را با طبیعت زیاد کنند. 
رسیدگی به چند گلدان گل، 
نقاشی کردن، سرگرم شدن 
با آشپزی یا هنرهای دستی، 
آنها را سر ذوق می آورد و 

حالشان را خوب می کند.

خانواده های شــاد حتی 
در هنگام بحث با رعایت 
احترام  به جای قهر کردن، 
با صحبت  سعی می کنند 
دلخوری هایشان را برطرف 
کنند. در ایــن خانواده ها، 
کم توجهــی، بی محبتی، 
توهین، نپختن شام و ناهار، 
سلام و خداحافظی  نکردن 
از هم دیده نمی شود. آنها 
گاهی با خریــد هدیه ولو 
کم قیمــت همدیگــر را 

خوشحال می کنند.

میوه زندگی

متن کامل این 
گزارش را با 
اسکن این کد 
بخوانید.
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آمریکا، انگلیــس، کانادا و اســترالیا 
مهم ترین مقاصد دانشجویان بین المللی 

محسوب می شود.

کاهش روند مهاجــرت نخبگان از ایران 
براساس گزارش اندیشــکده صندوق 

صلح آمریکا

انگلیس آمریکا

استرالیا کانادا

ایران، دانشجوپذیر است

براساس آمار 
دبیرخانه 
مهاجرتی 

کشور، ایران 
بین 13کشور 

برتر دنیا 
در زمینه 

دانشجوپذیری 
قرار دارد.

 فرار مغزها در ایران
 کاهش پیدا کرده است

کاهش آمار مهاجرت نخبگان کشور در سال های 
اخیر، خبر خوشی است که مطالعات اندیشکده 
صندوق صلــح آمریکا آن را تأییــد می کند و 
مؤثر بودن سیاســت ها و اقدامات اجرا شده در 
جهت پیشــگیری از مهاجرت نخبگان را نشان 
می دهد. در گزارش زیــر روند کاهش مهاجرت 
نخبگان کشور در سال های اخیر به زبان اعداد و 

ارقام بیان شده است: 

61پله رتبه ایران در مهاجرت نخبگان نســبت 
به ســال2010 کاهش پیدا کرده است. این آمار 
براساس مطالعات اندیشــکده صندوق صلح 
آمریکا درباره فرار مغزها در بین 180کشــور در 

سال2023 به دست آمده است.

رتبه ایران 5برابر در زمینه اعزام دانشجو به کشور 
آمریکا نسبت به اوایل انقلاب کاهش داشته است. 
این آمار را اداره مهاجرت ایالات متحده آمریکا در 

سال1365 اعلام کرده است.

20هزار دلار هزینه ای است که براساس برآورد 
صورت گرفته توسط سازمان ملل، هر کشور باید 
به طور متوسط هزینه کند تا شخصی متخصص 

شود.

مقاصد مهاجرت

61

5

20
ل  ســا

2010 ل  ســا
2023

134

73

کاهش مهاجرت 
نخبگان کشور

 رتبه ایران در فرار مغزها 
از 134 به 73 کاهش پیدا کرده است

درحالی که با انبوهی از اخبار غیرموثق و غیرمستند از افزایش مهاجرت 
نخبگان مواجه هستیم که بذر یأس و ناامیدی را در جامعه می کارند، 
انتشار نتایج مطالعات اندیشکده صندوق صلح آمریکا بر این آمار و 
اخبار خط بطلان می کشد. براساس مطالعات این اندیشکده که به تازگی منتشر شده، ایران در فرار 
مغزها از رتبه134 در سال2010 به رتبه73 در سال2023 رسیده است که کاهش چشمگیر مهاجرت 
نخبگان در ســال های اخیر را گواهی می دهد. این اتفاق خوب نشــان می دهد سیاستگذاری ها و 
برنامه هایی که در جهت کاهش روند مهاجرت علمی در کشور انجام شده بی تأثیر نبوده و با وجود موج 
تبلیغاتی که برای جذب استعدادهای علمی در سایر کشورها انجام می شود، توانسته آمار مهاجرت 

نخبگان کشور را کاهش دهد.

بدون منبع
بدون منبع و سند بودن، مهم ترین 
ویژگی اخبار یأس آور و منفی است 
که در مورد افزایش مهاجرت نخبگان 
به چشم می خورد.درباره این موضوع 
و پیامدهای زیانبار آن بارها از سوی 
سورنا ستاری هشــدار داده شده 
است. رئیس کمیسیون علم و فناوری 
شــورای راهبردی روابط خارجی 
می گوید: »بحث فــرار مغزها از آن 
کلاه های گشادی است که سر کشور 
گذاشته اند و من می دانم که این یک 
حرکت سازماندهی شــده است و 
شبکه ای این القائات را به جامعه  ما 

تزریق می کند.«

اقدامات مؤثر بــرای معکوس 
شدن روند مهاجرت نخبگان 

اگرچه تا رسیدن به نقطه مطلوب 
در کاهش آمار مهاجرت نخبگان 
راه درازی در پیــش داریم، اما 
آمار ها  بر تأثیرگذاری مناســب 
اقداماتی که در مسیر دستیابی 
به این هدف در حال اجرا است، 
صحه می گذارند.  بر این اساس، 
برنامه هایی مانند برنامه توسعه 
اســتارت آپ ها و شرکت های 
دانش بنیــان در کاهــش روند 
مهاجرت علمی مؤثر بوده است. 
براســاس مطالعات انجام شده 
انجام برخی اقدام های رو به جلو 
که به  شــکل گرفتن زیست بوم 
کارآفرینی کمک می کند ازجمله 
توسعه اســتارت آپ ها در ایران 
موجب شــده تا روند مهاجرت 
معکوس نخبگان در ایران محقق 
شود. همچنین تأثیر استارت آپ ها 
بر جامعه نخبه ایرانی باعث شده 
علاقه مندی و انتخاب کنکوری ها 
برای رشته تحصیلی تغییر کند؛ 
به عنوان مثال از ســال ها پیش 
رشته هایی مانند برق و الکترونیک 
انتخاب اول برترین های رشــته 
ریاضی فیزیک بود، اما در یکی، 
دو ســال اخیر رشته مهندسی 
کامپیوتر بــه اولویت های برتر 

تبدیل شده  است.

بازگشت نخبگان به کشور
معکوس شدن روند مهاجرت نخبگان ایرانی در سال های اخیر اتفاق 
خوب دیگری اســت که باید در مورد آمار مهاجــرت نخبگان مورد 
توجه قرار گیرد. در مردادماه ســال13۹۹ میزان بازگشت نخبگان به 
کشور در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته نزدیک دوبرابر افزایش 
یافته است. براســاس آمارهای رسمی اغلب این افراد در شرکت های 
دانش بنیان مشغول فعالیت شده اند و بخشی نیز به عنوان هیأت علمی 
در دانشگاه ها جذب شده اند. براساس آمار 1800نفر از نخبگان ایرانی 

از 200دانشگاه برتر به کشور بازگشتند.

فرش قرمز برای جذب نخبگان ایرانی
این موضوع مهم را نیز نباید فراموش کنیم که در مقابل اقدامات ریز و 
درشتی که برای کاهش مهاجرت نخبگان صورت می گیرد، برخی کشورها 
به خصوص کشورهای غربی برای سرقت مغزهای ایرانی برنامه ریزی های 
متعددی دارند و با اجرای سیاست های مختلف برای نخبگان کشور تلاش 
می کنند. برداشتن موانع قانونی در پذیرش دانشجویان ایرانی یکی از این 

برنامه هاست که در کشورهایی مانند فرانسه اجرا می شود.

بزرگنمایی هدفدار
ستاری معتقد است در مورد اخبار و اطلاعات فرار مغزها 
بزرگ نمایی هدفداری در جریان است. او می گوید: »درباره 
معضل فرار مغزها از ایران اغراق شده  است؛ اگرچه این پدیده 
در ایران وجود دارد، اما ایران اکنون جزو کشورهای نخست 
مهاجرفرست دنیا نیست. به دلیل آمارهای نادرستی که در 
بحث مهاجرت ذکر می شود، ظلم بزرگی به کشور شده است. 
به صورت کلی مقصد مهاجرت دانشــجویان ما آمریکا، 
کانادا و استرالیاست. اعداد و ارقام این ماجرا هم پوشیده 
و پنهان نیست و همه آمارها در سایت های مهاجرت آنها به 
 تفکیک وجود دارد. به طور مثال بین سال های  2010 تا 2015، 
 WES 135هزار نفر مهاجرت کرده اند.«  گزارش جدید پایگاه
از وضعیت دانشجویان دیگر کشورها در آمریکا، کاهش 
مهاجرت و حضور دانشجویان ایران در دانشگاه های ایالات 

متحده آمریکا را نشان می دهد. 

برخی اقدامات انجام شده برای کاهش 
مهاجرت نخبگان

  در ســال1388، دانشــگاه صنعتی شریف طی 
اطلاعیه ای از تمامی دانشجویان مقطع کارشناسی و 
کارشناسی ارشد که جهت ادامه تحصیل، از 20دانشگاه 
برتر دنیا پذیرش همراه با بــورس گرفته اند، دعوت 
به عمل آورد که بدون آزمــون ورودی و در چارچوب 
آیین نامه استعداد درخشــان ادامه تحصیل دهند. 
این پذیرش از ترم پاییز ســال تحصیلی 8۹–1388 

آغاز شد.
   کمیته جلوگیری از خروج نخبگان، در تیرماه138۹ 

طرحی برای ارائه به مجلس شورای 
اسلامی تدوین کرد که در آن بر 

ایجاد انگیزه های لازم مادی 
و معنوی بــرای جلوگیری 
تدریجی از خروج نخبگان 

تأکید شده بود.
   افزایــش 3برابری و 
پلکانی عــوارض خروج 
از کشــور در سال13۹6 

در لایحه بودجه ای که از 
دولت به مجلس آمد، از دیگر 

اقدامات انجام شــده برای کاهش 
مهاجرت نخبگان از کشور بود.

  طرح آزاد سازی  مدرک برای پیشگیری از 
جذب دانشجویان ایرانی توسط دانشگاه های 

خارجی از سال ها پیش در حال اجراست.
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100هزار خیرّ سلامت در ایران
مدیرکل سازمان های مردم نهاد و خیرین سلامت وزارت بهداشت در گفت وگو با 

همشهری از افزایش آمار خیرین سلامت، 2برابر شدن مشارکت های مالی و 
هدفگذاری جدید در این حوزه خبر داد 

مریم سرخوشگزارش
روزنامه نگار

 ما بیمار شدن 
را انتخاب می کنیم؟ 

در گفت وگوی همشهری آنلاین با یک روان پزشک به 
مناسبت هفته سلامت روان مطرح شد

در یکــی از قســمت های فیلم پدرخوانــده، از قول 
شــخصیتی به نام هایمن راث، نقل قول جالبی مطرح 
می شود: »مهم اینه که حالت خوبه. سلامتی مهم ترین 
چیزه؛ مهم تــر از موفقیت، مهم تر از پــول، مهم تر از 
قدرت.« سلامتی چنین اهمیتی دارد. سلامت در همه 
اشکال جســمی و روانی مهم ترین چیزی است که در 
میزان برخورداری افراد جامعه از رفاه، مؤثر خواهد بود. 
زندگی روزمره می تواند ســخت باشد؛ مرگ، جدایی، 
بیماری، انزوا و ... چیزهایی هســتند کــه همه ما باید 
برای مقابله با آنها آمادگی داشته باشیم و در این میان 

برخورداری از سلامت روان الزامی است.
اضطراب، استرس و بلاتکلیفی همگی احساساتی واقعی 
هستند که در زندگی روزمره بارها آنها را تجربه می کنیم. 
سلامت روان به عنوان یک وضعیت روانی مثبت تعریف 
می شود که فرد را قادر به مقابله با استرس های عادی 

زندگی و همچنین توانایی بیشتر می کند.
جوامع مختلف می توانند سلامت را به روش های مختلف 
مانند بهداشــت، کنترل آلودگی، ایمنی غذا و دارو، 
آموزش بهداشت، نظارت بر بیماری، برنامه ریزی شهری 
و بهداشت شغلی ارتقاء دهند، اما توجه به سلامت روان 
چیزی نیست که بتوان آن را نادیده گرفت چون در غیر 
این صورت جامعه متحمل عواقــب غیر قابل جبرانی 

خواهد شد.

نقش افراد در بهبودی خود
شبنم اسدی، متخصص روانپزشــکی و عضو هیأت علمی 
دانشگاه علوم پزشــکی ایران در مورد شــعار امسال هفته 
سلامت روان در ایران می گوید: در شعار امسال آمده است 
»سلامت روان مســئولیت فردی و اجتماعی همه ماست«. 
این شــعار به خوبی مطرح می کند که هر انسانی در قبال 
سلامتی و رفاه خود مسئول است و وقتی در مورد سلامت 
روان صحبت می کنیــم، نمی توانیم نقش فــرد را نادیده 
بگیریم. اگرچه ممکن است افراد در بیمار شدن خود نقش 
مستقیمی نداشته باشند، اما قطعا در بهبود خود نقش دارند. 
اینجاست که موضوع اختیار مطرح می شود آیا ما بیمار شدن 
را انتخاب می کنیم؟ به طور کلی جواب این سؤال منفی است، 
ولی ما باید کارهایی برای حفظ ســلامت روان خود انجام 

دهیم که متأسفانه از آنها غافل می شویم.

طرح خودمراقبتی
به  گفته این روانپزشــک، طرح خودمراقبتــی که در چند 
ســال اخیر در کشــور ما در حال اجراست، ســعی دارد با 
افزایش سواد سلامت روان به پیشــگیری، کاهش و بهبود 
بیماری کمک کند. قدرت اختیار به ما کمک می کند بتوانیم 
شــرایطی را که در آن هســتیم بپذیریم و نقش خود را در 
بروز این شــرایط ببینیم و وقتی آن را حاصل تصمیمات و 
رفتارهای خود بدانیــم نه عامل بیرونــی، می توانیم بر آن 
کنترل بیشتری داشته باشیم و برای برون رفت از آن شرایط 

اقدامات مفیدی انجام دهیم.

مسئولیت اجتماعی
بخش دیگر این شعار به مســئولیت اجتماعی می پردازد. 
همه مــا وقتی برایمان مشــکلی پیش می آیــد دیگران را 
مقصر می دانیم ولی وقتی برای یکی از اطرافیان مان شرایط 
دشواری ایجاد می شود خودش را مقصر آن شرایط می دانیم 

و نقش خود را فراموش می کنیم.
به  گفته عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشــکی ایران، 
مســئولیت اجتماعی، عاملی است که برای تأمین نیازهای 
متقابل افراد در جامعه و ایجاد همبســتگی عمل می کند. 
تأثیر مؤلفه های اجتماعی در بروز مشــکلات سلامت روان 
بر کسی پوشیده نیست؛ حال اگر خود را بخشی از اجتماع 

دیگران ببینیم متوجه مسئولیت خود می شویم.

سهم خود را در مشکلات پذیرا باشیم
اسدی می گوید: مسئولیت اجتماعی ما با نقش هایی که بر 
عهده داریم گره خورده است ما به عنوان همسر، مادر، پدر، 
کارمند، شهروند بخشی از شبکه اجتماعی دیگران هستیم 
و اگر نقش و وظایف خود را به درستی انجام ندهیم، در برابر 
حال بد دیگران هم مسئول خواهیم بود و در ایجاد آنها نقش 

خواهیم داشت.

نقش حمایتی جامعه
یکی از مهم ترین کارکردهای اجتمــاع، نقش حمایتی آن 
است که در پیشگیری و بهبود مشکلات سلامت روان تأثیر 
بسزایی دارد. هر یک از ما با حمایت کردن می توانیم به رشد 

و رفاه روانی یکدیگر کمک کنیم.
جدا از مواردی که ذکر شد، ما در نقش اجتماعی خود باید 
بتوانیم از ایجاد فضاهایی که در آن یکدیگر را مورد قضاوت 
قرار می دهیم فاصله بگیریم تا افراد بتوانند بدون نگرانی در 
مورد انگ مشکلات روانپزشکی درمان شوند و بعد از کنترل 

بیماری به آغوش جامعه برگردند.

ضرورت پذیرش تفاوت ها
این روانپزشک می گوید: ما باید به عنوان بخشی از جامعه، 
پذیرای همه افراد با شرایط متفاوت باشــیم و فضا را برای 
حضور آنها در جامعه فراهم کنیم. بنابراین همه ما نیازمند 
اجتماعی شدن سلامت هســتیم؛ یعنی سلامت و مراقبت 
از خود و دیگران باید به یک پدیده جامعه شناختی تبدیل 
شود که افراد، نهادها و سیاســتگذاران مجبور به تبعیت از 

آن باشند.

گفت وگو عدد خبر

دنیای سالم

حرکت به سمت نسل بدون سیگار
نزدیک به ۱۴درصد از همه مرگ های دنیا، قابل انتساب 
به سیگار است. ترک سیگار در هر سنی، آمار مرگ های 
ناشی از سیگار را به شــکل قابل توجهی کم می کند. از 
هر۱0 مرگی که در دنیا رخ می دهد، بیشتر از یک مورد 
آن را می توان به مصرف سیگار نسبت داد؛ این در حالی 
اســت که اگر فقط بر مرگ های ناشــی از بیماری های 
غیرواگیر )مثل بیماری قلبی و سرطان( متمرکز شویم، 
از هر ۶مرگ، یک مورد قابل انتســاب به سیگار و قابل 

پیشگیری است.

چه کسانی بر اثر سیگار می میرند؟
در بســیاری از کشــورهای با درآمد بالا، با توجه به اتخاذ 
سیاســت های ضددخانیات مثل مالیات بالا، نرخ سیگار در 
حال حاضر نسبت به مصرف بالای قبلی در حال کاهش است. 
فرانسه و پرتغال البته تنها کشــورهای پردرآمدی هستند 
که نرخ سیگار در میان زنان آنها بالاســت و هنوز به میزان 
قابل توجهی کاهش پیدا نکرده است. در کشورهای با درآمد 
پایین و متوســط، ازجمله ایران هم به احتمال زیاد میزان 

مصرف سیگار هنوز کاهش نیافته است.
این در حالی است که سیاست هایی که ترک سیگار را ترویج 
می کنند در کشــورهایی با توســعه اقتصادی و اجتماعی 
بالا رایج اســت و منجر به ایجــاد تعداد تقریبا مســاوی از 
سیگاری های فعلی و سابق شده، اما در کشورهایی که توسعه 
کمتری دارند، جایی که افزایش مصرف سیگار ممکن است 
اخیرا اتفاق افتاده باشد، تلاش ها برای ترک سیگار هنوز تأثیر 

قابل توجهی نداشته است.
حالا وب سایت علمی TheBMJ اعلام کرده که جدیدترین 
اقدامات ضدســیگار در جهان هم طبق پیشنهاد مسئولان 
بهداشتی انگلیس قرار اســت اجرایی شود که قصد دارد هر 
سال سن قانونی برای خرید سیگار را افزایش دهد تا نسلی 
بدون سیگار )smoke-free( ایجاد کند. با اجرای این طرح 
به کودکانی که امسال ۱۴ساله می شوند به هیچ عنوان سیگار 
به شــکل قانونی فروخته نخواهد شد. قرار است این طرح تا 
سال2۰۴۰ مصرف سیگار در جوانان را به طور کامل حذف 

کند.
 پیــش از ایــن مطالعــه منتشــر شــده در نشــریه
JAMA Oncology اعلام کرده بود که هرچه افراد در سن 
کمتری سیگار کشیدن را آغاز کنند، در نهایت خطر مرگ 
ناشی از ابتلا به سرطان در آنها بیشتر است. نتایج این مطالعه 
ثابت کرده که خطر مرگ ناشی از سرطان در افرادی که قبل 
از ۱۸سالگی شروع به سیگار کشیدن کرده بودند، دست کم 
3 برابر افزایش یافته است. همچنین زمانی که افراد سیگار 
کشیدن را قبل از ۱۰سالگی شــروع می کنند، خطر مرگ 
ناشی از سرطان در مقایســه با افرادی که هیچ وقت سیگار 
نمی کشند، ۴برابر بوده است. به طور متوسط افراد سیگاری 
در مقایسه با افرادی که هرگز سیگار نکشیده اند، 3برابر بیشتر 
در معرض خطر مرگ ناشی از ســرطان و اغلب سرطان ریه 
قرار داشته اند، اما ثابت شده که بیشتر مرگ ومیرهای ناشی 
از مصرف سیگار به سن بستگی دارد؛ سنی که افراد سیگاری، 

این عادت را شروع و ترک می کنند.

گرســنه را می توان با جلوگیــری از دورریز 
مواد غذایی سیر کرد. این نکته را مدیرکل 
نظارت بر فرآورده های غذایی و آشامیدنی 
ســازمان غــذا و دارو گفتــه و تأکیــد کــرده 
اعدادی که درباره غذای دورریز  به گوش 

می رسد، حیرت انگیز است. 

۸۰۰
میلیون 

آمبولانــس از ســوی آژانس ســازمان ملل 
متحــد در امــور مهاجــرت بــه ســازمان 
اورژانس کشــور اهدا شد. محمد حسین 
نیکنام، مدیرکل همکاری های بین الملل 
وزارت بهداشــت با اعــام این خبــر گفته 
این آمبولانس هــا با هدف ارائــه خدمات 
ســامت به پناهندگان و جامعــه میزبان 
در مناطق محروم کشــور به ستاد مرکزی 
ســازمان اهــدا شــده و در اختیــار مراکــز 
اورژانــس زاهــدان و زابــل قــرار خواهــد 

گرفت.

2
دستگاه  

 منابــع آب شــیرین بــه ازای هــر نفــر در 
دهه هــای گذشــته کاهــش یافته اســت. 
حسین فرشیدی، معاون بهداشت وزارت 
بهداشت با بیان این مطلب درباره کم آبی 
و مشــکات ناشــی از آن هشــدار داده و 
گفته، همین حالا هم ۴.۲میلیارد نفر در 
کشور هایی زندگی می کنند که دچار تنش 
آبــی هســتند و لازم اســت مــواد غذایــی 
و کالا هــای ضــروری را بــا آب کمتــر تولید 

کنیم.

2۰
درصد  

تومان هزینه درمان یک بیمار تالاســمی 
اســت و هر چــه جلوتــر می رویــم، ایــن 
هزینه هــا برای بیماران بیشــتر می شــود. 
یونــس عــرب، رئیــس انجمــن حمایت از 
بیماران تالاســمی با بیــان ایــن مطلب از 
وجــود ۲۳هزار بیمار تالاســمی در کشــور 
خبر داده و گفته در بحث تامین داروهای 
خارجی همچنــان تحریم باعث شــده که 
داروها به اندازه کافی به  دست ما نرسد و 
این مشکل را به شدت احساس می کنیم. 
دربــاره داروهــای داخلــی هم مشــکاتی 

وجود دارد.

1۰
میلیون  

درخواست بلاروس برای خرید داروی ایرانی 
بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت: توافقات خوبی در بخش های دولتی و خصوصی ایران و باروس در حوزه دارو 
و تجهیزات پزشکی، صادرات متقابل و تولید مشترک دارو انجام گرفته و آمادگی برای افزایش همکاری ها و 

رفع موانع وجود دارد. باروس هم درخواست واردات برخی از محصولات دارویی ایران را دارد.

دسترسی به انواع شیرخشک تا یک  ماه دیگر
سیدحیدر محمدی، رئیس سازمان غذا و دارو: مشکاتی که اواخر سال گذشته و اوایل سال جاری به وجود آمد 
باعث شد که در زمینه انتقال ارز برای شیرخشک ها تأخیری ایجاد شود که اکنون برطرف شده و تمام نام های 

تجاری شیرخشک تا یک  ماه آینده در بازار موجود خواهد بود.

یکتا فراهانی؛ روزنامه نگار

ظرفیت خیرین ســلامت بین المللی است و همین حالا هم 
ایرانیان خارج از کشور در این حوزه فعال هستند. حیدری پور 
درباره اســتفاده از این ظرفیت ویژه خیرین خارج نشین هم 
می گوید: »این گروه هم بســیار دغدغه مند و همراه با حوزه 
سلامت هستند. آنها عرق ویژه به نظام سلامت کشور دارند 
و  در کنار خیرین داخل کشــور، کمک های مناسبی در این 
حوزه می کنند. اما نکته مهم اینجاســت که ظرفیت شــان 
بیشتر از چیزی نیست که در حال حاضر استفاده می کنیم 
و این کمک ها بایــد افزایش پیدا کند.« او در پاســخ به این 
سؤال که بیشــترین کمک های این گروه در چه حوزه هایی 
انجام می شــود، عنوان می کند: »کمک هــای این افراد هم 
در حوزه های مختلــف و کاملا آزاد صــورت می گیرد و در 
ساخت وســازها و تامین تجهیزات پزشکی و دارویی حضور 

فعالی دارند.«  این مســئول البته دربــاره مرامنامه اخلاقی 
این ســازمان در وزارت بهداشــت هم خاطرنشان می کند: 
»مرامنامه ما قدردانی از خیرینی است که در حوزه سلامت 
فعالیت می کنند. ما از آنها تشکر می کنیم که در تمامی این 
ســال ها در این حوزه تلاش و کمــک کرده اند. همچنین از 
همه کسانی که علاقه مندند و تمایل دارند دعوت می کنیم 
که در حوزه سلامت و در موضوعات مختلف کنار ما باشند. 
ما به حمایت های این افــراد به ویژه در شــهرهای محروم 
و کم برخوردار و همچنین بیمارســتان های دولتی شــهر 
تهران نیاز داریم؛ چون این مراکز درمانی پایین ترین تعرفه 
را دارند و حضور بیماران در این مراکز قابل توجه اســت. با 
تقویت مراکز درمانی دولتی، خدمات به مردم افزایش پیدا 
می کند.«  حیدری پور در پاســخ به این سؤال که این افراد از 

چه طریقی می توانند به جمع خیرین سلامت اضافه شوند، 
توضیح می دهد: »برای ســهولت کار این عزیزان 3ظرفیت 
درنظر گرفته شده است. در تمامی شــهرها و دانشگاه های 
علوم پزشــکی، ادارات ســازمان های مردم نهــاد و خیرین 
سلامت دایر هستند و خیرین سلامت می توانند از راهنمایی 
همکاران ما برای حمایت از حوزه سلامت بهره مند شوند. در 
بیمارســتان های دولتی هم مؤسسات خیریه بیمارستانی و 
مددکاری وجود دارد که وظیفه این عزیزان کمک و مشاوره به 
خیرین است. مسیر دیگر هم اداره کل سازمان های مردم نهاد 
و خیرین سلامت در ستاد مرکزی وزارت بهداشت است که 
مشــاوره های لازم در این باره را به همه خیرین و مؤسسات 
خیریه و تشــکل های غیردولتی و بنگاه های اقتصادی ارائه 

می کند.« 

3روش برای خیّر سلامت شدن

دولت ســیزدهم نگاه جدی و پررنگی به خیرین 
ســلامت دارد؛ به همین دلیل قرار اســت برای 

نخســتین بار شــورای عالی خیرین با حضور 
خیرین ســلامت و معاونان مربوطه در وزارت 
بهداشت تشکیل شود. البته زمانی که صحبت 
از خیرین سلامت می شود، نخستین چیزی که 

درباره فعالیت آنها به ذهن می رسد، تنها ساخت 
بیمارستان یا کمک هزینه های درمانی است که 
به افراد نیازمند ارائه می شود، اما این همه آن 
کاری نیست که آنها انجام می دهند. محمدجواد 

حیدری پور، مدیرکل ســازمان های مردم نهاد 
و خیرین ســلامت وزارت بهداشــت در گفت وگو با 

همشهری، نکات جالبی را درباره فعالیت جمعیت ۱00هزار نفری 
خیرین سلامت در کشور می گوید که البته 2۱هزار نفرشان به صورت مستقیم با وزارت 

بهداشت و دانشگاه های علوم پزشکی در ارتباط هستند، اما با تشکیل شورای عالی 
خیرین قطعا این ارتباط دائم و مســتقیم افزایش خواهد یافت و حمایت هایشان 
خدمات رسانی در نظام ســلامت را تقویت خواهد کرد. البته به گفته حیدری پور، 
توجه جدی به حوزه خیران باعث شده که طی 2سال اخیر هم آمار خیرین سلامت 
افزایش پیدا کند و هم تجمیع ریالی مشارکت آنها بیش از 2برابر شود؛ این در حالی 

است که ساختار اداره کل سازمان های مردم نهاد و خیرین سلامت در وزارت بهداشت 
هم تشکیل شده و 3اداره امور خیرین، اداره سازمان های مردم نهاد و مؤسسات خیریه 

و اداره مسئولیت پذیری اجتماعی سلامت در حال فعالیت هستند.

خیرین سلامت چه می کنند؟
»ســاخت بیمارســتان و تامین کمک هزینه 
درمانی برای بیماران و نیازمندان بخشــی از 
فعالیت خیرین ســلامت اســت، اما همه آن 
نیســت. فعالیت این افراد گســتردگی قابل 
توجهــی دارد؛ ازجملــه ســاخت خانه های 
بهداشــت، پایگاه اورژانس، مراکز بهداشتی و 
آموزشی، دانشکده های پزشکی، خوابگاه های 
دانشــجویی، همراه ســراها، خرید تجهیزات 
پزشــکی و آمبولانس، پژوهش، آموزش و....« 
این نخســتین نکته ای اســت کــه مدیرکل 
ســازمان های مردم نهاد و خیرین ســلامت 
وزارت بهداشــت درباره گســتردگی فعالیت 
خیرین سلامت خاطرنشان می کند و در ادامه 
می گوید: »علاوه بر ایــن، در کنار کمک های 
مادی، کمک های دیگری هم از سوی خیرین 
ســلامت انجام می شــود. برخی از این افراد 
پزشکانی با تخصص های مختلف هستند که در 
قالب گروه های جهادی به مناطق کم برخوردار 

می روند و خدمات رایگان ارائه می کنند.« 

توجه به کار خیر در سلامت بیشتر شده
محمدجواد حیدری پور با بیــان اینکه توجه 
گروه های مختلف مردمی به حوزه ســلامت 
افزایش پیدا کرده، در توضیح بیشتر می گوید: 
»طی 2 ماه گذشته 2دانشکده پزشکی در البرز 
و ساوه با کمک خیرین ساخته و تحویل وزارت 
بهداشت شد. نکته مهم این است که به دلیل 
توجه جدی دولت به خیرین سلامت، فعالیت 
این گروه افزایش پیدا کرده اســت؛ به گونه ای 
که طی 2سال ابتدایی فعالیت دولت سیزدهم 
در مقایسه با 2سال قبل تر از آن، تجمیع ریالی 
مشــارکت خیرین بیش از 2برابر شده است. 
قطعا اهمیت حوزه ســلامت در جامعه بیشتر 
شده و وزارت بهداشــت هم در حوزه خیرین 

همراهی بیشتری دارد.« 

آمار خیرین سلامت
این مسئول در پاسخ به این سؤال که در حال 
حاضر چه تعداد خیر ســلامت در کشور فعال 
هســتند، می گوید: »طی این مــدت تقریبا 
2۰هزار و ۱۰۰خیــر حقیقی را شناســایی 
کرده ایم که در حوزه ســلامت بــه ما کمک 
می کننــد و ارتباط مســتقیمی بــا وزارت 

قوانین  نیازمنــد 
برای  تشــویقی 

خیرین هستیم 
بــا اینکــه اقدامات 
خیرانــه بایــد بدون 
موانع منجر به افزایش 
خدمات رســانی به مردم 
شود، اما خیرین سلامت هم 
چالش هایی بــرای فعالیت خود 
دارنــد. مدیرکل ســازمان های مردم نهاد و 
خیرین سلامت وزارت بهداشت درباره مشکلاتی 
که این گروه برای فعالیت هایشــان با آن مواجه 
هستند، می گوید: »در این باره یکی از مهم ترین 
اقدامات این است که قوانین و ضوابط دست وپاگیر 
برای خیرین حذف شود. دولت و مجلس هم باید 
در آینده قوانینی را تصویــب کنند که به نوعی 
مشوق آنها باشد؛ مثل قانون مالیات. خیرین باید 
برای فعالیت هایشــان در این حوزه بخشودگی 
مالیاتی داشــته باشــند. البته این بخشودگی 
مالیاتی اکنون وجود دارد و هــم درباره تامین 
تجهیزات پزشــکی که مورد نیاز مراکز خیریه و 
بیمارستان های کشــور است و هم ساخت وساز 
و درمان، خیرین مالیــات پرداخت نمی کنند.« 

بهداشــت و دانشگاه های 
علوم پزشــکی کشور 

دارند. 3هزار مؤسسه 
خیریه و سمن هم 
در حوزه ســلامت 
بــه مــا کمــک 
می کنند. البته آمار 
خیرین ســلامت 

بسیار بیشتر است و 
اگر بخواهیم خیرینی 

که شناسنامه دار نیستند 
را به این آمار اضافه کنیم حدودا 

۱۰۰هزار نفر در حوزه سلامت به ما یاری 
می رسانند که عدد قابل توجهی است.« 

بیشترین جمعیت خیرین سلامت مردان 
هستند

حیدری پور درباره اینکه بیشــترین فعالیت 
خیرین ســلامت مربوط به کدام قشر از افراد 
جامعه اســت، می گوید: »بیشترین جمعیت 
خیرین سلامت مردان هستند، اما به طور کلی 
در این حوزه با 2گروه از افراد جامعه مواجهیم؛ 
ابتدا کســانی که به لحاظ اقتصادی متمول تر 
هستند؛ مثل بازاری ها، کارخانه داران و صاحبان 
بنگاه های اقتصادی و گروه دوم هم کســانی 
که به لحاظ اقتصادی در شــرایط متوسط و 
معمولی به سرمی برند، اما همان ها هم به اندازه 
بضاعت خود کمک می کننــد. نمونه بارز این 
مشارکت هر دو گروه خیرین را در بیمارستان 
امام حســن مجتبی)ع( در شهرستان دزفول 
می بینیم. این مرکز درمانــی صندوق ندارد و 
بیماران هیچ مبلغــی را بابت دریافت خدمات 
درمانی پرداخت نمی کنند. 2۰۰خیر سلامت 

تمامــی هزینه های این 
بیمارستان را پوشش 
می دهنــد و الزامــا 
هم همه آنها پولدار 

نیستند.« 

او ادامه می دهد: »در حال حاضر هم به دنبال 
این هستیم که 9درصد مالیات ارزش افزوده به 
شکلی رفع شود یا خیرین در برق و آب هم 
تســهیلاتی دریافت کنند. این تسهیلات 
منجــر به تشــویق خیرین می شــود 
و ســرعت فراینــد اجرایی کمک 

خیرین را بالا می برد.« 

درباره خیرین مستقل
حیدری پــور در پاســخ به این 
ســؤال که برخی خیرین سلامت 
به صورت انفرادی فعالیت می کنند و حتی 
در فضای مجازی هم بارها دیده شــده که 
برای بیماران نیازمنــد کمک های مالی 
جمع  می کنند؛ آیا ضــرورت ندارد که 
تمامی این کمک ها به صورت منسجم 
از سوی وزارت بهداشت هدایت شود؟ 
می گوید: »اشکالی ندارد و در برخی 
موضوعات مثل هزینه درمان بیماران 
یا خرید دارو شدنی اســت. البته در 
تمامی بیمارستان های دولتی، واحد 
مددکاری وجود دارد و برای اینکه افراد 
مطمئن شوند کمک شــان حتما به بیمار 
می رســد، می توانند با همکاری مددکاری 
بیمارستان مســیر مطمئن تری را طی کنند.« 
این مســئول اما تأکید می کند کــه در برخی 
موضوعات بهتر است این مسئله با مشورت فنی 
دفاتر ســازمان های مردم نهاد و خیرین سلامت 
مستقر در دانشگاه های علوم پزشکی انجام شود: 
»در برخی پروژه های درمانی و بهداشــتی باید 
نیازســنجی و اولویت بندی درنظر گرفته شود. 
گاهی ممکن است تصمیم به ساخت یک مرکز 
بهداشتی – درمانی در یک روستا یا بخشی داشته 
باشند، اما اولویت ها و نیازهای آن منطقه چنین 
چیزی نباشد. حوزه ســلامت کاملا تخصصی 
است و همکاران ما می توانند این مشورت فنی 
را در اختیار خیریــن بگذارنــد. در نهایت هم 
تصمیم گیرنده و اقدام کننده خودشان هستند، 
اما با بهره مندی از مشاوره های فنی، کمک شان 
منجر به رفع نیازهای واقعی یک منطقه خواهد 

شد.« 

هدفگذاری جدید در حوزه 
خیرین سلامت

حال و هوای خیرین در حوزه ســلامت خوب است 
و هر قدر که زمان می گذرد، رونق حضور آنها بیشــتر 

می شود. حیدری پور با بیان این مطلب از هدفگذاری جدید 
در حوزه خیرین ســلامت خبر می دهد و  عنوان می کند: 
»در وزارت بهداشت تلاش می کنیم که از ظرفیت خیرین 
سلامت حداکثر استفاده را داشته باشیم. البته مهم ترین 
هدفگذاری ما این است که سلیقه و ذائقه خیرین را به 

سمت پیشگیری، آموزش و بهداشت ببریم و جالب 
اینجاست که این سیاســتگذاری از سوی 

خیرین مورد استقبال قرار گرفته 
است.« 

3محور اصلی فعالیت سازمان های 
مردم نهاد و خیرین سلامت وزارت 

بهداشت

شفافیت و اعتمادسازی 
1

عدالت در سامت 
2

توجه ویژه به مناطق کم برخوردار
استان ها و شهرهای محروم

3

هزار خیر حوزه سامت در 21
حال حاضر شناسایی و بانک 

اطاعاتی آنها تهیه شده 
است

هزار سازمان مردم نهاد در 3
حوزه سامت کشور فعال 

هستند 

تا 3۰درصد پروژه های 25
عمرانی نظام سامت با 

مشارکت خیرین سامت 
انجام می شود

تا 3۰درصد ارزش ریالی 25
کل مشارکت های اجتماعی 

اداره کل سازمان های 
مردم نهاد و خیرین سامت 

در وزارت بهداشت مربوط به 
مسئولیت پذیری اجتماعی 

شرکت ها و بنگاه های 
اقتصادی است



15 سه شنبه سه شنبه 2525 مهر  مهر 14021402- شماره - شماره 89138913

تقویم حوادث

جنایی

گاز استریل در شکم مرد بیمار جا ماند
36ســال پیــش 
در چنین روزی، 
از  یکــی  در 
بیمارســتان های 
عمــل  تهــران 
جراحی ای انجام 
شــد که عاقبت 

خوشی برای بیمار نداشت. بیمار بعد از جراحی دچار درد و تورم 
در ناحیه عمل شد که به ناچار بار دیگر زیر تیغ جراحی رفت. اما 

ماجرای این جراحی و نتیجه دردناکش چه بود؟
روزنامه کیهان در 25مهر 66در صفحه 17نوشت: 

مقداری گاز اســتریل طی یک عمل جراحی مجدد از شکم 
مرد 60ساله ای بیرون آورده شد. بیمار رســتم جم نام دارد. 
نامبرده در خرداد ماه امسال به علت داشتن باد فتق در یکی از 
بیمارستان های تهران بستری و برای نخستین بار تحت عمل 
جراحی قرار گرفت. وی درباره این عمل جراحی و پیدا شدن 
گاز استریل در شکمش به خبرنگار کیهان گفت: بعد از گذشت 
چند روز از عمل، در مجاورت محل جراحی، تورم و درد شدیدی 
احساس کردم که پس از مدتی تحمل درد و رنج به ناچار نزد 
پزشک دیگری رفتم و پس از عمل مجدد، معلوم شد که علت 
این همه بدبختی و گرفتاری های من، سهل انگاری و بی توجهی 
جراح اولی بوده که حین عمل گاز استریل را در محل جراحی 
جا گذاشته و محل جراحی را بخیه کرده است. بیمار که خود وکیل 
دادگستری است، افزود: مسلما چنین امری از نظر نظام پزشکی 
تخلف محسوب می شود و این تخلف قابل تعقیب در دادسرای 
عمومی است و من به مقامات ذی صلاح شکایت خواهم کرد. 
این گزارش حاکی است: خبرنگارکیهان صبح امروز با پزشک 
معالج این بیمار تماس گرفت که پزشک مورد نظر ضمن تأیید 

موارد فوق از اظهارنظر بیشتر خودداری کرد.

حادثه مرگبار در کمپ غیرمجاز 
»من با مرد معتاد درگیر شــدم و به او یک سیلی زدم، اما قصد 
گرفتن جان او را نداشتم.« این ،گفته های یکی از کارکنان کمپ 
غیرمجاز ترک اعتیاد است که در برابر اتهام قتل قرار گرفته است.
به گزارش همشهری، یکی از روزهای شــهریور امسال گزارش 
مرگ مشکوک مردی جوان به قاضی محمد مهدی براعه، بازپرس 
جنایی تهران اعلام شد و او دستور تحقیقات در این باره را صادر 
کرد. مرد جوان به مواد مخدر اعتیاد داشت و در یک کمپ ترک 
اعتیاد بستری شده بود تا مواد را ترک کند اما به دلیل وضعیت 
جسمی بدی که داشــت، به بیمارستان منتقل شده بود. تلاش 
برای نجات او بی فایده بود و مرد جوان به کام مرگ رفت. از آنجا 
که آثار ضرب و جرح روی بدن متوفی دیده می شد، فرضیه قتل 
وی قوت یافت و بازپرس جنایی تهران برای کشف جزئیات بیشتر 
از این حادثه، دستور تحقیقات بیشتر و بازبینی تصاویر دوربین 
مداربســته کمپ را صادر کرد. کارکنان کمپ اما مدعی شدند 
که تصاویر و فیلم ها پاک شــده اســت. علاوه بر این، تحقیقات 
نشان می داد که کمپ، مجوز قانونی  نداشته است. از سوی دیگر 
پزشکی قانونی نیز علت مرگ مرد معتاد را اعلام کرد. براساس این 
نظریه، وی بر اثر ضرب و جرح و جراحات وارده جانش را دست 
داده بود. بدین ترتیب احتمال جنایت قوت یافت و بازپرس جنایی 
دستور بازداشت 6 نفر از کارکنان کمپ را صادر کرد. تحقیقات 
تیم جنایی نشان می داد مرد جان باخته که اعتیاد به مواد مخدر 
داشته، توسط همسایه ها برای ترک به کمپ منتقل شده است. 
یکی از افرادی که در کمپ بستری شده بود نیز به مأموران گفت: 
متوفی روز حادثه، روی تخت فرد دیگری خوابید که این موضوع 
باعث شد یکی از مسئولان کمپ که مرد جوانی است، عصبانی 
شود و او را به شدت کتک بزند. زمانی که حال مرد جوان بد شد، او 

را به بیمارستان منتقل کردند.
به این ترتیب متهم اصلی پرونده تحت بازجویی قرار گرفت و به 
کتک زدن مرد معتاد اعتراف کرد. وی گفت: من خودم قبلا معتاد 
بودم اما سال هاست که ترک کرده ام و در کمپ کار می کنم. من در 
قسمت میانی کمپ هستم و مسئولیت دارو و غذاهای معتادان را 
به عهده دارم. روز حادثه مرد معتاد روی تخت فرد دیگری خوابید. 
من به او تذکر دادم اما حالش خیلی خوب نبود. او حتی فرش اتاق 
را هم کثیف کرد که من برای تنبیه یک سیلی به او زدم، اما فقط 
همین یک ضربه را به او زدم. این مرد در حالی چنین اظهاراتی 
مطرح کرده که شاهدان دیگر گفته اند، وی 3مرتبه مرد معتاد را 
مورد ضرب و جرح قرار داده است. با اعتراف این مرد،  وی بازداشت 
شد  و تحقیقات از وی ادامه دارد. همچنین، 5نفر دیگر نیز با قرار 

وثیقه آزاد  شده اند.

آن سوی مرز

کوتاه تر از گزارش

اخاذی، 18سال پس از جنایت
مــرد جنایتــکار 
18سال پس از به 
قتل رساندن دختر 
نوجــوان، وقتــی 
قصــد اخــاذی از 
خانواده  مقتول را 
داشت به دام افتاد. 

به گزارش همشــهری به نقل از دیلی میرور، در ســال2005 
ناتالی هالووی 18ســاله که با همکلاســی هایش برای ســفر 
فارغ التحصیلی از دبیرســتان به جزیره  آروبا در جنوب دریای 
کارائیب رفته بود، به طرز عجیبی ناپدید شد. در پی ناپدید شدن 

او پلیس وارد ماجرا  و تحقیقات  آغاز شد.
پلیس از افراد زیادی ازجمله همکلاســی های ناتالی بازجویی 
کرد، اما ســرنخی پیدا نکرد. با این حال یکی از دوســتان او 
مظنون اصلی پلیس بود، ولی هیچ مدرکی به دســت نیامد که 
او قاتل است. با گذشت چند سال از این ماجرا قاضی پرونده در 
نهایت اعلام کردکه ناتالی مرده اما جسد او پیدا نشده و پرونده 
را مختومه اعلام کــرد. اما مدتی قبل، وکیــل خانواده ناتالی 
ایمیلی دریافت کرد که در آن مطرح شده بود به ازای دریافت 
25هزار دلار، اطلاعاتی در باره ناپدید شدن ناتالی ارسال خواهد 

شد. نویسنده نوشته بود که محل دفن جسد ناتالی را می داند.
با توجه به حساسیت موضوع، خانواده دختر گمشده پلیس را 
در جریان قرار داد. پلیس اف بی آی وارد ماجرا شد و از خانواده 
خواســت تا این مبادله را انجام دهد. به ایــن ترتیب خانواده 
ناتالی با فرد ناشناس برای دریافت اطلاعات از محل دفن جسد 
دخترشان وارد معامله شدند و از طریق این معامله سرنخ  هایی 
به دست پلیس رسید و مشخص شــد که فرد ناشناس از یک 

زندان در پرو با خانواده دختر گمشده مکاتبه می کند.
با تحقیقات پلیس ، فرستنده ایمیل شناسایی و معلوم شد که 
او مردی به نام جوران است که چند ســال پیش به جرم قتل 
دختر21ســاله ای که دانشــجوی بازرگانی و از یک خانواده 

سرشناس بوده دستگیر شده و در زندان به سر می برد.
مأموران پلیس به بازجویی از این مــرد پرداختند و او به قتل 
ناتالی و طراحی نقشه اخاذی از خانواده اش اعتراف کرد و گفت: 
18سال پیش زمانی که برای گردش به اطراف جزیره رفته بودم، 
با ناتالی آشنا شدم. یک روز با هم در حال قدم زدن در ارتفاعات 
نزدیک ساحل بودیم که بحثمان شد. من او را هل دادم و او روی 
سنگ های ساحل پرت شد. من از این اتفاق به شدت ترسیدم و 
فرار کردم. بعد از آن دیگر از ناتالی اطلاعی پیدا نکردم و هرگز 
 به آن مکان بازنگشــتم. با اعترافات این مرد، قرار اســت وی

 به زودی محاکمه شود. 

عمل زیبایی به قیمت 2 جان
در جریان 2 حادثه مختلف، 2 زن که تحت عمل جراحی زیبایی 

قرار گرفته بودند جانشان را از دست دادند.
 به گزارش همشهری، نخستین حادثه روز یکشنبه رخ داد و 
قربانی آن زنی جوان بود که برای جراحی به یکی از کلینیک های 
پایتخت رفته بود.با مرگ وی، به دستور بازپرس، تحقیقات در 
این باره آغاز و مشخص شد که زن جوان اضافه وزن داشته و 
برای انجام عمل زیبایی ساکشن به کلینیک رفته بود. او اما در 
اتاق جراحی ناگهان قلبش از تپش ایستاده و جانش را از دست 
داده بود. به دنبال این حادثه خانواده وی به طرح شکایت از تیم 
جراحی پرداختند. یکی از آنها گفت: نسترن )زن جانباخته( از 
طریق تبلیغات در فضای مجازی با پزشک زیبایی آشنا شده 

و حتی قبل از عمل تمام آزمایش های لازم را انجام داده بود.
وی ادامه داد: وقتی پزشک همه  چیز را تأیید کرد، نسترن به اتاق 
عمل رفت اما حدود 6ساعت عمل طول کشید و در نهایت به ما 
خبر دادند که وی در اتاق عمل فوت شده است. با این شکایت، 
پرونده برای رسیدگی به دستور بازپرس جنایی به دادسرای 
جرائم پزشکی فرستاده شد. دومین حادثه صبح دیروز در یکی 
از بیمارستان های پایتخت رخ داد. قربانی زنی جوان بود که در 
بیمارستان قلبش از تپش ایستاده و جانش را از دست داده بود. 
آنطور که تحقیقات نشان می داد زن جوان بعد از عمل جراحی 
زیبایی جانش را از دست داده است. بررسی ها حکایت از این 
داشــت که او چند روز قبل برای جراحی ساکشن به یکی از 
کلینیک های تهران رفته و بعد مرخص شده بود. او اما چند روز 
بعد از جراحی حالش بد شده و خانواده اش او را به بیمارستان 
انتقال داده بودند، اما تلاش برای نجات وی بی فایده بوده و زن 
جوان جان باخته بود. در چنین شرایطی، جسد قربانی برای 
تعیین علت اصلی مرگ به پزشکی قانونی فرستاده و پرونده 

برای رسیدگی بیشتر به دادسرای جرائم پزشکی ارجاع شد.

دستگیری زوج سارق 
زن و شوهر جوان با همدستی یکدیگر به خانه ها دستبرد می زدند و عتیقه سرقت می کردند. این متهمان در جریان 
8فقره سرقت از خانه های شاهرود موفق شــدند عتیقه جاتی به ارزش 5میلیارد ریال سرقت کنند. شیوه آنها به این 

شکل بود که خانه های خالی از سکنه را برای سرقت انتخاب می کردند و از بالکن وارد آنجا می شدند.
 

جعل اسناد قضایی در دفتر خدمات کامپیوتری
مدیر یک دفتر ارائه خدمات کامپیوتری با اســتفاده از اطلاعات شــخصی شهروندان، اســناد قضایی جعل می کرد. 
به دنبال دریافت گزارش هایی مبنی بر جعل احکام قضایی در استان گلستان، مأموران، مسئول یکی از دفاتر خدمات 

کامپیوتری را دستگیر کردند و معلوم شد که او  با ورود به سامانه ثنای مشتریان رأی پرونده ها را جعل می کند.
انتظامی

حادثه

درخواست خانواده قربانیان: به شایعات دامن نزنید

بازداشت بازداشت 77مظنون در قتل داریوش مهرجویی و همسرشمظنون در قتل داریوش مهرجویی و همسرش

سرباز جوان که بر اثر توهم، فرمانده پاسگاه و 2نیروی کادری را با 
شلیک گلوله به شهادت رسانده بود، درحالی که طناب دار به دور 
گردنش حلقه بسته و همه  چیز برای مجازاتش فراهم بود، از سوی 

خانواده شهدا بخشیده شد و زندگی دوباره ای یافت.
به گزارش همشــهری، بامداد 16آذر ســال 98 مأموران پاسگاه 
دریایی برکه سفلین در بندرلنگه واقع در استان هرمزگان با صحنه 
هولناکی مواجه شدند. یکی از افسران پاســگاه در بالای برجک 
نگهبانی با شلیک 3گلوله به شهادت رسیده بود. آنها همچنین در 
محل استراحت فرمانده پاسگاه و یکی دیگر از افسران با پیکرهای 
غرق در خون آنها مواجه شدند. آنها درحالی که در خواب بودند، بر 

اثر اصابت چندین گلوله به شهادت رسیده بودند. 
این حادثه تلخ در شرایطی اتفاق افتاد که یکی از سربازان وظیفه  
عصر روز قبل با قربانیان درگیر شده و فرمانده پاسگاه او را تنبیه 
کرده بود. سرباز جوان به طرز عجیبی ناپدید شده بود و بررسی ها 
نشان می داد که وی به دلیل کینه ای که از شهید سیدمحمدباقر 
حسینی، فرمانده پاسگاه و 2افســر دیگر به نام های سیدمحسن 
طاهری و احمد کندابی به دل گرفته به سوی آنها تیراندازی کرده 
و گریخته اســت. زمان زیادی از آغاز تحقیقات نگذشته بود که 
مأموران موفق شدند متهم تحت تعقیب را در بندرلنگه دستگیر 
کنند و  او در همان تحقیقات مقدماتی به قتل 3افسر پلیس مرزبانی 
اعتراف کرد و گفت ناخواسته و از سر توهماتی که دچارش شده بود، 
دست به چنین کاری زده است. متهم در اعترافاتش گفت: کار من 
نگهبانی در برجک بود. آن روز فرمانده پاسگاه به خاطر بی انضباطی، 
من را تنبیه کرد و من هم از او و 2مأمور کادری دیگر کینه به دل 
گرفتم. چند ساعت گذشت و شب شد. وقتی برای نگهبانی روی 
برجک بودم، صدایی در گوشم صدا می کرد و می گفت باید انتقام 
بگیری. همان دقایق بود که یکی از افسران بالای برجک آمد. من 
هم اسلحه را به ســمتش گرفتم و تیراندازی کردم.  متهم درباره 
2قتل دیگر نیز گفت: در ادامه به محل استراحت فرمانده رفتم و 
درحالی که او در خواب بود، 3گلوله به سمتش شلیک کردم و در 
نهایت افسر دیگر را که او هم استراحت می کرد، در خواب به قتل 
رساندم و بدون اینکه کسی متوجه شــود از پاسگاه فرار کردم تا 

اینکه دستگیر شدم. 

3مرتبه قصاص
به دنبال اعترافات متهم پرونده او با صدور کیفرخواست به دادگاه 
نظامی استان هرمزگان فرستاده و   به 3مرتبه قصاص محکوم شد. 
این رأی در ادامه از سوی قضات دیوان عالی کشور تأیید و برای اجرا 

به دادسرای نظامی بندرعباس فرستاده شد.

پای چوبه دار
صبح یکشنبه، اولیای دم 3شــهید این حادثه برای اجرای حکم 
قصاص به زندان مرکــزی بندرعباس رفتند. آنهــا برای اجرای 
حکم قصاص مصمم بودند، دقایقی بعد سرباز محکوم به قصاص 
به محوطه منتقل شد، مســئولان اجرا، طناب دار را به گردن او 
انداختند و از اولیای دم خواستند تا خودشان حکم را اجرا کنند. 
اولیای دم با دیدن مجرم روی چهارپایه، درحالی که دســت ها و 
چشمانش بسته و طناب دار به دور گردنش حلقه بسته بود، کمی 
دچار تردید شدند. پسر جوان اشک می ریخت و برای بخشیده شدن 
التماس می کرد. در این شرایط کاظم شاهرخ نیا، عضو شورای حل 

اختلاف زندان، مسئولان قضایی حاضر در زندان از جمله  سیدعلی 
بیداردل معاون دادســتان نظامی هرمزگان، مهران کرمی قاضی 
صادرکننده رأی و مدیران زندان به گفت وگو با اولیای دم پرداختند 
و آنها را به صلح و سازش دعوت کردند تا اینکه در تصمیمی بزرگ 
اولیای دم هر سه شهید اعلام کردند که از مجازات قاتل صرف نظر 

کرده و برای رضای خدا قاتل را بخشیده اند. 
سیدنصرالله حسینی، برادر شهید ســیدمحمدباقر حسینی در 
این باره به همشــهری می گوید: برادرم سیدمحمدباقر 25ساله و 
فرمانده پاسگاه بود. او کوچک ترین برادرم و کمک حال پدر و مادرم 
بود و شهادتش کمرمان را شکست. او ادامه می دهد: ما برای اجرای 
حکم به زندان رفته بودیم و مصمم بودیم. همه  چیز برای اجرای 
حکم آماده بود و به ما گفته شد حکم را خودتان اجرا کنید. اما ما 
هیچ کدام دل این کار را نداشتیم. مادرم با دیدن پسر جوان بالای 
چوبه دار گریه اش گرفت و از آنجا بیرون رفت. اولیای دم 2شهید 
دیگر هم گفتند نمی توانند این کار را انجام دهند و در یک لحظه 
متوجه نشدیم که چه اتفاقی افتاد و هر سه خانواده گفتیم که قاتل 
را بخشــیدیم. وقتی او را پایین آوردند همه حاضران ما را تشویق 
کردند و صلوات می فرستادند. قاتل که از شوق گریه می کرد از ما 

تشکر  کرد و حالا هم از تصمیمی که گرفتیم، رضایت داریم. 

بخشش قاتل توسط خانواده های 3شهید
سربازی که 3مأمور پاسگاه را به شهادت رسانده بود پای چوبه دار بخشیده شد 

تحقیقات گســترده پلیس برای شناسایی و 
دســتگیری عاملان جنایت هولناک شهرک 
زیبادشت که در جریان آن داریوش مهرجویی 
و همســرش به طرز بی رحمانــه ای به قتل 
 رســیده اند منجر به دســتگیری 7مظنون

 شده است.
به گزارش همشهری، از شامگاه شنبه که خبر 
قتل هولناک کارگردان معروف کشورمان و 
همسرش در ویلایشان در شهرک زیبادشت 
کرج منتشر شد، تحقیقات همه جانبه پلیس 
نیز برای کشف اسرار این جنایت کلید خورد. 
در این مدت  اخبار و به دنبال آن شایعات زیادی 
هم درباره این جنایت هولناک منتشر شد که 
حساسیت پرونده را بیشتر می کرد، تا جایی 
که حالا مهم ترین ســؤال افکار عمومی این 
است که قاتلان چه کسانی هستند و انگیزه  

آنها از این جنایت وحشتناک چه بوده است؟
روز گذشته، سردار ســعید منتظرالمهدی، 
ســخنگوی فراجا با حضور در صحنه جنایت 
گفت: کارآگاهان در ادامه اقدامات و ارتباطات 
فنی در 3 حــوزه اطلاعاتی، آزمایشــگاهی 

و میدانی 7 نفــر از مظنونــان پرونده را طی 
عملیات های جداگانه تا نیمه شب یکشنبه در 

نقاط مختلف کشور دستگیر کرده اند.
به گفته او، کماکان تحقیقات به صورت جدی 
در حال انجام است و شواهد و قرائن، حکایت 
از اخبــار امیدوارکننده در قطعیت کشــف 

جرم دارد.
منتظرالمهدی پیش تر گفتــه بود:  »تمامی 
اطلاعات و دلایل موجود در صحنه جرم توسط 
کارآگاهان ویژه کشــف قتل برداشت شده 
است. عملیات بررسی صحنه )روز یکشنبه( 
به پایان رسید و کارآگاهان در حال تجزیه و 
تحلیل ادله موجود هستند. متأسفانه در ویلای 
مرحوم مهرجویی دوربینی نبوده. دوربین های 
ورودی شــهرک هم کار نمی کرد و البته این 
کارنکردن مربوط به یکی دو روز اخیر نیست و 
از مدت ها قبل دوربین ها غیرفعال بوده اند. اما 
دوربین های دیگری که در این شهرک وجود 
داشت از سوی کارآگاهان پلیس آگاهی مورد 
بررســی قرار گرفته و اطلاعات موجود در آن 

تخلیه شده است.«
سخنگوی فراجا با اشاره به استفاده از سگ های 
ویژه کشــف قتل در این پرونــده گفته بود: 
»ردزنی هایی براســاس رد خون مقتولان در 
مسیر فرار متهمان پیدا شده است. همچنین 

بالغ بر 4هزار خط تلفن مورد رصد قرار گرفته 
و عملیات پلیس با جدیت در حال انجام است 
و امیدواریم در کمترین زمان ممکن افراد قاتل 

شناسایی شوند.«

به شایعات دامن نزنید
روز گذشته همسر خواهر داریوش مهرجویی 
در گفت وگو با همشهری از مردم خواست تا از 

دامن زدن به شایعات بپرهیزند.
وی در توضیح آخرین وضعیت پرونده گفت: 

هنوز اطلاعات جدیدی درباره پرونده نداریم. 
روز یکشنبه کارهای پزشکی قانونی انجام و 
گواهی فوت صادر شده است. مراسم تشییع 
هم روز چهارشــنبه از مقابل تالار وحدت با 
حضور هنرمندان، مردم و دوستداران داریوش 

مهرجویی انجام می شود.
منوچهر مسگران درباره مونا دختر مهرجویی 
نیز گفت: او اکنون نزد دایی هایش است و روز 
گذشته نیز برای پاســخگویی به سؤالات به 

دادسرای کرج رفته بود.

محمد جعفریگزارش
روزنامه نگار

پسر جوان در طمع رسیدن به پول های زن 
میانسال او را به قتل رســانده و به قصاص 
محکوم شده بود، درحالی پس از 3سال بخشیده شد که قرار بود 

سحرگاه فردا در زندان قزل حصار پای چوبه دار برود.
به گزارش همشهری، تحقیقات در این پرونده از هفدهم دی سال 
99و با ناپدید شدن زنی 68ساله شروع شد. درحالی که جست و جو 
برای یافتن ردی از او ادامه داشت مشخص شد که از حساب وی 
مبلغ زیادی برداشت شده است. فردی که از حساب زن گمشده 
پول برداشت کرده بود، پسری حدودا 32ساله به نام احسان بود 
و  از دوستان خانوادگی زن گمشده بود. او پس از دستگیری به 
قتل زن گمشده اعتراف کرد و گفت: مدت ها بود که بدهکار بودم 
و شرایط خوبی نداشتم. من با پسر مقتول دوست بودم و در جریان 
رفت و آمد به خانه آنها متوجه شــدم که مادرش پول زیادی در 

حسابش دارد که می خواهد سرمایه گذاری کند.
وی ادامه داد: به مقتول گفتم که دوســتی دارم که در کار خرید 
و فروش طلاست. وسوســه اش کردم که با خرید طلا از دوستم، 

پول هایش را سرمایه گذاری کند. بعد هم به بهانه ملاقات 
با دوستم، به شمال کشور رفتیم، او را به قتل رساندم، 
طلاها و پول هایش را برداشــتم و جسدش را داخل 
چاهی که در یک ویلا بود انداختم. متهم گفت: بعد 
از قتل، کارت های عابربانک مقتول را هم برداشتم و 

حسابش را خالی کردم.
  این متهم در دادگاه به قصاص محکوم شد و این حکم 

به تأیید قضات دیوان عالی کشور هم رسید. در ادامه 
پرونده به اجرای احکام دادسرای جنایی تهران فرستاده 

شد و جوان محکوم به قصاص در این مدت 2بار پای چوبه 
دار رفت اما هربار توانست در آخرین لحظات از اولیای دم 
مهلت بگیرد. سومین مرتبه قرار بود وی روز چهارشنبه 
به دار آویخته شوداما تیم صلح و سازش دادسرای جنایی 
تهران تلاش برای نجات او را آغاز کــرد و  اولیای دم روز 
گذشته دردادسرا حاضر شدند و به خاطر رضای خدا قاتل 

را 2 روز قبل از اجرای حکم بخشیدند.

مکث

بخشش قاتلی که قرار بود فردا قصاص شود
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 ماجرای مدارس کانکسی 
در سرپل ذهاب

با گذشــت حدود یک  ماه از آغاز ســال تحصیلی و حاضر شدن 
دانش آموزان ســر کلاس درس، اخباری به گوش می رســد که 
دانش آموزان کرمانشاهی در ســرپل ذهاب مجبورند در مدارس 
کانکسی و کانتینری بدون هیچ امکاناتی درس بخوانند. نماینده 
قصرشیرین و ســرپل ذهاب گفته اســت که با گذشت 6سال از 
زلزله سرپل ذهاب و تخریب مدارس، هنوز دانش آموزان در سوله 
و کانکس، ســر کلاس درس حاضر می شــوند. اما اصل ماجرای 
بچه های ســرپل ذهاب چیست؟ نوســازی مدارس در این مدت 
چه کاری انجام داده اســت؟ موضــوع را با مدیرکل نوســازی و 
تجهیز مدارس کرمانشــاه در میان می گذاریم. »مرزبان نظری« 
به همشهری می گوید: مدارس ذکر شده در صحبت های نماینده، 

کانکس نیستند و مدارس پیش ساخته هستند.
او با بیان اینکه مدارس پیش ساخته با مدارس کانکسی متفاوت 
است، می افزاید: »در کرمانشاه از 20سال پیش تا کنون 210مدرسه 
پیش ساخته در روستاها میزبان دانش آموزان بوده  و این ماجرا به 
زلزله 1396 ارتباطی ندارد. مدارس پیش ســاخته در روستاهای 
استان همیشه دایر بوده  اســت، زیرا آمار دانش آموزان در برخی 

روستاها کم است و ساخت مدرسه توجیه اقتصادی ندارد.«
نظری با بیان اینکه 145باب از این مدرسه ها بیش از 10دانش آموز 
دارند، توضیح می دهد که مدارس پیش ساخته برخلاف کانکس به 
سرمایش و گرمایش مجهزند و ساختار کامل تری نسبت به کانکس 
دارند. با وجود این، برنامه ساخت ساختمان مدرسه به جای مدرسه 

پیش ساخته در دست اقدام است.

مدیرکل نوسازی مدارس استان کرمانشــاه در توضیح وضعیت 
ساخت مدارس در کرمانشاه بیشــتر توضیح می دهد و می گوید: 
»110مدرســه با 420کلاس درس در اســتان در دست ساخت 
است. خیران نیز در این حوزه خوش درخشیده اند و 80مدرسه با 
کمک خیران در دست ساخت است.« نظری یادآور می شود که این 
مدارس نیز پیشرفت فیزیکی خوبی دارند و سال تحصیلی آینده 
شــاهد افتتاح تعدادی از آنها خواهیم بود تا در اختیار 380هزار 

جمعیت دانش آموزی استان قرار گیرد.
مدیرکل نوسازی مدارس کرمانشاه درباره آسیب مدارس حاصل 
از زلزله ۷.3ریشتری 21آبان1396 در سر پل  ذهاب نیز می گوید: 
»پرونده این مدارس در شهرســتان های ثلاث باباجانی، سر پل 
ذهاب، گیلان غرب و قصرشیرین سال1398 بسته شد؛ بدین معنی 
که تعداد بازسازی مدارس مشخص و کار ساخت وساز بلافاصله بعد 

از زلزله شروع شد.« 
در جریان این زلزله ۷8مدرسه با 415کلاس آسیب دید. اینطور که 
نظری می گوید مدارس به طور کامل تخریب و آوار نشد، اما دیگر 
قابلیت بازسازی هم نداشت و باید از نو ساخته می شد. نظری ادامه 
می دهد: »علاوه بر مدارسی که باید از نو ساخته می شدند، مدارس 
دیگری هم که در شهرستان های زلزله زده دارای بافت فرسوده و 
قدیمی بودند نیز در جریان نوســازی قرار گرفتند که طبق آمار 

390مدرسه با 1680کلاس را شامل می شود.«
»احمد راســتین«، معاون آموزشــی اداره آمــوزش و پرورش 
شهرستان ســرپل  ذهاب نیز از ساخت 4مدرســه در روستاهای 
شهرســتان ســر پل ذهاب خبــر می دهــد و به همشــهری 
می گویــد: »اکبرآباد، کانی عزیــز، میش رنگیــن گردنو، برق  و 
باران ســفلی روســتاهایی هســتند که مدارس در حال ساخت 
دارند و با ســاخت این مدارس در شهرســتان فقط 24مدرسه 
پیش ســاخته داریــم که در روســتاهای حاشــیه شــهر و لب 
 مرز هســتند. تعداد دانش آمــوزان این مدارس در شهرســتان
سر پل ذهاب کمتر از 10نفر و در مقطع ابتدایی است.« شهرستان 

سر پل ذهاب 16 هزار و 900 دانش آموز و 235 مدرسه دارد.

عدد خبر

درمان

خبر 

بهسازی مرکز درمانی رازی تبریز 
پس از ۵۰سال

رئیس مرکز آموزشــی، پژوهشــی و درمانــی رازی تبریز گفت: 
طرح های بهسازی، نوسازی و توسعه ای این مرکز پس از 48سال 

توسط دولت سیزدهم کلید خورده است.
به گزارش ایرنا، علی اصغرزاده افزود: تا 2سال پیش و قبل از روی 
کار آمدن دولت ســیزدهم هیچ اقدام اساسی و مفید برای ترمیم، 
بازســازی، تعمیرات و بهســازی این مرکز صورت نگرفته بود، اما 
پارسال و امسال اعتبار بســیار خوبی برای اجرای طرح های مورد 

نظر پیش بینی شد که تاکنون بی نظیر و شاید کم نظیر بوده است.
او با اشاره به اینکه مرکز آموزشــی، پژوهشی و درمانی رازی تبریز 
پس از بیمارستان رازی تهران دومین مجموعه بزرگ کشور به شمار 
می رود، اظهار کرد: این مرکز درمانی علاوه بر مردم آذربایجان شرقی 
به بیماران استان های آذربایجان غربی، اردبیل، زنجان، کردستان و 
در پاره ای موارد به سایر استان های نزدیک نیز خدمات دهی می کند.

اصغــرزاده ادامه داد: عمــر طولانی و ســاختمان ها و بخش های 
فرسوده بیمارستان رازی رسیدگی اساسی به این مجموعه بزرگ 
را که مســاحتی بالغ بر 8.5هکتار را شامل می شود، اجتناب ناپذیر 
کرده است. این موضوع نیازمند اختصاص منابع مالی برای اجرای 
طرح های مختلف است و بر این اساس دولت، استانداری و سازمان 
برنامه و بودجه آذربایجان شرقی، وزارت بهداشت، شورای اسلامی و 
شهرداری تبریز، دانشگاه علوم پزشکی تبریز، اتاق بازرگانی، منطقه 

آزاد ارس، نهادها و مؤسسات خیریه در این باره همکاری کرده اند.
او با بیان اینکه در 2سال گذشته 3۷0میلیارد ریال برای بازسازی، 
بهسازی و تعمیرات اساسی بیمارستان رازی تبریز از سوی دولت 
تخصیص و هزینه شده است، اظهار کرد: تلاش می کنیم تا دهه فجر 

امسال بخش مهمی از این طرح ها به پایان برسد.
اصغرزاده ایجاد 3بخش تخصصی و فوق تخصصی بستری هر یک 
با ظرفیت 40تخت، ایجاد اورژانس استاندارد با آخرین فناوری روز 
روانشناسی، لابی مجهز به متراژ 500مترمربع، بخش فوق تخصصی 
روانپزشکی، راه ا ندازی سامانه سرمایشی و نوسازی سالن اجتماعات 
را از طرح های به اتمام رسیده و در دست اجرای بیمارستان رازی 
تبریز اعلام کرد. او همچنین ایجاد و راه اندازی بخش  ام   آرآی را یکی 
از اقدامات بسیار مهم دولت سیزدهم در مرکز آموزشی، پژوهشی و 
درمانی رازی تبریز برشمرد و با بیان اینکه دولت 450میلیارد ریال 
برای خرید این دستگاه از کشور هلند هزینه کرده است، گفت: این 
دســتگاه که به روزترین و مدرن ترین در نوع خود است، به زودی 
نصب و برای خدمات رســانی به عموم مردم بــا تعرفه های دولتی 

به کار گرفته می شود. 

اصفهانصاحب»شهرکبازیافت«میشود
  غلام رضــا ســاکتی، مدیرعامــل ســازمان پســماند شــهرداری اصفهــان:  »شــهرک بازیافــت« در 
 ایــن کلانشــهر در راســتای جمــع آوری انبارهــای غیرمجــاز بازیافــت در ســطح شــهر و حــذف زباله گردی

ساخته می شود.

راهاندازیکارخانهتولیدآردکاملدراستانها
احمــد اســماعیل نژاد، مدیرکل دفتــر بهبــود تغذیــه وزارت بهداشــت، درمــان و آمــوزش پزشــکی:  راه اندازی 
 یک تــا 3 کارخانه تولیــد آرد کامــل تا پایــان ســال جاری در تمامی اســتان های کشــور برنامــه  اولویــت دار این 

وزارتخانه است.

زلزله نیشابور خسارت نداشت 
درپی وقوع زلزله 3.۷ریشتری بین خرو و نیشابور در استان 
خراســان رضوی، تیم های ارزیاب به منطقه اعزام شــدند. 
به گفته مدیرکل بحران اســتانداری خراســان رضوی هیچ 

خسارتی گزارش نشده است.
به گزارش همشــهری، زلزله 24مهر در عمق 10کیلومتری 
زمین رخ داد و مرکز زلزله با نیشــابور 15کیلومتر و با خرو 
23کیلومتر فاصله داشت. با وقوع زلزله، نیروهای امدادی به 

حالت آماده باش درآمدند.
به فاصله کمی پس از زلزله نیشــابور، 2زلزلــه 3/8 و 2/8 
ریشتری نیز منطقه زنده جان ولایت هرات در افغانستان را 
لرزاند. یکشنبه 23مهر نیز زلزله 6/4ریشتری در شمال هرات 
افغانستان رخ داد که در مشــهد و برخی از شهرهای دیگر 
خراسان رضوی احساس شد، اما خوشبختانه خسارت جانی و 
مالی نداشت. محسن نجات به همشهری گفت: »پژوهشگاه 
بین المللی زلزله  نیروهای خود را برای ارزیابی به محل زلزله 
اعزام کرده اســت. همچنین 1۷دستگاه زلزله نگاری در مرز 
ایران تعبیه شده است.« شــنبه 15مهر، زلزله ای با قدرت 
6.3ریشــتر در عمق ۷کیلومتری ســطح زمین در منطقه 
»قره باغ« اســتان هرات افغانســتان به وقوع پیوست. از آن 
تاریخ به بعد چند زلزله با قدرت بیش از 6ریشتر ولایت هرات 
افغانستان را لرزانده است.  برخی از این زمین لرزه ها در مشهد 
و دیگر شهرها به ویژه در مناطق شرقی خراسان رضوی نیز 

احساس شده  است.

آذربایجان شرقی

کرمانشاه

مدیرکل بنیاد مسکن خوزستان آخرین 
وضعیت بازسازی و جابه جایی واحدهای 
در را  ســیلاب 1399  در   آب گرفتــه 

بنــدر امــام  ) ره( تشــریح کــرد. »روح الله 
بــه ایســنا گفــت: بعــد از  عمــادی« 
آب گرفتگی، دولت ساخت ۵هزار واحد 
را مصــوب کــرد. نخســتین شــهرکی کــه 
عملیــات ســاخت آن آغاز شــد، شــهرک 
رضــوان بــا ۴۰۰واحــد بــود کــه مالــکان 
در  ساکن شــدن  حــال  در  واحدهــا 

خانه هایشان هستند.

۴۰۰
مسکن

خوزستان

طرح نهضت احیای واحدهــای راکد در 
کردســتان به اجرا درآمده است؛ بیش 
از1۰۰واحد به چرخه تولید باز می گردند 
و برای بیش از ۶۰۰نفر هم اشتغال ایجاد 
می شــود. بــه گــزارش ایرنــا، 1۰27واحد 
صنعتــی در اســتان وجــود دارد کــه از 
این تعداد ۶۶۶ واحد فعــال و 131 واحد 

غیرفعال و مابقی نیمه فعال اند.

6۰۰
واحد راکد  

 کردستان

مدیرعامــل شــرکت شــهرک های صنعتــی 
اردبیــل گفــت: در حــال حاضــر 1۰شــهرک 
غیردولتــی در اردبیل مجــوز گرفته اند که از 
این حیث استان اردبیل وضعیت مطلوبی را 
تجربه می کند. به گزارش مهر، هاشم علایی 
افــزود: این شــهرک ها همانند شــهرک های 
دولتی، دارای معافیت مالیاتی 7تا 13ساله 

و از مزایای یکسانی برخوردار هستند. 

۱۰
مجوز

اردبیل

مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب 
هرمــزگان از تامین نیــاز آبی ۵۸روســتا 
بــا ســاخت و توســعه ۶آب شــیرین کن 
خبر داد. به گزارش باشــگاه خبرنگاران 
جــوان، عبدالحمیــد حمزه پــور گفــت: 
وارد  بــرای  ســرمایه گذاری  ارزش 
مدار شــدن آب تولیــدی، ۵7۰۰میلیارد 
ریــال اســت کــه ۵3هــزار و ۸22نفــر از 
شــیرین کن ها  آب  تولیــد  ظرفیــت 

بهره مند می شوند. 

6
آب شیرین کن

 هرمزگان

 خراسان رضوی

پایتختزرشکجهاناینجاست
خراسان جنوبی 98درصد زرشک دنیا را تولید می کند و شهرک تخصصی زرشک به زودی در سربیشه این استان افتتاح می شود

خراســان جنوبی، قطب تولید زرشــک در ایران و جهان است و بیشترین 
محصولات زرشک در این استان کشت می شود. به همین دلیل، خرده مالکان 
بسیاری در خراسان جنوبی به کشت زرشک می پردازند و البته همین عامل، 
سبب احداث شهرک تخصصی زرشک در 6۰کیلومتری شهرستان بیرجند شده 
است. به  گفته مدیرکل سازمان جهاد کشاورزی خراسان جنوبی، احداث شهرک 
تخصصی زرشک در راستای توسعه فعالیت ها در حوزه باغات زرشک صورت 
گرفته است. مهدی جعفری به همشهری گفت که به دلیل آمار بالای خرده مالکان 
کشاورزی در باغات زرشک خراسان جنوبی و به ویژه در منطقه سربیشه، بخش 

خصوصی به این حوزه ورود پیدا کرد تا شهرک زرشک احداث شود.

محمود مولاییگزارش
روزنامه نگار

افتتاحفازیک،بهزودی

سال گذشته، زمانی که جشــنواره ملی زرشک در خراســان جنوبی برگزار 
می شد، سازمان جهاد کشاورزی تصمیم گرفت یک شهرک تخصصی زرشک  
احداث کند. بدین ترتیب، در کوران برگزاری جشنواره ملی زرشک، مدیرکل 
جهاد کشاوزی خراسان جنوبی، مذاکراتی را با یکی از سرمایه گذاران بخش 
خصوصی انجام داد و به نتیجه رسید. مهدی جعفری در این باره عنوان کرد: 
»سال گذشته در جشنواره ملی زرشک ســازمان جهاد کشاورزی خراسان 
جنوبی تفاهمنامه ای تحت عنوان انعقــاد تفاهمنامه برای احداث تخصصی 
زرشک با یکی از سرمایه گذاران امضا شد.«  او با بیان اینکه این سرمایه گذار 
200میلیارد تومان برای احداث شــهرک تخصصی زرشک تزریق کرد و در 
نخســتین اقدام، تغییر کاربری اراضی کشــاورزی صورت گرفت تا عملیات 
احداث شهرک تخصصی زرشک آغاز شود، افزود:  »پس از آن، اقداماتی برای 
تغییر کاربری شهرک صورت گرفت و عملیات احداث شهرک شروع شد. در 
حال حاضر فاز یک شهرک تخصصی زرشک آماده بهره برداری است و احتمالا 

با حضور وزیر کشاورزی به زودی افتتاح خواهد شد.«

اهمیتساختشهرک

»از آنجا  که خرده مالکان سرمایه  زیادی ندارند، محصولات خود را نمی توانند 
در مکان های بهداشتی خشک کنند.« رئیس اتحادیه زرشک در خراسان 
جنوبی با اعلام این مطلب تأکید کرد که ساخت شهرک تخصصی زرشک 
ضروری بود. رضا جهوری به همشــهری گفت: »زرشک   جزو محصولات 
مصرفی داخل  بود که حالا جزو محصولات صادراتی هم محسوب می شود 
و خرده مالکان امکان رعایت اصولی محصول زرشک را ندارند. اگر زرشک 
در جای مناسبی خشک نشود، امکان کپک زدن محصول وجود دارد. برای 
همین، راه اندازی شهرک تخصصی زرشک ضروری بود و خوشبختانه حالا 

آماده بهره برداری است.«  

تشکیلکارگروهتوسعهزرشک

به  گفته رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق بازرگانی بیرجند، برای اینکه 
زرشــک به ارزش افزوده خود برســد، نیازمند عزم ملی است و تشکیل و 
راه اندازی کارگروه توسعه زرشک در اســتان در تمام سال ضرورت دارد. 
احسان بیکی معتقد اســت: این اقدام از جزیره ای عمل کردن ارگان های 
مرتبط پیشگیری می کند. راه اندازی این کارگروه، نظارت بیشتر بر زرشک، 
نحوه خشک کردنمحصول ، بارگاه ها، فرآوری شــدن و انتفاع کشاورز را 
به دنبال خواهد داشت. او گفت: »در حال حاضر مراحل مرتبط با برداشت، 
خشــک کردن اصولی و بهداشتی زرشک قابل رصد نیســت؛ برای مثال 
سازمان غذا و دارو و اداره کل اســتاندارد ادعا می کنند که چون پروانه ای 
صادر نکرده اند نمی توانند اقدامی نظارتی انجام دهند.«   رئیس کمیسیون 
کشــاورزی اتاق بازرگانی بیرجند عنوان کرد: »در استان به ترتیب قائن، 
بیرجند، زیرکوه و سربیشه بیشترین سطح زیرکشت زرشک را دارند و به 
تناسب سطح زیرکشت، تولیدات بیشتری خواهند داشت. باید همه ارگان ها 
اعم از اتاق بازرگانی، استانداری، بخش غذا و دارو، سازمان جهاد کشاورزی 
زیر چتری واحد، اقدامات لازم را در این زمینه انجام دهند.« او همچنین با 
اشاره به جشنواره ملی زرشک در سال گذشته یادآور شد: »اولین دستاورد 
جشنواره سال گذشته، خروج زرشک دپوشــده از سردخانه های استان 
بود که در چند ماه براســاس تقاضا از سردخانه خارج شد و این مهم نشان 

از آشنایی مردم با این محصول مزیت دار و افزایش میزان فروش دارد.« 

خردهمالکانوایجادبارگاهزرشک

همچنین رئیس کمیســیون کشــاورزی اتاق بازرگانی بیرجند در جمع 
خبرنگاران گفت: »با توجه به خرده مالک بودن کشــاورزان اســتان پس 
از پیگیری های انجام شده شــرایط احداث بارگاه های بهداشتی زرشک 
تسهیل شد.«  احســان بیکی ادامه داد: »یکی از شــرایط احداث بارگاه 
زرشک در گذشته برخوردار بودن از حداقل یک هکتار باغ زرشک بود که 
این موضوع مشکلاتی برای باغداران ایجاد می کرد.« او یادآور شد: »در حال 
حاضر کشــاورزان خرده مالک هم می توانند اقدام به احداث بارگاه کنند. 
چنان که با پیگیری کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی و طرح مسئله در 
شورای گفت وگوی دولت با بخش خصوصی، مشکل رفع و در حال حاضر 
کشــاورزان دارای 5 هزار متر زمین هم می توانند اقدام به احداث بارگاه 
زرشک کنند.« رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی بیرجند گفت: 
»با همت مســئولان و دولتمردان، ده ها جلسه به این منظور برگزار شد و 
برای شناساندن بیشتر محصول زرشک، در جشنواره امسال، با پیگیری اتاق 
بازرگانی، فعالان حوزه صادرات، سرمایه گذاران و صاحبان 3 برند غذایی 
مطرح در بحث فرآوری زرشک و آبمیوه به استان دعوت شده اند.«  بارگاه 

زرشک، سازه ای است که زرشک را روی آن خشک می کنند.

98درصدتولیدجهان

با اینکه 98درصد محصول زرشک جهان در خراسان جنوبی تولید می شود، 
اما میزان صادرات این محصول ارزشــمند پایین است. مدیرکل سازمان 
جهاد کشاورزی خراسان جنوبی در این باره گفت: »میزان صادرات در سال 
خیلی اندک است. البته همچنان روی میزان بار میکروبی انبارهای زرشک 
کار می شود. همچنین هنوز نتوانستیه ایم محصول زرشک را به خوبی به 
جهان معرفی کنیم. شاید تحریم ها هم اثرگذار بوده است.« مهدی جعفری 
تأکید کرد: »امسال یکی از برنامه های جهاد کشاورزی ایجاد میز صادرات 
اســت.«  همچنین رضا جوهری، رئیس اتحادیه زرشــک در خراســان 
جنوبی عنوان کرد: »درباره صادرات زرشک به کشورهای دیگر بهتر است 
رایزن های فرهنگی و اقتصادی محصول زرشــک را به دنیا معرفی کنند. 
محصول زرشک آنطور که باید و شاید به دنیا معرفی نشده است. به همین 
دلیل، باید فعالیت های بیشتری برای افزایش صادرات زرشک صورت بگیرد 

و امیدوار هستیم این اتفاق رخ دهد.

خراسانجنوبی
قطبتولیدزرشکدردنیا

حذف 
 واسطه ها
  از بازار 
زرشک

 اردشــیر حبیبــی، باغــدار زرشــك در شهرســتان بیرجنــد
56 ساله اســت و از 15 ســالگی بــه كشــت محصــول زرشــك 
مشــغول بــوده اســت. او از كشــاوزان خــرده مالك محســوب 
می شــود. او به همشــهری گفت: »كشت زرشــك در خراسان 
جنوبــی نســبت بــه كشــت محصــولات دیگــر بهتــر اســت. 
زمین های كشاورزی زرشك نســبت به كم آبی و بی آبی مقاوم 
هســتند و از ایــن بابت كمتــر با از بیــن رفتن محصول زرشــك 

مواجه می شویم.« حبیبی درباره اینكه آیا كشت زرشك برای 
كشــاورزان به صرفه اســت یا نــه؟ عنــوان كــرد: »واقعیت این 
است كه دیگر محصول زرشك روی دست كشاورز نمی ماند. 
خوشبختانه واسطه ها كنار رفته اند و كشاورز با قیمت مناسب 
محصولات خود را به فروش می رساند. زمانی واسطه ها مفت 
و مجانی محصول زرشك را از كشاورزان خریداری می كردند، 

اما الان واسطه ای وجود ندارد.«
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مکلف شدن مرکز ملی فضای 
مجازی برای 2سند مهم 

نمایندگان مجلس شــورای اســامی، مرکز 
ملی فضای مجــازی را در برنامه هفتم مکلف 
به تدوین و تصویب »سند راهبردی جمهوری 
اســامی ایران در فضای مجازی« و بازنگری 
در »ســند طرح کان و معماری شبکه ملی 

اطاعات« کردند.
به گزارش همشــهری، نمایندگان در جلسه 
علنی روز گذشــته بند»پ« مــاده 65 لایحه 
برنامه هفتم توسعه را به تصویب رساندند که 
براســاس آن مرکز ملی فضای مجازی مکلف 
شد با همکاری سایر دستگاه های مرتبط »سند 
راهبردی جمهوری اســامی ایران در فضای 
مجازی« را ظرف 4 ماه پس از لازم الاجرا شدن 
این قانون، تدوین و به تصویب شــورای عالی 

فضای مجازی برساند.
در بند»پ« ماده 65 لایحه برنامه هفتم آمده 
است که دستگاه های اجرایی موضوع ماده29 
قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی مکلفند بــا اعام وزارت 
ارتباطات و فناوری اطاعات، مجوز اســتفاده 
از ابنیه و زیرساخت های خود از قبیل تیرهای 
انتقال، مسیرهای ارتباطی  زمینی و زیرزمینی، 
مجرا)داکت(ها و فضاهای مناســب، از قبیل 
فضاهای دولتی، عمومــی و تفریحی را برای 
نصب تجهیــزات ارتباطی، وفــق تعرفه های 
مصوب کمیسیون تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویي در اختیار کارور)اپراتور(های مخابراتی 
قرار دهند. اهمیت تصویب این بند در این است 
که موانع توسعه شبکه فیبر نوری که تا پایان 
سال1404تعداد 20میلیون پورت هدف گذاری 
شــده، علی القاعده رفع می شود. پیش از این، 
مطرح می شد که شــهرداری ها و وزارت نیرو 
برای در اختیار گذاشتن کانال ها و تیرهای برق، 
همکاری لازم را با اپراتورها به منظور کابل کشی 
ندارند. همچنین روز گذشته نمایندگان مجلس 
به بندهای»الف«و»ب« ماده65 لایحه برنامه 
هفتم توسعه رأی مثبت دادند؛ ماده ای که در 
راستای توسعه شــبکه ملی اطاعات است و 
وظایفی را برای وزارت ارتباطات و مرکز ملی 
فضای مجــازی تعیین کرده اســت. در ماده 
65 لایحه برنامه هفتم توســعه آمده است که 
به منظور افزایش دسترســی به شــبکه ملی 

اطاعات اقداماتی انجام گیرد.
طبق بنــد»ب« این ماده، مرکــز ملی فضای 
مجازی موظف است با همکاری دستگاه های 
اجرایــی ذ یربط، ظــرف 3 مــاه از لازم الاجرا 
شدن این قانون، نسبت به بازنگری، تکمیل و 
روزآمدسازی سند »طرح کان  معماری شبکه 
ملی اطاعات« مصوب 16مهر 1399اقدام کند 

و آن را به تصویب برساند.

محدودیت های مجدد آمریکا 
برای صادرات تراشه به چین

آمریکا برای آنکه اجازه ندهد تراشه ســازان 
آمریکایی محدودیت های دولت برای فروش 
نیمه رســانا به چین را دور بزننــد، مقررات 
جدیدی را وضع خواهد کرد. به گزارش رویترز، 
به گفته یک مقام آمریکایی، به عنوان بخشی از 
اقدامات آتی دولــت بایدن برای جلوگیری از 
صادرات بیشــتر تراشه های هوش مصنوعی، 
آمریکا اقداماتی را برای جلوگیری از فروش این 
تراشه ها انجام خواهد داد. این قوانین جدید که 
جزئیات آن را رویترز برای نخستین بار منتشر 
می کند، به محدودیت های گســترده آمریکا 
برای ارسال تراشه های پیشرفته و تجهیزات 
ساخت تراشــه به چین اضافه می شود که در 
اکتبر گذشــته رونمایی شــد. اگرچه انتظار 
می رود این به روزرســانی ها طی هفته جاری 
منتشر شود، اما کسانی که به این موضوعات 
آشنا هستند می گویند اغلب این جدول های 
زمانــی قابل اتکا نیســتند. قوانیــن جدید، 
صادرات برخی تراشــه های هوش مصنوعی 
را که واجد پارامترهای فنی خاصی هستند، 
ممنوع می کند و از سوی دیگر شرکت ها ملزم 
می شوند محموله های ارسالی را گزارش کنند. 
محدودیت های سختگیرانه جدید برای کنترل 
صادرات فناوری به چین با تاش های آمریکا 
برای بهبود روابط با این کشور مصادف است. 
طی ماه های اخیر چند عضو ارشد دولت بایدن 
با همتایان خارجی خود ماقــات کرده اند و 
جدیدترین مرحله از قوانین، خطر پیچیده تر 
کــردن تاش های دیپلماتیک بــرای بهبود 
روابط را به همــراه دارد. دولت بایدن مدعی 
اســت محدودیت های صادراتی را برای دور 
زدن عدم اســتفاده از تراشــه ها و تجهیزات 
آمریکایی برای افزایــش قدرت نظامی چین 
اعمال کرده اســت. پکــن هم آمریــکا را به 
سوءاســتفاده از محدودیت های صادراتی با 
هدف سرکوب شرکت های چینی متهم کرده 
است. این محدودیت ها یک تغییر تاریخی در 
سیاست های فناوری آمریکا و چین به شمار 
می آید. این در حالی است که سفارت چین در 
واشــنگتن در این باره هنوز اظهارنظر نکرده 
است. سال گذشــته، محدودیت های دولتی 
باعث شــد شــرکت انویدیا، قدرتمندترین 
تراشه ســاز جهان، 2مورد از پیشرفته ترین 
تراشــه های هوش مصنوعی خــود را برای 
مشتریان چینی ارســال نکند، تراشه هایی 
که استاندارد صنعتی برای توسعه روبات های 
گفت وگو و سایر سیستم های هوش مصنوعی 

را دریافت کرده اند.

4.3میلیارد نفر
حدود 4.3 میلیارد نفر در 
جهان طبق گزارش اتحادیه 
GSM در سال 2۰23 تلفن 
هوشمند دارند، اما با وجود 
افزایش تعــداد دارندگان 
گوشی هوشمند هنوز 3.4 
میلیارد نفر بــه اینترنت 
دسترسی ندارند. اگرچه 
نیمی از جمعیت دنیا گوشی 
هوشمند دارند، اما تعداد 
افراد یا کاربرانــی که از 
طریق موبایل به اینترنت 
دسترســی داشتند حتی 
بیش از 4.3 میلیارد نفر بود. 
4.۶ میلیارد نفر به اینترنت 
 موبایل دسترســی دارند
 و 4 میلیارد نفــر از آنها از 
تلفن هوشمند برای انجام 
این کار استفاده می کنند. 
این بدان معناست که ۶۰۰ 
میلیون نفــر باقیمانده از 
یک گوشــی دکمه ای )که 
به نام فیچر فون شناخته 
می شوند( برای دسترسی 
به اینترنت موبایل استفاده 

می کنند. 

500هزار نفر
نماینــدگان مجلــس با 
تصویب مــاده ای از برنامه 
هفتم و بدون اینکه دستگاه 
مجری را به طــور دقیق 
مشــخص کنند، به دولت 
تکلیف کردنــد ۵۰۰هزار 
نیروی انســانی متخصص 
در حوزه اقتصاد دیجیتال 
تربیت کند. این بند مورد 
اعتراض وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات واقع شد 
اما درنهایت تصویب شد. 
نمایندگان مجلس یازدهم 
در جریان بررســی برنامه 
هفتم توسعه، اهداف کمی 
اقتصاد دیجیتال در ماده۶4 

برنامه را تصویب کردند. 

۷5 درصد
ارزش اســمی معاملات 
تجــارت الکترونیکی در 
۶ ماهه ابتدایی امســال 
به 134۵همت رســید که 
نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته رشد ۷۵درصدی را 
تجربه کرده است. علیرضا 
شاه میرزایی، معاون تجارت 
و خدمات وزارت صمت، با 
اعلام این خبر در مراسم 
آیین بزرگداشت روز ملی 
تجارت الکترونیکی گفت: 
تراکنش های  متوســط 
تجــارت الکترونیکی در 
4ماهه ابتدایی امســال 
۷34هزارتومان بوده است 
که نسبت به مدت مشابه 
در سال گذشته 3۷درصد 
رشد را تجربه کرده است، 
همچنین 1۸3هزار واحد 
دارای ای نماد فعال هستند 
که نسبت به نیمه نخست 
سال گذشته 4۵ درصد رشد 
کرده است. شاه میرزایی 
معاملات  ارزش  گفــت: 
الکترونیکی دولتی نیز در 
نیمه نخست سال جاری ۵۰2 
هزارمیلیــارد تومان بوده 
که نسبت به مدت مشابه 
سال قبل، 112درصد رشد 

کرده است. 

۶ دقیقه 
دانشــمندان دانشــگاه 
علم و فناوری پوهانگ در 
کره جنوبی در حال توسعه 
یک ماده  جدید هستند که 
می تواند یک وسیله نقلیه 
الکتریکــی)EV( را طی 
کمتر از ۶دقیقه شارژ کند، 
درحالی که اکنون شــارژ 
کامل یک EV ممکن است 
تا 1۰ساعت طول بکشد، به 
همین خاطر طی سال های 
اخیــر، تولیدکنندگان در 
حال رقابت بــرای ایجاد 
گزینه هایی هستند که این 
فرایند را بــه چند دقیقه 

کاهش دهند. 

 خبر
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هواپیمــای عمودپــرواز برقــی eHang گواهینامــه 
تجاری سازی دریافت کرد. این نخســتین تاکسی هوایی 
تجاری عمودپرواز برقی )eVTOL( دارای سرنشین است 

که گواهی تولید انبوه دریافت می کند.
به گزارش همشهری آناین و به نقل از نیواطلس، در رویداد 
تکنولوژی CES در 2016، پهپاد یک نفره eHang همه را 
مبهوت خود کرد. 7سال بعد، مدل توسعه یافته آن به شکل 
تاکسی هوایی eVTOL به عنوان تاکسی تجاری هوایی 

تأیید شد. این گواهی 
 تجاری براساس طراحی
 eHang EH 216تأیید شده 
که اکنون بــا 8جفت ملخ کــه به صورت 
هم محور نصب شــده اند، پرواز می کند و به طور خودکار 
2 مســافر را تا مســافت 30کیلومتری با حداکثر سرعت 
130کیلومتــر در ســاعت حمــل می کند. هواپیمــای 
 eHang بــرای ســفرهای بین شــهری از پشــت بام به 
پشت بام روی سیســتم های جاده ای متراکم و همچنین 
پروازهای گردشگری کوتاه مناسب است. گواهی صادرشده، 
نشــان دهنده عزم ســازمان هواپیمایی چین برای انجام 
پروازهای تجاری با تاکســی های پرنــده عمودپرواز برقی 
به عنوان مزیت استراتژیک ملی در رقابت با ایالات متحده و 

اروپاست. از برخی جهات البته این گواهی تغییر زیادی ایجاد 
نمی کند. چند سالی است که eHang مسافران را در سراسر 
چین به »پروازهای نمایشی« می برد. تغییر اصلی آنجاست 
که با این گواهی eHang مجاز است از مسافران پول بگیرد 
و می تواند عملیات تجاری، تولیــدی و حمل ونقل خود را 
افزایش دهد. اینکه چین قبل از دیگر کشورها بتواند از این 
فناوری کسب سود کند، به این کشور در برابر رقبایش برتری 
قابل توجهی می دهد. برخی می گویند تصمیم چین برای 
انتقال این فناوری پیشرفته به بازار رویکردی پرخطر است 
که می تواند جان انســان ها را به خطر بیندازد، اما از سوی 
دیگر، eHang تاکنون بیش از 40هزار پرواز آزمایشی انجام 

داده و تمام شرایط ایمنی را برآورده کرده است.
از ســوی دیگر، عمودپروازهای برقی براساس فناوری های 

قابل اعتماد ساخته شده اند؛ باتری ها، پروانه ها و موتورهای 
الکتریکی که قبا خــود را ثابت کرده اند. اشــتباهات در 
این موارد بســیار کمتر از هواپیماهایی بــا موتور احتراقی 
است. آنها از پیشرانه توزیع شــده با افزونگی زیاد استفاده 
 می کنند، بنابراین حتی اگر مشکلی پیش بیاید و موتوری در
eHang EH216خاموش شــود، 15موتــور دیگر آماده 
جبران و تکمیل پرواز هســتند. از این منظر، شاید رویکرد 
شتاب زده چین بسیار منطقی باشــد  و بقیه جهان بیهوده 
خود را گرفتار تشــریفات اداری می کنند، اما همانطور که 
می گویند هر بند از هر قانــون دفترچه مقررات هوانوردی، 
با خون نوشته شده است. در هر صورت، پروازهای تجاری 
eVTOL خیلی زود به جریان می افتند و دنیای هوانوردی با 

عاقه پیشرفت های آن را پیگیری خواهد کرد. 

مراقبت از 
کودک با لباس 

ایرانی تب نما
دانشمندان ایرانی موفق به تولید یک لباس تب نما 
برای کودکان شدند که با استفاده از رنگدانه های 

هوشمند، بالارفتن دمای بدن کودک را نشان می دهد

ورود هوش مصنوعی به صنعت پوشــاک، نســل بعدی 
لباس ها با قابلیت نظارت بر وضعیت جسمانی را رقم می زند. 
منسوجات الکترونیکی می تواند مستقیما با بدن ارتباط 
برقرار کند و دمای بدن یا حتی اطلاعات تناسب اندام را 
به فرد یا پزشک او نشان دهد. تولید این مدل لباس ها با 
پارچه های هوشمند در دنیا سروصدای زیادی به پا کرده 
است. در ایران هم یک شرکت دانش بنیان موفق شده است 
با استفاده از نانو رنگدانه های هوشمند، لباس های تب نمایی 
برای کودکان تولید کند که درصورت بروز تب در آنها تغییر 
رنگ می دهد و کار را برای مراقبت های اولیه راحت می کند.

تشخیص بهتر و زودتر
زهرا بهروزی، مدیرعامل شرکت دانش بنیان سازنده 
لباس هوشــمند کودک، گفت: »با توجــه به اینکه 
بچه ها نمی توانند وضعیت جســمی خود را به وضوح 
توصیف کنند، شاید تشــخیص تب، برای پدر و مادر 
کاری دشوار باشد، اما والدین می توانند به وسیله لباس 
کودک تب نما، تب فرزند خود را بافاصله تشــخیص 
داده و ســپس برای درمان اقدام کنند.« بهروزی با 
اشاره به اینکه این محصول نمونه مشابه داخلی ندارد، 
ادامه داد: »لباس های تب نمای این شرکت هنگامی 
که دمای بدن کودک از 37درجه ســانتی گراد بالاتر 
می رود، به آرامی تغییر رنگ می دهد و با افزایش دما 
به بالاتر از 38درجه سانتی گراد، کاما سفید می شود. 
پس از معالجه کودک و رفع خطر، تغییر رنگ لباس به 
حالت اولیه به والدین نشان می دهد که شرایط کودک 

به حالت طبیعی برگشته است.«

نمونه خارجی لباس هوشمند
یک مهندس نســاجی ترکیه ای و همکارانش پارچه ای هوشمند 
طراحی کرده اند که به طور آنی داده های مختلــف بدن، از ریتم 
قلب گرفته تا سطوح اســترس را ردیابی می کند و پیشنهادهایی 
از شرکت های متعددی در ایالات متحده و اروپا برای توسعه این 
فناوری دریافت کرده اســت. مروه آیدینر، به همراه همکارانش، 
3ســال روی این پروژه کار کردند  روی مواد نساجی  ای مطالعه 
کردند که در حوزه فناوری های بهداشــتی و تفسیر داده ها عمل 
می کنند.او گفت: »پروژه اولیه ما با هدف ترجمه حالت های فیزیکی 
و بیولوژیکی از بدن افرادی بود که قادر به حرف زدن نیستند. در 
 »MeSenseU« این زمینه از طریق پروژه نساجی هوشمند که
نام داشت، توانستیم واکنش های عصبی یک کودک اوتیستیک 
را ترجمه و به خانــواده او منتقل کنیم. این لباس هوشــمند در 
جمع آوری داده ها بدون اینکه کاربر حتی متوجه آن شــود موفق 
عمل کرد.« آیدینر درباره توســعه این فنــاوری موفق گفت: »ما 
درتاش هســتیم تا این فناوری را در کشــور خود توسعه دهیم. 
اگر بخواهیم ارزش افزوده ایجاد کنیم، مهم است که این فناوری 

به عنوان یک سرمایه ملی باقی بماند.«

پارچه هوشمند چیست؟
منسوجات هوشمند که منســوجات الکترونیکی نیز 
نامیده می شوند دارای یک جزء دیجیتال هستند که 
در آنها تعبیه شده است. این جزء الکترونیکی می تواند 
یک باتری، یک LED، یک تراشه الکترونیکی یا یک 
حسگر باشد. این فناوری از طریق روش های مختلفی 
مانند الیاف رسانا یا چاپ سه بعدی چندلایه در پارچه 
گنجانده می شود. هدف از پارچه های هوشمند ارائه 
ارزش افزوده به کاربر   برای عملکرد بهتر و همچنین 

ایمنی سامت است.

پارچه هوشمند در فضای مجازی
منسوجات الکترونیکی همچنین درهای جدیدی را برای خاقیت در رسانه های اجتماعی باز کرده و راه های 
جدیدی را برای تعامل افراد با یکدیگر و به اشتراک گذاشتن اطاعات ایجاد می کنند. مثا برند Jansport یک 
کوله پشتی متشکل از پارچه هوشمند قابل برنامه ریزی متصل به رسانه های اجتماعی ساخته است. کاربران 
می توانند آهنگ ها، ویدئوها، صفحات فیسبوک و لینک های وب سایت را از طریق این کوله پشتی به اشتراک 
بگذارند. در سال های گذشته نیز شرکت های گوگل و لی وایز روی یک کت جین هوشمند نسل بعدی کار 
کرده است. هدف تولید یک ژاکت هوشمند بود که از فناوری هوشمند Project Jacquard گوگل استفاده 
می کرد. این ژاکت جین آستین دار با پارچه ای هوشمند برای کنترل های لمسی داخلی درست شده بود. در 
نوامبر 2019، این فناوری در کت های جدید برند لباس Levi’s تجاری شد. این ژاکت از بلوتوث و سیم رسانا 
برای برقراری ارتباط با یک برنامه تلفن هوشمند شریک استفاده می کرد. کاربران می توانستند انتخاب های 
موسیقی خود را تغییر دهند و دستورات دیگری را با لمس های قابل برنامه ریزی در این ژاکت جین اجرا کنند.

به کارگیری فناوری نانوتکنولوژی
بهروزی درباره تولید و تکمیل منسوجات پیشرفته و نوآورانه گفت: »شرکت 
ما، هســته های جدیدی با اســتفاده از دانش روز با هدف هوشمندسازی 
منسوجات با بهره گیری از نانوتکنولوژی و بیوتکنولوژی ایجاد کرد که حاصل 
آن معرفی منسوجات آنتی باکتریال، ترموکرومیک، آبگریز و سوپرجاذب 
است. این شرکت ظرفیتی معادل صدهزار دوجین انواع منسوجات هوشمند 
در سال دارد. این محصول که در قالب انواع لباس ، جوراب و کاه تولید شده  
در مواردی که کودک در حدود دمایی25درجه سانتی گراد قرار داشته باشد، 
پاســخ می دهد و فقط درصورتی که کودک در کنار سیستم های حرارتی 
باشد، ممکن است پاسخ ندهد.« مدیرعامل شرکت دانش بنیان سازنده لباس 
تب نمای کودک با اشاره به رعایت ابعاد فیزیکی، فناوری نوین و هوشمندی 
در این لباس، توضیح داد: »از بعد فیزیکی، مرغوب ترین نوع نخ برای دوخت 
این لباس استفاده شده است، بنابراین چون 100درصد نخ پنبه است مانع از 
بروز حساسیت در بدن کودک می شود. از نظر فناوری نوین نیز در تولید آن 
تکنولوژی ترموکرومیکی به کار رفته که با تاش شبانه روزی گروه تحقیق 
و توسعه کاما روی منسوج تثبیت شده و با هیچ نوع شست وشویی از بین 
نمی رود. در آخر، بعد هوشمندی لباس تب نما، شرایط محیط را حس کرده 
و خود را با آن ســازگار می کند و وظایف خود را براساس یک طرح از پیش 

تعیین شده انجام می دهد.«

زهرا خلجیگزارش
روزنامه نگار

نخستین عمودپرواز جهان، گواهی تولید انبوه گرفت

عرضه در صنعت مد

پارچه هــای هوشــمند در 
صنعت مد و سرگرمی نیز ورود 
کرده اســت. از این پارچه ها 
در صنعــت مد اســتفاده 
می شــود تا زیبایی شناسی 
در  را  منحصربه فــردی 
محصولات خود ارائه کنند. 
ویژگی های ظاهــری مانند 
رنگ، اندازه یا شکل لباس ها 
را می تــوان با اســتفاده از 
پارچه های هوشــمند تغییر 
داد. پارچه های هوشمند در 
لباس ها به کاربر این امکان 
را می دهد که با محیط خود 
تعامل داشته باشد و داده ها را 
از طریق حسگرهای یکپارچه 
یا سیم های سربی برای ارتباط 
با دستگاه های پوشیدنی از 
طریق لباس برقرار کند.یکی 
 CuteCircuit از این نمونه ها
اســت کــه از پارچه های 
هوشمند برای مجموعه های 
مد لباس و پروژه های خاص 
خود استفاده می کند. پیراهن 
صوتــی CuteCircuit به 
افراد ناشــنوا اجازه می دهد 
تا موسیقی را از طریق بدن 
خود از طریق لباس هوشمند 

تجربه کنند.

 خبر
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چندی پیــش رهبر معظم انقاب اســامی در 
دیدار هزاران نفر از »طایه داران و پیشکسوتان 
دفاع مقدس و فعالان حوزه های مختلف تبیین 
و روایتگری جنگ تحمیلی« تأکید کردند: »اگر 
جوانب مختلف و معنادار آن مقطع اساســی و 
عوامل پیروزی ملت در جنگ تحمیلی به نسل های 
پی در پی جوان شناســانده شود، کارهای بزرگ 

کشور پیش خواهد رفت که در این زمینه خیلی کار 
شده اما برای تبیین ظرافت ها و جزئیات حیرت آور 
دفاع مقدس، کارهــا باید صدبرابر شــود...« 

اینجاست که لزوم انتشار روایت های درست 
از سال های جنگ مطرح می شود. برای 

بررسی این موضوع ســراغ سردار 
علی محمد نائینی، مشاور فرمانده 
کل سپاه پاســداران و رئیس مرکز 
اســناد و تحقیقات دفاع مقدس 
رفتیم تا بیشتر و بهتر در این زمینه 

توضیح دهند.

جنگامروز،جنگروایتهاست!
در گفت وگو با سردار علی محمد نائینی، رئیس مرکز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس مطرح شد

الناز عباسیانگفت وگو
روزنامه نگار

 اسرائیلی که من دیدم
نه صلح، نه حرف اضافه!

کتاب »اسرائیلی که من دیدم؛ نه صلح، 
نه حرف اضافــه!« حاصل مشــاهدات 
عاطف حزین )خبرنگار مصری( است که 
در سال ۱۹۹۶ به فلسطین اشغالی سفر 
کرده و هم در شهر های صهیونیست نشین )از قبیل تل آویو( 
حضور یافته و هم در شهر های فلسطینی نشین )مانند غزه(. 

او که بــه تعبیر خــودش برای 
»شــناخت آینده رونــد صلح« 
راهی ســرزمین های اشــغالی 
شــده، در طــول ســفر، هم با 
شخصیت های سیاسی فلسطینی 
و غیرفلســطینی و هم با مردم 
عادی دیدار و گفت وگو داشــته 
و مشــروح این گفت وگو ها را در 
کتاب خود درج کرده اســت. به 

این ترتیب، با خواندن کتاب او، شناختی دقیق تر از آنچه در 
سرزمین های اشغالی می گذرد به دست خواهیم آورد و برای 
کسانی که در صحنه جنگ حضور دارند )اعم از جنگ نظامی، 
سیاســی، فرهنگی یا اقتصادی( یکی از مهم ترین مسائل، 

شناخت دشمن است.
 »دشمن شناسی« از حیاتی ترین کلید های موفقیت در نبرد 
به شمار می رود و این بر کسی پوشیده نیست. آنچه اهمیت 
این کتاب را بیشتر می کند، این است که »دشمن شناسی« 
تبدیل به کلیدواژه ای شــده و مخاطب درباره »دشــمن« 
شناخت می دهد. این درحالی است که در برخی کتاب های 

دشمن شناسانه تنها چیزی که رخ نداده، »شناخت« است. 
رژیم صهیونیســتی بدون تردید بزرگ ترین دشــمن حال 
حاضر ما در صحنه منطقــه ای )و به یک معنــا، در صحنه 
جهانی( به شمار می رود؛ دشمنی که تمامی ابعاد و عرصه ها 
را در برگرفته است. این دشمنی نه تنها یک دشمنی دینی و 
سیاسی، بلکه حتی یک دشمنی ملی است و این باید قاعدتا 
برای کسانی که به بعُد ملی گرایانه توجه دارند نیز حائز اهمیت 
باشــد. راه های مختلفی برای شــناخت این دشمن وجود 
دارد اما شــاید یکی از بهترین راه ها، بررسی نکاتی باشد که 
صهیونیست ها درباره خود گفته و نوشته اند یا کسانی با حضور 
در بین آنها یا مناطق تحت سیطره شان، قلمی کرده اند. این 
کتاب توســط وحید خضاب ترجمه شده و انتشارات شهید 

کاظمی آن را منتشر کرده است.

دریچه

خبر

رونمایی از 4کتاب ایثار و شهادت 
با حضور معاون هماهنگ کننده سپاه پاسداران، 4عنوان کتاب در 
حوزه ایثار و شهادت بانوان در اجلاسیه 47۹شهیده زن استان 

لرستان رونمایی شد.
به گزارش ایبنا، اجلاسیه 47۹شهیده زن استان لرستان، ذیل 
کنگره ملی ۶هزارو۵۵۵ شهید استان لرستان دیروز، دوشنبه با 
حضور ســردار محمدرضا نقدی، معاون هماهنگ کننده سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی، سردار مرتضی کشکولی، فرمانده سپاه 
استان، حجت الاسلام ســیداحمدرضا شاهرخی، نماینده ولی 
فقیه در اســتان و خانواده های معظم شهدا در دهکده مقاومت 

خرم آباد برگزار شد.
در این مراسم از کتاب »زینبی ها« )خاطره نگاشت زنان لرستان 
در انقلاب و دفاع مقدس(، منتشر شده از سوی انتشارات هاویر، 
»فرهنگنامه شهدای زن استان«، »مهدخت« )مجموعه وصایا 
و سیره شهدای لرستان در مورد حجاب و عفاف( و »ماه در مه« 
)براســاس زندگی و خاطرات شــهید حجت الاسلام مصطفی 

انصاری( منتشر شده از سوی انتشارات پراکنده رونمایی شد.

غلامعلی حداد عادل:
ادیب سلطانی، عاشق ایران بود

»ادیب سلطانی می گفت زبان فارسی قابلیت 
تبدیل شدن به بهترین زبان را دارد. او عاشق 
را از ماســت  ایران بود و در کار علمی، مو 
بیرون می کشید. او سره نویسی را انتخاب 
کرده و هر وقت می خواست لغتی را به فارسی ترجمه کند، سراغ 
فارسی دری، اوســتایی و پهلوی می رفت، اما ما در ترجمه فقط 
سراغ فارسی دری می رفتیم ولی هیچ گاه این تفاوت سلیقه باعث 
نشد از مقام شامخ علمی او غافل شویم.« غلامعلی حدادعادل، 
رئیس فرهنگستان زبان و ادب فارســی در آیین تشییع پیکر 
ادیب ســلطانی با بیان مطلب بالا گفت: استاد میرشمس الدین 
ادیب سلطانی، گوشه نشینی را اختیار کرده و این سبک زندگی 
او بود. پیش از انقلاب با ترجمه کتاب ســنجش خردناب با بعد 
فلسفی او آشنا شدیم. ما در دوران خودمان کسی را سراغ نداریم 
که چنین وسعت زبانی داشته باشد حتی در میان مستشرقان و 

خاورشناسان چنین احاطه ای بر دایره زبانی نادر بود.

هنوزمولانارانشناختهایم
علی اصغر میرباقری فرد، رئیس انجمن ترویج زبان و ادبیات فارسی: ما هنوز مبانی عرفانی، سنت، مشرب و 
منظومه فکری مولانا را در یک ساختار نظام مند و برنامه محور به طور کامل تبیین نکرده ایم. درباره آثار مولانا 

نیاز داریم که بخشی از آثار او را بازنگری کنیم و چاپ درست و علمی از آنها ارائه دهیم.

خریداریخانهشیخفضلاللهازاتحادیهکفاشان
رضا صیادی، مدیرعامل ســازمان زیباسازی شهرداری تهران: خانه شــیخ فضل الله نوری در خیابان بهشت از 
اتحادیه کفاشــان خریداری شــده، فرایند اداری آن در حال تکمیل و پیش پرداخت نیز انجام شده است. این 

خانه که قدمتی دیرینه دارد اکنون در مرحله طراحی مرمت قرار دارد و طی 6 ماه طراحی آن به پایان می رسد.

علی الله سلیمی؛ روزنامه نگارنگاه

ایستادگیمقابلروایتسازیجمعآوریگنجینهتاریخیدفاعمقدس

تاریخشفاهیفرماندهانارتش

فعالشدن318پروژه

دشــمنان انقاب همچنان در جنگ 
روایت، با تحریف و روایت سازی جعلی، 
افتخار به گذشــته و امید به آینده و 
داشــته های تاریخی هویت ساز را در 
نسل جوان هدف قرار داده اند. راهبرد 
مؤثر برای جلوگیری از 2خطر تحریف 
و فراموشی و مقابله با جنگ روایت و 
پاسداشت ذخیره تاریخی دفاع مقدس، 
همــان کار نهضتــی و صدبرابــری 
موردانتظار رهبری است. روشن است 
که این مطالبــه، مخاطبان گوناگون و 
ابعاد متنوعی دارد. درحالی که 5سال 
از مطالبه رهبری درباره 100برابرشدن 
تولید آثار دفاع مقدس می گذرد، رئیس 
مرکز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس، 
فعالیت های این مرکز را تشریح می کند: 
»این مرکز تاش کرده است با توجه به 
جنبه های گوناگون دفاع مقدس، روایت 
درست و واقعی را تبیین کند. تاش ما 
این است، عاوه بر شرح دقیق و جزئی 
حوادث، معنی و باطن دفاع مقدس که 
ایستادگی و مقاومت بود، مورد توجه 
قرار گیرد. تاریخ شفاهی فرماندهان 
به عنوان یک منبــع منحصربه فرد در 
پژوهش های دفاع مقــدس، عاوه بر 
گنجینه ارزشــمند و بی مانند اسناد 

است. بی شک انتشــار تاریخ شفاهی 
400 فرمانده شاخص و 2 هزار فرمانده 
گردان رزمــی، بی بدیل ترین گنجینه 
تاریخی را فراهم خواهد کرد.«  وی در 
ادامه افزود: »در 2ســال اخیر پس از 
تدبیر سردار سامی، فرمانده محترم 
کل سپاه در گسترش تاریخ نگاری به 
عرصه  های پاسداری از انقاب اسامی 
در دوره پــس از دفاع مقدس، مرکز 
موفق شده است که در 5عرصه دفاع و 
امنیت، سازندگی، مردم یاری، فرهنگی 
ـ اجتماعی و جبهــه مقاومت، عده ای 
از فرماندهان و مدیران شاخص سپاه 
را برای گفت وگو فعال سازد. همچنین 
مرکــز ثبت تاریخ شــفاهی برخی از 
مسئولین مؤثر و شاخص کشوری در 
دوران دفاع مقدس که در پشــتیبانی 
از جنگ، دیپلماسی جنگ و تبلیغات 
جنگ نقش اساســی داشــته اند را 
هماهنگ کرده و در ســال جاری اجرا 
خواهد کرد. کمال خرازی، رئیس ستاد 
تبلیغات جنگ شــورای عالی دفاع و 
محمدجواد لاریجانــی، معاون وزیر 
امور خارجــه در دوران دفاع مقدس و 
از مسئولان مذاکرات قطعنامه 598، 

ازجمله این عزیزان هستند.«

گاهی روایت های مختلف و با تحریف از اتفاقات در جنگ تحمیلی 
گزارش می شود. اینکه چطور می توان صحت و سقم روایت های 
شفاهی مصاحبه شونده ها را بررسی کرد موضوعی است که سردار 
به آن اشاره دارد: »گنجینه اسنادی و روایت شفاهی فرماندهان 
به طورقطع، مبنایی برای اعتبارسنجی روایت های دفاع مقدس 
است. در مقابل روایت سازی با اغراض سیاسی و روایت سازی از 
روی غفلت و فراموشی، این گنجینه، نقش بازدارندگی دارد. جهاد 
تبیینی که مقام معظم رهبری فرمودند امروز کلیدی ترین میدان 
جنگ و نبرد اســت و چون ما با جریان تحریف مواجه هستیم، 
این جریان پایان ندارد و بسیار فعال است. حضرت آقا فرمودند 
تک تک روزهــای دفاع مقدس یوم الله بود و یا همه شــب های 
کربای 5شب های قدر بود، همه آنها یوم الله بود و در جنگ تحریف 

اینها هدف قرار می گیرد. 

این مرکز عاوه  بر کارنامه 2جلدی جهاد سازندگی در دفاع مقدس 
و زندگینامه 4فرمانده شهید قرارگاه های جهاد سازندگی که قباً 
منتشر کرده است، تاریخ شــفاهی فرماندهان شاخص ارتش را 
در دستور کار خود قرار داده اســت. نائینی با اشاره به این نکته 
می گوید: »تاریخ شفاهی شماری از فرماندهان ارتش که تجربه 
مشــترک فرماندهی و هدایت عملیات با فرماندهان ســپاه را 
داشته اند، ازجمله امیر سرافراز عبدالحسین مفید، معاون اطاعات 
عملیات نیروی زمینی ارتش جمهوری اسامی ایران در دوران 

دفاع مقدس، در برنامه های مرکز قرار دارد.«

سردار نائینی در ادامه به فعالیت های آتی این مرکز 
اشاره کرده و می گوید: »در سال جاری براساس نقشه 
جامع پژوهشی، 318پروژه جدید فعال خواهد شد. 
رویکرد و برنامه مرکز، حرکت در جهت تحقق مطالبه 
رهبر معظم انقاب اسامی در زمینه 100برابری آثار 
دفاع مقدس است. در این راستا می توان گفت ظرفیت 
و توان مرکز درصورت تأمین اعتبار، از انتشار یک 
اثر در هر ماه، در 5ســال گذشته، به انتشار یک اثر 
در هر دو روز، در حال حاضر، خواهد رسید. بر همین 
اساس تا پایان سال جاری، در حوزه مطالعات نظامی 
66اثر جدید منتشر و 85پروژه جدید آغاز خواهد 
شد. کتب منتشر شده در این حوزه شامل 22کتاب 
نبردی، ازجمله کتاب های عملیات های کربای 5و 
والفجر 8و 12اطلس جدید ازجمله اطلس  نبردهای 
قرارگاه رمضان، اطلس نبردهای شرق بصره و اطلس 
نبردهای لشــکرهای 8، 14، 33و 21خواهد بود. 
همچنین 16کتاب  شناســنامه یگان های سپاه در 
دفاع مقدس، ازجمله شناســنامه 2جلدی قرارگاه 
کربا و لشــکرهای 27، 14، 17، 33، 41، 8، 5، 18و 
48به عنوان آثار جدید انتشار خواهند یافت. مشاور 
فرمانده کل سپاه پاســداران در ادامه به کارنامه 
لجستیک و توپخانه سپاه در دفاع مقدس و کارنامه 
قرارگاه های نصرت و رمضان که از دیگر آثار در دست 
انتشار این مرکز در سال جاری است اشاره کرده و 
می گوید: »همچنین با انتشار 9جلد روزشمار جدید، 
تعداد روزشمارهای دفاع مقدس به 60جلد خواهد 
رسید. انتشار 11جلد روزشــمارهای بعد از جنگ، 
ازجمله روزشمار 4جلدی سال 88 را هم نباید از قلم 
انداخت. از کتاب های تاریخ شــفاهی فرماندهان و 
مدیران دفاع مقدس نیز 40اثر جدید در سال جاری 
انتشــار خواهد یافت. تاریخ شفاهی حجج اسام، 
غامحسین بشردوست و عبدالله حاجی صادقی، 
و سرداران، محســن رفیق دوست، حسین عایی، 
علی فضلی، جلد دوم مرتضی قربانی، اســماعیل 
کوثری، محمدنبی رودکی، محمدجعفر اسدی، امین 
شریعتی، علی شادمانی، غامرضا جعفری، حمزه 
حمیدی نیا، علی عساکره، نصرالله فتحیان، علیرضا 
مزینانی، توکل احدی، حسین دقیقی، علی امیری، 
بهمن کارگر، مجید بحرینی، حسین باقری، علی اکبر 
پورجمشیدیان، رضا محمدی نیا، محمدعلی آسودی، 
جلد دوم احمد غامپور و علیرضا تمیزی ازجمله آثار 

جدید در حوزه تاریخ شفاهی هستند.« 
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فردامراسمتشییعپیکرمهرجوییوهمسرشبرگزارمیشود
مراسم تشییع و خاکسپاری پیکر داریوش مهرجویی و همسرش وحیده محمدی فر، چهارشنبه 
۲۶مهر ماه برگزار می شود.به گفته سخنگوی خانه سینما، این مراسم از ساعت ۱۰صبح در پهنه 
رودکی تالار وحدت با سخنرانی هنرمندان برگزار می شود و در ادامه پیکر داریوش مهرجویی 

و همسرش به قطعه هنرمندان بهشت زهرا)س( بدرقه می شود.

مکث

از ســال ۱۳۴۶ که »الماس۳۳« ساخته شد تا 
سال۱۳۹۸ که »لامینور« جلوی دوربین رفت، 
داریوش مهرجویی در سینمای ایران به فعالیت 
پرداخت. حاصل ۵۲ ســال فعالیت هنری، به 
کارنامه ای پربار منجر شده که میانشان تعدادی 
از بهترین های تاریخ سینمای ایران به چشم 
می خورد. ۲۳فیلم بلند سینمایی، یک فیلم 
نیمه بلند »تهران روزهای آشنایی« )اپیزودی 
از فیلم »طهران، تهــران«(، یک فیلم کوتاه 
»فرش و فرشــته« )اپیزودی از فیلم »فرش 
ایرانی«( و فیلم مستند داســتانی »سفر به 
سرزمین آرتور رمبو« مجموعه آثار سینمایی 
مهرجویی را تشکیل می دهد . در طول سال های 
طولانی فعالیت هنری مهرجویی، فیلمنامه های 
فراوانی توسط این ســینماگر نوشته شد که 

امکان ساخت پیدا نکردند. 

الموت؛ نگاتیو های گمشده 
بعد از توقیف »دایــره مینا« مهرجویی تصمیم به 
ساخت »الموت« گرفت؛ فیلمی که تلویزیون ملی 
تهیه کننده اش بود و عزت الله انتظامی و ژیلا کاظمی 
ازجمله بازیگرانش بودند؛ فیلمی که نگاتیوهایش 
مفقود شــد. مهرجویی بعدها درباره پروژه ناکام 
الموت گفت: »حدود 2 ســال برای ساخت فیلم 
»الموت« زحمت کشیدیم اما این فیلم ناپدید شد 

و ما هرچه پیگیری کردیم چیزی نیافتیم.«

کارآگاه یحیی؛ لوکیشن هایی که پیدا نشد
سال ۱۳۷۱مطبوعات سینمایی خبرهایی درباره 
فیلم »کارآگاه یحیی« منتشر کردند؛ فیلمی که 
مهرجویی قصد داشــت پس از کارگردانی »بانو« 
آن را جلوی دوربین ببرد. در آن سال ها از فتحعلی 
اویسی به عنوان بازیگر اصلی فیلم کارآگاه یحیی نام 

برده می شد. فیلمنامه کارآگاه یحیی که قرار بود 
اثری پلیسی باشد براساس رمانی از رضا جولایی 
نوشته شده بود. قرار بود این فیلم در باکو ساخته 
شود و حتی فیلمنامه اش به زبان روسی هم ترجمه 
شــده بود. در نهایت اما این فیلم ســاخته نشد. 
مهرجویی تا سال ها امیدوار به ساخته شدن کارآگاه 
یحیی بود به طوری که ســال ۱۳۷۶ هم وقتی در 
برنامه تلویزیونی »حرفه ای هــا« حضور یافت در 
پاسخ به پرسش مجری برنامه )احمد نجفی( گفت: 
کارآگاه یحیی لوکیشــن هایی می خواهد که پیدا 
کردنش مشکل اســت. یک مدتی گشتیم و یک 

مدتی هم وقت گذاشتیم روی این کار ولی به نتیجه 
مطلوبی نرسیدیم. درنظر داریم مجددا یک حرکت 
دیگر انجام بدهیم که شــاید بشود لوکیشنی که 

می خواهیم را بیابیم.«

»عطار« و »زکریای رازی«؛ سریال های ناکام 
دهه 80 ســال هایی بــود که مهرجویــی پس از 
ساخت فیلم - ســریال »مهمان مامان« قرار بود 
2 سریال تاریخی برای تلویزیون بسازد . مهرجویی 
فیلمنامه های »عطار« و »زکریای رازی« را برای 
تلویزیون نوشــت. وی ابتدا فیلمنامه »عطار« را 

به صدا و ســیما ارائه کرد و وقتی این پروژه به ثمر 
نرسید، طرح فیلمنامه سریال »زکریای رازی« را 
به تلویزیون داد و گویا فیلمنامه اش را هم تکمیل 
کرد ولی تغییر مدیریت ها در تلویزیون باعث شد 

این سریال هم به نتیجه نرسد.

»سنتوری ۲« و بازیگرانی که نیامدند 
اکران نشدن »ســنتوری« به لحاظ روحی لطمه 
زیادی به مهرجویی زد. شــاید بــه همین دلیل 
مهرجویی تصمیم گرفت قسمت دومی برای فیلم 
ناکامش بسازد. مهرجویی در آبان ۱۳۹۳ اعلام کرد 
»سنتوری 2« را می ســازد؛ فیلمی که ابتدا بهرام 
رادان از بازی در آن انصراف داد و بعد حامد بهداد 
هم که قرار بود جایگزین رادان شود، از پروژه کنار 
رفت. نام فیلم به »مرد پاییزی« تغییر یافت ولی 
در  سرنوشتش تغییری حاصل نشد و در نهایت به 

جمع پروژه های ناکام مهرجویی پیوست.

کارنامه ناتمام
فیلم ها و سریال هایی که مهرجویی نتوانست آنها را به سرانجام برساند

سعید مروتیگزارش
روزنامه نگار

پلتفرم ها بدون تولید محتوا ۲برابر 
شده اند 

پلتفرم های نمایش خانگی چندسالی است که راه اندازی شده اند و 
سریال ها و برنامه های مختلفی از طریق آنها پخش شده است. این 
فیلم ها و سریال ها که در فضایی متفاوت از سریال های تلویزیونی 
تولید می شــوند، در این مدت طرفداران زیادی پیدا کرده اند و 

حتی تبدیل به رقیبی جدی برای تلویزیون شده اند.
اواخر دهه80 ســریال هایی مثل »قلب یخــی«، »قهوه تلخ« و 
»عشق تعطیل نیســت« به صورت دی وی دی و هفتگی پخش 
شدند. موفقیت این ســریال ها اگرچه بعضی از آنها در نیمه راه 
متوقف شدند، باعث شد کارگردان هایی که مدت ها برای تلویزیون 
کار کرده بودند، سراغ این نوع سریال سازی بروند. با ساخت سریال 
»شهرزاد« به کارگردانی حسن فتحی در ۳فصل و موفقیت آن، 
این شکل سریال سازی وارد مرحله جدیدی شد. کم کم در اوایل 
دهه۹0 به جای اینکه سریال ها به شکل دی وی دی توزیع شوند، 
پلتفرم های اینترنتی شکل گرفت که تولیدکننده سریال و برنامه 
بودند و حالا مخاطبان می توانستند با خرید اشتراک این پلتفرم ها 

بیننده سریال ها و برنامه های مختلف باشند.
تهیه کنندگان بسیاری هم که پیش از این با تلویزیون همکاری 
می کردند یا حتی تهیه کنندگان ســینما به ســمت شــبکه 
نمایش خانگی کوچ کردند و با همکاری این پلتفرم ها دست به 
ساخت ســریال زدند. به این ترتیب اقتصاد و گردش مالی این 
پلتفرم ها توجیه پذیر شد و نتیجه آن تولید بسیار سریال و برنامه 
بود؛ ســریال هایی که به مرور ژانرهای مختلف پیدا کردند و در 
کنار آن هم رئالیتی شــوهای مختلفی مثل »مافیا« و »جوکر« 
و همینطور مسابقه های اســتعدادیابی مثل صدای جادویی و 

مسابقه های معمایی مثل »صداتو« تولید شدند.
این تولیدات از ســوی ۳پلتفرم شناخته شده و رسمی و زیرنظر 
ساترا)سازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت و تصویر فراگیر( 
 پخش می شوند، اما در کنار این پلتفرم ها، سکوهایی هم هستند 
که باز با نظارت ساترا، فقط پخش کننده اند. این سکوها فیلم ها و 
سریال های خارجی را دوبله و پخش می کنند و وارد حوزه تولید 
نمی شوند. بعضی از آنها حتی حق اشتراک هم ندارند و می توان 

به صورت رایگان محتواهای آنها را تماشا کرد. 
با وجود این به تازگی تعداد پلتفرم هایی که تولیدکننده نیستند، 
نزدیک به دوبرابر شده است. این پلتفرم ها به شکل موازی و بدون 
داشتن نقشه راه و مسیر مشــخص و بدون اینکه تولیدی داشته 
باشند و مخاطبان زیادی آنها را دنبال کنند، زیاد می شوند و به نظر 
می رســد آنچه در این میان مهم است، نه کیفیت بلکه کمیت و 

تعداد و آمار سکوهایی است که زیرنظر ساترا فعالیت می کنند.

هالیوودکوتاه تر  از گزارش

جشنواره 

اسکورسیزی »شرط بندی« را می سازد

مارتین اسکورسیزی در مصاحبه ای جدید اعلام کرد که اقتباس 
او از رمان »شــرط بندی« نوشــته »دیوید گرن« فیلم بعدی 
او خواهد بود. به گزارش ایســنا به نقل از ورلــد آو ریل، مارتین 
اسکورســیزی در مصاحبه ای جدید با ساندی تایمز لندن اعلام 
کرد که اقتباس او از رمان »شــرط بندی« فیلم بعدی او خواهد 
بود و کمپانی اپل مسئولیت ساخت این فیلم اقتباسی را با حضور 
»لئوناردو دی کاپریو« برعهده خواهد داشت. کتاب غیرداستانی 
»شرط بندی: داستان کشتی غرق شده، شورش و قتل« اخیرا 

توسط اسکورسیزی به صورت فیلمنامه اقتباس شده است.

مستند فلسطینی، برگزیده لندن 
در مراسم اختتامیه جشنواره فیلم لندن202۳، فیلم »شیطان 
وجود ندارد« ساخته ریوســوکی هاماگوچی به عنوان بهترین 
فیلم بخش رقابتی رسمی جشنواره انتخاب شد.این فیلم که  ماه 
پیش در بخش رقابتی ونیز جایزه بزرگ هیــأت داوران را از آن 
خود کرده جامعه ای را به تصویر می کشد که برای حفظ اصول و 
یکپارچگی دنیای طبیعی خود با ساخت یک مکان جدید نزدیک 
روستایشــان مبارزه می کنند. به گزارش مهر به نقل از اسکرین 
دیلی، »خداحافظ طبریه« لینا سوالم که کاوشی در ارتباط او با 
مادرش است، در بخش رقابتی مستند جایزه اصلی )گریرسون( 
را به خانه برد. سوالم، فیلمساز فرانسوی- فلسطینی- الجزایری، 
از هیأت داوران برای بها دادن به داستان زنان فلسطینی تشکر 
کرد و گفت: داستان های این زنان تاریخ مردمی است که از هویت 
خود محروم شده اند و همیشه مجبورند خود را از نو بسازند. ما 
با سخنان خود با محو کردن آنها مبارزه می کنیم. می خواستم 
داستان هایشان را قبل از ناپدید شدنشان بگویم تا تصاویر دنیایی 

را حفظ کنم که به سرعت در حال ناپدید شدن است. 

»مهمان مامان«  ساز جداگانه ای در کارنامه مهرجویی است 
هوشــنگ مرادی کرمانی، نویســنده »مهمان مامان«: فیلم »مهمان مامان« در کارنامه کاری مهرجویی یک 
 ساز می زند و کارهای دیگرش  ساز دیگری. خود مهرجویی باور نمی کرد این فیلم جایزه ها را درو کند. »مهمان 

مامان« به جهت موضوع، کاملا متفاوت بود و شخصیت هایش کاملا ایرانی بودند.٫ ایسنا

اتصال سینماهای کشور به یک شبکه تا ۲۰روز آینده
هاشم میرزاخانی، مدیرعامل مؤسسه سینماشهر: شــبکه نوین ارتباطات سینمای ایران تمامی سینماها را 
از طرق مختلف به هم وصل کرده و در قالب اینترانت اســت. ما بیش از ۱۵۰ســینما را به آن وصل کرده ایم و 

درنظر داریم در ۲۰روز آینده سینماهای کل کشور به این شبکه متصل شوند.٫ مهر 

شقایق عرفی نژاد؛ روزنامه نگار
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برای مدیریت پدیده تغییر اقلیم درمجموع 2رویکرد سازگاری با تغییر 
اقلیم و کاهش انتشار گازهای گلخانه ای در سطح جهان مطرح شده 
است. تجربیات جهانی نشان می دهد که سازگاری با تغییرات اقلیمی 
در حال تبدیل شــدن به بخش معمول و ضروری در همه سطوح 
برنامه ریزی است. ایران ازجمله کشورهایی است که تأثیر زیادی از 
تغییرات اقلیمی خواهد گرفت. کاهش بارش، افزایش دمای میانگین 
و گسترش خشکسالی ها و ســیل ها طی ۵دهه اخیر، روستاهای 
زیادی را خالی از ســکنه کرده و باعث افزایش جمعیت حاشــیه 
شهرها شده است. در ایران محتوای اسناد آمایش سرزمین، قوانین 
۵ ساله توسعه و متن لایحه برنامه هفتم توسعه نشان از بی توجهی 
به کلان روند تغییر اقلیم دارد؛ این در حالی است که در سیاست های 
کلی محیط زیست ابلاغی مقام معظم رهبری به مدیریت تغییرات 
اقلیم و مقابله با تهدیدات زیست محیطی اشاره شده است. براساس 
توصیه مرکز پژوهش های مجلس، نخستین قدم در جهت سازگاری 
با تغییرات اقلیمی تدوین و اجرای »برنامه ملی سازگاری اقلیمی« 
طی برنامه هفتم توسعه است. بی توجهی به تغییرات اقلیمی تأثیرات 

گریزناپذیری در بخش های مختلف کشور خواهد داشت.

آماده باش سازگاری با تغییرات اقلیمی 
مرکز پژوهش های مجلس درخواست کرد کمیته ملی سازگاری با تغییر اقلیم را تشکیل شود

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

کشف عقاب زنده از خانه 2تبعه خارجی در دامغان
سرهنگ غلامحسین عرب، فرمانده انتظامی شهرستان دامغان: یک عقاب زنده از خانه 2تبعه خارجی کشف 
و تحویل اداره محیط زیست شهرستان دامغان شد. عاملان نگهداری این عقاب با صید پرندگان شکاری اقدام 

به قاچاق آن به خارج از کشور می کردند که به مرجع قضایی معرفی شدند.

شکارچیان غیرمجاز در میامی و مهدی شهر دستگیر شدند
بهرام علی ظاهری، مدیرکل حفاظت محیط زیست استان سمنان: طی2 عملیات جداگانه در 2منطقه مهدی شهر 
و میامی، متخلفان و شــکارچیان غیرمجاز دستگیر شــدند. لاشــه های یک رأس آهو، 2رأس قوچ و یک قطعه 
کبک  به همراه سلاح گرم و سلاح شکاری به همراه تعداد زیادی فشنگ کشف شد و متهمان بازداشت شدند.

عدد خبر

واگذاری ۱۷بنا و فضای تاریخی اصفهان
۱۹بنای تاریخی و فضای فرهنگی و پذیرایی که مالکیت آنها 
در اختیار وزارت میراث فرهنگی و اداره کل میراث فرهنگی 
استان اصفهان است، بهره برداری از آنها به مزایده گذاشته و 
از این تعداد ۱۷بنا به سرمایه گذار واگذار شد. این بناها شامل 
خانه تاریخی شیخ الاسلام، خانه دهدشتی، چایخانه واقع در 
باغ فین کاشان، قسمتی از طبقه دوم مجموعه میدان امام، 
کافه حیاط پیش آهنگی، نقش خانه هنرهای سنتی، سردر 
قیصریه، کافه گالری میراث، کافه داخل چهل ستون، غرفه 
شماره۱ کاخ موزه چهل ستون در شرقی، غرفه شماره2 کاخ 
موزه چهل ستون در شــرقی، غرفه شماره۳ کاخ موزه چهل 
ستون در شرقی، غرفه شــماره۴ کاخ موزه چهل ستون در 
شرقی، خانه ارسطویی، قسمتی از محوطه کوه آتشگاه، غرفه 
واقع در مسجد شیخ لطف الله، غرفه واقع در مسجد امام، غرفه 

واقع در عالی قاپو و پارکینگ واقع در باغ فین کاشان است.
به گزارش مهر، بناهای تاریخی مــورد نظر، در قالب مزایده 
جهت بهره برداری در مدت معین به مردم واگذار می شوند. 
شرکت کنندگان در این مزایده فرصت داشتند از 2۶شهریور 
تا سوم مهر ماه امسال   اســناد این مزایده را از سامانه ستاد 
دریافت و پیشــنهادهای خود را تا ۱۳مهر ماه در این سامانه 
بارگذاری کنند. شــهاب طلایی، مدیرعامل صندوق احیا و 
بهره برداری از بناهای تاریخی و فرهنگی در جلســه مزایده 
این بناها گفت: ۱۷سال از تأســیس صندوق توسعه و احیا 
به عنوان زیرمجموعه وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی می گذرد. در این دوره ۴2 مزایده در سراسر 
کشور برگزار شده و از این طریق بسیاری از آثار تاریخی کشور 

از ویرانی نجات یافته اند.
مدیرعامل صندوق ادامه داد: برخلاف دوره های گذشــته، 
برای نخســتین بار مزایده ها در اســتان ها برگزار می شود و 
تلاش می کنیم تا مرمتگران و سرمایه گذاران جامعه بومی در 
این زمینه حضور داشته باشند. صندوق توسعه و احیا، کارگزار 
واگذاری بناهای تاریخی و اماکن فرهنگی به صورت قرارداد 
بهره برداری در مدت معین اســت و مالکیت این بناها تا ابد 

متعلق به دولت جمهوری اسلامی ایران و مردم ایران است.
او با اشاره به قانون منع واگذاری بناهای تاریخی نفیس، تأکید 
کرد: طبق قانون، فروش بناهای نفیس کاملا ممنوع است، اما 
در مورد جذب مشارکت مردمی برای مرمت و بهره برداری در 
مدت معین، قانون این اجازه را به میراث فرهنگی و صندوق 
توسعه و احیا داده است که با کمک مردم بناهای کشور را پیش 

از آنکه به تلی از خاک تبدیل شوند، احیا کنند.

کوتاه تر از گزارشعدد خبر

خبر

نهــال در قالــب پویش ملــی درخت یــار با 
کمــک مــردم و خیریه هــا در باغچه هــا و 
زمین های کشاورزی سراسر کشور کاشته 
شده است. پویش درخت یار از سال۹۹ با 
هدف کاشت نهال مثمر برای خانواده های 
کم برخوردار آغاز بــه کار کردکه نهال های 
مثمر را با کمک خیریه ها در اختیار مردم 
قــرار می دهــد تــا از ایــن طریق بخشــی از 

معیشت شان را تامین کنند.

2/5
میلیون    

اراضی ملی منابع طبیعی استان اصفهان 
طــی 6  مــاه از دســت متصرفــان خــارج و 
آزادســازی شده اســت. همچنین در این 
مــدت بیــش از 2۰۳فقــره پرونــده بــرای 
تخریــب و تصــرف مراتــع و عرصه هــای 
طبیعــی اســتان تشــکیل و ۱۷۸حکــم 
قضایی برای رفع تصرف عرصه های منابع 
طبیعی صادر و اجرا شد. سال گذشته در 
۳۱2مورد اجرای حکم قضایی، 6۹6هکتار 

از اراضی ملی آزادسازی شده بود.

754
هکتار 

تسهیل روادید، عامل توسعه 
گردشگری ایران و بلاروس 

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی با اشاره 
به ســفر معاون اول رئیس جمهوری به بلاروس تأکید کرد: 
ایجاد پروازهای مستقیم و تسهیل اعطای روادید 2اقدام مهم 
برای تحرک بخشی به همکاری های 2کشور در زمینه توسعه 
گردشگری است. سیدعزت الله ضرغامی به ایرنا گفت: هرگونه 
کاهش موانع و شروط برای مسافران به توسعه گردشگری 
میان ایران و بلاروس کمک می کند. اعطای روادید گروهی 
به تورهای مسافرتی -مشابه اقدام روسیه- یک گام مناسب 
برای تسهیل سفر و گردشگری میان ایران و بلاروس است. او 
افزود: از گردشگران بلاروس و برگزاری تورهای آشناسازی 
تخصصی برای مؤسســات مرتبط با گردشــگری و بخش 
خصوصی بلاروس به منظور معرفی ظرفیت های گردشگری 

ایران استقبال می کنیم.

خطر تغییر اقلیم برای بهداشت و سلامت
  خطرات استرس گرمایی )بیماری هایی همچون اسهال، حساسیت پوستی، 

درد شکم، سکته مغزی، بی حالی ناشی از گرما و مرگ( 
  کاهش دسترسی به آب سالم )افزایش بیماری های مرتبط با آب مانند وبا و اسهال(

خطر تغییر اقلیم برای کشاورزی و امنیت غذایی
براساس تحقیقی که در ســال۱۴00 در مورد اثر تغییر اقلیم بر عملکرد و تولید 

۱۷گیاه زراعی استراتژیک انجام شده: 
  سناریوی اقلیمی خوش بینانه: افزایش پتانسیل تولید گندم و حبوبات )۴ 

و 2درصد(، افزایش پتانسیل تولید گیاهان علوفه ای ۳درصد 
  سناریوی اقلیمی بدبینانه: کاهش پتانسیل تولید گندم و حبوبات)حدود 

یک درصد( افزایش پتانسیل تولید گیاهان علوفه ای 2درصد 
  هر دو سناریو: کاهش پتانسیل تولید برنج، سیب زمینی، دانه های روغنی و 

گیاهان قندی)۴، ۱0، ۵ و ۷درصد(

خطر تغییر اقلیم برای مناطق ساحلی کشور
 کاهش پوشش گیاهی

 کاهش رواناب رودخانه ها
 فرسایش خاک

 کاهش زادآوری آبزیان مهاجر از دریا به رودها
 افزایش ســطح خلیج فــارس با نــرخ حدود 

۳میلی متر در سال 
 افزایش شوری آب 

 افزایش فرکانس توفان های دریای عمان

10 میلیون نفر 3500 کیلومتر 
خط ساحلی )دریای 
خزر، خلیج فارس و 

دریای عمان( 

ساکنان مناطق 
ساحلی

خطر تغییر اقلیم برای تنوع زیستی کشور
  کاهش حجم قابل ملاحظه آب در همه 
زیستگاه ها به دلیل کاهش بارش و افزایش دما
  کاهــش زادآوری حیــات وحــش 

تغذیه کننده از مراتع
  افزایش مهاجرت پرندگان از کشور

  تأثیــر در چرخه تولید مثــل گیاهان و 
جانــوران به دلیل کاهش طول زمســتان و 

فرارسیدن سریع تر بهار
  کاهش روزهای یخبندان و افزایش آفات 

و بیماری های گیاهی
  کاهش دامنه تاب آوری و مقاومت گونه ها 

نسبت به شرایط محیطی
  کاهش توزیع و پراکنش برخی گونه ها

 8200
گونه گیاهی 

 160
گونه پستاندار 

3450 رودخانه دائمی و فصلی

 2500
گونه بومی 

 164
گونه خزنده 

 500
گونه پرنده

 100
تالاب 
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ویژه نامه ای برای قدردانی از همه کسانی که 
برای حفظ هویت دیرینه پایتخت قلم زدند 
عکس گرفتند و نقاشی کشیدند

وقتی

سوژه شد
تهران
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 دوازدهمین نشست مرکز تهران شناسی همشهری
 به بزرگداشت استاد عبدالله انوار اختصاص داشت

به احترام فرزند تهرانبه احترام فرزند تهران

این کد را اسکن کنيد و این کد را اسکن کنيد و 
نقاشی هایی از تهران قدیمنقاشی هایی از تهران قدیم  

      را ببينيد    را ببينيد    

نادیده های تهران را نادیده های تهران را 
اینجا تماشا کنیداینجا تماشا کنید



روایـت 

تــهـران

اســتاد عبدالله انوار، فرهنگ پژوه، کتاب شــناس، نســخه پرداز و 
فهرســت نویس معاصر، گنجينه ای برای فرهنگ و ادب ایران و تاریخ 
تهران بود. او حدود یک قرن زیســت و با تســلط بــر علوم مختلف 
ازجمله ریاضيات، منطق و موســيقی و اشــراف بر متون کهن ادبی، 
فلســفی و تاریخی عمر خود را صرف نسخه شناسی کتاب ها و ثبت و 
حفظ نسخه های خطی کرد. چهاردهمين نشست مرکز تهران شناسی 
همشهری هم که با عنوان »بزرگداشت زنده یاد استاد عبدالله انوار« در 
هفته تهران برگزار شد، به جایگاه این مترجم و نسخه شناس برجسته 
معاصر می پردازد. در این نشست، غلامرضا اميرخانی، استادیار کتابخانه 
ملی، جمشيد کيان فر، نویسنده، پژوهشــگر و نسخه پژوه و نصرالله 
حدادی، تهران شناس، به شرح ابعاد مختلف زندگی و آثار این شخصيت 

برجسته تاریخ معاصر پرداختند.

استاد عبدالله انوار را بشناسیداستاد عبدالله انوار را بشناسید
عبدالله  انوار سال 1301در تهران متولد شــد. او پس از استخدام در وزارت 
فرهنگ و هنر چند سال به تدریس زبان انگليسی در دوره متوسطه پرداخت 
و سپس به مدت 2سال در اداره نگارش به عنوان مترجم زبان های فرانسوی و 
انگليسی مشغول به کار شد. یکی از مهم ترین  فعاليت های او ریاست بخش 
نسخه های خطی کتابخانه ملی ایران به مدت 23ســال و تدوین 10جلد از 
فهرست تحليلی و توصيفی از همه نسخه های خطی فارسی و عربی موجود 

در کتابخانه است. انوار به مدت 12ســال مسئوليت تدوین مطالب حرف خ و 
جلد دهم از حرف کاف در لغتنامه دهخدا را برعهده داشــت. تعليقه مفصل 
بر دانشنامه علایی ابن ســينا، ترجمه مقاصدالفلاسفه غزالی، ترجمه شرح 
تلویحات شيخ اشراق، ترجمه هندسه پژوکتيو از متن فرانسوی، تدوین هفت 
جلد حل المســائل منطق و ریاضی و... ازجمله آثار اوست. عبدا لله انوار روز 

هجدهم اسفند 1401در 98سالگی درگذشت.

ماجرای تابلوی خیابان میردامادماجرای تابلوی خیابان میرداماد
غلامرضا اميرخانی، استادیار کتابخانه ملی، به اشراف استاد انوار به محله های 
تهران اشاره می کند: »اشراف اســتاد انوار به محله های تهران و سيرتحول 
خيابان ها و معابر مثال زدنی بود. ایشــان حافظه ای بسيار قوی داشت. هر 
جا می رفتيم و با هر کس که صحبت می کردیم در خاطر ایشــان می ماند. با 
هماهنگی دوستانم در شهرداری، خيابانی را در محله ميرداماد به نام ایشان 
ثبت کردیم. روزی همراه ایشــان به سمت منزلشان حرکت می کردیم که از 

همان خيابان گذشتيم. تقاضا کردم پياده شوند و عکسی بگيریم. ایشان با 
بی ميلی از ماشين پياده شد و عکسی به یادگار کنار تابلو گرفت. جالب اینکه 
حتی سرش را بلند نکرد تابلو را ببيند. این چيزها اصلًا برایش مهم نبود. قبل از 
فوتش، آخرین مکالمه تلفنی اش با من بود. استاد در آخرین صحبت هایشان 
با من در مورد فهرست نسخه های خطی کتابخانه ملی پرسيد. سؤال کرد حال 
فهرست ها خوب است؟ گفتم بله، همکاران کماکان کار شمارا ادامه می دهند.«

نابغه مهجور مانده 
ســید عبدالله انوار دانشــمند و مترجم ایرانی و از پیشکســوتان نسخه شــناس و 
تهران شناس معاصر کشــور بود که با وجود همه خدماتی که در حوزه جمع آوری و 
ترجمه نسخ خطی انجام داد در میان نسل جدید کمتر شناخته شده است. امیرخانی با 
بیان این جمله ها به ترجمه »تاریخ جهانگشای نادری« مهم ترین اثر فاخر فارسی اشاره 
می کند و درباره دیگر خدمات اســتاد می گوید: »انوار در حوزه های  مختلف ازجمله 
ریاضیات، منطق و موسیقی صاحب نظر بود و به متون کهن ادبی، فلسفه و تاریخ تسلط 
داشت. با تصمیم و انتخاب مرحوم دکتر معین، عضو مؤسسه مرحوم دهخدا شد و در 
طول بیست سال ریاست بخش نســخ خطی کتابخانه ملی، حدود ۱۰ جلد فهرست 
نسخه های خطی به فارســی و عربی را تدوین کرد. همچنین تدوین یکی از حروف 
مجلدات لغتنامه دهخدارا به عهده داشت. تا چند سال پیش هم به دانشجویان دانشگاه 
صنعتی شریف ریاضی دوره دکتری درس می داد. علاوه بر این، استاد به فلسفه جدید 

غرب و قرن بیستم هم تسلط داشت.«

دوازدهمین نشست مرکز تهران شناسی همشهری به بزرگداشت استاد عبدالله انوار اختصاص داشت

به احترام فرزند تهرانبه احترام فرزند تهران

از باجه تا کتابخانه بانک ملی 
اســتاد انوار بعد از فارغ التحصيلی، در بانک ملی خيابان 
سعدی مشــغول به کار  شــد. اما دلش جای دیگری بود و 
کارمندی در بانک چندان خوشایند مذاقش نبود. غلامرضا 
اميرخانی درباره فعاليت فرهنگــی مرحوم عبدالله انوار 
توضيح می دهد: » کار در باجه بانک با روحيات استاد چندان 
سازگار نبود و خودش هم به این موضوع اشاره داشت. به 
همين دليل بعد از مدتی در دبيرســتان معروف ابوریحان 
که امروز در حوالی خيابان 17شهریور واقع است به تدریس 
پرداخت تا اینکــه روزی در صحافی آقــای بادارام پور با 
مرحوم دکتر همایی آشنا  شد و در آنجا از علاقه مندی اش 
به متون ادبيات تعریف کرد. به دعــوت مرحوم همایی به 
مؤسســه لغتنامه دهخدا رفت و درآنجا با استادانی مانند 
دکتر شریفی، مرحوم محمد پروین گنابادی، یزدان بخش 
قهرمان، داماد ملک الشعرای بهار و... آشنا شد. او چندی 
بعد نيز با دعوت دکتر مهدی محقق به کتابخانه ملی رفت 
و مسئوليت ریاست بخش نســخ خطی کتابخانه را 

برعهده گرفت.«

گنجینه بی بدیل  
عبدالله انوار، بیش از دو دهه رئیس بخش نسخ خطی کتابخانه ملی ایران بود و 
در طول دوران کاری خود حدود ۱۰ جلد فهرست نسخه های خطی به فارسی و 
عربی را تدوین کرد. غلامرضا امیرخانی، استادیار کتابخانه ملی، معتقد است که 
بخش نسخ خطی کتابخانه ملی تا ابد با نام عبدالله انوار گره خورده است:» اکنون 

در کتابخانه ملی چند هزار نسخه خطی ارزشمند نگهداری می شود اما بزرگان بسیاری برای غنای این بخش 
زحمت کشیده اند.  تا پیش از اقدامات استاد انوار، فهرست مدونی از آثار و نسخ خطی وجود نداشت. او آستین 
همت بالا زد و یک تنه برای تهیه این فهرســت وارد میدان شد. به همت او هیأت نظارتی با حضور مرحوم 

دکتر عباس زریــاب خویی، مرحوم ایرج افشــار و... برای نظارت 
بر روند فهرست نویسی نســخه های خطی تشکیل شد. همچنین 
هیأتی از استادان این حوزه مانند مرحوم سعید نفیسی، علی اصغر 
حکمت و...تشکیل شد تا نســخ خطی ارزشمند را قیمت گذاری و 
تهیه کنند. اگرچه فهرست  دست نویســی از نسخه های خطی به 
همت مرحوم جلال الدین محدث ارموی وجود دارد، اما آنچه ثبت و 
ضبط شده، نتیجه زحمات استاد انوار است که جلد اول آن در سال 
۱343منتشر شــد و به تدریج تا سال های نخست پیروزی انقلاب 

اسلامی به جلد دهم رسید.«

آزادی خواه  
عبدالله  انوار روحیه ضددیکتاتوری و آزادی خواهی داشت 
و بروز این روحیه را می شد در حساسیت بی اندازه اش به 
شاهان قاجار دید. امیرخانی در این باره می گوید: »استاد 
عبدالله انوار به شــاهان قاجار و نیز پهلوی اول و دوم نگاه 
مثبتی نداشــت و هرچه می گذشــت این نگاه پررنگ تر 
می شد. ریشه این رویکرد را باید در شخصیت آزادی خواه 
و ضددیکتاتوری او جست وجو کرد. او هر وقت از کودتای 

28مرداد سال ۱332حرف می زد عمیقا ناراحت می شد. 
می گفت احساس می کنم با کودتا کاخ آرزوهای جوانان 
آزادی خواه آن دوران فروریخت. همچنان که پدرش نیز 
در جریان نهضت مشــروطه از جوانان مشــروطه خواه و 
آزادی خواهی بود که توســط حکومت مستبد دستگیر 
و شکنجه شــد.« نصرالله حدادی، تهران شناس، از علاقه 
خاص انوار به مرحوم دکتر مصدق و روحیه آزادی خواهی او 

می گوید: »وقایع دردناک دوران پهلوی، وضعیت معیشت 
و ســلامت مردم، ماجراهای شــهریور ۱32۰و کودتای 
28مرداد ۱332و نیز اتفاقات اشــغال ایــران از مواردی 
بود که موجبات ناراحتی و تلخ کامی استاد انوار را فراهم 
می کرد. همواره درباره کودتای 28مرداد می گفت دخالت 
آمریکایی ها در امور کشور و در نطفه خفه کردن دمکراسی 

در ایران تبعات و پیامدهای دردناکی دارد.«

راز پیاده روی های 
استاد انوار در محله ها

سيد مهدی اعرابی
تهران پژوه

زنده یاد استاد عبدالله انوار، از چهره های شاخص 
تهران بود که تا روزهای پایانی عمر همواره با کتاب 
و پژوهش مانوس بود و تصحیحات بســیاری در 
کتب تاریخی داشت که مهم ترین و مشهورترین 
آنها جهانگشــای نادری بود. اســتاد انوار بیش از 
2دهه مدیریت نسخ خطی کتابخانه ملی جمهوری 
اسلامی ایران را به عهده داشت و یکی از فعالان و 
پژوهشــگرانی بود که با مرکز بزرگ دایرالمعارف 

اسلامی شمیران همکاری داشت.
از او مقالات متعدد در موضوع نسخه شناســی و 
فهرست نگاری برجای مانده است. تهران شناسی 
یکی از علائق اســتاد بود به طوری کــه به گفته 
خودش، برای تحقیق در این زمینه ســاعت های 
بسیاری از شب و روز را در خیابان ها و محله های 
تهران پیاده روی می  کرد و مشاهداتش را از کوچه ها 
و بافت های قدیمی و محله هــای تاریخی تهران 
یادداشت برداری می کرد. او به تاریخ شکل گیری 
و وجه تســمیه بســیاری از محله ها، خیابان ها و 
سرگذشت باغ های  تاریخی واقف بود و اطلاعات و 
دانش خود را سخاوتمندانه در اختیار علاقه مندان 

به هویت محله و تاریخ شناسان قرار می داد.
در پژوهش های خود دربــاره محله ها و خیابان ها 
حتی به افرادی که در آن محله ها زندگی می کردند 
می پرداخت و معتقد بود هویت محله را باید با یاد 
بزرگان یک محله شــناخت. یکی از ویژگی های 
شخصی استاد این بود که تلفن همراه نداشت، اما 
چنان فرد منظم و وقت شناسی بود که به راحتی 
می توانســتیم از طریق تلفن منزل با او در تماس 
باشــیم، برای دیدارش قرار بگذاریم و یا از او برای 
شرکت در جلساتی مرتبط با تاریخ و هویت شمیران 
دعوت کنیم.  او در مرور خاطراتش با جلال آل احمد 
تصویری از شمیران و گندم زارهای این منطقه ارائه 
می دهد که می توان علاقه او به شمیران و تاریخ محله 
را دریافت. سال ها سکونت در شمیران و علاقه ای که 
به تحقیق و پژوهش داشت موجب شد تا بتوانیم از 
حضور و داشته های علمی و تاریخی این چهره ادبی 
بهره مند شــویم. زنده یاد عبدالله انوار از مترجمان و 
پیشکسوتان معاصر نسخه شناســی در ایران بود و 
جا دارد که این چهره در مناســبت های مختلف به 
نسل جوان امروزی معرفی شود. استاد عبدالله انوار 
به حفظ زبان و گویش های محلی نیز بسیار اهمیت 
می دا د و معتقد بود زبان و گویش های محلی میراثی 
فرهنگی است که از گذشــتگان به ما رسیده و باید 
برای حفظ آن بکوشیم و این میراث را به نسل های 

جدید منتقل کنیم.



2و3   سه شنبه   25 مهر 1402  شماره 24  8 صفحه

 مرجع بی نقص 
تهران شناسی

عليرضا زمانی
تهران پژوه

 
 استاد عبدالله انوار اگرچه دیگر میان ما نیست 
و از فیض وجود ایشــان و دانش بی بدیلشان 
محروم شده ایم، اما یاد و خاطره و آثار ماندگار 
ایشان همیشــه همراه ما اهالی تهران خواهد 

بود.
 در ســال های پایانی حیات اســتاد انوار این 
توفیق را داشــتم که به همراه جمعی از اهالی 
رسانه و مدیران شــهری چندین بار دیداری 
با ایشــان داشته باشم. خانه اســتاد در محله 
آجودانیه، محل رجوع بســیاری از اهالی علم 
و تهران پژوهان بود و آنها خاطــرات فراوانی 
از این خانــه و صحبت های اســتاد به خاطر 
دارنــد. خاطرم هســت که در جشــن تولد 
نودسالگی ایشــان که به همراه تعداد زیادی 
از تهران پژوهان و اهالی رسانه در خانه تاریخی 
امین الضرب حضــور داشــتیم، دور هم آرزو 
کردیم که ســالروز یکصد سالگی ایشان را در 
همان مکان تاریخی ارزشمند جشن بگیریم؛ 

آرزویی که تحقق نیافت.
درباره اســتاد انوار و فعالیت های گســترده 
ایشــان در حوزه فرهنگ و علــم و نیز وجهه 
تهران پژوهی ایشان، بسیاری از بزرگان صحبت 
کرده اند اما آنچه در کنار دانش فراوان ایشان، 
سبب تمایز و محبوبیت ایشان در میان اهالی 
علم و فرهنگ و رسانه شده بود، تواضع ایشان 
بود. ایــن موضوع در دیدارها و نشســت های 
مختلف نمــاد عینی داشــت. به خاطر دارم تا 
وقتی که از ایشان ســؤالی نمی شد، شروع به 
صحبت نمی کردند و درصدد نفی و یا در مقام 

پاسخگویی به استادان دیگر نبودند.
ایشان با توجه به اینکه مدت زیادی در بخش 
اسناد کتابخانه ملی حضور داشت و با توجه به 
اینکه مسیر خانه خود از شمیران تا کتابخانه 
ملی در خیابان سی تیر را هر روز با پای پیاده 
طی کرده بودند، اطلاعات میدانی و اسنادی 
دقیقی از تهران داشــتند و اشراف به اسناد و 
منابع تهران و همچنین حضور و درک بسیاری 
از فضاهای شهری تهران، سبب شده بود تا در 
حوزه تهران شناسی به عنوان مرجعی کامل و 

بی نقص شناخته شوند.
امروز اگرچه اســتاد انوار در کنار ما نیســت، 
اما ســخنرانی ها، صحبت ها و آثار ایشان که 
به تهران زیبای ما هویتی مضاعف بخشــیده، 
سبب شده تا تهران، شهری دوست داشتنی تر 
و پرخاطره برای ما اهالی تهران باشــد. یاد و 

نامش گرامی.

مردی که فیلسوف زمان خود بودمردی که فیلسوف زمان خود بود
جمشيد کيان فر، نویسنده و پژوهشگر، اســتاد عبدالله انوار را تهران شناس 
بزرگ معرفی می کند: »نقشه نجم الدوله را کنار تهران امروز می گذاشت و تطبيق 
می داد. تمام کوچه پس کوچه ها و بناها را می شناخت. یکی از مقاله های جالب او 
مربوط به ضلع جنوبی خيابان فردوسی به سمت غرب است. بانک مرکزی و بانک 
ملی را درنظر بگيرید تا به توپخانه برســيد و بعد به خيابان قوام السلطنه. این 
محدوده را از زمان قاجار تا امروز بررسی دقيق کرده بود. تبحر او در همه علوم 

توانمندی عجيبی به او داده بود. انوار را باید فيلسوف زمان خودش دانست. او 
ليسانس حقوق داشت و ليسانس ریاضی هم گرفته بود. او منطق ریاضی را با تکيه  
بر منطق و فلسفه خوب بيان می کرد. در عين  حال که نسخه شناس متبحری بود، 
مصحح متون بسيار برجسته ای نيز بود. به ظاهرمردی عبوس و اخمو بود، اما قلبی 
رئوف داشت. در ایام جنگ جزو معدود افرادی بود که دلواپس کتابخانه ملی و 

نسخه های خطی و چاپ سنگی آنجا بودند.«

تهران  را  با  تهران  را  با  66  مقاله  انوار  بشناسید  مقاله  انوار  بشناسید
اگر می خواهيد تهران قدیم را بشناســيد، 6مقاله  استاد عبدالله انوار را 

بخوانيد. 
کيان فر می گوید: »استاد 6مقاله درباره تهران نوشته اند، توصيه می کنم این 
مقاله ها را بخوانيد تا تهران قدیم و تهران جدیدی را که بر منطقه تهران قدیم 
بنيان شده بهتر و بيشتر بشناسيد. او جای جای تهران را می شناخت و حتی 
می دانست افراد سرشناس کجا سکونت دارند و خانه شان کجاست. یک بار 

نشانی خانه ميرزااحمدخان علاءالدوله را از او پرسيدم. گفت ساعت یک 
اینجا باش تا با هم برویم و به شما نشان بدهم. نرسيده به بانک ملی، طرف 
شرق خيابان فردوسی، یک بنا بود. اســتاد دَر خانه را زد و دَر را باز کردند. 
گفت این خانه ميرزا احمدخان علاءالدوله است؛ کسی که تجّار تهران را به 
فلک بست. او جای این خانه ها و شخصيت های آن را به 

حافظه فوق العاده قوی اش سپرده بود.«

رکورددار کتابخوانی
به عقيده جمشيد کيان فر، نویسنده، پژوهشگر و نسخه پژوه، عبدالله انوار 
یکی از رکوردداران کتابخوانی در دنياست که عمر خود را صرف مطالعه در 
حوزه های تخصصی کرده بود. او می گوید:» ادعای من این است که کسی 

در دنيا به اندازه استاد انوار کتاب نخوانده و یا دست کم او از رکوردداران کتابخوانی در دنياست. انوار 
98سال زندگی کرد و حدود 9دهه از عمر خود را وقف مطالعه کرده بود. هر بار که کتاب های مورد 
علاقه او را برایش می  بردم در کمتر از یک هفته نه تنها تمام آن کتاب های قطور را مطالعه می کرد، بلکه 
حاشيه ها و یادداشت های ارزشمندی هم بر آن کتاب ها می نوشت. گستره مطالعاتی او آنقدر وسيع 
بود که حتی کتاب های گرامر پيشرفته انگليسی را هم در نهمين دهه از زندگی اش مطالعه می کرد.«  

نصرالله حدادی نيز درباره علاقه انوار به کتابخوانی می گوید: »او شيفته مطالعه بود. آنقدر که یک بار 
در توضيح ازدواج نکردن خود گفت چنان زندگی اش با کتاب احاطه شده که هرگز مجالی برای 

ازدواج پيدا نکرده است.«

 تلاش برای حفظ نسخ خطی  
حتی بعد از بازنشستگی

نسخ خطی با کوشش و پیگیری استاد عبدالله انوار در سازمان اسناد 
کتابخانه ملی ایران جمع آوری شــد. جمشــید کیان فر، نویسنده، 
پژوهشگر و نسخه پژوه، به دغدغه های استاد برای حفظ گنجینه های 
خطی اشاره می کند و می گوید: »مرحوم انوار در روزگاری که مسئول 
گنجینه نسخ خطی کتابخانه ملی بود، مدام تماس می گرفت و دغدغه 
فکری اش حفظ این نســخ تاریخی و قدیمی بود. در واقع انوار اصرار 
داشت در آن دوره تاریخی که کشور درگیر جنگ ایران و عراق بود، این 
گنجینه به مکان امنی منتقل شود. در نهایت این دغدغه فکری را به دفتر 
نخست وزیر و هیأت دولت منتقل کردیم 
و فضایی را در ســه راه ضرابخانه، چاپخانه 
بانک مرکــزی، برای ایــن کار اختصاص 
دادند. دقیقاً وقتی داشتیم چاپ سنگی ها 
را منتقل می کردیم، ضلع شمال کتابخانه 
ملی، مجتمعی به نام مجتمع متقین بود که 
یک موشک به آن اصابت کرد و تشعشعات 
آن موشک، در بسته زنجیرشده کتابخانه 
را از جا کند و تمام شیشــه های نگهداری 
مخزن نســخ خطی که خوشبختانه خالی 
شده بود، شکست. تازه من آن روز متوجه 
دغدغه مرحوم انوار شــدم. با وجود اینکه 
حدود 8سال از بازنشستگی اش می گذشت 
و مسئولیتی نداشــت، اما دغدغه او باعث 
شد تا این اسناد تاریخی از بین نرود و برای 

همیشه باقی بماند.«

آموزش خواندن و تلفظ  متون تاریخی
یکی از دغدغه های مهم اســتاد انــوار، تجدید چــاپ کتاب »تاریخ 
جهان گشــای نادری« توســط انجمن مفاخر بود. نصرالله حدادی، 
تهران شناس، می گوید: »کتاب جهان گشای نادری را استاد تصحیح 
کرد و قرار بود دوباره چاپ شــود. در یکی از روزهای ســال6۰با من 
تماس گرفت و خواســت به منزلش بــروم. او در ایــن دیدار گفت 
حاج ســیدجوادی، رئیس انجمن مفاخر، قصد دارد این کتاب جدید 
را چاپ کند، شــما نگاهی به آن بینداز! گفتم نسخه خاصی دارید؟ 
گفت بله، یک نسخه دارم. من واقعا خرسند بودم که می توانستم یک دوره تاریخ را با او بخوانم و در 
خواندن، غلط هایم را بگیرد، تلفظ هایم را اصلاح کند، چــون این برای من خیلی مهم بود. ما قرار 
گذاشتیم یک روز در میان به منزل ایشان بروم. حدود یک ماه این کار طول کشید. من می خواندم 
و او با متن خطی تطبیق می داد. درباره شخصیت ها می گفت و این نعمتی بود که نصیب من شد تا 

بتوانم تلفظ دقیق متون تاریخی را فرابگیرم.«

از شاگردی در محضر پدر تا استادان بنام 
انوار در خانواده ای به دنیا آمد که در بخش مهمــی از تاریخ ایران اثر گذار بودند. 

مرحوم »سید یعقوب انوار شیرازی« از مبارزان دوران مشروطه بود که با بسیاری 
از رجال سیاسی کشور ارتباط داشــت. غلامرضا امیرخانی با اشاره به این پیشینه 

خانوادگی به تلمذ این دانشــمند فرهیخته در محضر پدر و سایر استادان اشاره 
می کند: » نخستین استاد مرحوم انوار پدرش بود. تمام ۱4تا ۱5سطح دروس 

مقدماتی حوزه را خوانده بود. پدر از همان ابتدا به پسرش توصیه کرده 
بود که از محضر درس اســتادان مختلف شهر تهران بهره مند 

شود. مرحوم انوار 5سال در کنار مرحوم شهید مطهری 
درس عربی آموخت و نیز ریاضیات و هندسه را از 

مهندس بهجت یاد گرفت. در دانشگاه تهران 
رشــته های تحصیلی حقوق و علوم سیاسی 
را دنبال کرد و ســال های ۱323و 24از این 

دانشــگاه مدرک فارغ التحصیلی اش را 
دریافت کرد.«

این کد را اسکن 
کنيد و نشست 
بزرگداشت 
استاد انوار را 
ببينيد



روایـت 

تــهـران

 منافع یکجانشینی
 در شهر

قبل از دهه ۱34۰، عمر سکونت ـ به معنای اصیل 
کلمه که با آرام و قرار گرفتن مترادف است ـ در 
یک مکان از شهر تهران، بسیار طولانی تر از پس از 
آن بود. یعنی خانواده ها چند نسل در یک محله 
و حتی در یک عرصه زندگــی می کردند. حال 
آنکه هرچه از دهه ۱34۰ می گذرد، عمر سکونت 
هم کوتاه تر می شود؛ تا جایی که امروزه متوسط 
 دوره اقامــت در یک واحد مســکونی به حدود 
5 سال رسیده است.طبق برآوردهای وزارت راه 
و شهرسازی در سال ۱3۹5 سالانه 8۰۰ هزار نفر 
تهران را ترک می کنند و همزمان 8۰۰ هزار نفر 
به جمعیت تهران افزوده می شــود. ضمن آنکه 
سالانه یک میلیون و 6۰۰ هزار نفر نیز خانه خود 
را تغییر داده و جا به جا می شــوند. با این حساب 
در مجموع 3 میلیون و 2۰۰ هزار نفر از جمعیت 
حدود هشت و نیم میلیون نفری تهران، یعنی 42 
درصد به شهر نقل مکان می کنند. اما کوتاه شدن 
عمر سکونت چه عوارضی دارد؟ یکی از مهم ترین 
پیامدها آن است که عمر ساختمان ها هم کوتاه 
می شــود. قبل از دهه ۱34۰، اعیان یک عرصه 
به خودی خود ارزشــی نداشــت و ساختمان ها 
برای عمری طولانی تر از عمر ساکنان و به منظور 
سکونت چند نسل بنا می شد. درحالی که امروزه 
عمر ابنیه حتی از طــول عمر یک فرد هم کمتر 

است.
پدیده خانه به دوشی هزینه سنگینی به شهر وارد 
می سازد. پس طبیعی اســت که جامعه تحمل 
تداوم آن را نداشته و شروع به ترمیم این رنج کند. 
چنان که در تهران امروز معــدود نقاطی در این 
زمینه پیشتازند که یکی از آنها را می توان اکباتان 
یا شــهرک غرب دانســت. در آن شهرک تعداد 
بنگاه های معاملات املاک معدود است زیرا اغلب 
واحدها میان اهالی معامله می شود و خانواده ها 
علاقه دارند که فرزندانشــان نیز پس از تشکیل 

خانواده در همان محدوده سکونت گزینند.
امروز می توان از اهل اکباتان به مثابه یک جامعه 
شــهری که در یک کلان محله ساکنند، سخن 
گفت؛ گویی هر بلوک یک محلــه و هر ورودی 
یک برزن و هر طبقه یک کوی شــده است که 
در آن تعدادی خانواده آشنا با مناسباتی معاصر 
اما مشابه با کوی و برزن های سابق می نشینند. 
به دلیل اســتحکام و قدمت بناهای این شهرک، 
به طور خودکار عمر ساختمان ها از عمر ساکنان 
بیشتر شده و به همین دلیل پدیده خانه به دوشی 

در اکباتان مهار شد.

سيدمحمد بهشتی
پژوهشگر و معمار

وقتی هنوز خبری از دوربین عکاسی نبود،نقاشان شمایل تهران قدیم را ثبت می کردند

 سایه روشن طهران  سایه روشن طهران 
روی بوم های رنگیروی بوم های رنگی

روایتگر معماری های فاخرروایتگر معماری های فاخر

نقاش عمارت های با شکوهنقاش عمارت های با شکوه

پيش از ورود دوربين عکاسی، این نقاشان بودند که سهم بسزایی 
در ثبت تصاویر تهران قدیم داشتند. آنها روی بوم نقاشی معماری، 
نحوه پوشش مردم، کسب وکارهای رایج و حتی آداب و رسوم ساکنان 
تهران قدیم را ثبت کردند. در ادامه، به تنی چند از نقاشان برجسته 
ایرانی و خارجی که در آثار خود تهران قدیم را پيش از ورود دوربين 

عکاسی روایت کردند به همراه یک اثرشان اشاره کرده ایم.

اثــر: برخی از بناها و اماکن تاریخی در دوران محمدشــاه قاجار، از سوی 2 نقاش و معمار 
برجسته فرانسوی روی بوم نقاشی ثبت شد. علاوه بر اوژن فلاندن، پاسکان کوست دیگر 
نقاش، معمار و شرق شناس فرانسوی نيز از سوی فرهنگستان هنرهای فرانسه به ایران اعزام 
شد. بيشتر شهرت کوست به دليل نقاشی هایی است که از معماری بناهای ایران و خاورميانه 

نام: محمودخان ملک الشعرا،     ملقب به محمود صبا
 1191تا 1272شمسی

اثر: نقاشی های ارزشمند محمودخان ملک الشعرا، شاعر و نقاش دوره ناصری، منبعی ارزشمند 
برای بررسی وضعيت کاخ ها و بناهای برجسته تهران در عهد قجر به شمار می رود. محمودخان 
ملک الشعرا معروف به محمود صبا، نقاشــی های آبرنگ و رنگ روغنی بسياری از بناهای 
تاریخی و خيابان های تهران از جمله کاخ گلستان، شمس العماره، خيابان باب همایون و سردر 
الماسيه » به عنوان یکی از نخستين خيابان های تهران که سنگفرش و آسفالت شد« و... را 
کشيده است. 27 اثر ارزشمند از این هنرمند قاجاری اکنون در کاخ گلستان نگهداری می شود 
و در معرض دید عموم قرار دارد. محمود صبا در یکی از این نقاشــی ها، عمارت عشرت آباد 

تهران را که به برادر دوقلوی شمس العماره شهرت دارد، همراه با 30خانه کوچک اطراف حوض که هر کدام خانه یکی از 
همسران ناصرالدین شاه بود، ثبت کرده است. او در تابلویی دیگر، نمایی متفاوت از کاخ گلستان را در سال 1244شمسی 

روی بوم آورده است. در این نقاشی، منظره  ارتفاعات پربرف شمال تهران از پشت بام کاخ گلستان دیده می شود.

نخستین عکس های رنگی تهراننخستین عکس های رنگی تهران
نام: لوئیجی مونتابونه

سال : 12۴۰ شمسی
لوئيجی مونتابونه در دوران ناصرالدین شاه قاجار نزدیک به 
4ســال در ایران زندگی کرد. مهم ترین عکس های تهران و 
پرتره هایی از مردم کوچه و بازار را باید در آثار او دید. آلبوم 
»خاطرات سفر به ایران« مجموعه ای بی نظير از عکس هایی 
است که این عکاس ایتاليایی ثبت کرده است. عکس هایی 

از تخت مرمر، سربازان گارد شاه در نياوران، تجریش و امامزاده صالح، کاخ سلطنتی 
و بســياری از دروازه ها و عمارت های قدیمی تهران را ثبت کرد. این عکاس ایتاليایی 
تعدادی از عکس های خود را با دســت رنگ کرده بود که در نوع خود ابتکار تازه ای 

به شمار می رفت.

زیبایی  حیرت انگیز حصار صفویزیبایی  حیرت انگیز حصار صفوی
نام: اوژن فلاندن     -          1223تا 13۰6شمسی

اثر:    اوژن فلاندن، نقاش، معمار و شرق شناس فرانسوی، نقاشی های ارزشمندی از تهران به تصویر 
کشيده است. فلاندن که سال 1219شمسی از سوی فرهنگستان هنرهای فرانسه برای نقاشی و ثبت 
اطلاعات آثار باستانی و تمدنی ایران به خاورميانه اعزام شد، به بسياری از شهرهای تاریخی کشور 
سفر کرد. او در دوران حکومت محمدشاه قاجار وارد تهران شد و از آنجا که پيش از سفر او به ایران 
هماهنگی های لازم برای بازدید او از آثار تاریخی انجام شده بود توانست نقاشی های ارزشمندی از 

نقاط مختلف ثبت کند. یکی از نقاشی های ارزشمند او از تهران در دورانی که خبری از دوربين عکاسی نبود، نقاشی حصار صفوی 
و دروازه شميران است. این حصار سال 933شمسی و در دوران شاه طهماسب صفوی با 114بارو و 4دروازه اطراف تهران کشيده 
شد تا این روستای کوچک را از گزند حملات مهاجمان در امان نگه دارد. فلاندن 2 نقاشی دیگر نيز از باروت خانه تهران و ميدان 

شاه یا همان ميدان سلطنتی یا ميدان ارگ کنونی کشيد.

نخستین عکس هوایی تهراننخستین عکس هوایی تهران
نام عکاس: میتل هولتسر

سال : 13۰3 شمسی
ميتل هولتسر در آستانه سرنگونی ســلطنت قاجاریه به ایران 
آمد. او از طرف شرکت هواپيمایی »یونکرس« مأموریت یافت تا 
خطوط هواپيمایی ایران را در دوره قاجار بررسی کند. هولتسر از 
تهران فيلم و عکس گرفت و از معروف ترین عکس هایی که از فراز 
تهران تهيه کرد، عکسی است که از ميدان مشق گرفته است. از 

عکس هایی که او از تهران گرفته است به عنوان نخستين عکس های هوایی تهران نام  برده 
می شود. در بخشی از کتاب خاطرات »سفر به ایران« که هولتسر آن را نوشته است آمده: »هر 
تازه واردی در برابر فرهنگ متنوع ایرانی شگفت زده می شود. فراوانی و تنوع این فرهنگ 

غنی هر مشاهده گری را مسحور خود می کند.«
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 خلأ های پژوهش 
درباره تهران

داریوش شهبازی
تهران شناس

توجه به تهران، این کهن پایتخت کشــور از 
چند جنبه اهمیت دارد. برای معرفی بیشتر 
تهران، بزرگداشــت پیشکسوتان که در قید 
حیات نیســتند، معرفی بناهای تاریخی و 
هویت محله ها و... از نکات حائز اهمیت است 
که باید با اجرای برنامه های مختلف فرهنگی 
و هنری به آن پرداخته  شــود. اما مهم ترین 
موارد تکیه و تمرکز بر پژوهش است و به نظر 
می رســد در این موضوع خلأهای بسیاری 
وجود دارد و آنطور که بایــد به پژوهش در 
همه ابعاد و به ویژه در حوزه تاریخ و جغرافیای 
تهران اهمیت داده نشده است.هدف اصلی 
از پژوهش توســط تهران شناسان این است 
که به شــناخت بیشتر از شــهر رسید. این 
شناخت موجب پیوند بیشتر ساکنان شهر با 
تهران خواهد شد. تهران شهری است با ابنیه 
تاریخی و حفاظت از ایــن بناهای تاریخی 
اهمیت دارد اما بسیاری از این بناهای تاریخی 
حتی برای ســاکنان تهران ناشناخته است. 
معرفی تاریــخ و فرهنگ تهــران، بی تردید 
سبب افزایش حس تعلق خاطر ساکنان به 
شهری خواهد شد که در آن زندگی می کنند. 
علاوه بر آن می توان همانند برخی شهرهای 
مهم تاریخی دنیا، بروشورهایی تهیه کرد و 
در اختیار مسافرانی قرار داد که از شهرهای 
مختلف ایران یا کشورهای دیگر وارد تهران 
می شوند. مسافران با خواندن این اطلاعات، 
شناختی از شهر تهران پیدا می کنند و این 
موضوع می تواند رونق گردشگری را به دنبال 

داشته باشد.
در کنــار همه زیبایی های تهــران، موضوع 
دیگری که نباید از آن غافل شد آسیب هایی 
اســت که در تهــران وجــود دارد و چهره 
پایتخت را مخدوش کرده است. آسیب های 
زیســت محیطی، پســماند، کودکان کار، 
آلودگی صوتی، هوا و ترافیک و... از معضلات 
این شهر است. بنابراین اگر ما درباره تهران 
صحبت می کنیم باید تهــران را با همه این 
مــوارد و به طور جامع نگاه کرد. متأســفانه 
در تهران مرکزی نداریم که همه این موارد 
را به صورت جامع بررســی کنــد و برای آن 
راهکار ارائه دهد. در شهری به این بزرگی با 
جمعیتی حدود ۱۰میلیون که رو به افزایش 
اســت، حتما باید مدیریت جامعی تشکیل 
شــود که به صورت متمرکز بــرای ارتقای 
کیفیت زندگی برنامه ریزی کند. و البته این 
برنامه ریزی و پژوهش نباید به صورت مقطعی 
و برای دوره ای کوتاه باشد. ضرورت دارد در 
تهران گروهی از مشــاوران، پژوهشــگران، 
فعالان حوزه اجتماعی و کارشناسان شهری 
تشکیل شــود که این مشــکلات را بررسی 
و ریشــه یابی کنند. بدیهی است طراحی و 
برنامه ریزی در جهت حل مشکلات در کنار 
اجــرای برنامه های فرهنگی بــرای معرفی 
تهران، می تواند در ارتقای فرهنگ و شــهر 

تهران مؤثر باشد.

  پاسکال کوست  
   سال: 12۰1تا 1296شمسی  

کشيده است. در ميان نقاشی های کوست، نقاشی او از برخی بناهای ازبين رفته تهران، اهميت بسيار زیادی دارد. نقاشی قصر 
قاجار که روایتگر معماری بناهای تاریخی در دوران محمدشاه قاجار است، یادگاری مصور از این بنا به شمار می رود. کوست 
در سفری که به ری داشت، نمایی از برج تاریخی طغرل، بزرگ ترین ساعت آفتابی جهان را که قدمتش به دوران سلجوقيان 

می رسد نيز به تصویر کشيده است. این تصویر وضعيت برج 900ساله طغرل را حدود 180سال پيش نشان می دهد.

شمیران در  یک قاب تاریخیشمیران در  یک قاب تاریخیاز تالار آینه  تا حوضخانه گلستاناز تالار آینه  تا حوضخانه گلستان
نام: محمد غفاری، ملقب به کمال الملک

1226تا 1319شمسی
اثر: تابلوهای نقاشی کمال المک، نقاش شهير دوران 
قاجار، به عنوان یکی دیگر از منابع ارزشمند هنری 
روایتگر تهران قدیم است. در ميان تابلوهای متعدد 
کمال الملک، نقاشی »تالار آینه« کاخ گلستان یکی از 
معروف ترین آثاری است که وضعيت این کاخ تاریخی 

را 10سال پس از ساخت آن نشان می دهد. کمال المک برای خلق این اثر هنری 
و سایه روشن های اســتادانه آن حدود 7سال زمان گذاشت. تابلوی حوضخانه 
عمارت گلستان نيز دیگر نقاشــی معروف کمال الملک است که اکنون در کاخ 
گلستان نگهداری می شود. این هنرمند برجسته، علاوه بر ثبت پرتره هایی از 
رجال سياسی برجسته و معماری و بناهای تاریخی دوران قاجار، نقاشی دیگری 
دارد که وضعيت محله های امروزی شمال تهران را در دوران قاجار نشان می دهد. 
در این نقاشی ناتمام که در موزه ملک نگهداری می شود، قله های پربرف شمال 
تهران با منظره ای از یک خانه باغ وسيع در دل باغ ها و مزارع آبادی های شميران 

به تصویر کشيده شده و خبری از وضعيت کنونی محله های شمال شهر نيست.

نام: مهدی الحسینی مستوفی
اواخر دوران قاجار

اثر:   نه از خيابان وليعصر )عج( خبری است و نه از انبوه بزرگراه ها، خودروها، 
برج ها و آپارتمان های شمال تهران. این تابلوی نقاشی ارزشمند که در کاخ 
صاحبقرانيه نياوران نگهداری می شود، نمایی از محله های امروزی شمال 
شهر را ثبت کرده اســت؛ آن هم زمانی که تنها چند سالی از ورود دوربين 
عکاسی به ایران می گذشت و دسترسی به دوربين عکاسی و ثبت عکس از 
مناطق مختلف پایتخت کار ساده ای نبود. مهدی الحسينی مستوفی اما در 
این نقاشــی برگی از تاریخ آبادی های شميران را روایت کرده است. در این 
برهه تاریخی محله های کنونی شمال تهران، آبادی های خوش آب و هوایی 
هستند با مزارع وسيع گندم و جو و باغ های دل انگيز که تا دامنه ارتفاعات 
البرز امتداد دارند. این نقاشی، علاوه بر اینکه وضعيت آبادی های شميران را 
در سال 1270شمسی نشان می دهد، اشاره ای هم به شغل اغلب ساکنان این 

محدوده دارد که در آن دوران با کشاورزی و دامداری روزگار می گذراندند.

مدیر نخستین عکاسخانه تهرانمدیر نخستین عکاسخانه تهران
نام: آقا رضا عکاس باشی

سال : 12۴3 شمسی
آقا رضاخان اقبال السلطنه که بعدها به آقا رضا عکاس باشی 
معروف شد، نخســتين عکاس ایرانی حرفه ای و فعال دربار 
ناصرالدین شاه  بود که اجازه داشت از مکان های مذهبی عکس 
بگيرد. او را باید نخستين عکاس حرفه ای پرتره ایران ناميد. 
او به دستور ناصرالدین شاه نخســتين عکاسخانه را در کاخ 

گلستان تهران تأسيس کرد. این عکاسخانه تحت نظر او به امور فنی و هنری عکاسی در 
دوره قاجار اختصاص یافت. سبک عکاسی پرتره او رئاليستی مستند اجتماعی بود که 
حرفه ها و طبقات مختلف اجتماعی را نشان می داد. کارگران، باغداران، شخصيت های 
درباری، پهلوانان زورخانه و پرتره هایی از مردم کوچه و بازار در آثار او جایگاه ویژه دارد.

معروف ترین عکاس تهرانمعروف ترین عکاس تهران
نام: آنتوان سوروگین

سال ورود به ایران:  12۴9 شمسی
آنتوان سوروگين، عکاس ارمنی-گرجی مقيم ایران، طی 5 
دهه فعاليت حرفه ای در ایران به موضوعات متنوعی پرداخت 
و بيش از 7هزار نگاتيو شيشه ای ثبت کرد. تسلط او به زبان و 
فرهنگ ایرانی و تبحرش در فن عکاسی به او موقعيتی متمایز 
از سایر عکاسان همدوره اش بخشــيد. عکس هایی که او از 

فرهنگ مردم کوچه و بازار تهران ثبت کرده بســيار دیدنی است. مشاغل و حرفه ها، 
زنان، آداب ورســوم، پرتره، اماکن تاریخی و مردم از مهم ترین موضوعات عکس های 
سوروگين است. بسياری از وقایع دوران مشروطه در تهران و حتی لحظه به دار آویختن 

ميرزارضای کرمانی در ميدان مشق تهران را او ثبت کرد.

نام: اوژن فلاندن     -          1223تا 13۰6شمسی
اثر:    اوژن فلاندن، نقاش، معمار و شرق شناس فرانسوی، نقاشی های ارزشمندی از تهران به تصویر 
کشيده است. فلاندن که سال 1219شمسی از سوی فرهنگستان هنرهای فرانسه برای نقاشی و ثبت 
اطلاعات آثار باستانی و تمدنی ایران به خاورميانه اعزام شد، به بسياری از شهرهای تاریخی کشور 
سفر کرد. او در دوران حکومت محمدشاه قاجار وارد تهران شد و از آنجا که پيش از سفر او به ایران 
هماهنگی های لازم برای بازدید او از آثار تاریخی انجام شده بود توانست نقاشی های ارزشمندی از 

نقاط مختلف ثبت کند. یکی از نقاشی های ارزشمند او از تهران در دورانی که خبری از دوربين عکاسی نبود، نقاشی حصار صفوی 
و دروازه شميران است. این حصار سال 933شمسی و در دوران شاه طهماسب صفوی با 114بارو و 4دروازه اطراف تهران کشيده 
شد تا این روستای کوچک را از گزند حملات مهاجمان در امان نگه دارد. فلاندن 2 نقاشی دیگر نيز از باروت خانه تهران و ميدان 

شاه یا همان ميدان سلطنتی یا ميدان ارگ کنونی کشيد.

قصر قاجار؛ محل تلاقی جاده قدیم شميران و عباس آباد



روایـت 

تــهـران
  معرفی: کمتر محققی را می توان سراغ داشت که مثل 
محسن معتمدی، تاریخ تهران را محله به محله واکاوی 
کرده باشد. معتمدی که ســال ها در دانشگاه تهران 
تدریس کرده بود با تأليف کتاب »جغرافيای تاریخی تهران« گام مهمی برای معرفی 
محله های قدیمی پایتخت برداشت. کتاب جغرافيای تاریخی تهران نزد محققان، 
پژوهشگران و عموم مردم کمتر دیده شده، اما این کتاب تنها مرجعی است که تاریخ 
محدوده فعلی تهران را موشکافانه بررسی کرده است. بخشی از کتاب معتمدی به 

بررسی آثار تمدنی پایتخت اختصاص دارد و از این منظر اهميت فراوانی دارد. 

  کار ویژه: محسن معتمدی بعد از تحقيقات فراوان به اطلاعات 
دقيقی از تاریخچه محله های قدیمی تهران دســت پيدا کرد. او 
سال ها درباره چگونگی پيدایش محله های مختلف تهران، از شمال 
تا جنوب پایتخت تحقيق کرد و مقاله هایی خواندنی در این خصوص 
نوشته است. یکی از کامل ترین اطلاعاتی که درباره محله شميران نوشته شده توسط 
محسن معتمدی جمع آوری شــده و این محقق و تهران شناس قدیمی درباره محله 
نازی آباد هم مقاله های فراوانی نوشته است. معتمدی این ادعا را مطرح کرده که نازی آباد 
ابتدا 20سکنه داشته و با گذشت زمان به یکی از بزرگ ترین محله های تهران تبدیل شد.

تهران؛ خانه امید

تاریخ ملک شانه از حضور انسان ایرانی برمی گیرد 
و دست در زلف پریشــان خویش می افکند تا در 
قاب مواریث مادی و معنوی آیندگان، بر سر سفره 
تماشــای اهل نظر جایی داشــته باشد. معنویت 
نشسته در جان خشت ها و گچبری ها و اسلیمی ها، 
امان از آبی فیروزه ای کاشی ها برید تا محراب چشم 
دســت معمار، از آن بالابالاها بر زمین مأوا گزیند. 
هرچه آسمان بینش فراتر، جاودانگی اثر در پرداخت 
آن معنویت بیشتر. ایران اسلامی در پیوند با الهام 
معمار و خواهش پادشاه در دوره های مختلف حیات 
خویش دچار دگرگونی های پیاپی در سبک و هنر 
بوده است. از ابتدا تا اکنون این معرفت دست معمار 
بوده و خواهد بود که صورت معنی را بر تارک تاریخ 

این ملک ترسیم کرده است.
 در ایــن میان تهــران به عنوان پایتخــت دیرباز 
ایــن کهن بوم آشــنا، از شــکوه حضــور جرگه  
معرفت اندیشــان هنر خالی نبوده و در جای جای 
خویش برای دلشدگان تاریخ در مصاف گردشگری 
کهن و جدید، حرفی برای گفتن و چشــمی برای 

تماشا جا گذاشته است.
 از آل بویه تا سلجوقی، از صفوی تا به امروز ما شاهد 
پویش رنگ هــا و فرم ها با آب، آجــر و گل در بوم 

خاطرات معماران این کهن دیاریم.
 حفاظت از تهران بر ما واجب است که هم از آنچه در 
ریشه و تنه این درخت برجای مانده با جان شیرین 
محافظت کنیم و برای تروتازه شدن پی درپی آن 

به دنبال دستاوردهای جدید باشیم.
این به منزله اهمیت بخشیدن به سرمایه های مادی 
و معنوی شهری است که از پس توفان های مکرر 
سیاسی اجتماعی اقتصادی سالیان گذشته، هنوز 
در آغوش کمالش، برای ما آینه ای به وسعت دل ها 
وانهاده است؛ آینه ای که در بازتاب نور معرفت، مبنا 
و الگوی شــناخت معرفت های سترگ بشری در 
اتصال به منبع نورالانوار الهی اســت. آنجا که هنر 

می کوشد تا آینه گردان آن باشد.
جلوه گاه رخ او دیده من تنها نیست

 ماه و خورشید هم  این آینه می گردانند
بر این اساس پاسداشت نام ها و روزها را باید بازگشت 
به هویت دانست. »هویت« به مفهوم آنچه ما را ما 
می کند. ازاین رو، مهندسی برنامه های فرهنگی در 
چارچوب نام تهران، باید بتواند بر داشته های این 
ابرشهر، در توصیف حکمت ملی و فرهنگ برخاسته 
از آن اشاره کند. گردشگری شهری با عنوان تاریخ، 
درک بناها و مواریث به جــای مانده، در حقیقت، 
بازتعریف هویت انسان ایرانی در سرمشق های بزرگ 
اربابان معرفت گذشــته و حال ایران بزرگ است. 

به حق باید تهران را خانه امید دانست.

محمود منيعی
تهران پژوه

اگر تلاش های بی وقفه و تحقيقات مفصل پژوهشگران و تهران شناس ها نبود، امروز تصویر روشنی از روزگار گذشته تهران قدیم پيش رویمان قرار نداشت 
و نسل جدید، تهران را با مختصات شهری شلوغ و پرازدحام می شناخت. کار تهران شناس های قدیمی و معاصر از این منظر باارزش است و به همين دليل 

نباید آنها را به عنوان ناجيان تاریخ تهران از یاد ببریم.

معرفی 10تهران شناسی که تاریخ پایتخت را روایت کرده اند

نگهبانان دروازه های پایتخت نگهبانان دروازه های پایتخت 

 محسن معتمدی      
سال: دوره معاصر  

 سعید نفیسی
سال: 127۴تا 13۴5

  معرفی: همه ما ســعید نفیسی 
را به واسطه تصحیح مجموعه 
چندجلدی »تاریخ بیهقی« و 
با آثار مهمی که درباره تاریخ، 
هنر و ادبیات ایران زمین نوشته 

می شناسیم، اما او کتابی دارد به نام 
»تهران قدیم«. او برای تألیف این کتاب چنان تحقیق 
و پژوهش کرد که حالا از او به عنوان تهران شناس یاد 
می کنند. نفیســی در این کتاب، شرح مفصلی درباره 
تاریخ ۱2۰۰ساله تهران ارائه داده و به طور کامل آثار 
باستانی پایتخت را معرفی کرده است. خیلی ها معتقدند 
»تهران قدیم« کامل ترین و مصورترین کتابی است که 

تاکنون درباره تاریخ تهران منتشر شده است. 
  کار ویژه: نفیســی مجموعه مقالاتــی درباره 
ری باســتان نوشــته و این ادعا را مطرح کرده که 
از گذشــته های دور، تهــران یکی از روســتاهای 
خوش آب وهوای شــهر باســتانی ری بوده است. 
نخستین ذکر نام این روســتا به سده سوم هجری 
برمی  گردد و پس از آن نــام طهران به طور مکرر در 
کتب جغرافیایی آمده اســت. 
نفیسی در شــرح ویرانی ری 
نوشته: »شــهر ری با حملات 
مغولان ویران شــد و سپس 2 
زلزله وحشتناک، کاملًا شکوه 
این منطقه را کــه عروس بلاد 
اسلامی نام داشت، از بین برد.«

 سیدمحمدتقی مصطفوی
سال: 12۸۴ تا 1359
  معرفی: کنکاش درباره روزگار قدیم 

پایتخت یکی از دلمشــغولی های 
اصلی ســیدمحمدتقی مصطفوی 
بوده و کتاب »آثار تاریخی طهران« 
حاصل پژوهش هــای طولانی این 

محقق درباره پیشــینه تهران و اماکن 
تاریخی اش به شمار می رود. این کتاب یکی از منابع اصلی 
تهران شناسان برای معرفی بناهای تاریخی تهران و قدمت 
آنها به حساب می آید. مصطفوی در دوره پهلوی دوم رئیس 
اداره کل باستان شناسی بود اما باز هم از تحقیق و پژوهش 
دست نکشید و نیم قرن در حوزه باستان شناسی و معرفی 

بناهای تاریخی طهران فعالیت کرد.
  کار ویژه: بخشی از فعالیت های پژوهشی مصطفوی 
به کشــف و معرفی چنارهای تاریخــی تهران مربوط 
می شــود. او از چنارهای قدیمی پایتخــت به عنوان 
»درختان مقدس« نام بــرده و این نظریــه را مطرح 
کرده کــه در روزگار قدیم تهران، مردم از سایه ســار 
درختان به عنــوان جایی برای دعا و نیایش اســتفاده 
می کردند. مصطفــوی، به عنوان مثــال، از هفت چنار 
منطقه بریانک نام برده که مردم 
بر دیوار گلی مجــاور درخت، 
طاقچه کوچکی کنده  بودند تا 
در آن شمعی روشن کنند و به 

نیایش بپردازند.

 حسین کریمان
سال: 1292 تا 1372
  معرفی: محققان و تهران شناســان 

معاصر از حســین کریمان به عنوان 
پژوهشــگر خســتگی ناپذیری که 
پژوهش های تهران شناسی را علمی 
کرد، نام می برند. حســین کریمان 

 علوم دینی را نزد علمای حوزه ازجمله 
آیت الله بروجردی، آیت الله کوه کمره ای و آیت الله خوانساری 
 فراگرفته بــود و دکتری زبان و ادبیات فارســی داشــت. 
مرحوم کریمان همزمان در حوزه تاریخ و جغرافیا پژوهش 
می کرد و کتــاب می نوشــت. کتاب هــای دوجلدی »ری 
باســتان«، »قصران«، »تهران در گذشــته و حال«، »آثار 
بازمانده از ری« و »جغرافیای دره رودبار« ازجمله کتاب های 
مرجعی است که از منابع اصلی تهران پژوهی به شمار می  آیند. 
  کار ویژه: حسین کریمان در کتاب »آثار بازمانده از ری 
قدیم« ادعای دفن زکریــای رازی در ری را مطرح کرده 
است. او با اشاره به اسناد و نوشته های تاریخی یادآور شده 
که باید مدفن بسیاری از بزرگان ری مثل هشام بن عبدالله 
و محمدبن زکریای رازی را در آن محدوده جست وجو کرد. 
طبق نوشته های حسین کریمان، زکریای رازی احتمالاً 
در منطقه فیروزآباد شهرری و در 
امامزاده شعیب کنونی دفن شده 
است. ادعایی که کریمان در کتاب 
»آثار بازمانده از ری قدیم« مطرح 
کرد موجب تحقیقات فراوان برای 
یافتن قبر زکریــای رازی در ری 

شده بود.
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اهمیت تعلق خاطر
سيداحمد محيط طباطبایی

مدیر شورای بين المللی موزه ها )ایکوم(

   معرفی: یکی از محققانی که تصویر درستی از تهران قدیم 
ارائه داده محمدحسن سمسار است. او که در هنرشناسی 
و بررســی تاریخ هنر در ایران و تهران تخصص داشت 
مجموعه مقالات بســياری درباره چگونگی پيدایش هنر، به ویژه هنر معماری، در تهران 
 نوشته که بسياری از آنها در دایره المعارف بزرگ اسلامی و مجله های هنر و مردم و بررسی های 
تاریخی چاپ و منتشر شده است. محمدحسن سمسار سال ها در حوزه های سندشناسی، 
نسخه شناسی هم فعاليت کرد و بسياری از نسخ خطی احياشده که این روزها در سازمان 

اسناد و کتابخانه ملی ایران نگهداری می شود حاصل کوشش های او در این زمينه است.

   کار ویژه: محمدحسن سمســار یکی از معدود محققان و 
تهران شناس هایی به شمار می رود که سال ها درباره ساخت 
کاخ گلستان و معماری این بنای تاریخی تحقيق کرده و مقالاتی 
تحت عنوان »تهران در تصویر« و »کاخ گلستان« نوشته که 
محتوای همه آنها اطلاعات کميابی است که درباره کاخ گلستان منتشر شده. او در 
کتاب »سيمای تهران در سده13هجری« گزارشی درباره چگونگی توسعه تهران، از 
سال 1284 تا پایان عصر قاجار را به تصویر کشيده است. سمسار تنها تهران شناسی 

به شمار می رود که تاریخ مصور تهران را منتشر کرد.

انتخاب یک روز به نام یک شــهر با درنظر 
گرفتن مسائل تاریخی، فرهنگی، اجتماعی 
و اقتصادی نشان دهنده تعلق خاطر ساکنان 
آن شهر اســت. دلیل این انتخاب می تواند 
مانند شــهر اصفهــان، به پیدایش شــهر 
برگردد یا مانند بوشــهر به تأســیس یک 
مدرسه مربوط باشــد. گاهی هم به تاریخ 
انتخاب شــدن به عنــوان پایتخت مرتبط 
اســت، مانند روز تهران. تهــران در مقام 
پایتخت، یک شــهر ملی به شمار می آید و 

هویتی ملی را به خود اختصاص می دهد. 
تعلق خاطر یک شهر متعلق به همه مردمی 
است که در آن شهر زندگی می کنند یا به 
آن قدم می گذارند. ساکنان تهران از شهرها 
و قومیت های مختلف تشکیل شده اند که 
 به دلیل سال ها سکونت در این شهر، امروزه 

»تهرانی« به شمار می آیند.
به این ترتیب، ما در تهران با موضوع ارزش 
ملی و هویت محلی روبه رو هستیم. هویت 
محلی متعلــق به دوران قبــل از پایتخت 
شدن تهران اســت و ارزش ملی مربوط به 
بعد از دوران پایتختی تهران اســت. در هر 
دو صورت، شهر زمانی می تواند حال خوب 
و مســاعدی پیدا کند کــه مردمش به آن 
تعلق خاطر داشــته باشــند و براساس آن 
تعلق خاطر برای شهرشــان فعالیت و کار 
کنند و شــهر را جزوی از زندگی و هویت 

خودشان بدانند.
باید به تهران از نگاه ملی و محلی در قالب 
برنامه های مختلف به تاریخ شهر بپردازیم. 
به ویژه در مدارس و در قالب درس انشــا با 
موضوعات مرتبط با تهــران، ارائه کارهای 
عملی و نمایشــگاهی و اجرای برنامه های 
متنوع و متناسب در محله ها موجب می شود 
تا ســاکنان یک شــهر و به ویژه کودکان و 
نوجوانان، محــل زندگی خود را بیشــتر 
بشناسند و بدانند چرا این محله به این نام 

خوانده می شود.
ســاکنان تهــران از شــهرهای مختلفی 
تشــکیل شــده اند. ارامنــه، یزدی هــا، 
کاشــانی ها، تبریزی ها و... همه و همه در 
شکل گیری تهران نقش داشته اند و نه فقط 
در هفته تهران که در روزهــا و زمان های 
متناوب می توانیم بــه تأثیر گذاری آنها در 
شکل گیری و توسعه این شــهر بپردازیم. 
یکی از شــیوه های عملی برای شــناخت 
هویت یک شــهر، ایجاد موزه های شهری 
است و این مهم برعهده شهرداری هاست تا 
موزه هایی متناسب با موضوع شهر را ایجاد  
کنند یا توسعه ببخشند. ایجاد موزه هایی در 
هرمحله و منطقه با هدف معرفی مشاهیر 
همان محله و منطقه، حفظ بناهای تاریخی 
شــخصیت های مهــم، معرفی کاســبان 
خوش نام، ارائه تاریخچه شکل گیری محله، 
انتخاب نام محلــه و... می تواند تعلق خاطر 

ساکنان به یک محله را بیشتر کند.

 محمدحسن سمسار      
سال: دوره معاصر  

 منوچهر ستوده
سال: 1292تا 1395

   معرفی: از منوچهر ستوده می توان 
به عنــوان یکــی از محققانــی که 
تحقیقات کاملی درباره گویش های 
مختلف ایــران، به خصوص تهران، 

انجام داده نــام بــرد. از او بیش از 
6۰جلد کتاب و 3۰۰مقالــه به یادگار 

مانده و بخشی از آثار او که فرهنگ گویشی ایران و پایتخت 
است مخاطبان بیشتری داشته است. او مقالات بسیاری 
دربــاره تاریخ و فرهنگ عامه اهالی شــمیران نوشــته و 
گویش های ساکنان این منطقه را مورد بررسی قرار داده 
است. نقل است که مرحوم ستوده بعد از پایان کوهنوردی 
در تهران به روستاهای شمیران می رفته و درباره فرهنگ 

عامه اهالی این منطقه تهران تحقیق می کرده است.
  کار ویژه: بخشی از فعالیت های طولانی مدت منوچهر 
ســتوده به مصاحبت و گفت وگو با قدیمی های تهران 
مربوط می شــود. او در گفت وگو با ســاکنان قدیمی و 
بااصالت محله هــای قدیمی تهران 
به اطلاعات دقیقــی از فرهنگ عامه 
تهران نشین های قدیم دست پیدا کرد 
و همه این اطلاعــات را در مجموعه 
مقالاتی منتشــر کرده که برخی از 
آنها در مجله های دوره پهلوی اول به 

چاپ رسیده است.

 شهریار عدل
سال: 1322تا 139۴

   معرفی: شهریار عدل، دانش آموخته مدرسه عالی علوم تاریخی در 
سوربن فرانسه بود و بعد از پایان تحصیلاتش قدم های مهمی برای ثبت 

آثار باســتانی ایران و بناهای تاریخی تهران در فهرست میراث فرهنگی 
و یونسکو برداشــت. او همزمان در حوزه تألیف هم فعالیت می کرد و کتاب »تهران؛ پایتخت 
دویست ساله« را نوشت که شامل مجموعه مقالاتی درباره آثار تاریخی تهران است. تنها اثر او برای 
افرادی که درباره تاریخ 2۰۰سال گذشته تهران تحقیق می کنند مرجع مهمی به شمار می رود. 
   کار ویژه: تلاش شــهریار عــدل برای یافتــن و مرمت و معرفی 
فیلم های زمان مظفرالدین شاه قاجار یکی از درخشان ترین کارهای 
او به شمار می رود. او ده ها فیلم را که در دوره قاجار، به خصوص دوره 
مظفرالدین شاه، برای نخستین بار در ایران تولید شده بود جمع آوری 
کرد و مورد مرمت قرار داد. اقدام عدل به حدی مهم است که علیرضا 
تابش، مدیرعامل سابق بنیاد سینمایی فارابی، احیای فیلم های دوره 

قاجار را پرتو افکندن در تاریخ سینمای ایران دانست.

  ناصر تکمیل همایون
سال: 1335تا 1۴۰1

   معرفی: یکی از تهران شناس هایی که کتاب های متعددی 
درباره تهران نوشته و در این زمینه بسیار پرکار بوده دکتر ناصر 

تکمیل همایون اســت. او در حوزه تاریخ و جامعه شناسی استاد 
دانشگاه تهران بود و تهران را از این دو منظر مورد بررسی قرار داد. کتاب » تاریخ اجتماعی 
و فرهنگی تهران« یکی از آثار ماندگار تکمیل همایون است که یک منبع قابل اعتنا برای 

محققانی که  درباره آداب و سنت های تهران قدیم پژوهش می کنند به شمار می رود. 
   کار ویژه: بررسی دوره های تاریخی تهران از وقتی که تهران قریه ای 
گمنام بود تا وقتی به شهری مهم در ایران بدل شد یکی از کارهای 
ماندگار ناصر تکمیل همایون به حساب می آید. او در تحقیقاتش به این 
نکته تأکید می کند که تهران روستایی گمنام بوده، اما بعد از ساختن 
برج و بارو، نام »  بلدیه« را به خود گرفت و عاقبت جایی برای استقرار 
حاکمان شد. تکمیل همایون این نظریه را مطرح کرد که تهران از عصر 

ناصری دوره تازه ای را شروع کرد و به سرعت گسترش یافت.

 جعفر شهری
سال: 1293تا 137۸

  معرفــی: جعفــر شــهری را 
می تــوان به عنــوان مهم ترین و 
سرشــناس ترین تهران شــناس 

معاصر معرفی کرد.
او مؤلــف مجموعــه پنج جلــدی 

»طهران قدیم« و مجموعه شش جلدی 
»تاریخ اجتماعی تهران در قرن سیزدهم« است که برای 
محققان و پژوهشگرانی که در حوزه تهران شناسی فعالیت 
می کنند یک مرجع قابل اعتناســت. جعفر شهری در این 
دو کتاب، حــال و هوای تهران قدیم را بــا جزئیات دقیق 
توصیف کرده و محققان، آثــار او را دریچه ای رو به تاریخ 

تهران می دانند.
  کار ویژه: جعفر شــهری متولد محلــه عودلاجان بود و 
سال ها بین مردم کوچه و بازار تهران زندگی کرد و بیش از 
همه محققان و تهران شناسان معاصر درباره آداب و سنت ها 
و به طور کلی فرهنگ عامه تهران نشین های قدیم نوشته 
است. ویژگی منحصربه فرد آثار جعفر 
شهری این است که همه آنها براساس 
واقعیت مستند نوشته شده و خدشه ای 
به صحت مطالب وارد نیست. او سال ها 
برای ثبــت عادت ها، آداب و ســنت و 
اعمال مردم تهــران تلاش کرد و کار او 

از این منظر ماندگار و باارزش است.

 یحیی ذکاء 
سال: 13۰2تا 1379

  معرفــی: یحیــی ذکاء از 
نوجوانی علاقــه فراوانی به 
عکاسی داشت و دست آخر 
هــم دو جلد کتــاب مصور 
درباره تاریخ تهران منتشــر 

کرد. کتاب دوجلدی »آلبوم خانه 
سلطنتی« شــامل تصاویر کمیاب از کاخ گلستان 
است و جلدهای اول و دوم آن جزو کتاب های نایابی 
محسوب می شــود که تاکنون درباره تاریخ تهران 
 نوشته شده اســت. یحیی ذکاء قبل از نوشتن این 
کتاب، مجموعــه ای هم درباره تاریخ عکاســی در 

تهران  نوشته بود.
  کار ویــژه: یحیــی ذکاء وقتی برای نوشــتن کتاب 
»آلبوم خانه ســلطنتی« به کاخ گلســتان می رفت به 
آرشــیو عکس های عبدالله خان قاجار و برخی دیگر از 
عکاســان معروف دوره قاجار دسترســی پیدا کرد. این 
عکس تا آن موقع شناسایی نشــده بود و یحیی ذکاء با 
حوصله فراوان آنها را پشت نویســی کرد. گفته می شود 
8۰ درصد عکس هــای آلبوم 
خانه سلطنتی توسط مرحوم 
ذکاء شناسایی و پشت نویسی 
شــد و این عکس ها، به قول 

معروف، شناسنامه دار شدند.



پرجمعیت ترین محله  هاپرجمعیت ترین محله  ها
نام: جیمز موریه 

پیشه: جهانگرد انگلیسی
سال: 1227شمسی

زمانی که جيمز موریه، جهانگرد انگليسی به تهران سفر می کند فتحعلی شاه حاکم تهران است. او در سفرنامه اش به بيان مشخصات و معماری 
دروازه ها و محله های تهران می پردازد: »تهران6 دروازه با نام های شميران، شمال ارگ، قزوین، دولاب، محمدیه  و  ری دارد. همچنين چندین 
بازار و ميدان در مرکز شهر احداث شده که معروف ترین آنها ميدان حصيرباف ها، ميدان اسب فروش ها در حوالی سيداسماعيل و سبزه ميدان 
است که محل دادوستد مردم به شمار می رود. محله های مهم تهران هم محله  ارگ، چال ميدان، بازار، سنگلج و عودلاجان که پرجمعيت ترین 

محله بوده، هستند. هر محل چند چهارسوق و گذر داشت که برقراری نظم و امنيت آنها برعهده داروغه ها بود.«

نام: پیرآمده ژوبر فرانسوی
پیشه: سفرنامه نویس

سال: 119۰
پير آمده ژوبر، سفرنامه نویس فرانسوی، در سال 1190 در سفرنامه اش تهران را ساده توصيف می کند: »برج و باروی تهران به نظرم 
خيلی متوسط آمد. هيچ گونه ساختمانی که بتوان آن را با بناهای اصفهان مقایسه کرد در آن نبود. کاخ ها و باغ های شاه خيلی وسيع 
است اما خانه های بزرگان کشور هيچ گونه نمایی ندارد. ایرانيان بيشتر به درون خانه علاقه مندند و به آرایش بيرون آن توجه ندارند. 
ساختمان های قصر قاجار با زینت های باشکوهی آرایش یافته و در آنجا اسليمی هایی می بينم که در کمال ظرافت نقاشی کرده اند«.

بازار دیروزبازار دیروز
نام: بارون فیودورکوف

پیشه: جهانگرد روس
سال: 1213 شمسی

»بازارهای تهران مانند دالان های دراز سرپوشيده ای ساخته شده که از بالا نور می گيرند. داخل این دالان ها در هر دو سو 
دکان هایی در فرورفتگی ها قرار گرفته اند. تاجران و پيشــه وران در آن دکان ها نشسته به کار خود سرگرم اند. یکی نعل 
درست کرده، دیگری شمشير تيز می کند، یکی کفش می دوزد، دیگری از چوب نی قليان می تراشد، یکی نان پخت می کند 
و دیگری پلو می پزد. بازار در آن واحد هم کارگاه توليد است و هم محل خرید و فروش کالا. سرگرم کننده ترین بازارها بازاری 

است که در آن مواد خوراکی می پزند. شلوغی اصلی هم در آنجا مشاهده می شود.« 

درختان فرح بخش اطراف خیابان هادرختان فرح بخش اطراف خیابان ها  
نام: لیوت استوارت

پیشه: سفرنامه نویس انگلیسی
سال: 1229شمسی

موضوع جذاب در سفرنامه ليوت استوارت انگليسی، مقایسه خيابان ها و بازار تهران با تبریز و خوی است: »بازارهای تهران 
با بازارهای خوی ]که به نظر استوارت زیباترین بازارهای ایران است[ قابل مقایسه نيستند. در بعضی جاها پله هایی دیدم 
که به زیرزمين سرازیر می شد و به محوطه ای که در وسط آن حوضی کاشی و بادگير داشت، می رسيد. در خيابان های شهر، 

درختان فرح بخش یک اندازه و هم شکل در دو طرف صف کشيده اند.«

روایت نخستین زن گردشگرروایت نخستین زن گردشگر
نام: مادام کارلانسرا

پیشه: نخستین زن گردشگر خارجی
سال: 12۴6 شمسی

نخستين زن گردشگر خارجی مادام کارلانسرا، نویسنده و جهانگرد معروف ایتاليایی است که پس از 7 ماه اقامت در تهران 
سفرنامه ای با عنوان »آدم ها و آیين ها در ایران« در دوران ناصرالدین شاه می نویسد: »بازار، محل ملاقات و قرار های عمومی 
است. آنجا مردم همچنان که درباره مسائل و منافع شخصی و تجاری خود بحث و گفت وگو می کنند، درباره مسائل عمومی و 
امور دولتی نيز به شور و تبادل نظر می پردازند. به طور خلاصه، باید گفت که بازار جای بورس و مجلس را یکجا گرفته است. اما 
باز هم تعریف بازار کامل نيست و اخبار، شایعات، تهمت زدن ها، نشر اکاذیب، جنجال ها و بدگویی ها، همه از بازار سرچشمه 

می گيرد و دهان به دهان می گردد و مطابق معمول دست آخر، یک کلاغ چهل کلاغ می شود.«

نام: جان ملکم 
پیشه: جهانگرد انگلیسی 

سال: 1175شمسی
اوایل دوره قاجار، جان ملکم، جهانگرد انگليسی از نزدیک تهران را می بيند و وسعت تهران را با دیگر شهرها مقایسه می کند: 
»تهران از نظر ابعاد از شيراز بزرگ تر است اما از لحاظ ظرافت خانه ها، بازارها و باغ ها به هيچ وجه با شيراز قابل مقایسه نيست. تعداد 
جمعيت با حضور یا نبود پادشاه تغيير می کند. شاه در فصل تابستان برای گریز از گرمای طاقت فرسای تهران به دشت سلطانيه یا 
اوجان می رود. وقتی شاه تهران را ترک می کند، بيش از 10 یا 12 هزار نفر در تهران باقی نمی مانند. در زمستان با بازگشت شاه به 

تهران، دوباره جمعيت به 70 تا 80 هزار نفر می رسد.«

برج ها و مسجدهابرج ها و مسجدها
 نام: لاویخو

 پیشه: سفیر هانری سوم، پادشاه کاستیل اسپانیا
سال: 7۸3 شمسی

لاویخو، سفير هانری سوم، پادشاه کاستيل اسپانيا، سال 783شمسی رهسپار تهران می شود. او تعریف جذابی از این شهر 
دارد: »جای بسيار بزرگ و خرم و دلگشایی است. هنگام فرونشستن خورشــيد، از تهران به راه افتادم و پس از پيمودن 
10کيلومتر خانه هایی بزرگ دیدم که همه متروکه و ویران بودند. مسجدها هم فروریخته و تنها برج های شهر پابرجاست.«

رقابت خانه ها و باغ هارقابت خانه ها و باغ ها
نام: پیترو دلاواله

پیشه: جهانگرد ایتالیایی
سال: 99۸شمسی

پيترو دلاواله، جهانگرد ایتاليایی که بيش از 400ســال قبل به تهران سفر کرد، در سفرنامه  اش تهران را اینگونه توصيف 
می کند: »شهر بزرگی است، از قزوین وسيع تر، ولی عده کمی در آن ساکن هستند، تمام این شهر از باغ های بسيار بزرگی 
پوشيده شده و همه رقم ميوه در آن یافت می شود. تهران پایتخت ایالتی که به همين نام معروف و مقرخان است. این شهر بر 
سر راه فيروزکوه واقع شده. خيابان های آن نهرهایی دارد پهن، باریک، کوتاه و طویل که تعداد آنها فوق العاده زیاد است و 
برای آبياری باغات مورد استفاده قرار می گيرد. خيابان های تهران پر از درخت چنار است که همه پربرگ و قطور و زیباست. 

باید بگویم که در تمام مدت عمر خود هيچ وقت تعداد به این زیادی چنارهای تنومند زیبا ندیده ام.« 
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تهران را در سال های متمادی روایت کرده اند. یکی از وسعت تهران گفته، دیگری حال و روز مردم را شرح 
داده و جهانگردی روس تبار هم بازار تهران را مرکز خبررسانی و شایعه پراکنی توصيف کرده است. در 

این گزارش دیدگاه برخی از آنها را می خوانيم.

تغییر جمعیت با بود و نبود شاهتغییر جمعیت با بود و نبود شاه

در کمند مقایسه با نصف جهاندر کمند مقایسه با نصف جهان
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